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سخن نخست

  راهي جز مذاكره وجود ندارد

 دولت اقليم كردس��تان عراق با بهاي س��نگين داخلي و خارجي همه پرسي 
استقلال را برگزار كرد. مسعود بارزاني رييس دولت اقليم با وجود مخالفت هاي 
سرس��ختانه تركيه، ايران، اتحاديه اروپا، ايالات متحده اتحاديه عرب و سازمان 

ملل متحد دوشنبه مراكز راي گيري را به روي كردها باز كرد. 
تحليلگ��ران معتقدن��د از  نظر مس��عود بارزاني به عنوان كس��ي كه روياي 
بنيانگذاري كشور مستقل كرد را دارد، امروز با وجود مخالفت هاي شديد داخلي 
و خارجي بهترين زمان برگزاري همه پرس��ي بوده اس��ت؛ زيرا اين همه پرس��ي 
به لحاظ داخلي باعث شده تا حداقل به صورت موقت، تشديد مخالفت  با ادامه 
رياس��ت او تحت تاثير جنجال همه پرس��ي قرار گيرد. مسعود بارزاني كه سال 
2015 با وجود گذش��ت يك س��ال از مدت قانوني زمام��داري اش براي فرار از 
واگذاري قدرت، پارلمان را منحل كرده و دس��ت به سركوب مخالفان زد شايد 
گزينه يي جز تن دادن به راه حل فوري برگزاري همه پرسي نداشت. اما رد يك 
عامل ديگر را هم در اصرار بر برگزاري همه پرس��ي مي توان يافت؛ مساعد بودن 

فضاي منطقه يي از نگاه دولتمردان حاكم بر اقليم كردستان. 
احتم��الا دولت اقليم كردس��تان هنگام اعلام زمان برگزاري همه پرس��ي و 
اصرارش به عقب ننشس��تن از اين اقدام، باور داش��ته اس��ت كه دولت مركزي 
عراق پس از س��ال ها جنگ ب��ا داعش و تنش هاي سياس��ي داخلي اكنون در 
ضعيف تري��ن موقعيت خود قرار دارد. دولت س��وريه هم پس از س��ال ها جنگ 
داخلي ش��رايط بهتري از عراق ندارد و دولت تركيه نيز به رهبري رجب طيب 
اردوغان در چند جبهه درگير اس��ت: درگيري با پ ك ك، تش��ديد اختلافاتش 
ب��ا واش��نگتن و اتحاديه اروپ��ا و البته اعتراض هاي گس��ترده داخلي در دوران 
پساكودتا؛ ايران هم كه تحت فشار دولت دونالد ترامپ و تلاش واشنگتن براي 
لغو برجام اس��ت.  پيش بيني هاي دولت اقليم كردستان درست از آب در نيامد. 
دولت عراق واكنش بسيار ش��ديدي به برگزاري همه پرسي نشان داده است تا 
جاي��ي كه پارلمان ع��راق در يكي از اقدامات تنبيهي خ��ود عليه اربيل،  حيدر 
العبادي را به عنوان فرمانده كل قواي مسلح عراق ملزم به بازگرداندن نيروهاي 
مسلح عراق به مناطق مورد اختلاف در شمال عراق كرد و خواستار بستن تمام 
گذرگاه هاي مرزي با اقليم كردس��تان شد؛ دولت تركيه از بستن خط لوله هاي 
نفت اقليم و حتي اس��تفاده از گزينه نظامي در صورت آزار و اذيت تركمن هاي 
ش��مال عراق س��خن گفت؛ دولت ايران نيز كه چند روز پيش تقابلي موفق با 
دولت امريكا در مجمع عمومي سازمان ملل داشت قويا حمايت خود را از دولت 

مركزي بغداد اعلام كرد. 
مس��عود بارزاني و مش��اورانش در اين بخش با يك عامل پيش بيني نش��ده 
ديگر هم روبه رو ش��دند: اتحاد كم نظير تركيه، ايران و عراق حول يك موضوع: 
حماي��ت از يكپارچگي حاكميت ملي عراق و مخالف��ت با تجزيه عراق. آن هم 
در ش��رايطي كه تركي��ه به عنوان يكي از رقباي ايران در منطقه بارها آش��كار 
و پنهان از گس��ترش نفوذ منطقه يي تهران )به  ويژه پس از برجام( انتقاد كرده 
بود. اين همس��ويي ايران، تركيه و عراق تا جايي پيش رفت كه وزراي خارجه 
س��ه كشور در بيانيه مشتركي با ابراز نگراني عميق خود از برگزاري همه پرسي 
چنين اقدامي را سبب ايجاد ناآرامي هاي احتمالي جديد در منطقه خواندند. 

با برگزاري همه پرسي و تهديدهاي پنهان و آشكار طرفين، گرچه پيش بيني 
اينكه كشمكش هاي آينده به چه سمت و سويي خواهد رفت، مشكل است اما 
يك چيز مش��خص است و آن اينكه در منطقه يي كه تنش ها بالاست و اسلحه 
به وفور يافت مي شود براي اجتناب از درگيري راهي جز مذاكره وجود ندارد. 
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 »تعادل« از تبعات و واكنش ها به رفراندوم اقليم كردستان عراق گزارش مي دهد

تحريم اقليم يا تمكين به قانون
 صفحات 2، 7 و 15 

بررسي »تعادل« از جديدترين آمار و اطلاعات منتشر شده در 50 سال اخير نشان مي دهد

رشد 96 برابري تعداد بنگاه هاي فعال در بازار سرمايه
 صفحه 5 

ایرانشهر

خنثي سازي فساد سيستمي 
با حذف هولوگرام

8

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطب�ان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيش�نهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

 دولت اقليم كردس��تان عراق با بهاي سنگين 
داخلي و خارجي همه پرس��ي اس��تقلال را برگزار 
كرد. مس��عود بارزاني ريي��س دولت اقليم با وجود 
مخالفت هاي سرس��ختانه تركيه، اي��ران، اتحاديه 
اروپا، ايالات متحده اتحاديه عرب و س��ازمان ملل 
متحد دوش��نبه مراكز راي گيري را به روي كردها 
باز كرد. تحليلگران معتقدند از  نظر مسعود بارزاني 
ب��ه عنوان كس��ي كه روي��اي بنيانگذاري كش��ور 
مس��تقل كرد را دارد، امروز با وجود مخالفت هاي 
ش��ديد داخلي و خارجي بهترين زم��ان برگزاري 
همه پرسي بوده است؛ زيرا اين همه پرسي به لحاظ 
داخل��ي باعث ش��ده تا حداقل به ص��ورت موقت، 
تش��ديد مخالفت  ب��ا ادامه رياس��ت او تحت تاثير 

جنجال همه پرسي قرار گيرد...

روز دوش��نبه 3 مهرماه 96، نرخ رس��مي 35 ارز 
افزاي��ش و 4 ارز كاهش يافت و براين اس��اس، دلار 
با 45 ري��ال افزايش 3364.5 توم��ان، پوند با 161 
ريال رش��د 4551.7 تومان و يورو با يك ريال رشد 
قيمت 4015.7 تومان ارزش گذاري ش��د. به گزارش 
»تع��ادل« صرافي هاي پايتخت نيز هر دلار امريكا را 
با 5 تومان افزايش نس��بت به روز يك شنبه 3هزار و 
۸97 تومان مي فروختند. همچني��ن هر يورو امروز 
ب��ا 9 تومان افزايش 4ه��زار و 717 تومان و هر پوند 
با 20تومان رش��د 5 هزار و 271 تومان داد و س��تد 
مي ش��د. اكن��ون فاصله دلار رس��مي و آزاد به 533 
تومان رسيده است.  در بازار طلا نيز هر اونس جهاني 
به 1294 دلار در روز دوش��نبه رس��يد كه نسبت به 

روزهاي قبل از آن تقريبا ثابت بوده ...

راهي جز مذاكره وجود ندارد

200 ميليون دلار تقاضاي ارز مسافرتي 
عامل افزايش نرخ ها

سخن نخست

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 4  

صنعت، معدن و تجارت

14

 نسخه چهارم 
توسعه صنعتي

س��كاندار وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت در 
جديدتري��ن اظهارات خود از ابلاغ س��ند راهبردي 
توس��عه صنعت در آينده خب��ر داد. به گفته محمد 
ش��ريعتمداري، آماي��ش س��رزميني و انطباق آن با 
آمايش صنعتي كشور اولويت نخست اين وزارتخانه 
اس��ت. ابلاغ اي��ن س��ند در حالي در دس��تور كار 
س��كاندار وزارتخان��ه صنعت، مع��دن و تجارت قرار 
گرفته كه ارديبهشت سال جاري نيز شاهد رونمايي 
از ويرايش نسخه دوم سند راهبردي صنعتي بوديم. 
از اين رو، به نظر مي رس��د پس از گذشت سال ها از 
عدم اجرايي ش��دن سند توس��عه صنعتي بار ديگر 
ش��اهد تدوين س��ند ديگري در اين حوزه باش��يم؛ 
سندي كه مش��خص نيست به چه سرنوشتي دچار 
خواهد ش��د. البته مديركل دفتر سياس��ت گذاري و 
برنامه ريزي وزارت صنع��ت، معدن و تجارت درباره 
ابلاغ اين س��ند راهبردي به »تعادل« مي گويد: اين 
سند در راستاي همان برنامه سند توسعه استراتژي 
اس��ت كه در زم��ان محمدرضا نعم��ت زاده تهيه و 

ويرايش شده بود...

 بهاره محبي   
دبيرگروهبينالملل

 مصوبات تنبيهي پارلمان
عليه اقليم كردستان عراق

پارلمان عراق در جلس��ه ديروز )دوش��نبه(، تعدادي از مصوبات تنبيهي را عليه 
اقليم كردستان عراق به تصويب رساند. 

به گزارش ايرنا، پارلمان عراق در جلسه يي كه نمايندگان فراكسيون كرد در آن 
غايب بودند، مصوبات ش��ب يك شنبه ش��وراي امنيت ملي عراق را در قبال مقامات 
اقليم كردستان عراق كه ديروز )دوشنبه( همه پرسي غيرقانوني را به اجرا گذاشتند، 

مورد تاييد قرار داد. 
پارلمان در مصوبات تنبيهي مهم خود عليه اقليم كردستان عراق، حيدر العبادي 
را به عنوان فرمانده كل قواي مس��لح عراق ملزم به بازگرداندن نيروهاي مسلح عراق 

به مناطق مورد اختلاف در شمال عراق به ويژه كركوك كرد.  
پارلمان عراق همچنين با بستن تمام گذرگاه هاي مرزي با اقليم كردستان عراق 
موافقت كرد و خواستار اجرايي شدن مصوبه قبلي درخصوص بركناري »نجم الدين 

كريم« استاندار كركوك شد. 
در مصوبات همچنين بر حفظ روابط ملي و اجتماعي با شهروندان كرد به عنوان 

يكي از بافت هاي مهم اجتماعي عراق تاكيد شده است. 
در اين مصوبات، خواستار فراخوان تمام سفراي خارجي كه داراي نمايندگي در 
اقليم هستند براي بستن نمايندگي هاي خود در اقليم و اعلام موضع صريح و روشن 

آنها در قبال همه پرسي اشاره شده است. 
همچنين از همه كاركنان كرد كه در همه پرس��ي روز دوشنبه شركت نكرده اند، 
خواس��ته شده در مش��اغل خود باقي بمانند و بر اجراي توافق آشتي ملي برمبناي 
هويت ملي عراق و تضمين بازگش��ت آوارگان به مناطق اصلي سكونت ش��ان تاكيد 

شده است. 
در اين مصوبه از دولت عراق خواس��ته ش��ده كه تمام چاه هاي نفت شمال عراق 
در كركوك و مناطق مورداختلاف را به زير پوشش وزارت نفت بياورد و از استيلاي 

نيروهاي امنيتي وابسته به احزاب كرد عراق بر آنها جلوگيري كند. 
پارلمان عراق به رهبران سياس��ي كرد عراق هش��دار داده در قبال تبعات منفي 

عليه شهروندان در اقليم كردستان عراق مسوول هستند. 
از وزارت دارايي عراق نيز خواس��ته شده در تمام هزينه هاي حاكميتي و اجرايي 
اس��تان كردستان بازنگري كند و از دولت تركيه خواسته است موضع خود را مبني 

بر عدم عبور نفت از چاه هاي شمال به بندر جيهان نهايي كند. 
س��ليم الجب��وري رييس پارلمان عراق در پايان جلس��ه روز دوش��نبه گفت كه 

پارلمان روز چهارشنبه ميزبان حيدر العبادي نخست وزير عراق است. 
الجبوري در بدو جلس��ه ديروز، همه پرس��ي اقليم كردس��تان عراق را غيرقانوني 
خواند و از دولت عراق خواس��ت تدابير لازم را براي حفاظت از تماميت ارضي عراق 

اتخاذ كند. 
تصميمات تنبيهي مجلس نمايندگان عراق روز دوش��نبه همزمان با همه پرسي 

جاري در اقليم كردستان عراق اتخاذ شده است.  

 بهاره محبي   



 ط�رح اس�تيضاح ريي�س دي�وان محاس�بات به 
كميس�يون بودج�ه مجل�س تقدي�م ش�د؛فارس| 
حسينعلي حاجي دليگاني عضو كميسيون برنامه و بودجه و 
محاسبات مجلس گفت: باتوجه به اهميت موضوع برخورد 
با پرداخت حقوق هاي نجومي و تاكيد رهبر معظم انقلاب 
در برخ��ورد ج��دي با اين موضوع اما ما ش��اهد بوديم كه 
ديوان محاس��بات دقيقا مغاير با اين فرمايش رهبر معظم 
انق��لاب عمل كرد. با تنبلي به اين موضوع پرداخت و يك 
نوع همداستاني بين ديوان محاسبات و دولت در اين باره 
وجود داش��ت. وي افزود: پس از تذكرات مكرر درخصوص 
نحوه رسيدگي به حقوق هاي نجومي كه بي اثر ماند ما ناچار 
شديم به وظيفه قانوني خود عمل كنيم و در همين راستا 
امروز طرح استيضاح رييس ديوان محاسبات به كميسيون 

برنامه و بودجه و محاسبات مجلس تقديم شد. 
 برگزاري جلسه مشترك هيات رييسه با روساي 
كميس�يون هاي تخصصي مجلس؛خانه ملت| بهروز 
نعمت��ي نماينده تهران، ري، ش��ميرانات، اسلامش��هر و 
پرديس، با بيان اينكه سلسله جلساتي بين اعضاي هيات 
رييسه روساي كميس��يون هاي تخصصي مجلس برگزار 
مي ش��ود، اظهار كرد: در همين راس��تا امروز ساعت 16 
جلس��ه يي با حضور همه روساي كميسيون هاي مجلس 
شوراي اسلامي برگزار مي شود. وي بيان كرد: اين جلسه 
جه��ت هم افزايي، قرائت گزارش كميس��يون ها و نظارت 
كميسيون ها بر حوزه هاي اجرايي انجام مي شود. سخنگوي 
هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي گفت: همه اعضاي 
هيات رييس��ه مجلس ازجمل��ه لاريجاني، علي مطهري و 

مسعود پزشكيان نيز در اين جلسه حضور دارند. 
 گزارش تفحص از صندوق ذخيره فرهنگيان براي 
ارائه به هيات رييس�ه نهايي شد؛ايس�نا| ميرحمايت 
ميرزاده س��خنگوي كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
از نهايي ش��دن گزارش كميته تحقيق و تفحص از صندوق 
ذخيره فرهنگيان خب��ر داد. وي گفت: صبح ديروز كميته 
تحقيق و تفحص از صندوق ذخيره فرهنگيان موارد بررسي 
شده را در جلسه خود موردرسيدگي قرار داد كه مشكلات 
زيادي در اين صندوق و شركت هاي تابعه وجود داشته است. 
اين نماينده مجلس افزود: بنابراين گزارش لازم تهيه شده 
و تقديم هيات رييسه مجلس مي شود تا طبق آيين نامه در 
دستور كار قرار گرفته و در صحن علني مجلس قرائت شود. 
 واكن�ش ظريف به تمديد قانون اعمال محدوديت 
ب�راي س�فر اتب�اع ايران�ي ب�ه آمريكا؛خبرآنلاين| 
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه كش��ورمان در صفحه 
توييتر خود نس��بت به تمديد قانون محدوديت براي سفر 
اتباع ايراني به آمريكا از سوي دونالد ترامپ واكنش داد. او كه 
براي شركت در هفتادودومين مجمع عمومي سازمان ملل 
در نيويورك به س��ر مي برد، در توييتي نوشت: ابراز همدلي 
دروغين ترامپ با ايرانيان طنيني توخالي تر از هميشه است؛ 
آن هم با وجود فرمان جديد و توهين آميزترش در منع سفر 

براي چنين »شهروندان برجسته يي.«
 براي سناريوهاي مختلف درمورد برجام آمادگي 
داريم؛ايرنا| س��يدكمال خرازي رييس شوراي راهبردي 
روابط خارج��ي گفت: ما براي س��ناريوهاي مختلف اعم 
از خارج ش��دن ي��ا ماندن آمريكايي ه��ا در برجام و وضع 
تحريم ها آمادگ��ي داريم. وي در ديدار با ميش��ل دوكلو 
رييس آكادمي ديپلماسي فرانسه افزود: درمورد اروپايي ها 
هم درصورت ماندن يا خروج از برجام سناريوهايي محتمل 
است كه براي همه آنها نيز آمادگي داريم و استراتژي هاي 
خودمان كه اتكا به مردم است را دنبال مي كنيم. خرازي به 
برنامه موشكي نيز اشاره كرد و گفت: اين يكي از مسائلي 
است كه اروپايي ها بايد دقت كنند كه با مخالفت با برنامه 

موشكي ايران راه به جايي نخواهند برد. 
 اب�راز خش�نودي س�فير انگلي�س از توج�ه به 
قرارداده�اي دوجانبه ب�ا ايران؛انتخ�اب| نيكولاس 
هاپتون س��فير انگليس در تهران، با بازنشر توييت حميد 
بعيدي نژاد سفير ايران در انگليس كه خبر از عقد قرارداد 
800ميليون يورويي ساخت ششمين نيروگاه خورشيدي 
بزرگ جه��ان در ايران داده بود، نوش��ت: خش��نودم كه 
مي بينم پروژه هاي مهم ميان ايران و شركت هاي مستقر 

در انگليس اين همه علاقه و حمايت را جلب كرده اند. 
 ابلاغ قانون »مقابله با اقدامات ماجراجويانه آمريكا 
در منطقه«؛پاد| روحاني در نامه هايي جداگانه يي به وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي و وزارت امور خارجه، ۲ قانون مصوب 
مجلس را جهت اجرا ابلاغ كرد. بر اين اساس در اجراي اصل 
يكصد و بيست و سوم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران 
»قانون ترويج كتابت قرآن كريم به رس��م الخط مفاخر ملي« 
جهت اجرا به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و »قانون مقابله 
با نقض حقوق بشر و اقدامات ماجراجويانه و تروريستي آمريكا 

در منطقه« جهت اجرا به وزارت امور خارجه، ابلاغ  شد. 
 سپاه پاس�داران چند مقر تروريست هاي داعش 
را منهدم كرد؛برنا| روز گذش��ته خبر رس��يد كه سپاه 
پاس��داران در عملياتي پهپادي چند مقر تروريست هاي 
داعش در حدود مرزي س��وريه و عراق را منهدم كرد. در 
اي��ن عمليات تعداد زيادي خ��ودرو و تجهيزات نظامي و 

مهمات تروريست هاي داعش نابود شد. 
 پاس�خ علماي اهل س�نت ايران ب�ه مفتي اعظم 
مصر؛مه�ر| جمعي از ائمه جمعه و جماع��ات، مديران و 
مدرس��ان مدارس علوم ديني و علماي شاخص اهل سنت 
كشور با صدور نامه يي به مصر، به بيانيه شيخ شوقي ابراهيم 
م، مفتي اعظم جمهوري مصر پاسخ گفته و از وي براي  علاّا
حضور در ايران و ديدن واقعيت هاي زندگي اهل سنت در 
كشور دعوت كردند. گفتني است مفتي اعظم مصر چندي 
پيش در پي وقوع حوادث تروريس��تي تهران در مجلس و 
حرم مطهر ام��ام راحل با ص��دور بيانيه يي ضمن محكوم 
كردن اين اقدام تروريس��تي با طرح موضوعات و مس��ائلي 
نسبت به وضعيت اهل س��نت ايران ابراز نگراني كرده بود 
كه جمعي از علماي ش��اخص اهل س��نت كشور با صدور 

جوابيه يي به برخي شبهات مطرح پاسخ گفتند. 

روي موج خبر

تاكيد روساي جمهور ايران، روسيه و تركيه با همه پرسي اقليم كردستان

قابل مذاكره است تماميت ارضي عراق غير 

سخنگوي وزارت امور خارجه در نشست خبري: 

كساني كه خود را قاضي برجام و آژانس مي دانند دچار مشكلات خاصي هستند
فكر مي كنم بعضي آدم ها در حد و اندازه ورود به برخي مسائل نيستند

نشس��ت هفتگي س��خنگوي وزارت امور خارجه 
روز گذشته با حضور خبرنگاران رسانه هاي مختلف 
برگزار ش��د. بهرام قاس��مي در اين نشست با تاكيد 
ب��ر اينكه به تماميت ارض��ي، حاكميت ملي و روند 
تحولات دموكراتيك در عراق مصر هس��تيم، گفت: 
مواضع ما در اين زمينه كاملا روش��ن بوده و هست 
ما به تماميت ارضي، حاكميت ملي و روند تحولات 
دموكراتيك در عراق مصر هس��تيم و آن را پيگيري 
مي كنيم. وي در پاس��خ به سوالي در مورد اظهارات 
اخي��ر وزير خارجه امارات در م��ورد نقض برجام از 
س��وي ايران و همچنين اظهارات وزير امور خارجه 
بحري��ن مبني بر دخالت ايران در امور كش��ورهاي 
منطقه تصريح ك��رد: من فكر مي كنم بعضي آدم ها 

در حد و اندازه ورود به برخي مسائل نيستند.
به��رام قاس��مي ادامه داد: كس��اني كه خ��ارج از 
مس��ووليت خود در مورد برج��ام صحبت مي كنند و 
خود را قاضي برجام و آژانس مي دانند دچار مشكلات 
خاصي هستند و لازم نيس��ت كه به چنين مواضعي 
پاسخ داده شود. قاس��مي همچنين در مورد مباحث 
مطرح شده در كنگره امريكا در ارتباط با منع فروش 
هواپيما به ايران اضافه كرد: اين لايحه در كنگره امريكا 
مطرح ش��ده و در چند وق��ت اخير بيش از 60 لايحه 
اينچنيني كه عليه ايران بوده در كنگره مطرح ش��ده 
و در نهاي��ت هيچ يك به س��امان خاصي نرس��يده و 
اجرايي نشده اند. قاسمي با بيان اينكه اين لوايح براي 
اينكه اجرايي ش��وند بايد مراحل��ي را طي كنند و به 
امضاي رييس جمهور امريكا برس��ند، تصريح كرد: در 
مورد موضوع فروش هواپيما ب��ه ايران قراردادي بين 
ش��ركت هاي ايراني و امريكايي منعقد شده و بايد در 
مورد مسائل و ظرايف فني آن از دستگاه هاي مربوطه 

س��وال كنيم، ولي معتقديم لفاظي هاي��ي كه در اين 
زمينه مطرح مي ش��ود، بيشتر در راستاي ادامه پروژه 
ايران هراسي است. سخنگوي وزارت خارجه همچنين 
در بخش��ي ديگر از صحبت هاي خود در اين نشست 
مطبوعاتي كه بيش از يك س��اعت به طول انجاميد، 
ب��ا بيان اينكه ايران در ح��ال حاضر صداي بلندي در 
جه��ان دارد در ارتباط با گ��زارش بلومبرگ مبني بر 
اينكه مقامات ژاپني در جري��ان ديدار وزراي خارجه 
ايران و ژاپن در نيويورك بار ديگر از ايران خواسته اند 
كه در حل بحران شبه جزيره كره دخالت كند، تصريح 
ك��رد: در دي��دار مقامات ژاپني ب��ا مقامات جمهوري 
اس��لامي ايران موضوعات مهمي از جمله در ارتباط با 
همكاري هاي سياس��ي و اقتصادي دو كشور، تحولات 

جهاني و مسائل شبه جزيره كره مطرح شد. 

 شروع دور مذاكرات با كانادا در آينده نزديك
وي در ادامه نشست خود با خبرنگاران در ارتباط 
با ديدار اخير وزراي خارجه ايران و كانادا در حاشيه 
مجمع عمومي س��ازمان ملل متح��د و اينكه آيا در 
اي��ن ديدار در مورد موانع برقراري روابط ديپلماتيك 
بين دو كش��ور نيز بحث و گفت وگويي ش��ده است، 
تصري��ح كرد: ما قبلا مذاكرات��ي را با دولت كانادا در 
تهران و يك كش��ور ثالث داش��تيم، سال گذشته در 
حاشيه مجمع عمومي سازمان ملل وزراي خارجه دو 
كش��ور ديدار كردند و امسال نيز اين ديدار بار ديگر 
در نيويورك تكرار شد و مذاكراتي بين وزراي خارجه 

دو كشور انجام شد.
به گزارش ايس��نا، بهرام قاسمي مسائل منطقه و 
برجام را نيز از ديگر محورهاي رايزني وزراي خارجه 
ايران و كانادا اعلام و تصريح كرد: آنچه در اين ديدار 

اهميت داشت، بررسي وضعيت ايرانيان مقيم كانادا، 
مس��ائل كنس��ولي و تصميم بر ادامه مذاكرات بين 
مقامات دو كش��ور بود. قاس��مي در پاسخ به سوالي 
در ارتباط ب��ا تمديد فرمان مهاجرت��ي ترامپ عليه 
ورود اتباع ايراني و تعدادي ديگر از كش��ورها جهت 
س��فر به امري��كا گفت: اين همان بحث قبلي اس��ت 
كه با تغييراتي مجددا تمديد ش��ده است. وي ايجاد 
ممنوعيت در س��فر اتباع ايراني و تع��دادي ديگر از 
كش��ورها به امريكا را از سوي دولت اين كشور كاري 
غيرانس��اني، غلط و نامناسب عنوان كرد و گفت: اين 
اقدامي نامطلوب است و در زمان حاضر در هيچ جاي 
دنيا افكار عمومي جهان با چنين اقدامات نامربوط و 

نادرستي موافق نيستند.
در نشس��ت خبري خبرنگاري از سخنگوي وزارت 
خارجه در مورد خبر منتش��ر ش��ده مبني بر بازديد 
برخ��ي اعضاي كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت 
خارجي مجلس از س��فارتخانه هاي ايران در خارج از 
كشور پرسيد كه قاسمي در پاسخ گفت: اين موضوع 
جديدي نيست. معمولا نمايندگان محترم مجلس در 
گذش��ته و حال س��فرهاي به خارج از كشور داشته و 
دارند و در جريان اين س��فرها معمولا توسط سفراي 
ايران در خارج از كش��ور مورد استقبال قرار مي گيرند 
و در ديدارها و مذاكرات شان آنها را همراهي مي كنند. 
اين ديپلمات ارشد كش��ورمان در پاسخ به سوالي در 
مورد برخي مشكلات بانكي كه چندي قبل بين ايران 
و چين ايجاد شده بود، اظهار كرد: چندي قبل به دليل 
تغييرات مقررات در سيس��تم بانكي چين و تطبيقي 
كه آنها بايد خودش��ان را با برخي ترتيبات بين المللي 
مي دانند، برخي كندي ها در حوزه هاي بانكي بين دو 

كشور ايجاد شده بود. 

 ارسال كمك هاي ايران براي آوارگان ميانمار 
س��خنگوي وزارت خارج��ه همچنين ب��ه اقدامات 
جمهوري اسلامي ايران در ارتباط با كمك به مسلمانان 
ميانمار و آوارگان اين كش��ور در بنگلادش اش��اره كرد 
و گف��ت: تاكنون دو محمول��ه از كمك هاي ايران براي 
آوارگان ميانمار به بنگلادش ارس��ال شده و قرار است 
كه اين اقدام تداوم داش��ته باش��د. وي افزود: ما منتظر 
اين هستيم كه مجوز لازم از سوي دولت ميانمار صادر 
شود تا ما بتوانيم كمك هاي خود را به كشور ميانمار و 
مردم اين منطقه ارسال كنيم. سخنگوي وزارت خارجه 
همچنين در پاس��خ به س��والي در مورد صحبت هاي 
اخير وزير خارجه عمان مبني بر اينكه عمان مي تواند 
بين ايران و برخي كش��ورهاي منطقه و فرامنطقه كه 
اختلافاتي بين تهران و آنها وجود دارد، وساطت كند و 
اقداماتي در اين زمينه در حال انجام است، گفت: روابط 
ايران و عمان از وضعيت روشني برخوردار است. همواره 

رايزني ها و تماس ها بين مقامات دو كشور وجود داشته 
است. قاس��مي گفت: اگر در اينجا منظور امريكا باشد 
كه وضعيت در مورد آن كاملا روش��ن است و نيازي به 
بحث ميانجي نيس��ت. ولي اگر منظور عربستان باشد 
بايد بگوي��م ما هنوز يك نگاه دقيق و روش��ن نداريم، 
چراكه صداهاي متفاوتي از رياض شنيده مي شود و هر 
از گاهي كه كشور ديگري در اين ارتباط )ميانجي گري 
بين تهران و رياض و درخواست عربستان از آن كشور 
براي ميانجي گ��ري( صحبتي را مط��رح مي كند، اين 
موضوع از س��وي مقامات عربستاني به دلايل مختلف 
تكذيب مي ش��ود. وي با بيان اينكه ما منتظر اقدامات 
و تلاش هاي مثبت عربس��تان و تغيير رفتار اين كشور 
نس��بت به ايران و مس��ائل منطقه ب��ه خصوص يمن 
هستيم، گفت: ضروري است كه عربستان هرچه زودتر 
يمن را ب��ه خود مردم يمن واگذار كن��د و به اقدامات 

تخريبي خود در اين منطقه پايان دهد. 

گروه ايران  
در ش��رايطي ك��ه برخي مقامات اقليم كردس��تان 
همچنان ب��ه برنامه ه��اي تنش زاي خ��ود در منطقه 
ادامه مي دهند، روس��اي جمهور ايران، روسيه، تركيه و 
نخست وزير عراق در جريان تماس هاي مشترك ضمن 
اعلام »مخالفت صريح« با برگزاري همه  پرسي جدايي 
اقليم كردستان از عراق خواستار »تلاش هاي منسجم 
بين المللي« و »اقدامات هماهنگ« منطقه يي براي مهار 

اين نوع حاشيه سازي هاي منطقه يي شدند. 
حد فاصل شامگاه روز يك شنبه تا صبح دوشنبه و 
يك روز قبل از آغاز رفراندوم اقليم كردس��تان، آخرين 
تحركات همسايگان عراق با دولت مركزي اين كشور براي 
گسترش هماهنگي هاي ديپلماتيك، سياسي، اقتصادي 
و... در راستاي حمايت از تماميت ارضي عراق با برقراري 
تماس هاي تلفني ميان روحاني)رييس جمهوري ايران(، 
پوتين)رييس جمهور روس��يه(، اردوغان)رييس جمهور 

تركيه( و حيدرالعبادي)نخست وزير عراق( انجام شد. 
تماس هاي��ي ك��ه در جري��ان آن ضم��ن تاكيد بر 
 اين واقعيت كه انجام همه پرس��ي در اقليم كردس��تان

» بر خ��لاف مفاد قانون اساس��ي عراق اس��ت و خطر 
چالش ه��اي جدي��دي را در منطقه دام��ن مي زند از 
مسوولان اقليم خواسته شده كه با دولت مركزي براي 

حل اين چالش مذاكرات مستقيم داشته باشد. 
هر چن��د مقامات اين كش��ورها پي��ش از اين نيز 
باره��ا اين نگراني ها را مطرح كرده اند اما مقامات اقليم 
كردس��تان عراق بدون توجه به اين نگراني ها اقدام به 

برگزاري اين همه پرسي غيرقانوني كرده اند. 

 حمايت ايران و روسيه از تماميت ارضي عراق
 رييس جمهوري ايران در جريان تماس تلفني روز 
گذشته رييس جمهوري روسيه با وي ضمن استقبال از 
گسترش روابط همه  جانبه تهران- مسكو تاكيد كرد كه 
روابط دو كشور با پيشبرد طرح هاي در دست اجرا بيش 

از پيش مستحكم خواهد شد. 
به گزارش پاد، روحاني ضمن اش��اره به نشس��ت 
قريب الوق��وع روس��اي جمه��وري اي��ران، روس��يه و 
جمهوري آذربايجان در تهران گفت: ما براي روابط سه 
جانبه ايران، روسيه و آذربايجان اهميت قائل هستيم 
و در اجلاس پيش رو مسائلي كه مورد توجه 3 كشور 

است را در دستور كار قرار خواهيم داد. وي به مواضع 
مشترك دو كشور در موضوع سوريه و پيگيري اجلاس 
آس��تانه اش��اره كرد و گفت: در مساله سوريه ما جدي 
هس��تيم و معتقديم اكنون نگاه همه دنيا به مذاكرات 
آس��تانه و همكاري هاي س��ازنده ما در سوريه معطوف 
اس��ت. رييس جمهوري در تشريح ديدگاه ايران نسبت 
به همه پرسي در عراق افزود: تماميت ارضي در منطقه و 
عدم تغيير مرزها براي ايران بسيار حائز اهميت است و 
ما كاملا آماده ايم روند همكاري ها و هماهنگي ها را براي 

اجلاس بعدي آستانه ادامه دهيم. 
روحاني با اشاره به تحولات جاري عراق اظهار كرد: 
ب��راي ايران امني��ت منطقه و حفظ تمامي��ت ارضي و 
وحدت ملي عراق بسيار مهم و حياتي است و هماهنگي 
و همراهي كشورهاي منطقه در اين ارتباط بسيار مهم 
و اثرگ��ذار خواهد بود. ولاديمير پوتين رييس جمهوري 
روس��يه نيز در اين گفت وگ��وي تلفني بار ديگر بر عزم 
مصمم مسكو براي توس��عه همه  جانبه روابط با تهران 
تاكيد كرد و اجراي سريع پروژه ها و طرح هاي در دست 

اجرا را در مسير تقويت بيش از پيش اين روابط تاثيرگذار 
دانس��ت. پوتين همچنين در گزارش��ي از اجلاس هاي 
پيشين درباره س��وريه در آستانه، پايتخت قزاقستان و 
تمجيد از مواضع سازنده تهران در اين نشست ها گفت: 
همكاري هاي مشترك دو كشور به همراه تركيه درباره 
سوريه همچنان با قوت و تا برقراري آرامش در سوريه و 

از بين بردن تروريست ها تداوم خواهد يافت. 
رييس جمهوري روس��يه همچنين با تبيين مواضع 
مس��كو در قبال تحولات عراق گفت: دولت روس��يه از 

دولت بغداد و تماميت ارضي عراق حمايت مي كند.
 

 رايزني روساي جمهوري ايران و تركيه 
 قب��ل از گفت وگ��وي تلفني ب��ا پوتين، روس��اي 
جمهوري ايران و تركيه در تماسي تلفني ضمن رايزني 
درباره مهم ترين مسائل دو جانبه و منطقه يي و ازجمله 
موضوع همه پرس��ي در اقليم كردس��تان عراق تاكيد 
كردن��د كه تماميت ارضي و وحدت ملي عراق به هيچ  
وجه نبايد مورد خدشه قرار گيرد. طرفين در اين تماس 

تلفن��ي اظهار كردند: مواضع دو كش��ور در اين ارتباط 
كاملا با يكديگر هماهنگ است. 

روحان��ي در اين تماس تلفني با ابراز خرس��ندي از 
تعام��ل خوب ايران و تركي��ه در اين زمينه اظهار كرد: 
ب��راي ايران حفظ تماميت ارض��ي و وحدت ملي عراق 
 و امنيت منطقه بس��يار مهم و حياتي اس��ت و بايد به

بر هم زنندگان ثبات و امنيت منطقه پيام روش��ني داده 
ش��ود. هماهنگي و همراهي كشورهاي منطقه در اين 
ارتباط بس��يار مه��م و اثرگذار خواهد ب��ود و بي ترديد 
كشورهاي منطقه اجازه شكل گيري بي ثباتي جديدي 

را در منطقه نخواهند داد. 
رييس جمه��ور تركيه نيز در اين گفت وگوي تلفني 
با اش��اره به اقدامات گس��ترده كش��ورش در مقابله با 
بي ثباتي در عراق به دنبال تشكيل شوراي امنيت ملي 
تركيه و نشست فوق العاده مجلس كشورش براي اتخاذ 
تصميمات لازم در ارتباط با اين همه پرس��ي افزود: در 
اين نشس��ت ها درب��اره اقدامات سياس��ي، اقتصادي و 
نظام��ي و هر حركتي كه انجام آن لازم باش��د، بحث و 

گفت وگو شد و مجلس نيز اختيار انجام عمليات مرزي 
را در ارتباط با تحولات عراق و سوريه به دولت داد. 

رجب طيب اردوغان در ابتداي اين گفت وگو تاكيد 
ك��رد ك��ه تركيه آماده اس��ت، روابط خ��ود را در همه 
زمينه ه��ا با ايران گس��ترش ده��د. اردوغان همچنين 
تصريح كرد كه تمام��ي وزارتخانه هاي مرتبط، طرح ها 
و برنامه ه��اي خ��ود را براي توس��عه روابط دو كش��ور 
جهت ارائه و بررسي در چهارمين نشست شوراي عالي 

راهبردي ايران و تركيه آماده كرده اند. 

 ايران در كنار دولت و ملت عراق مي ماند
رييس جمه��ور با تاكيد ب��ر مخالفت اي��ران با هر 
حركتي كه در تقابل ب��ا تماميت ارضي و وحدت ملي 
عراق باشد، اظهار كرد: همه بايد بدانند كه مشروعيت 

آنها در چارچوب قانون اساسي عراق است. 
به گزارش تس��نيم، روحاني ش��امگاه يك شنبه در 
گفت وگوي تلفني با حيدر العبادي نخس��ت وزير عراق 
گف��ت: اي��ران كام��لا از دولت مركزي ع��راق حمايت 
مي كند. رييس جمهور افزود: ما مطمئن هس��تيم مثل 
همه مش��كلات ديگ��ر، دولت و ملت ع��راق با تدبير و 

حكمت، از اين مشكل نيز عبور خواهد كرد. 
روحاني گفت: از نظر ما قانون اساسي عراق بايد مورد 
احترام همه باشد و تخلف از آن به معناي انجام اقدامات 
غيرقانوني اس��ت. رييس جمهور به گفت وگوي تلفني 
خود با رييس جمهور تركيه و اش��تراك نظر دو كشور 
در حمايت كامل از بغداد اش��اره ك��رد و گفت: در اين 
مس��اله مهم عراق، ما كنار همسايه خود و دولت عراق 
خواهيم بود. حيدر العبادي نخست وزير عراق نيز در اين 
گفت وگو تلفني با قدرداني از مواضع جمهوري اسلامي 
ايران در حمايت از تماميت ارضي و وحدت ملي عراق 
تصريح كرد: حركت بارزاني در اقليم كردس��تان عراق، 
تحولات را به سمت يك رويارويي جديد در عراق سوق 
خواهد داد. نخست وزير عراق با تشريح اقدامات گسترده 
دول��ت مركزي عراق براي مقابل��ه با اين حركت اقليم 
كردستان عراق گفت: دولت مركزي بسيار فراتر از آنچه 
در قانون اساس��ي عراق عنوان شده، اختيارات به اقليم 
كردس��تان عراق داد و اين حركت آقاي بارزاني اقدامي 
عليه تماميت ارضي و قانون اساس��ي عراق است كه به 

هيچ  وجه پذيرفتني نيست. 
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رييس گروه دوس��تي ايران و فرانسه 
گفت: طرف توافق هس��ته يي ايران فقط 
با امري��كا نيس��ت و طرف ه��اي توافق 6 
كش��ور هس��تند، لذا هرگونه خروج از برجام 
عكس العمل متناس��ب ايران را در پي دارد. به گزارش ايسنا، كاظم 
جلالي رييس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در ديدار 
با ميشل دوكلو رييس آكادمي ديپلماسي فرانسه با اشاره به توسعه 
روابط ايران و فرانس��ه بعد از برج��ام در زمينه اقتصادي گفت: دو 
كشور داراي ظرفيت هاي اقتصادي بالايي به ويژه در زمينه انرژي، 
ارتباطات، حمل و نقل و خودروس��ازي هس��تند ك��ه بعد از توافق 
هسته يي ايران و 1+5 بخشي از اين ظرفيت ها به كار گرفته شده و 
موجب ارتقاي سطح روابط تجاري دو كشور شده است. وي افزود: 
با توجه به اراده سياس��ي مقامات عالي رتبه دو كش��ور براي احياي 
همكاري هاي في مابين اميدواريم شاهد توسعه هر چه بيشتر روابط 
ايران و فرانسه و بهره برداري از ظرفيت هاي موجود در حوزه سياسي 
و اقتصادي باشيم. وي در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به 
اوضاع پرآش��وب منطقه ادامه داد: خطر افراط گرايي و تروريسم در 
منطقه و توسعه آن به ساير نقاط دنيا مستلزم توجه همه كشورهايي 
است كه قصد مبارزه جدي با اين پديده شوم را دارند. جلالي يادآور 
ش��د: حل مساله تروريس��م لزوم نگاه عميق به ريشه هاي فكري و 
فرهنگي اين قضيه را مي طلبد و مبارزه نظامي به تنهايي نمي تواند 

موجب ريشه كن كردن كامل گروه هاي تروريستي شود. 

عكس العمل متناسب ايران 
براي هرگونه خروج از برجام 

 تصميم گيري درباره روابط دوجانبه 
پس از همه پرسي برعهده شوراي عالي 
امنيت ملي است.رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي مجلس با اشاره به 
اقدامات غيرعلني ايران در قبال همه پرس��ي اقليم كردس��تان 
تاكيد كرد كه تصميم مس��عود بارزاني به نفع اقليم كردستان و 
تماميت ارضي عراق نيس��ت و با اشاره به لزوم اتخاذ تصميمات 
قاطع تر از سوي دولت عراق گفت كه تصميم گيري درباره روابط 
ايران و اقليم كردستان پس از انجام همه پرسي برعهده شوراي 
عالي امنيت ملي اس��ت. به گزارش ايلن��ا، علاءالدين بروجردي 
در واكن��ش به انتقاد برخي تحليلگران مبن��ي بر اتخاذ مواضع 
انفعالي و ديرهنگام از سوي جمهوري اسلامي ايران در رابطه با 
برگزاري اين همه پرسي در اقليم كردستان اعلام كرد: بسياري 
از اقدامات جمهوري اس��لامي در ماه هاي قبل غيرعلني بود. در 
واقع جمهوري اسلامي ايران اقدامات لازم را انجام داده اما لزوما 
علني نش��ده بود. وي همچنين در واكن��ش به تصميم رهبران 
اقليم كردستان در خصوص برگزاري همه پرسي استقلال يادآور 
شد: واقعيت اين است كه كاري كه مسعود بارزاني به دنبال انجام 
آن است، لزوما به نفع كردستان و تماميت ارضي عراق نخواهد 
بود. وي خاطرنش��ان كرد: فرض بر اين است كه عراق به عنوان 
كشور همسايه ما تصميماتي قاطع تر در ارتباط با تجزيه كشور 

خود اتخاذ كند.

اقدامات غيرعلني ايران در قبال 
همه پرسي اقليم كردستان

 فرمان��ده ني��روي هوافض��اي س��پاه 
پاس��داران با بيان اينكه در حوزه موشكي 
كاملا خودكفا هستيم، گفت: توسعه موشكي 
بعد از انتقادات نامش��روع مقام��ات امريكايي 
سرعت گرفته اس��ت. به گزارش مهر، سردار اميرعلي حاجي زاده در 
ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري كشور به مناسبت هفته دفاع مقدس با 
بيان اينكه در حوزه موش��كي كاملا خودكفا هستيم، گفت: توسعه 
موش��كي بعد از انتقادات نامشروع مقامات امريكايي چند برابر شده 
و س��رعت گرفته است. وي در ادامه س��خنان خود افزود: طرح هاي 
جديد موشكي نيز طرح هاي بومي و داخلي است و نه كپي. وي گفت: 
مواد و قطعات موش��ك هاي ما از خارج نمي آيد و داخلي است و هر 
طرحي را كه نيروهاي ما اراده كنند، انجام مي دهند. فرمانده هوافضاي 
سپاه با بيان اينكه معمولا فناوري هاي نو و جديد ابتدا در بخش هاي 
نظامي به وجود مي آمد و سرريز آن به بخش هاي غيرنظامي سرايت 
مي كن��د، اف��زود: ما بارها اعلام كرده ايم ك��ه در جاهايي كه دولت و 
وزارتخانه ها مش��كل دارند، آماده ورود هس��تيم. س��ردار حاجي زاده 
با اش��اره به تجربيات خوب س��پاه در عرصه س��ازندگي، مهندسي، 
سدسازي و تونل سازي گفت: در ساير حوزه ها ما را امتحان كنند ما 
آماده هستيم از اين بخش ها نيز عبور كنيم. فرمانده نيروي هوافضاي 
س��پاه با اشاره به سخنان اخير مقامات امريكايي درباره فعاليت هاي 
موشكي كشورمان گفت: آنها غلط كردند و بدانند كه توسعه موشكي 

بعد از انتقادات نامشروع آنها چندبرابر شده و سرعت گرفته است.

تجربيات سپاه در عرصه هاي  
سدسازي و تونل سازي

 ريي��س ق��وه قضاييه ب��ا تاكيد بر 
اينكه مسائلي نظير توانمندي موشكي 
و موضوع��ات دفاعي كش��ور كه با بقاي 
جمه��وري اس��لامي ارتب��اط دارد به هيچ 
عنوان قابل مذاكره نيست، علت عصبانيت رييس جمهور امريكا را 
برهم خوردن محاسبات امريكايي ها در منطقه و دنيا توسط ايران 
دانس��ت. به گزارش »تعادل« به نق��ل از اداره كل روابط عمومي 
قوه قضاييه، آيت الله صادق آملي لاريجاني در جلس��ه مسوولان 
عالي قضايي، مقوله اقتصاد مقاومتي را منبعث از ديدگاه جهادي 
دانس��ت و خاطرنش��ان كرد: اميدواريم مس��وولان ما همان طور 
ك��ه ملت بزرگ ايران اي��ن راه را اختيار ك��رد، در همه جبهه ها 
فرهنگ و روش جهادي را در پيش گيرند. رييس دس��تگاه قضا 
با اشاره به اظهارات س��خيف دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا 
در مجمع عمومي سازمان ملل تصريح كرد: اين سخنان بي پايه و 
غيرمنطقي، خارج از تمام ضوابط ديپلماتيك بود و آقاي ترامپ، 
اي��ران را به اتهاماتي متهم ك��رد كه همه آنها دقيقا متوجه خود 
امريكاس��ت.  رييس قوه قضاييه اظهار كرد: البته اين اظهارات از 
يك سياستمدار تازه كار كاسب كار كه تعادل روحي و اخلاقي هم 
ندارد بعيد نيست، اما بهتر است دولتمردان امريكا و به ويژه آقاي 
ترامپ به ياد داش��ته باشند كه تهديد درمورد ملت آبديده ايران 
نه تنها تاثيري ندارد بلكه اين ملت بزرگ را در ايستادگي مقابل 

دولت غيرقابل اعتماد امريكا عازم تر و جازم تر مي سازد. 

برهم  خوردن محاسبات امريكا 
در منطقه و دنيا توسط ايران

چهرهها

رهبر معظم انقلاب در پيامي درگذشت 
 حجت الاسلام والمسلمين غروي

را تسليت گفتند
حضرت آي��ت الله خامن��ه اي در پيامي درگذش��ت عالم 
جليل القدر حجت الاسلام والمسلمين غروي را تسليت گفتند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري، متن 

پيام رهبر معظم انقلاب اسلامي به اين شرح است: 
بسمه تعالي

درگذشت عالم جليل القدر مرحوم حجت الاسلام والمسلمين 
آقاي حاج سيدمحمدرضا غروي رضوان الله عليه را به بازماندگان 
معظ��م و مكرم ايش��ان به خص��وص آي��ت الله آقاي خ��رازي و 
حجت الاسلام والمسلمين آقاي حاج سيدمحمد غروي، تسليت 
عرض مي كنم و علو درجات آن بزرگوار را كه در طول عمر با بركت 

خود منشا آثار خير بوده اند، از خداوند متعال مسألت مي نمايم. 
والسلام عليكم و رحمت الله
سيدعلي خامنه اي
۳/ مهر/ ۱۳۹۶
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3 كلان
افزايش قيمت 2 كالاي اساسي 

خانوارهاي شهري
گزارش متوسط قيمت مناطق شهري كل كشور براي 
اقلام خوراكي منتخب در مرداد ماه ۱۳۹۶ از س��وي مركز 
آمار ايران منتش��ر ش��د. در ميان اين اقلام برنج و گوشت 
قرمز به عنوان دو كالاي اساس��ي س��بد غذاي��ي خانوارها 

بيشترين افزايش قيمت را داشته اند. 
به گزارش »تعادل« به نقل از مركز آمار ايران، گزارش 
متوس��ط قيمت مناطق ش��هري كل كش��ور براي اقلام 
خوراكي منتخب در مرداد ماه ۱۳۹۶ از س��وي اين مركز 
منتشر شد.  متوس��ط قيمت يك كيلوگرم برنج هاشمي 
درجه يك در مرداد ماه س��ال جاري برابر ۱۳27۹۹ ريال 
بوده ك��ه باتوجه به اين اطلاع در تير ماه )۱۳۱7۱۳ريال( 

0.8 درصد افزايش داشته است. 
همچنين در ماه مذكور متوس��ط قيمت يك كيلوگرم 
برن��ج خارج��ي درجه يك از 5۶548 ري��ال در تير ماه به 

5۶۱۹۳ريال در مرداد ماه كاهش يافته است. 
متوس��ط قيمت يك كيلوگرم گوش��ت گوس��فند در 
اين ماه به ۳۹52۶۹ ريال رس��يده كه نس��بت به ماه قبل 
)۳845۶7ريال( 2.8 درصد افزايش داشته است. ميزان اين 
افزايش براي يك كيلوگرم گوش��ت گاو يا گوساله )مرداد 
۳۶7۱22 ري��ال و تي��ر ۳5۹۶54 ري��ال( برابر 2.۱ درصد 
بوده است. در اين گروه متوسط قيمت يك كيلوگرم مرغ 
ماشيني با افزايش ۶.۹درصدي مواجه بوده است )مرداد ماه 

80877 ريال و تير 75۶55ريال(. 
متوسط قيمت يك ليتر شير پاستوريزه 2۶۹۱۶ريال، 
يك كيلوگرم ماست پاستوريزه ۳70۶۹ ريال و يك بسته 
500 گرمي پنير ايراني پاس��توريزه 575۹۱ريال است كه 
نس��بت به ماه قبل تغيير محسوسي نداشته اند. همچنين 
متوس��ط قيمت ي��ك كيلوگ��رم تخم مرغ ماش��يني در 
 مرداد ماه برابر ۶50۹۳ريال اس��ت كه نس��بت به ماه قبل
)5۳۱08 ريال( با افزايش 22.۶ درصد مواجه بوده است. 

متوس��ط قيمت يك بسته ۱00 گرمي كره پاستوريزه 
)كره حيواني( 2۹280ريال است كه نسبت به تير ماه رشد 
۱.48 درصد داشته است. در اين گروه متوسط قيمت يك 
بسته ۹00 گرمي روغن مايع 5۳۳28ريال است كه تغيير 
محسوسي نسبت به ماه قبل نداشته است.  متوسط قيمت 
يك كيلوگرم موز در مرداد ماه 42404ريال بوده كه نسبت 
به ماه قبل )45258ريال( با كاهش ۶.۳درصدي مواجه بوده 
است. متوسط قيمت يك كيلو سيب درختي زرد در مرداد 
ماه 42۱۱7 ريال كه نس��بت به ماه قب��ل )52۳4۳ريال( 
كاهش ۱۹.5درصدي را نش��ان مي دهد. متوس��ط قيمت 
پرتق��ال محصول داخل در مرداد ماه 5۱۶52ريال اس��ت 
كه نس��بت به ماه قب��ل )55۱۱8ريال( ب��ا كاهش مواجه 
بوده اس��ت.  متوس��ط قيمت يك كيلوگرم خيار ۱۹52۶ 
ريال، ي��ك كيلوگ��رم گوجه فرنگ��ي ۱۹۱5۹ ريال، يك 
كيلوگرم س��يب زميني ۱8۳74 ريال و يك كيلوگرم پياز 
۳۳۳5۶ريال بوده كه نسبت به ماه قبل تغيير محسوسي 
نداشته است.  متوسط قيمت يك كيلوگرم قند در مرداد 
ماه 40۳2۱ريال است كه نسبت به ماه قبل )40۶7۹ريال( 
با 0.۹ درصد كاهش روبه رو بوده است. متوسط قيمت يك 
بس��ته 500 گرمي چاي خارجي در م��رداد ماه 20۳۹54 
ريال اس��ت كه نسبت به ماه قبل )2022۶۶ريال( افزايش 
0.8درصدي داشته است.  متوسط قيمت يك كيلوگرم رب 
گوجه فرنگي در ماه مرداد 5۱2۳۳ ريال اس��ت كه نسبت 

به ماه قبل )5۱2۱4ريال( تغيير محسوسي نداشته است.

كانال آمار

سودآورترين بنگاه هاي 
اقتصادي در سهام عدالت

جلس��ه ش��وراي عالي اج��راي سياس��ت هاي كلي 
اصل 44 قانون اساس��ي ديروز به رياس��ت معاون اول 
رييس جمهور برگزار شد.  به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
دولت، اس��حاق جهانگيري در اين جلسه سهام عدالت 
را طرحي پراهميت ارزيابي كرد و گفت: براساس طرح 
سهام عدالت، تعدادي از بهترين و سودآورترين شركت ها 
و كارخانه هاي كشور به اين طرح اختصاص داده شده اند 
و عملا مشمولين سهام عدالت به نسبت مبلغ واريزي 
و به نسبت سهامي كه دارند از سود اين طرح برخوردار 
خواهند شد.  معاون اول رييس جمهور همچنين با اشاره 
به برخي موانع و مس��ائل پيش روي س��اماندهي طرح 
س��هام عدالت، از وزير امور اقتصادي و دارايي خواست 
طي جلساتي با دستگاه هاي مرتبط، حداكثر ظرف يك 
ماه آينده نظرات و ديدگاه هاي دستگاه هاي ذي ربط را 
درياف��ت و راهكارهايي براي حل اين موانع تدوين و به 

جلسه آينده شوراي عالي ارائه كنند. 
جهانگيري با اشاره به پايان يافتن زمان واريز مبالغ 
مابه التفاوت ارزش س��هام اختصاص يافته به مشمولين 
س��هام عدالت و اينكه بخش اندكي از مشمولين سهام 
عدالت موف��ق به پرداخت مبلغ مابه التفاوت ش��ده اند، 
گفت: لازم اس��ت مهلت تعيين شده تمديد و به مردم 
اطلاع رساني شود تا ساير مشمولين سهام عدالت بتوانند 
در صورت تمايل الباقي مبلغ سهام تخصيص يافته خود 
را پرداخت كنند.  معاون اول رييس جمهور تاكيد كرد: 
دولت متعهد به پرداخت س��ود س��هام عدالت به مردم 

است و قطعا به اين تعهد خود عمل خواهد كرد. 
جهانگي��ري همچني��ن گ��زارش رييس س��ازمان 
خصوصي س��ازي از عملكرد واگذاري ها از سال ۱۳80 
تاكن��ون را مثب��ت ارزياب��ي و خاطرنش��ان ك��رد: در 
واگذاري هاي انجام ش��ده، اگر بنگاه هاي واگذار ش��ده، 
براساس شاخص هايي نظير اشتغال زايي، سرمايه گذاري 
و بهره وري عملكرد موفقي داشته باشند، بدين معناست 
كه خصوصي سازي موفق بوده اما اگر شاخص ها بيانگر 
عملكرد نامناسب باشد لازم است آسيب شناسي صورت 
گرفته و روند كار اصلاح ش��ود ام��ا در هر صورت هيچ 

ترديدي در اصل واگذاري ها وجود ندارد. 
در اين جلس��ه كه وزراي امور اقتص��ادي و دارايي، 
تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، رييس كل بانك مركزي، 
رييس سازمان خصوصي سازي، رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار، رييس كل ديوان محاسبات كشور و رييس 
سازمان بازرس��ي كشور نيز حضور داشتند، گزارشي از 
نحوه واگذاري ها از سال ۱۳80 تا ۱۳۹۶ ارائه و آخرين 
وضعيت بنگاه هاي واگذار شده مورد بررسي قرار گرفت. 
در ادامه اين نشست گزارشي نيز از طرح ساماندهي 
سهام عدالت ارائه شد و رييس سازمان خصوصي سازي 
اعلام كرد كه از 4۹ ميليون نفر مش��مولين طرح سهام 
عدالت، پس از فراخوان، حدود ۳8ميليون نفر به سامانه 
مراجعه و صورت حس��اب خ��ود را دريافت كردند اما از 
اين تعداد بخش اندكي موفق به واريز نقدي باقي مانده 

سهام خود شدند. 

دولت

»تعادل« مختصات ورود سرمايه هاي خارجي  به اقتصاد ايران را بررسي مي كند

اثر بازدارنده توسعه مالي بر جذب سرمايه گذاري خارجي
گروه اقتصاد كلان  

جذب س��رمايه گذاري خارجي درحال حاضر 
يك��ي از مهم تري��ن اولويت هاي دولت به ش��مار 
مي رود. در اين خصوص گرچه تاكيدات فراواني 
بر توسعه س��رمايه گذاري ها صورت مي گيرد اما 
تلاش ها براي جذب سرمايه گذاري هاي خارجي 
چندان موفق نبوده اس��ت. در اين ميان ش��ايد 
بتوان عوامل متعددي را دخيل دانست كه فضاي 
اقتصاد كلان، ناآرامي هاي منطقه يي و تنش  هاي 
سياسي، س��ودآور نبودن توليد و دست اندازهاي 

قانوني در جذب سرمايه ها از آن دسته است. 
در همي��ن زمين��ه يافته هاي ي��ك پژوهش 
اقتص��ادي با عنوان نقش توس��عه مالي در ورود 
س��رمايه گذاري مس��تقيم خارج��ي و ارتق��اي 
رش��د اقتصادي حاك��ي از آن اس��ت كه گرچه 
زيرس��اخت هاي توس��عه مالي يكي از مهم ترين 
عوامل موثر در جذب سرمايه هاي اقتصادي است 
اما اثر متقابل توس��عه مالي و ريسك سياسي در 
ج��ذب س��رمايه هاي خارجي منفي اس��ت. اين 
پژوهش كه به قلم فرش��يد پورشهابي و مرضيه 
اس��فندياري در جديدترين شماره نشريه رشد و 
توس��عه اقتصادي انتشار يافته، نشان مي دهد كه 
گرچه سرمايه گذاري مستقيم خارجي اثر مثبتي 
بر رشد اقتصادي كشورهاي درحال توسعه دارد 
اما توس��عه مالي به دليل ضعيف بودن نهادها و 
ناكارايي در تخصيص اعتبارات اثر بازدارنده يي بر 

رشد اقتصادي دارد. 

 اثر متقابل توسعه مالي و ريسك سياسي
به طور كلي توس��عه مالي منج��ر به افزايش 
ميزان سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي ورودي 
مي ش��ود. دلي��ل اي��ن موض��وع اين اس��ت كه 
كش��ورهاي داراي بخش مالي كارا در بخش هاي 
صنعتي هم داراي مزيت رقابتي هس��تند. توسعه 
مالي ب��ا كارايي توزيع منابع، تحرك پس اندازها، 
كاهش مش��كل اطلاع��ات نامتق��ارن و كاهش 
ريس��ك، زمينه ورود س��رمايه گذاري خارجي را 

فراهم مي كند. 
ام��ا در اي��ن خص��وص وضعيت كش��ورهاي 
درحال توسعه تا حدودي متفاوت است. به ويژه 
در ايران به دليل وجود ريس��ك هاي سياس��ي، 
سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي مي تواند تحت 

تاثير قرار گيرد. 
نكته جالب توجه اين است كه ريسك سياسي 
موجود در كش��ورهاي درحال توسعه به صورت 
مس��تقيم اثر بازدارنده بر جذب س��رمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي ندارد زيرا كش��ورهاي درحال 
توس��عه همواره با درصدي از بي ثباتي سياس��ي 
همراه هس��تند و در نتيجه آن وج��ود بي ثباتي 
سياس��ي تاثير چنداني بر ورود س��رمايه گذاري 

مستقيم خارجي نداشته است. 
با اين حال اثر متقابل توس��عه مالي و ريسك 
سياس��ي منفي و معني دار اس��ت. بر اين اساس 
اگرچ��ه توس��عه مال��ي از عوام��ل تعيين كننده 
س��رمايه گذاري مستقيم خارجي اس��ت اما اين 
عامل به تنهايي كافي نيست و ثبات سياسي در 
شرايط توس��عه مالي جهت ورود سرمايه گذاري 

مستقيم خارجي ضروري است. 

ثبات سياسي نشان دهنده آن است كه ريسك 
اعتباري كمتري در اقتصاد وجود دارد و دولت ها 
ق��ادر هس��تند كه از توس��عه مالي كش��ور خود 
حمايت كنند. بنابراين س��طوح توسعه مالي بالا 
همراه با بي ثباتي بيشتر با كاهش جريان ورودي 
س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي همراه است. 
بنابراين در كش��ورهاي درحال توس��عه ازجمله 
ايران، توس��عه مالي به وضعيت سياسي كشورها 
بستگي دارد و بي ثباتي سياسي به عنوان مانعي 
ب��راي نهادهاي مال��ي در جه��ت بهره مندي از 
منافع كارايي س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي 

عمل مي كند. 

 سرمايه گذاري داخلي محرك جذب سرمايه 
خارجي

براس��اس پژوه��ش حاض��ر، ان��دازه اقتصاد 
اث��ر مثبت و معني داري بر رش��د درآمد س��رانه 
كشورهاي مورد بررس��ي داشته است. دليل اين 
موضوع آن است كه كشورهاي درحال توسعه با 
توجه به ب��ازار بزرگي كه رو در روي خود دارند، 
مي توانن��د توليد داخلي را افزايش داده و رش��د 

اقتصادي بالايي را تجربه كنند. 
در عين حال، سرمايه گذاري داخلي اثر مثبت 
و معني داري بر رش��د درآمد سرانه اين مجموعه 
از كش��ورها داشته است. س��رمايه گذاري داخلي 
با افزايش س��رمايه فيزيكي به عنوان يك عامل 
توليد منجر به افزايش رشد توليد در اين كشورها 
شده در نتيجه آن درآمد سرانه افزايش مي يابد.  
يافته ها نشان مي دهد كه درجه باز بودن تجاري 

اثر معني داري بر سرمايه گذاري مستقيم خارجي 
كش��ورهاي مورد نظر نداش��ته اس��ت. بنابراين 
كشورهاي مورد بررسي نتوانسته اند از دسترسي 
به بازارهاي خارجي و افزايش مقياس��ي توليد به 

درستي استفاده كنند. 
در همين ح��ال، افزايش ن��رخ ارز اثر مثبت 
و معني داري بر ميزان س��رمايه گذاري مستقيم 
خارجي در كشورهاي مورد بررسي داشته است. 
ب��ا افزايش نرخ ارز و كاه��ش ارزش پول داخلي 
به دليل ارزان تمام ش��دن هزينه س��رمايه براي 
سرمايه گذار خارجي، انگيزه براي سرمايه گذاري 

مستقيم خارجي در كشور افزايش مي يابد. 
برآوردها نش��ان دهنده آن است كه جمعيت 
اث��ر مثبت و معني داري بر ورود س��رمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي در كش��ورهاي مورد بررس��ي 
داشته اس��ت. دليل مثبت بودن اثر آن تقاضاي 
ب��الا ب��راي محص��ولات و خدم��ات ارائه ش��ده 
توسط س��رمايه گذار مس��تقيم خارجي ناشي از 
ب��زرگ بودن بازار اس��ت. براس��اس نتايج، تورم 
اثر معني داري بر ورود س��رمايه گذاري مستقيم 

خارجي در اين كشورها نداشته است. 

 نقش كمرنگ سرمايه گذاري خارجي در رشد 
در مي��ان تاكي��دات فراواني ك��ه روي جذب 
س��رمايه گذاري خارج��ي ب��راي افزايش رش��د 
اقتص��ادي صورت مي گيرد، مطالع��ات حاكي از 
آن اس��ت كه سرمايه گذاري مستقيم خارجي اثر 
مثبت و معني داري بر رش��د درآمد كش��ورهاي 
مورد بررسي نداشته است. در اين رابطه مي توان 

گفت ب��ا توجه ب��ه اينكه حجم س��رمايه گذاري 
مستقيم خارجي در مقايسه با حجم اقتصاد اين 
كش��ورها كوچك است بنابراين ميزان اثرگذاري 
آن بر رشد اقتصادي كش��ورهاي درحال توسعه 

معني دار نيست. 
در عي��ن حال نتايج نش��ان دهنده آن اس��ت 
كه توس��عه مالي اثر منف��ي و بازدارنده يي براي 
رش��د درآمد س��رانه اي��ن مجموعه از كش��ورها 
داش��ته اس��ت. دليل اين موضوع ظرفيت نهادي 
ضعيف موجود در س��اختار اقتصادي كشورهاي 
درحال توس��عه اس��ت ك��ه منجر ب��ه ناكارايي 
فراگير در مكانيس��م تخصيص اعتبارات در اين 
كش��ورها مي شود. اثر متقابل بين سرمايه گذاري 
مستقيم خارجي و توسعه مالي نيز از نظر آماري 
اثر معني داري بر رش��د درآمد سرانه كشورهاي 

درحال توسعه نداشته است.
 

 راهكارهاي افزايش حجم سرمايه گذاري خارجي
يافته هاي پژوهش حاضر نش��ان مي دهد كه 
افزايش حجم س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي 
ورودي ب��راي افزاي��ش رش��د اقتص��ادي لازم 
اس��ت بنابراين لازم اس��ت سياست هاي مناسب 
درخصوص جذب س��رمايه گذاران خارجي اتخاذ 

شود. 
بازبيني قانون جلب س��رمايه گذاري مستقيم 
خارج��ي ب��ا ه��دف گس��ترش س��رمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي به كش��ور از طريق تس��هيل 
ش��رايط عمومي پذيرش سرمايه، ارائه تسهيلات 
تشويقي، ارائه مشوق هاي مالياتي، شفاف كردن 

قوانين و تس��هيل ورود و خروج سرمايه و طرف 
ك��ردن آنها مي توان��د مفيد باش��د. همچنين با 
توج��ه به اث��ر بازدارن��ده مخاطرات سياس��ي بر 
س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي لزوم كاهش 
مخاط��رات سياس��ي جهت كاه��ش هزينه هاي 
معاملاتي موجب تشويق سرمايه گذاران خارجي 
ب��راي انجام خ��وب از قبيل ثبات سياس��ت هاي 
دول��ت، ايجاد سيس��تم قانوني ش��فاف، برطرف 
كردن مناقشات خارجي همچنين جهت افزايش 
س��رمايه گذاري خارجي ورودي افزايش حمايت 
از حق��وق مالكيت معنوي كه نقش اساس��ي در 
س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي ش��ركت هاي 

خارجي دارد بايد مورد توجه قرار گيرد. 
در عي��ن حال، سياس��ت هاي برون گرا همراه با 
كاهش تدريجي موانع تعرفه يي و غيرتعرفه يي در 
برابر تجارت خارجي در جهت آزادسازي اقتصادي 
مي تواند نقش بالايي در رقابت پذير كردن بنگاه هاي 
داخلي و جذب س��رمايه  گذاري مس��تقيم خارجي 

داشته باشد. 

 تقويت نظارت بر سيستم بانكداري
با توجه به اثر بازدارنده توس��عه مالي بر رشد 
اقتصادي كش��ورهاي مورد بررسي، وضع قوانين 
ق��وي در بخش مال��ي و نيز نظارت بر سيس��تم 
بانكداري، افزايش كاراي��ي توزيع منابع، تحرك 
پس اندازها و كاهش مش��كل اطلاعات نامتقارن 
موجب��ات افزايش كارايي بخ��ش مالي را فراهم 
م��ي آورد ك��ه بازاره��اي مال��ي توس��عه يافته، 
نشان دهنده پويايي اقتصاد است و سرمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي بيش��تري را به داخل كش��ور 
ج��ذب مي كند كه اث��ر مثبت منجر ب��ه از بين 
رفتن اثر بازدارنده توسعه مالي بر رشد اقتصادي 

اين كشورها خواهد شد. 
همچنين آزادسازي مالي و عدم سركوب مالي با 
ايجاد تعادل در بازار پول در كشور منجر به توسعه 
سيس��تم بانكي و ايجاد فضاي رقابتي بين بانك ها 
مي ش��ود و جذب بيشتر سرمايه گذاران خارجي را 
به همراه دارد. با توجه به اثر مثبت سرمايه گذاري 
داخلي بر رش��د اقتصادي داخل��ي نيز مي تواند به 
عنوان سياستي در جهت ارتقاي توليدات داخلي و 
رشد اقتصادي دنبال شود. اين موضوع بهره برداري 
از بازار موجود در كش��ور را توسط توليدات داخلي 

فراهم مي كند. 
در عي��ن حال، كاهش حجم تصدي گري هاي 
دولت مي تواند منجر به كاهش فس��اد در اقتصاد 
شود و محيط مناس��ب تري براي سرمايه گذاري 

داخلي فراهم كند.
اجراي سياست هاي اصل 44 قانون اساسي و 
خصوصي سازي اقتصاد نيز مي تواند نقش بسزايي 
در افزايش س��رمايه گذاري بخ��ش خصوصي در 
كش��ور داشته باش��د كه به عنوان نشانه مناسب 
بودن وضعيت اقتصادي كش��ور منجر به تشويق 
س��رمايه گذاران خارج��ي براي ورود به كش��ور 

مي شود. 
همچني��ن ت��لاش دول��ت در جه��ت بهبود 
فض��اي كس��ب وكار ني��ز مي توان��د در افزايش 
س��رمايه گذاري داخلي و در نتيج��ه آن ارتقاي 

رشد اقتصادي كشور موثر باشد. 

»تعادل« روند مصرف نهايي بخش دولتي و خصوصي را بررسي مي كند

بازتاب سيگنال هاي رشد در هزينه بخش خصوصي
گروه اقتصاد كلان  هادي سلگي 

آمارها نش�ان مي دهد كه از س�ال 94 رشد 
مصرف نهاي�ي در دو بخش دولتي و خصوصي 
به شكل با ثبات تري درحال افزايش است. هر 
چند ش�اخص مصرف دولتي ارتباط تنگاتنگي 
ب�ا درآمده�اي نفت�ي دارد اما با اي�ن حال در 
ش�كل هاي گوناگ�ون موجب تاثيرگ�ذاري بر 
تقاض�ا در بخ�ش خصوص�ي مي ش�ود. هزينه 
نهاي�ي بخ�ش خصوصي س�يگنالي از رش�د 
ق�درت خريد درآمدها و ميل نهايي به مصرف 
آنها دارد. در ش�رايط عادي با افزايش درآمد، 
مصرف نيز افزايش مي يابد و با گسترش طيف 
مص�رف كالاها و خدمات بر ميزان رفاه افزوده 
مي ش�ود. از طرفي ديگر تقاضا موجب تحرك 

در جريان سوخت وساز اقتصاد مي شود. 
  

 تقاضا؛ عنصر اساسي سوخت  و ساز
ب��ه گزارش»تع��ادل« كليت ه��ر اقتصادي از 
دو ج��زء اساس��ي توليد و مصرف س��اخته ش��ده 
اس��ت. در واق��ع اين دو موتور محركه و س��وخت 
و س��از اجتماعي جريان هاي اقتصادي را تشكيل 
مي دهن��د و ب��ا اينكه عناصري از نظ��ر كاركردي 
متضاد هس��تند اما هر كدام بدون حضور ديگري 
باع��ث ب��روز اخت��لال در كل جريان س��وخت و 
س��از اجتماعي مي ش��ود بنابراين بايد گفت تضاد 
ش��كلي آنها موجد نوعي وح��دت دروني در ميان 
دو س��مت آن يعني فروش و خريد مي ش��ود و در 
صورت غيبت هر كدام كل جريان ناقص مي ماند. 
به همين دليل هم هس��ت كه در آمارهاي مربوط 
به حساب هاي رشد اقتصادي كشورها هميشه دو 
س��مت توليد و مصرف نهايي برابر مي ش��وند. به 
ط��ور واضح تر توليدات يك كش��ور تنها زماني در 
فرمول هاي آماري به عنوان رشد محسوب مي شود 
كه اين محصولات به تحقق)فروش( رسيده باشند. 
گريگ��وري منكي��و تعريفي ك��ه از توليد ناخالص 

داخلي ارائه مي كند 
به طور آشكاري حائز اين موضوع است:»توليد 
همه كالاها و خدماتي را در برمي گيرد كه در يك 
زمان معين و در يك كش��ور مش��خص به فروش 
رفته باش��د.« بن��ا به اين تعريف ف��روش عنصري 
حياتي در مفهوم توليد اس��ت و بدون آن استحاله 

كالاها ناقص و به انبارها هدايت مي شود. اين اتفاق 
به دليل عدم برگش��ت سرمايه كالايي)سرمايه يي 
كه به ش��كل كالا درآمده اس��ت( يا تبديل آن به 
پ��ول كه خود موجد از س��رگيري جري��ان توليد 
مي شود موجب ورشكس��تگي توليدكننده و ركود 
اقتصادي مي شود. با وجود اين امر بديهي بسياري 
از اهالي اقتصاد آن را ناديده مي گيرند و در برنامه 
و سياس��ت هاي اقتصادي تنها يك سمت را مورد 

توجه و پشتيباني قرار مي دهند. 
اين جزم باطل از اين گزاره اسميتي»هر عرضه 
ب��ا خود تقاضاي لازم را به بازار مي آورد« اس��نتاج 
مي ش��ود درحالي كه خ��ود گزاره ني��ز بيانگر يك 
كج فهمي اس��ت چراكه هر خري��د را معادل فروش 
مي داند)ب��راي اينكه دادوس��تد با پ��ول را همانند 
معامله هاي پاياپاي مي انگارند(. در اين اجمال جاي 
بس��ط اين بحث نيس��ت اما اگر چنين بود هرگز با 
بحران هاي تقاضا در اقتصادها مواجه نمي ش��ديم. 
به هر حال تقاضا وجودي جوهري در اين پروس��ه 
دارد و در محاس��بات مربوط به رشد داراي دو جزء 
دولتي و خصوصي اس��ت. هزينه ي��ا مصرف نهايي 
بخ��ش دولتي تمام هزينه هايي اس��ت كه دولت با 

چهره خريدار در يك اقتصاد انجام مي دهد. 
واضح اس��ت كه گس��تره و ميزان اين هزينه ها 
ارتباط تنگاتنگي ب��ا درآمدهاي دولت ها دارد. در 
اي��ران اين درآمدها از دو بخش اصلي فروش نفت 
و اخذ ماليات فراهم مي شود و به همين دليل هر 
نوساني در منابع مذكور مي تواند به طور مستقيم 
ب��ر مصرف بخش دولتي تاثير بگذارد. با اين وجود 
مي��زان هزينه ه��اي دولت بالاخ��ص در ايران كه 
حجم و اندازه زي��ادي دارد، عامل اصلي تحرك و 

رشد و اشتغال زايي است. 
نگاه��ي ب��ه آمارهاي اين چند س��ال گذش��ته 
نش��ان مي دهد كه اين شاخص تا چه حد نوسانات 
بالاي��ي را به دليل تاثير مس��تقيم آن از درآمدهاي 
نفتي از س��ر گذرانده اس��ت. در س��ال ۹۱ به دليل 
تحري��م و كاه��ش درآمدهاي نفتي اين ش��اخص 
براس��اس آمارهاي مركز آمار كشور به ميزان منفي 

۱۱.4 درصد افت كرد.
درحالي كه در س��ال بعد از آن ۳5 درصد رش��د 
كرد. در س��ال هاي ۹۳و ۹4 ني��ز اين رقم به منفي 
۱8.4و 5.۱  درصد رسيده است. از نظر الزامات رشد 

پايدار ضروري اس��ت كه اين شاخص با نوسان هاي 
كمتر و ثبات بيشتري در جريان باشد. اين اتفاق در 
تمام فصول س��ال ۹5و بهار ۹۶ بيشتر محقق شده 
است. مطابق آمارها در 4 فصل سال گذشته مصرف 
نهايي دولتي به ميزان ۳.5 درصد رش��د كرده و در 

بهار ۹۶ به ۶.5  درصد رسيده است.
رشد ۶.5 درصدي اين فصل ركوردي بوده كه از 
س��ال ۹2 تاكنون اتفاق نيفتاده است. موضوعي كه 
در اينجا بايد به آن توجه داش��ت، اين اس��ت كه به 
ميزان زيادي مص��رف هزينه ها در بخش خصوصي 
وابس��ته به بخش دولتي اس��ت. آمارهاي سال هاي 
گذشته به خوبي گوياي اين موضوع است. براساس 
جداول مركز آمار در س��ال ۹۱ رش��د شاخص هاي 
دولت��ي و خصوصي به ترتي��ب منفي ۱۱.4و منفي 
۳ درص��د ب��وده اس��ت.)مابقي درصده��ا در نمودار 

گزارش آمده است.( 
در نظ��ام حس��اب هاي مل��ي مبتني ب��ر روش 
هزينه ه��ا، مصرف بخش خصوصي يك��ي از اجزاي 
اصلي محاس��به توليد ناخالص داخلي و درآمد ملي 
اس��ت. مطابق اين حس��اب ها هزينه ه��اي مصرفي 
خانوارها ش��امل هزينه ه��اي خانوارهاي مقيم بابت 
مصرف كالاها و خدم��ات بوده و هزينه هاي مربوط 
به دارايي هاي ثابت)نظير مستغلات( و اشياء قيمتي 
را دربرنمي گيرد. بر اين اس��اس هزينه خانوار بابت 
اجاره املاك و مس��تغلات مسكوني، هزينه مصرفي 
نهاي��ي تلقي مي ش��ود همچنين ارزش احتس��ابي 
خدمات مس��تغلات مس��كوني تحت اختيار مالك 

به عنوان هزينه مصرفي نهايي وي ثبت مي شود. 
در اقتص��اد كلان، رفتار و ع��ادات مصرفي افراد 
و خانواره��اي مختلف در مص��رف بخش خصوصي 

جمع بندي مي شود. 
در ش��رايط عادي با افزايش درآم��د، مصرف نيز 
افزايش مي يابد و با گس��ترش طيف مصرف كالاها و 
خدمات بر ميزان رفاه افزوده مي ش��ود. اما در شرايط 
رك��ود و تقلي��ل درآمدهاي حقيق��ي، مصرف به طور 
معكوس تحت تاثير ق��رار مي گيرد؛ اما لزوما به دليل 
چس��بندگي مصرف به س��طح قبلي برنمي گردد. به 
بي��ان ديگر مي��زان كاهش مصرف كمت��ر از كاهش 
قدرت خريد واقعي است. همچنين انتظارات از وقايع 
اقتص��ادي آينده، عدم اطمينان ش��غلي، بعُد خانوار، 
ساختار سنتي، تقليد رفتار و عادات مصرفي از عوامل 

موثر بر مصرف بخش خصوصي محس��وب مي شوند.  
پش��توانه مالي قوي كه تحت عن��وان ثروت يا دارايي 
حقيق��ي مي ت��وان از آن نام برد در كن��ار متغيرهاي 
ديگري چ��ون درآمد و درآمد قاب��ل تصرف بر رفتار 

مصرفي در بخش خصوصي اثر تعيين كننده دارد. 
طبيعي اس��ت افرادي كه ع��لاوه بر درآمد ثابت 
خ��ود مناب��ع درآمدي ديگ��ري از مح��ل املاك و 
مستغلات و س��رمايه گذاري در س��هام و امثال آن 
دارند نس��بت ب��ه افرادي كه تنها متك��ي به درآمد 
كاري خود هستند از دايره عمل بيشتري در تنظيم 
رفتارهاي مصرفي خود برخوردار هس��تند اما بقيه 
اف��راد به دامن فقر نس��بي و حتي مطلق س��رازير 
مي ش��وند. بنابر اين توضيحات معلوم مي ش��ود كه 
مصرف نهايي بخش خصوصي بس��يار مهم است اما 

با توجه به ارتباط آن با درآمد افراد )هدفي ديرياب 
كه به وضعيت كل اقتصاد مرتبط اس��ت( رش��دي 

بسيار ضعيف دارد. 
در س��ال هاي ۹۱تا ۹۳ رش��د اين ش��اخص به 
ترتيب ۳- و 2  و 2.۱-  درصد بوده اما مصرف بخش 
خصوص��ي در س��ال ۹4 تاكنون رو ب��ه بهبود بوده 
است. در سال ۹4 اين شاخص 2.5 درصد و در سال 

۹5 به ۳.4 درصد صعود كرده است.
اي��ن نتاي��ج در فص��ل زمس��تان ۹5 رش��دي 
گس��ترده تر داش��ته كه در تمام فصول س��ال هاي 
مذكور به بي نظير بوده اس��ت. در اين فصل شاخص 
مذكور رش��د 7.5درصدي را تجربه كرد و در فصل 
بهار ۹۶ نيز ادامه يافت. رش��د اين شاخص در بهار 

امسال به ميزان ۶.۹  درصد بوده است. 
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 كريدور نرخ ارز؛ مسير 
سياست گذاري قاعده مند

سعيد بيات  كارشناس بانك  
بانك مركزي مي تواند با تش��كيل كريدور نرخ ارز با 
كف و سقف مشخص، دامنه مجاز براي نوسانات نرخ ارز 
را تعيين كند و از اين طريق ريسك تغييرات نرخ ارز در 

تصميمات سرمايه گذاري را پوشش دهد. 
بالاتر بودن مداوم نرخ تورم داخلي نسبت به مهم ترين 
شركاي تجاري كشور )مانند آلمان، امارت متحده عربي 
و چين( سبب مي شود تا نرخ ارز به طور طبيعي در مسير 
افزايشي قرار گيرد و چنانچه بازار ارز ناظر و تنظيم گري 

نداشته باشد، نرخ آن همواره در حال افزايش باشد. 
از س��وي ديگر، بازار ارز در كشوري همچون ايران از 
عوامل متعددي نظير تغيير نرخ س��ود بانكي، تغييرات 
قيمت نفت، ش��رايط ژئوپليتيك كش��ور در خاورميانه و 
تحركات سياس��ي و نظام��ي در اين منطقه، تصميمات 
سياس��ي رييس جمهور امريكا در م��ورد برجام و حتي 
از تصميم كره ش��مالي به تقويت قدرت هس��ته يي خود 

تاثيرپذير است. 
بنابراين نظام ارزي در ايران نمي تواند ش��ناور باشد و 
بايد همواره تحت كنترل نامحسوس بانك مركزي بوده و 
مشابه نظام ارزي شناور مديريت شده عمل كند تا عوامل 
فوق الذكر نتواند تعادل بازار ارز را به هم زده، كشف قيمت 
ارز را دچار اختلال كرده و نااطميناني در س��طح اقتصاد 

را دامن بزنند. 
س��والي كه در اينجا مطرح مي ش��ود آن است كه آيا 
بانك مركزي مسير عددي مشخصي براي نرخ ارز، مثلا تا 
پايان سال ۱۳۹۶ تنظيم كرده تا بتواند مداخلات خود در 
بازار ارز را نظام مند كند؟ در واقع، وقتي خبري از مداخله 
بان��ك مركزي در ب��ازار ارز به گوش مي رس��د، بايد اين 
مداخله را صرفا واكنش بانك مركزي نسبت به تغييرات 
بازار ارز دانست يا مي توان آن را در چارچوب برنامه ارزي 
بانك مركزي و واكنشي به انحراف بازار ارز از مسير هدف 

بانك مركزي تفسير كرد؟
هدف اين مختصر، آن اس��ت كه پيشنهاد مشخصي 
براي تعيين مس��ير عددي نرخ ارز تا پايان س��ال ۱۳۹۶ 
ارائه كند. پيشنهاد اين است كه ابتدا بانك مركزي مبتني 
بر پيش بيني هاي نرخ تورم فصلي و نقطه به نقطه تا پايان 
۱۳۹۶ و همچنين پيش بيني نرخ  تورم ش��ركاي تجاري 
اصلي ايران كه در آخرين نش��ريه چش��م انداز اقتصادي 
جه��ان )World Economic Outlook( توس��ط 
صندوق بين المللي پول منتشر شده، پيش بيني شكاف 
تورم داخل و خارج تا پايان سال جاري را محاسبه كند. 
س��پس نرخ ارز مرداد ماه را باتوجه به ش��كاف تورم 
داخل و خارج رشد دهد تا مسير نرخ ارز تا پايان سال به 
دس��ت آيد. سپس با تعيين يك كريدور حول نرخ ارز به 
دست آمده، دامنه مجاز براي نوسانات ارز را تعيين كند 
و هرگاه انحرافي از اين دامنه حادث شد، در بازار مداخله 

كرده و نرخ ارز را مجددا به كريدور مزبور بازگرداند. 
س��قف و كف كريدور مذكور نيز مي تواند باتوجه به 
پيش بيني هاي موجود درمورد متغيرهاي اقتصاد كلان 
)نظير پيش بيني نرخ رشد اقتصادي و نرخ رشد صادرات 
غيرنفتي( و همچنين چش��م انداز تحولات بين المللي و 
ژئوپليتيك منطقه يي تعيين ش��ود. مثلا اگر پيش بيني  
نرخ رش��د اقتصادي تا پايان ۱۳۹۶ نش��ان دهد كه قرار 
است نرخ رش��د اقتصادي غيرنفتي و صادرات غيرنفتي 
نسبت به سال قبل افزايش يابد، آنگاه بايد انتظار داشت 
ك��ه جريان ورود ارز به كش��ور تقويت ش��ود كه در اين 
صورت كف كريدور بايد باتوجه به پيش بيني نرخ رش��د 
ورود ارز به كش��ور تعيين و تعديل ش��ود. همچنين اگر 
تغييرات سياسي رخ دهد، آنگاه بايد سقف كريدور باتوجه 

به اين تحولات سياسي تعيين و تعديل شود. 

  افتتاح رويا هفت آسمان
با تسهيلات بانك صنعت

ش��ركت روي��ا هفت آس��مان ب��ا تس��هيلات ريالي 
يك ميليارد توماني و تس��هيلات ارزي حدود 5ميليون و 
500هزار يورويي بان��ك صنعت و معدن به بهره برداري 
مي رس��د. به گزارش پايگاه اطلاع رساني بانك صنعت و 
معدن، با افتتاح ش��ركت رويا هفت آسمان كه در استان 
اردبيل احداث شده و انواع ميوه و سبزيجات عمل آوري 
شده توليد مي كند، براي ۹۱ نفر ايجاد اشتغال مي شود. 
بر اساس اين گزارش، بانك صنعت و معدن تاكنون بيش 
از 20ميليارد تومان تسهيلات در قالب طرح رونق توليد 
نيز به صنايع كوچك و متوس��ط استان اردبيل پرداخت 
كرده اس��ت. گفتني است، طرح هاي زيادي در سال هاي 
اخير با تسهيلات بانك صنعت و معدن در نقاط مختلف 
كشور به اجرا در آمده و موجب ايجاد اشتغال شده است. 

  جايگاه برتر بانك شهر
در ميان بانك هاي كشور

نايب رييس ش��وراي شهر قم با تاكيد بر جايگاه برتر 
بان��ك ش��هر در ميان بانك هاي سراس��ر كش��ور گفت: 
اين بان��ك هم اكنون م��ورد اطمينان تم��ام هموطنان 
در ش��هرهاي مختلف قرار گرفته اس��ت و جايگاه بسيار 
خوبي در عرصه بانكداري دارد. به گزارش مركز ارتباطات 
و روابط عمومي بانك ش��هر، حس��ن بختياري با اشاره 
به نقش اين بانك در توس��عه و آباداني ش��هرها به ويژه 
در كلان ش��هرها گفت: يكي از عوامل��ي كه مي تواند در 
توس��عه و آباداني كلان شهر ها موثر باش��د، تامين مالي 
پروژه هاي ش��هري است و وجود يك بانك تخصصي در 
حوزه مديريت شهري مي تواند به توسعه و آباداني شهر 
با س��رعت و برنامه ريزي بهتر و دقيق تر كمك كند. وي 
در مورد جايگاه بانك شهر به عنوان يك بانك پيشرو در 
بانكداري الكترونيك اظهار كرد: امروزه يكي از ابزاري كه 
مي تواند بانك ها را به يك بانك پيش��رو در ارائه خدمات 
به ش��هروندان معرفي كند و مردم به اين بانك ها اعتماد 
و توجه بيشتري كنند، وجود سيستم هاي الكترونيك در 
يك بانك اس��ت كه خوشبختانه به اين موضوع در بانك 
شهر توجه بيشتري شده است. بختياري با اشاره به نقش 
بانك ش��هر در اجراي پروژه ه��اي عمراني و فرهنگي در 
سراس��ر كشور خاطرنشان كرد: ش��ايد مهم ترين نقشي 
را كه براي بانك ش��هر مي توان در نظر گرفت؛ ارتباطي 
است كه با مديريت شهري شهرهاي سراسر كشور دارد 
و در واقع اجراي پروژه هاي شهري و فرهنگي به ويژه در 
ش��رايطي كه شهرداري ها با مشكلات تامين منابع مالي 

مواجه هستند، تنها از عهده بانك شهر بر مي آيد. 
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گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري  
 تبادل داده ه��اي خصوص��ي در بازارهاي مالي و 
بيمه جاي اينترنت عمومي را گرفته و تا سال 2020 
ميلادي، ظرفيت تبادل داده هاي خصوصي بين كسب 
و كارها تقريبا به ۶برابر آنچه در اينترنت عمومي اتفاق 

مي افتد، خواهد رسيد. 
به گ��زارش »تع��ادل« در گزارش اخير ش��اخص 
جهاني اتصالات متقابل توسط موسسه اكونيكس كه 
ارائه كننده ارتباطات و فناوري متقابل سازماني است، 
افزايش تبادل داده هاي خصوصي بين كسب و كارها 
مورد توجه قرار گرفته و پيش بيني شده كه بخش هاي 
بانكداري و بيمه، بزرگ ترين مصرف كننده پهناي باند 
اتصالات متقابل خواهند بود. اين بدين معناس��ت كه 
كس��ب و كارهاي خصوصي اساسا اينترنت عمومي را 
كنار گذاش��ته و با يكديگر از طري��ق مراكز داده ها در 

سراسر جهان ارتباط برقرار مي كنند. 
 نتايج اين پژوهش نشان مي دهد كه تا سال 2020، 

پهناي باند اتصالات متقابل تا بيش از 5 هزار ترابايت بر 
ثانيه )Tbps( افزايش خواهد يافت كه به طور متوسط، 
رش��د ۴5درصدي در پي خواهد داش��ت كه با ۸55 
Tbps و 2۴درصد رش��د در ترافيك جهاني اينترنت، 
رشدي بسيار چشمگير خواهد بود. با ديجيتال سازي 
خدمات مالي و ضرورت حمايت شركت ها از الگوهاي 
جديد حفظ مش��تري، پيش بيني مي ش��ود تا س��ال 
2020 بخش بانكداري و بيمه از Tbps ۹۸5 ظرفيت 
پهناي باند اتصالات متقابل بهره برداري كند.  علاوه بر 
اين، رشد سالانه ظرفيت صنعت بانك و بيمه، نرخي 
۶۱درص��دي تجربه خواهد كرد ك��ه عمدتا از بخش 
ارتباطات مخابراتي بيش��تر خواهد بود. همچنين در 
اين گزارش آمده اس��ت، با وجود خروج انگلس��تان از 
اتحادي��ه اروپا )Brexit(، لندن بالاترين نس��بت اين 
اتصالات را به خ��ود اختصاص خواهد داد و نيويورك 
و سيليكون ولي در رتبه هاي بعدي قرار خواهند گرفت. 
مقوله اتصال متقابل براي مصرف كنندگان آن يك 

موضوع مهم اس��ت تا زماني كه توافقنامه هاي اتصال 
متقابل وجود نداش��ته باش��د، كاربران سرويس هاي 
مخابرات��ي ق��ادر نخواهن��د ب��ود ب��ا يكديگ��ر يا با 
سرويس دهندگان مورد نظر خود ارتباط برقرار كنند. 

 در ده��ه اخي��ر برق��راري روابط اتص��ال متقابل 
ش��بكه هاي مختلف باعث ايجاد فوايد عظيمي براي 
مصرف كنندگان و اپراتورها در سراس��ر جهان ش��ده 
است. اتصال متقابل نوعي دسترسي ويژه است كه بين 
اپراتورهاي شبكه هاي عمومي برقرار مي شود. در اين 
تعريف دسترس��ي به معناي ارتباط با كاربران نهايي 
نيس��ت. در تعريف دسترسي توسط كميسيون اروپا، 
از معن��اي متداول آن كه مربوط به دسترس��ي كاربر 
نهايي اس��ت، متمايز شده است. با اين وجود، در كف 
انواع مختلف دسترسي ميان اپراتوري در زمينه اتصال 
متقابل كه در فهرست تعاريف كميسيون اروپا آورده 

شده، بسيار مهم است. 
هر يك از انواع دسترسي ميان اپراتوري را مي توان 

به عنوان ش��كل هاي تكميلي يا فرعي اتصال متقابل 
محسوب كرد. اين مقررات دسترسي در پيمان نامه هاي 
متقابلي كه بين اپراتورهاي دايمي بس��ته مي ش��وند، 
گنجانده شده است. با صرف نظر از معناي خاص اتصال 

متقابل مي توان گفت كه موضوعات مطرح ش��ده در 
رهنمود كميسيون اروپا در رابطه با معناي دسترسي 
بايد به عنوان قسمتي از رويكرد جامعه اتصال متقابل 

محسوب شود. 

گروه بانك و بيمه  محسن شمشيري 
روز دوش��نبه ۳ مهرماه ۹۶، نرخ رس��مي ۳5 ارز 
افزايش و ۴ ارز كاهش يافت و براين اس��اس، دلار با 
۴5 ري��ال افزايش ۳۳۶۴.5 تومان، پوند با ۱۶۱ ريال 
رشد ۴55۱.7 تومان و يورو با يك ريال رشد قيمت 

۴0۱5.7 تومان ارزش گذاري شد. 
ب��ه گزارش »تع��ادل« صرافي ه��اي پايتخت نيز 
ه��ر دلار امريكا را با 5 تومان افزايش نس��بت به روز 
يك شنبه ۳هزار و ۸۹7 تومان مي فروختند. همچنين 
هر يورو امروز با ۹ تومان افزايش ۴هزار و 7۱7 تومان 
و هر پوند با 20تومان رشد 5 هزار و 27۱ تومان داد 
و س��تد مي ش��د. اكنون فاصله دلار رسمي و آزاد به 

5۳۳ تومان رسيده است. 
 در ب��ازار طلا نيز هر اونس جهاني به ۱2۹۴ دلار 
در روز دوشنبه رس��يد كه نسبت به روزهاي قبل از 
آن تقريب��ا ثابت بوده اما متاثر از رش��د نرخ دلار، هر 
گرم طلاي ۱۸عيار با 7۸5 تومان افزايش ۱2۱هزار و 

۴5۹ تومان ارزش گذاري شد. 
اما در بازار س��كه  به دليل ش��روع م��اه محرم و 
كاهش تقاضا، هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح 
جديد با ۱00 تومان كاهش يك ميليون و 2۴۳ هزار 
و 200 تومان، هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح 
قديم با 500 تومان كاهش يك ميليون و 2۱2هزار و 
۱00 تومان، نيم سكه بهار آزادي نيز با افزايش 200 
توماني ۶۳7 هزار و ۶00 تومان، ربع سكه بهار آزادي 
با افزايش ۹00 توماني نس��بت به روز گذشته ۳5۹ 
هزار و 200 تومان و هر قطعه سكه گرمي با افزايش 

۱00 توماني 2۴۹ هزار و 700 تومان معامله شد. 

 ارز مسافرتي عامل افزايش نرخ 
دبير ش��وراي عالي كانون صرافان ايران تقاضاي 
ارز مس��افرتي را از دلايل اصل��ي افزايش نرخ ارز در 

ماه هاي اخير دانست. 
امير نجوم��ي در گفت وگو با فارس يكي از دلايل 
افزاي��ش نرخ ارز در ش��هريورماه و هفته هاي اخير را 
تقاضاي ارز مس��افرتي دانست و اظهار داشت: بخش 
عم��ده تقاضاي ارز را دلار، لير، يورو و درهم ش��كل 
مي دهد. بخش عمده اين تقاضاها براي ارز مسافرتي 
است زيرا حجم مسافرت هاي خارجي در شهريور ماه 
بالا و رون��د صعودي بهاي دلار متاث��ر از اين نوع از 

تقاضا بود. 
دبير ش��وراي عالي كانون صرافان ايران در پاسخ 
به اين س��وال كه باتوجه به آغاز مهرماه و ماه محرم، 
حجم سفرهاي خارجي به شدت كاهش يافته است، 
پس چرا سير قيمت دلار و ديگر ارزها صعودي است، 
گفت: ماه محرم، موعد س��فرهاي زيارتي اس��ت و با 
توجه به اينكه در ماه محرم تا اربعين تعداد زيادي از 
هموطنان مسافر كربلا هستند، تقاضا براي خريد ارز 

همچنان وجود دارد. 
وي با اش��اره به وج��ود بي��ش از 2 ميليون زائر 
عتبات عاليات در ماه محرم و صفر گفت: تقاضاي ارز 
مسافرتي در اين فصل همچنان وجود دارد و اگر در 
نظر بگيريم، هر زائر به طور متوسط معادل ۱00 دلار 
خريداري كند، حدود 200 ميليون دلار تقاضاي ارز 

مسافرتي به وجود مي آيد. 
وي در خصوص كانال ه��اي عرضه ارز به بازار به 
پوش��ش تقاضا از س��وي بانك مركزي اشاره كرد و 
گفت: بانك مركزي در اين مدت متناسب با وضعيت 
بازار، ارز مداخله يي توزيع كرده و همچنان اين روند 

ادامه دارد. 

 مقايسه نرخ ارز و تورم در 5 سال اخير
نوس��ان 5 تا ۸ درصدي نرخ دلار در س��ه س��ال 
اخي��ر و همچنين احتمال رش��د نرخ ارز متناس��ب 
با ت��ورم ۱0 درصدي در ماه ه��اي آينده به اندازه يي 
نيس��ت كه س��رمايه گذاران خريد ارز در بازار آزاد را 
به س��پرده گذاري در بانك ها كه همچنان نرخ س��ود 
۱5 تا 2۳درصدي براي س��پرده يك س��اله پرداخت 
مي كنند، ترجيح دهند و اين موضوع مهم ترين عامل 
جلوگيري از نوسان شديد بازار ارز در يك سال آينده 

خواهد بود. 
كارشناس��ان با اشاره به رش��د نرخ دلار از ۳7۸0 
در تيرماه امس��ال تا ۳۹00 تومان در روزهاي اخير و 
افزايش ۱20 توماني آن ظرف دو ماه معتقدند كه اثر 
حذف ارز مبادله يي و اخبار ديگر خود را نش��ان داده 
و در ماه هاي آينده شاهد افزايش بيشتر نرخ دلار در 

مرز ۴000 تومان خواهيم بود.

ن��رخ دلار در س��ال ۹۶ تنها نوس��ان 5درصدي 
داش��ته و بعد از رش��د بالاي نرخ ارز و سه برابر شدن 
نرخ ها در دوره تحريم و س��ال ۹۱ و ۹2 در سه سال 
اخير و س��ال هاي ۹۳ تا ۹۶، تنها شاهد رشد 5 تا ۸ 
درص��دي دلار در ب��ازار و كمتر از نرخ تورم س��الانه 
بوده اي��م و ن��رخ دلار كه در س��ال ۹2 از مرز ۴ هزار 
تومان گذشت، بار ديگر كاهش يافت و در سال هاي 
اخي��ر نيز در محدوده ۳۴00 ت��ا ۳700 تومان باقي 
مانده است. به همين دليل، ولي الله سيف رييس كل 
بانك مركزي به مردم و س��رمايه گذاران هشدار داده 
كه پول خود را براي كس��ب س��ود به سمت بازار ارز 
نبرند زيرا در مقايس��ه با تورم زيان خواهند ديد، اما 
عده يي از كارشناس��ان معتقدن��د كه به دليل برخي 
تغييرات بني��ادي در ب��ازار ارز از جمله ادامه برخي 
تحريم ها، يكسان سازي نرخ ارز و حذف ارز مبادله يي 
و... نرخ ارز روند افزايش��ي خواهد داشت و نرخ دلار 
حداقل به ميزان تورم موجود دو س��ال اخير افزايش 

خواهد يافت. 

 دلار آزاد به جاي ارزهاي مبادله اي 
به عقيده كارشناس��ان بازار ارز با اش��اره به چند 
تغيير بنيادي، از جمله حذف ارز رس��مي مسافرتي، 
حذف ارز مبادله يي در واردات بس��ياري از گروه هاي 
كالايي و همچنين رفتار امريكا در تداوم تحريم هاي 
دلاري و... معتقدند كه عمدتا متاثر از يكسان س��ازي 
نرخ ارز، تورم موجود و حذف ارز مبادله يي در دو سال 
اخير، تقاض��اي ارز از ارزهاي مبادله يي مانند روپيه، 
ي��وان، روبل، لير، درهم و يورو به س��مت دلار تغيير 
يافته و كس��اني كه تمايل به خري��د ارز آزاد دارند و 
قبلا ارز مبادله يي دريافت مي كرده اند، اكنون ترجيح 
مي دهند كه به جاي ارزه��اي مبادله يي كه بانك ها 
به ص��ورت روپيه و ي��وان و... درياف��ت مي كرده اند، 
اكن��ون دلار خريداري كنند زي��را همه ارزها به دلار 
قفل ش��ده و براس��اس نرخ هر روزه دلار ارزشيابي و 
مبادله مي شود و لذا نگهداري و مبادله با دلار آزاد را 

جايگزين ارز مبادله يي حذف شده كرده اند. 
اين كارشناس��ان با اش��اره به رش��د نرخ دلار از 
۳7۸0 در تيرماه امس��ال تا ۳۹00 تومان در روزهاي 
اخير و افزايش ۱20 توماني آن ظرف دو ماه معتقدند 
كه اثر حذف ارزمبادله يي و اخبار ديگر خود را نشان 
داده و در ماه هاي آينده ش��اهد افزايش بيش��تر نرخ 

دلار در مرز ۴000 تومان خواهيم بود. 

 تسويه حساب سال ميلادي و عيد نوروز
بر اين اس��اس، ن��رخ دلار در ماه هاي اخير تحت 
تاثير عوامل مختلف مس��ير افزايشي به خود گرفته 
و اكن��ون در مرز ۳۹00تومان قرار دارد و پيش بيني 
مي شود كه با توجه به رشد تقاضا در نيمه دوم سال 
۹۶ ازجمله تسويه حس��اب شركت ها در پايان سال 
ميلادي جاري، ش��روع س��ال مي��لادي جديد، عيد 
نوروز و بازار ش��ب عيد و... شاهد افزايش قيمت دلار 

تا ۴000تومان و بيشتر خواهيم بود. 
هر چند كه عده يي ديگر در مقابل اين پيش بيني 

معتقدند كه اين نوسان فصلي خواهد بود و در اسفند 
و فروردي��ن بار ديگر ش��اهد كاهش نرخ ارز خواهيم 
بود و مانند سال هاي قبل شاهد نوسان خواهيم بود 

و نرخ ارز كمتر از نرخ تورم افزايش خواهد داشت. 
مش��اهده نرخ ه��ا در روزه��اي اخي��ر و ازجمله 
معاملات ش��هريور و مهر ماه نيز نش��ان مي دهد كه 
ب��ا وجود افزايش ن��رخ مبادله يي ك��ه اكنون به مرز 
۳۴00تومان نزديك مي ش��ود اما نرخ ارز آزاد برخي 
روزه��ا ثابت مانده يا حتي كاه��ش يافته و با وجود 
افزايش نرخ رسمي، نرخ آزاد افزايش زيادتري نداشته 

است. 

 كاهش فاصله دلار رسمي و آزاد
فاصله نرخ دلار رس��مي و آزاد نيز كه در ماه هاي 
م��رداد و تير ماه تا ح��دود 570 تومان بالا رفته بود 
اكنون به حدود 5۳0 تومان رس��يده و نشان مي دهد 
كه بازار خيلي تحت تاثير رشد نرخ مبادله يي نيست 
و افزايش نرخ آزاد تقريبا كمتر از افزايش نرخ رسمي 

بوده است. 
براساس نرخ هاي متوسط ماهانه كه بانك مركزي 
اعلام كرده نيز فاصله بين ميانگين نرخ آزاد هر سال 
يا هر ماه با نرخ مبادله يي روز پاياني اسفند هر سال 
يا روز پاياني تير و شهريور ۹۶ فاصله دو نرخ رسمي 
و آزاد كاهش زيادي داشته و از ۱۳۸۱تومان در سال 
۹۱ و دولت دهم به 5۳۳ تومان درحال حاضر رسيده 

و انتظار مي رود كه اين فاصله كمتر شود. 
مهم تر از كاهش ش��ديد دو نرخ رسمي و آزاد كه 
در دولت روحاني از ۶7۳ تومان در سال ۹2 به 5۳۳ 
تومان رس��يده و حداقل كاهش۱۴0توماني داشته، 
حجم ارز مبادله يي است كه در سال ۹2 به بسياري 
از واردات كالاه��ا و اكثر گروه هاي كالايي و خدمات 
حتي ارز مسافرتي نيز ارز مبادله يي تعلق مي گرفت و 
بانك مركزي ارزهاي مختلف با توجه به نوع واردات 
از كش��ورهاي مختل��ف را به صورت روپي��ه، يوآن، 
درهم، لير، روبل، يورو و... پرداخت مي كرد اما درحال 
حاضر تنها ح��دود ۴0كالا با ارز مبادله يي آن هم با 
ن��رخ ۳۳۶0تومان وارد مي ش��ود و در نتيجه واردات 

بس��ياري از كالاها با فاصل��ه دو نرخ مبادله يي و آزاد 
حدود 700تومان امروز به حجم اندك با فاصله 5۳۳ 

تومان كاهش يافته است. 
اي��ن موضوع ع��لاوه ب��ر درآمد بيش��تري كه از 
بابت فروش ارز نصي��ب دولت مي كند و بار كمتري 
روي دوش بانك مركزي ب��راي تامين ارز مبادله يي 
محس��وب مي ش��ود، باعث خواهد ش��د ك��ه ميزان 
تقاضا ب��راي واردات نيز متاث��ر از افزايش قيمت ارز 
به طور نس��بي كاهش داشته باشد همچنين درآمد 

صادر كنندگان نيز بالا برود. 
برخ��ي صاحب نظران، دلي��ل افزايش نرخ مبادله 
ريال در مقايس��ه با تورم نسبت به رشد نرخ دلار در 
مقايس��ه با تورم را همين موضوع ارزيابي كرده اند و 
معتقدند كه ۳ برابر شدن نرخ دلار آزاد در سال هاي 
۹0 تا ۹2 باعث ش��د كه فشار تورمي و افزايش نرخ 
ارز كاملا تخليه ش��ود و چند سال با كاهش فشار در 
سال هاي ۹۳تا ۹5 مواجه شود. اما تورم ۳سال اخير 
و برخي ديگر از تحولات ازجمله حذف ارز مبادله يي 
و ثبات يا كاهش درآمدهاي ارزي در اين س��ال ها بار 
ديگر شرايط را براي تخليه بار تورمي روي نرخ ارز و 

افزايش نرخ دلار فراهم كرده است. 

 تورم 45 درصدي بالاتر از رشد نرخ دلار 22 
درصدي 

ش��اخص تورم از 75 در اس��فند ۹2 به ۱0۹ در 
ش��هريور ۹۶ رسيده و در ۳س��ال و نيم اخير حدود 
۴5درصد رش��د كرده اما نرخ دلار از اس��فند ۹2 تا 
ش��هريور ۹۶ مع��ادل 707تومان يا 22درصد رش��د 
داش��ته است. به عبارت ديگر، نرخ دلار در مقايسه با 
تورم معادل 2۳درصد كمتر رشد كرده و اين موضوع 
به معناي شرايطي است كه ممكن است تا حدودي 
به تخليه تورم در ماه هاي آينده منجر و باعث افزايش 

نرخ دلار شود. 

 تخليه تورم روي دلار 
البته اگر كاهش ارزش دلار در برابر س��اير ارزها 
و ت��ورم جهاني و نرخ طلا و نف��ت و... را نيز در نظر 

بگيري��م بايد چند درصد براي كاهش ارزش دلار در 
برابر تورم جهاني در نظر گرفت اما با اين حال باز هم 

شرايط براي تخليه تورم روي نرخ ارز وجود دارد. 
در سال هاي اخير بخش��ي از اين ثبات نرخ ارز و 
رشد كمتر آن در مقايسه با تورم به خاطر رشد زياد 
نرخ ها در شرايط تحريم سال هاي ۹0تا ۹2 رخ داده 
و مذاك��رات و برج��ام و... اثر مثبت ب��ر ثبات بازار ها 

داشته است. 

 اثر رشد ارز مبادله اي بر كنترل نرخ بازار
بخش��ي از تقاض��ا و ثبات نيز به خاط��ر برقراري 
سيس��تم توزيع ارز مبادله ي��ي و كنترل قيمت بوده 
و ارز مبادله ي��ي نيز از س��ال ۹2 به بع��د با نرخ هاي 
2500تومان به بالا و به صورت ارزهاي مختلف غير 
از دلار توزيع شده كه خود اين موضوع يعني ارزهاي 
مختل��ف با نرخ بالا به كنترل نرخ ه��اي آزاد بازار ارز 

كمك كرده است. 
از س��وي ديگ��ر، ن��رخ مبادله يي ني��ز كه بخش 
عمده ي��ي از تقاضاي ب��ازار ارز را كنت��رل مي كرده 
ظرف 5 س��ال اخير از ۱22۶تومان در س��ال ۹۱ به 
۳۳۶۴تومان در ۳مهر ۹۶ رس��يده و ظرف اين مدت 
مع��ادل 2۱۳۸تومان يا ۱7۶درص��د افزايش قيمت 
داشته كه اين موضوع نيز به تخليه بار تورمي و فشار 
تقاضا منجر ش��ده و بخش��ي از تمايل بازار به رشد 
نرخ ارز از اين طريق مهار ش��ده زيرا بخش عمده يي 
از تقاضاي اصلي ب��ازار ارز در بخش ارز مبادله يي به 

صورت تدريجي انجام شده است. 
بر اين اس��اس، شرايط ۴س��ال اخير در بازار آزاد 
ارز را نمي توان ش��رايط عادي و كامل يك بازار آزاد 
ارزياب��ي كرد زي��را ارز مبادله يي و س��هم بالاي آن 
همچنين تخليه زياد اثر تورم بر نرخ ارز در سال هاي 
۹0تا ۹2 و دوره تحريم هر گونه فشار براي رشد نرخ 

آزاد ارز را مهار و خنثي كرده است. 
اما در ش��رايط امروز كه ارز مبادله يي به  ش��دت 
حذف و كوچك ش��ده و نرخ آن نيز به ۳۳۶۴تومان 
رس��يده و فاصله 5۳۳ توماني با نرخ ب��ازار آزاد دارد 
كه بس��يار كمت��ر از فاصله۱۴00توماني س��ال ۹۱و 
700توماني سال ۹2 اس��ت همچنين ثبات بازار در 
س��ال هاي اخير و اثر تورم و از س��وي ديگر احتمال 
وضع برخي تحريم ها و... باعث خواهد ش��د كه بازار 
ارز ديگر نتواند به پشتوانه رشد شديد سال هاي ۹0تا 
۹2 و ارز مبادله يي، بازار را بيش از اين مهار كند لذا 
از اين مرحله به بعد شرايط يك بازار ارز كه به سمت 
تك نرخي حركت مي كند، باعث خواهد شد نرخ ارز 
متناسب با تورم داخلي و جهاني با رشد مواجه باشد 
و رش��د آن احتمالا بيش از رش��د 5 ت��ا ۸ درصدي 

۳سال ۹5-۱۳۹2 خواهد بود. 

 سرمايه گذاري در دلار صرفه اقتصادي ندارد
برخ��ي كارشناس��ان معتقدن��د از آنج��ا كه نرخ 
سود س��پرده بلندمدت ۱5درصد شده و بسياري از 
بانك ه��ا قراردادهاي مش��تريان را با نرخ بالا حداقل 
ت��ا ش��هريور ۹7 تمدي��د كرده اند، بعيد اس��ت كه 
م��ردم س��رمايه گذاري در خريد و ف��روش ارز را به 
س��پرده گذاري در بانك ترجيح دهند زيرا همچنان 
بانك ها س��ود بالايي براي سرمايه گذاري ها مي دهند 
و دريافت س��ود 20ت��ا 2۳درصد از برخ��ي بانك ها 
امكان پذيراست لذا احتمالا تنها شركت هاي تجاري 
هس��تند كه براي جلوگيري از نوسان نرخ ارز ممكن 

است به خريد ارز روي آورند. 
ولي الله س��يف درباره قيم��ت دلار در بازار آزاد 
گف��ت: ن��رخ دلار در پنج��م فروردين ماه امس��ال 
۳۸20تومان بود كه اين رقم به ۳۹0۳ تومان رسيد. 
دامنه نوسان نرخ دلار از ابتداي امسال تاكنون تنها 
5 درصد بوده اس��ت، ميانگين ماهانه رش��د قيمت 
دلار كمت��ر از 0/5درصد بوده و نگراني از اين بابت 
نيس��ت. ميزان افزايش قيمت دلار در مدت مذكور 
2.۱۸درص��د ب��وده و ميانگين ماهان��ه اين افزايش 
كمتر از 0/5درصد اس��ت و ب��ه نظر نمي آيد نگراني 

خاصي ايجاد شود. 
بان��ك مرك��زي و دول��ت ب��ر كنترل ن��رخ ارز و 
جلوگي��ري از افزايش يا كاهش هيجاني قيمت دقت 
نظر دارند. س��رمايه گذاري در دلار در ش��رايطي كه 
نرخ سود س��پرده هاي بانكي سالانه ۱5درصد است، 
اقتصادي نيس��ت و به نظر مي رسد، سپرده بانكي به 
مرات��ب بازدهي بهتري دارد و افزايش قيمت دلار به 

هيچ  وجه نمي تواند با آن مقابله كند.  

نرخ مبادله ای يا رسمی سال 
دلار در روز آخر سال

فاصله دو نرخ آزاد و نرخ آزاد دلار 
مبادله ای  به صورت 

تقريبي
۱39۱ ۱22۶2۶07۱38۱
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۱39532423792550
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3۱33573890533 شهريور ۱39۶

333۶43897533 مهر ۱39۶
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5 بورس و فرابورس
 تسويه 2 هزار ميليارد توماني گواهي سپرده در 
فرابورس: مبلغ 2 هزار ميليارد تومان اوراق گواهي سپرده 
عام بانك پارسيان كه سال گذشته در بازار ابزارهاي نوين 
مالي فرابورس ايران منتشر شده بود، روز دوشنبه با موفقيت 
تسويه شد. به اين ترتيب پنجمين فقره اوراق تامين مالي 
با تعهد پذيره نويس��ي و بازارگرداني تامين سرمايه لوتوس 
پارسيان و ضمانت بانك پارسيان، با موفقيت تسويه نهايي 
ش��د. بر اين اس��اس، اوراق گواهي براي تامين مالي بانك 
پارس��يان براي اعطاي تسهيلات به طرح هاي نيمه تمام و 
 تامين س��رمايه در گردش، در س��وم مهرماه 95 به مبلغ

 20 ه��زار ميلي��ارد ريالي با ن��رخ 15.5درصد و پرداخت 
س��ود ماهانه و سررس��يد يك س��اله منتش��ر ش��د. اين 
 نم��اد از اول آب��ان 95 در ب��ازار فراب��ورس بازگش��ايي و

 قابل معامله ش��ده در حالي كه، لوتوس پارس��يان متعهد 
پذيره نويسي و بازارگردان »پارس 9607« بوده است. 

 حض�ور يك بان�ك فرانس�وي در تامين مالي 
ايران: بانك سرمايه گذاري دولتي BPI فرانسه پروژه هاي 
س��رمايه گذاري شركت هاي فرانس��وي در ايران را از سال 
201۸ تامي��ن مالي خواهد ك��رد و حداكثر 500 ميليون 
يورو )59۸ ميليون دلار( اعتبار س��الانه فراهم مي كند. به 
 BPI گزارش ايس��نا، نيكولاس دوفورك مديرعامل بانك
در مصاحبه با نشريه »لوژورنال دو ديمانش« گفت: بدون 
درنظ��ر گرفتن موارد اضطراري، ما در اوايل س��ال 201۸ 
با ش��ركت هاي فرانسوي همراه خواهيم بود. ما تنها بانك 
فرانسوي هستيم كه بدون ريسك نقض تحريم هاي امريكا، 
مي توانيم در پروژه هاي ايراني حضور پيدا كنيم. همچنين، 
توافق هسته يي كه ايران در سال 2015 با 6 قدرت جهاني 
امضا كرد، رفع بسياري از تحريم ها عليه اين كشور در قبال 
محدوديت فعاليت هس��ته يي را به دنبال داشت و زمينه را 
براي قراردادهاي تجاري بين الملل��ي هموار كرد. به دليل 
اينكه بانك BPI هيچ فعاليت خارجي به خصوص در امريكا 
ندارد، در معرض خطر جريمه هاي احتمالي امريكا به دليل 

نقض تحريم هاي واشنگتن قرار ندارد. 
 س�ود 705 ميلي�ارد ريال�ي »ورن�ا«: ش��ركت 
س��رمايه گذاري گ��روه صنعت��ي رن��ا ص��ورت وضعي��ت 
پرتف��وي س��رمايه گذاري ها در دوره ي��ك ماه��ه منتهي 
ب��ه 31 ش��هريورماه 96 را ب��ا س��رمايه 6ه��زار ميليارد 
ريال به صورت حسابرس��ي نش��ده منتش��ر كرد. بر اين 
اس��اس، اين ش��ركت در ابتداي دوره ي��ك ماهه منتهي 
به پايان ش��هريور امس��ال تعدادي از س��هام چند شركت 
 بورس��ي را با بهاي تمام ش��ده 7 ه��زار و 320 ميليارد و
و ه��زار   10 ب��ازار  ارزش  و  ري��ال  ميلي��ون   443   

 356 ميلي��ارد و 391 ميلي��ون ري��ال در س��بد س��هام 
خود داش��ت. همچنين، بهاي تمام ش��ده س��هام بورسي 
 اي��ن ش��ركت در دوره ي��ك ماه��ه ي��اد ش��ده مع��ادل

 5۸۸ ميلي��ارد و 716 ميلي��ون ري��ال كاه��ش ياف��ت 
و ب��ه مبل��غ 6 ه��زار و 731 ميلي��ارد و 727 ميلي��ون 
ري��ال رس��يد. اين درحالي اس��ت ك��ه، ارزش ب��ازار اين 
 ش��ركت ط��ي همي��ن دوره 2 ه��زار و 131 ميلي��ارد و

 453 ميليون ريال كاه��ش يافت و در پايان دوره معادل 
۸ هزار و 224 ميليارد و 93۸ ميليون ريال محاسبه شد. 

 4 ميليارد ريال س�ود »وت�وكا« از واگذاري ها: 
ش��ركت س��رمايه گذاري ت��وكا ف��ولاد ص��ورت وضعيت 
 پرتفوي س��رمايه گذاري ها در دوره ي��ك ماهه منتهي به
و ه��زار   2 س��رمايه  ب��ا  را   96 ش��هريورماه   31   

 600 ميليارد ريال به صورت حسابرس��ي نش��ده منتشر 
ك��رد. ع��لاوه بر اين، ش��ركت در ابت��داي دوره يك ماهه 
منته��ي ب��ه پايان ش��هريور امس��ال تع��دادي از س��هام 
 چند ش��ركت بورس��ي را با به��اي تمام ش��ده يك هزار و
  395 ميلي��ارد و 367 ميلي��ون ري��ال و ارزش ب��ازار

 2 ه��زار و 231 ميلي��ارد و 542 ميليون ريال در س��بد 
س��هام خود داش��ت. افزون بر اين، بهاي تمام شده سهام 
بورس��ي اين ش��ركت در دوره يك ماهه ياد ش��ده معادل 
4ميلي��ارد و 434 ميليون ريال كاه��ش يافت و به مبلغ 
يك ه��زار و 390 ميلي��ارد و 933 ميلي��ون ريال رس��يد. 
 همچني��ن ارزش ب��ازار اي��ن ش��ركت طي همي��ن دوره

 36 ميلي��ارد و 174 ميلي��ون ري��ال افزاي��ش ياف��ت 
 و در پاي��ان دوره مع��ادل 2 ه��زار و 267 ميلي��ارد و

 716 ميلي��ون ري��ال محاس��به ش��د. ب��ر اين اس��اس، 
»وت��وكا« در دوره ي��ك ماهه منتهي به 31 ش��هريور ماه 
96 تع��دادي از س��هام چند ش��ركت بورس��ي را با بهاي 
 تم��ام ش��ده 5 ميلي��ارد و 571 ميلي��ون ري��ال به مبلغ

 10 ميلي��ارد و 11 ميليون ريال واگذار كرد و از اين بابت 
معادل 4 ميليارد و 440 ميليون ريال سود واگذاري كسب 
ك��رد. علاوه بر اين، ش��ركت در دوره يك ماهه ياد ش��ده 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده 

يك ميليارد و 137ميليون ريال خريداري كرد. 
 گ�زارش عملك�رد ي�ك ماه�ه »ش�فارس« 
ب�دون اعلام ف�روش: صنايع ش��يميايي ف��ارس در 
گ��زارش عملك��رد تولي��د و ف��روش يك ماه��ه، مبلغ 
فروش را اعلام نكرد. به گزارش س��نا، ش��ركت صنايع 
ش��يميايي فارس با س��رمايه 629 هزار و 607 ميليون 
ريال گزارش فعالي��ت ماهانه يك ماهه منتهي به پايان 
ش��هريور سال 96 را منتشر كرد. همچنين، اين شركت 
اع��لام كرد در يك ماهه ش��هريور 7 ه��زار و 933 تن 
 محص��ول تولي��د كرده اس��ت. اين ش��ركت در اين ماه

7 ه��زار و 322 ت��ن ان��واع رزين و 611 ت��ن پودرهاي 
قالب گيري توليد كرده اس��ت. بر اين اس��اس، ش��ركت 
صنايع ش��يميايي فارس از ابتداي س��ال جاري تا پايان 
ش��هريور ماه 47هزار و 553ت��ن انواع رزين و پودرهاي 
قالب گيري توليد كرده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه، 
ش��ركت صنايع ش��يميايي فارس اعلام كرده باتوجه به 
عدم نهايي ش��دن نرخ فروش بعضي محصولات قادر به 
ريالي كردن اس��ناد به صورت قطعي نيست، بنابراين در 
صورت نهايي ش��دن نرخ فروش در اسرع وقت اصلاحيه 

گزارش مزبور منتشر خواهد شد. 
ش��ركت  »تكمب�ا«:  ماه�ه  ي�ك  عملك�رد   
كمباين س��ازي ايران با سرمايه يك هزار و 723ميليارد و 
27ميليون ريال گزارش فعاليت يك ماهه منتهي به پايان 
ش��هريور 96 را منتش��ر كرد. بر اين اساس، اين شركت 
اعلام كرده است در ماه گذشته 215دستگاه توليد كرده 
است. همچنين از فروش 244دستگاه خبر مي دهد. مبلغ 
فروش اين ش��ركت در ش��هريور ماه 100ميليارد و 661 
ميليون ريال اعلام ش��ده اس��ت. افزون بر اين، بيشترين 
حجم توليد و فروش »تكمبا« در ماه گذش��ته متعلق به 
كلش كش بوده اس��ت اما از نظر مبل��غ فروش كمباين 

سبك بيشترين مبلغ فروش را داشته است. 
 توليد »ش�املا«: ش��ركت معدني ام��لاح ايران با 
سرمايه ثبت شده 210 هزار ميليون ريال گزارش فعاليت 
ماهانه يك ماهه منتهي به پايان ش��هريور را منتشر كرد. 
همچنين، اين شركت اعلام كرده است كه در شهريور ماه 
23 هزار و 156تن پودر س��ولفات س��ديم و نمك تصفيه 
شده توليد كرده است. مبلغ فروش محصولات اين شركت 
در يك ماهه گذشته 92 ميليارد و 93 ميليون ريال است. 
اين در حالي است كه، بيشترين حجم توليد و فروش اين 

شركت در محصول پودر سولفات سديم بوده است. 

ديدهبانشركتها

بررسي »تعادل« از جديدترين آمار و اطلاعات منتشر شده در 50 سال اخير نشان مي دهد

رشد 96 برابري تعداد بنگاه هاي فعال در بازار سرمايه
گروه بورس  هادي خسروي فر 

براس��اس آخرين گزارش شركت مديريت فناوري 
بورس تهران تعداد ش��ركت هاي بورسي و فرابورسي 
به 57۸ عضو در بازار س��رمايه رس��يده است. اين در 
حالي اس��ت كه، در س��ال هاي )1370، 9۸ شركت(، 
)73، 149 ش��ركت(، )74، 1۸3 شركت(، )76، 231 
ش��ركت(، )77، 237 ش��ركت(، )7۸، 253 شركت(، 
)۸0، 257 ش��ركت( و در نهايت با اخراج شركت ها به 
دليل تخلف اين تعداد به 241 در سال 91 رسيد و با 
واگذاري هاي اصل 44 اين ش��ركت ها به 57۸ شركت 
و نهاد و ابزار مالي در بازار س��رمايه به خصوص بورس 

و فرابورس رسيد.
ب��ه گزارش »تع��ادل« در كمال ناب��اوري تعداد 
ش��ركت هاي پذيرش ش��ده ب��ورس و تفكيك آنها 
در هيچ كدام از س��ايت هاي مرتبط با اركان بورس 
منتش��ر نش��ده و در اختيار س��هامدار قرار نگرفته 
اس��ت اين در حالي اس��ت كه مديران بازار سرمايه 
هميشه ادعاي ش��فافيت دارند ولي يك آمار ساده 
درباره شركت هاي بورسي در سال هاي گذشته غير 
از يك گزارش روزنامه ش��هرداري تهران درباره اين 
موضوع در سال ۸5 منتشر شده ديگر اطلاعاتي در 
اين ب��اره وجود ندارد. با همه اين اتفاقات بررس��ي 
آماري بورس تهران نش��ان مي دهد كه در پي درج 
نماد معاملاتي ش��ركت ترانسفورماتور توزيع زنگان 
در سامانه پس از معاملات، شرايط براي عرضه اوليه 
اين ش��ركت فراهم شد. نماد شركت ترانسفورماتور 
توزيع زنگان در سامانه پس از معاملات درج شد تا 
با روي تابلو رفتن اين ش��ركت 50 ميليارد توماني 
كه در مهرماه پارس��ال در بازار دوم معاملات بورس 
تهران درج شده است، بازار سرمايه به زودي شاهد 
عرض��ه اوليه 10درصد س��هام اين ش��ركت با نماد 

»برانسفو« در بورس باشد. 
 براس��اس اين گزارش، ش��ركت ترانسفورماتور 
توزيع زنگان به عنوان پانصد و يكمين شركت بورسي 
در بخش »31- ساخت ماشين آلات و دستگاه هاي 
برق��ي طبقه بندي نش��ده در جاي ديگ��ر«، گروه و 
طبقه  س��اخت موتورهاي برقي، ژنراتور و موتورهاي 
برقي درج ش��ده است. اين شركت با سال مالي 30 
آذر و س��رمايه اس��مي 50 ميليارد توماني، سود هر 
سهم سال مالي جاري را 330 ريال پيش بيني كرده 
و در عملك��رد منتهي به 31 تير، 101 ريال معادل 
31 درصد از س��ود را پوش��ش داده اس��ت. گفتني 
است شركت ترانسفورماتور توزيع زنگان از سال ۸5 
در زنج��ان با ظرفيت 45 هزار انواع ترانس��فورماتور 
توزيع تاس��يس ش��ده و داراي 6۸6 نيروي انساني 
است. مش��اور پذيرش و كارگزار كننده اين شركت 
ه��م كارگزاري آراد ايرانيان اس��ت كه برنامه عرضه 
اولي��ه 50 ميلي��ون س��هم را اجرا خواه��د كرد. در 
همين رابطه، شركت سپرده گذاري مركزي شركت 
ترانسفورماتور توزيع زنگان را با نماد »برانسفو« در 
س��امانه پس از معاملات درج كرد تا ش��رايط براي 

عرضه اوليه اين شركت فراهم شود. 

 ارزش 339 هزار ميليارد توماني بازار 
در سويي ديگر، متوس��ط نسبت قيمت بر درآمد 
ناش��ران بورس تهران P/E در پايان شهريور به 6.95 
مرتبه رس��يد. بر اين اساس، ارزش بازار ناشران بورس 
ته��ران در پايان ش��هريورماه به بي��ش از 339 هزار 

ميلي��ارد تومان بالغ ش��د. همچني��ن، از ميان 327 
شركت در بورس تهران فعاليت دارند، رتبه اول تا سوم 
از نظر ارزش بازار به صنايع پتروش��يمي خليج فارس 
با 249ه��زار ميليارد ريال، و ف��ولاد مباركه اصفهان 
ب��ا 152625 ميلي��ارد ريال، ارتباطات س��يار ايران با 

151066 ميليارد ريال اختصاص يافته است.
همچنين شركت هاي مخابرات ايران، ملي صنايع 
مس ايران، سنگ آهن گل گهر، سرمايه گذاري غدير، 
گس��ترش نفت و گاز پارس��يان، و پتروشيمي جم و 
س��رمايه گذاري نف��ت و گاز و پتروش��يمي تامين به 
ترتيب با 120120 ميليارد ريال، 104550 ميليارد 
ريال، ۸6۸20 ميلي��ارد ريال، ۸1هزار ميليارد ريال، 
7۸246 ميلي��ارد ري��ال، 7779۸ ميلي��ارد ريال و 
75777 ميلي��ارد ريال رتبه هاي چهارم تا دهم را به 

نام خود ثبت كردند.
از سويي ديگر ش��ركت هاي آلومراد، ماشين سازي 
نيرو محركه، پارس س��رام، نوش مازندران، درخشان 
تهران، صنايع جوشكاب يزد، صنايع شيميايي سينا، 
تولي��دي لنت ترمز اي��ران، پارس پامچ��ال، توليدي 
گرانيت بهس��رام، دوده صنعتي پ��ارس و لاميران به 
ترتي��ب درانتهاي اين جدول قرار دارند. افزون بر اين، 
بين شركت هايي كه در تابلوهاي بورس تهران معامله 
مي شوند، ۸2 ش��ركت داراي P/E بيش از 20 مرتبه 
هس��تند. همچنين 66 شركت داراي P/E بين 10 تا 
20 مرتبه و 160 شركت داراي  P/E كوچك تر از 10 
هستند. اين درحالي است كه 19 شركت با پيش بيني 

زيان، P/E منفي دارند. 
بر اين اس��اس، قيمت به ازاي هر س��هم براي 35 
ش��ركت بيش از 10هزار ريال است. قيمت هر سهم 
135 ش��ركت نيز بين 3 هزار تا 10 هزار ريال است. 
135 ش��ركت هم با قيمتي مابي��ن يك هزار تا 3هزار 
ري��ال در تابلوي بورس مش��اهده مي ش��ود و قيمت 
سهم 22 ش��ركت نيز كمتر از 1هزار ريال داد و ستد 
مي شود. بر همين اس��اس، آمار معاملات 6 ماهه 96 

نشان مي دهد سهم معاملات برخط از معاملات نرمال 
بيش از 2۸ درصد بوده اس��ت. بر اس��اس آمار منتشر 
شده توس��ط اداره آمار و اطلاعات بازار شركت بورس 
در 6 ماهه اول س��ال 1396 از 106 كارگزار فعال در 
بورس، 103 كارگزار در معاملات آنلاين فعال بوده اند. 
همچنين، 11.3۸ درصد از كل معاملات الكترونيكي 
در 5 كارگ��زاري انج��ام ش��ده اس��ت كه ب��ه ترتيب 
كارگزاري ه��اي مفيد با 75.20 درص��د، آگاه با 62.5 
درصد، فارابي با ۸۸.4 درصد، مبين س��رمايه با 65.3 
درصد و بانك كشاورزي با 21.3 درصد رتبه هاي اول 

تا پنجم را به نام خود ثبت كردند. 
افزون ب��ر اين، از كل معاملات، بيش از 115 هزار 
ميلي��ارد ريال خريد و فروش الكترونيكي بوده اس��ت 
كه حدود 97.19درصد كل خريد و فروش اس��ت. در 
س��ويي ديگر، ارزش كل خريد و فروش 106 كارگزار 
فع��ال بورس تهران در 6 ماهه اول س��ال96، بيش از 

579 هزار ميليارد ريال بوده است.
 براين اس��اس، ارزش خريد و فروش خرد و بلوك 
معادل 4.71 درصد كل معاملات بوده است. همچنين 
ارزش خري��د و فروش عمده 9.12 درصد از معاملات 
و ارزش كل س��اير ابزارهاي نوين مالي 7.15 درصد از 
كل معاملات را به خود اختصاص داده است. همچنين، 
تعداد 5 ش��ركت كارگزاري ۸7.26 درصد كل ارزش 
معام��لات را در 6 ماه��ه اول س��ال 1396 ب��ه خود 
اختصاص دادند. افزون بر اين، شركت هاي كارگزاري 
صبا تامين با 36.7 درصد، بانك رفاه كارگران با 93.5 
درص��د، كارگزاري بانك كش��اورزي ب��ا 23.5 درصد 
كارگزاري مفي��د با 01.5 درصد و بانك ملت با 34.3 
درصد در رتبه هاي اول تا پنجم اين جدول قرار دارند. 

 بازدهي مثبت 269 شركت
بررس��ي بازدهي س��هام 57۸ ش��ركت بورسي و 
فرابورس��ي در نيمه اول سال توسط شركت پردازش 
اطلاع��ات مبنا نش��ان مي دهد دو س��هم ب��ا بازدهي 

خيره كنن��ده 1339 و 632 درصدي، فوق العاده ظاهر 
ش��دند. اين در حالي است كه، شاخص بورس طي 6 
ماه اول سال جاري با رشد 11 درصدي به ۸5 هزار و 
۸32 واحد رسيد اما در اين ميان شركت هاي بورسي 
و فرابورسي با شرايط متفاوتي از منظر بازدهي روبه رو 
بودند. به طوري كه س��هام 269 شركت داراي بازدهي 
مثب��ت ب��ود و در برابر توقف نماد 55 ش��ركت، 254 
ش��ركت ديگر به بازدهي منفي رسيدند. براساس اين 
گزارش، درحالي بازدهي سهام شركت ها از تجميع سه 
متغير تفاوت قيمت هرسهم، س��ود سالانه و افزايش 
سرمايه به دست مي آيد كه دو شركت پرميت و اشتاد 

ايران با بازدهي خيره كنن��ده 1339 و 632 درصدي، 
در صدر همه شركت ها از نظر بازدهي سهام ايستادند. 
دو صنعت خرده فروش��ي و قند و شكر نيز با ميانگين 
بازدهي حدود 73 و 67 درصدي، كارنامه درخش��اني 
به نمايش گذاشتند. اما در عوض دو شركت اعتباري 
توس��عه و بيمه آرمان با بازدهي منفي 44.7 و 43.9 
درصدي، نااميد كننده بودند و صنايع استخراج نفت، 
گاز جز اكتش��اف و استخراج ساير معادن، با ميانگين 
بازدهي منفي 2۸ و 21 درصدي نش��ان دادند حرفي 

براي گفتن ندارند. 

 پرداخت سود به سرمايه گذاران 
در همي��ن حال، يك مقام مس��وول در ش��ركت 
سپرده گذاري مركزي )س��مات(، از پرداخت بيش از 
23 هزار ميليارد ريال سود انواع اوراق در مهرماه خبر 
داد. هادي علي پور گفت: زمان سررس��يد اوراق اجاره 
ش��ركت هاي گروه صنعتي بوت��ان، صنعتي و معدني 
چادرملو، سايپا يدك، خدمات ارتباطي رايتل، تامين 
سرمايه لوتوس پارس��يان، دانا پتروريگ كيش، پترو 
اميد آس��يا، ش��ركت مخابرات ايران و مپنا در مهرماه 
است كه شركت سپرده گذاري مركزي سود اين اوراق 

را به سرمايه گذاران پرداخت مي كند. 
علي پور مي افزايد: سود اوراق مشاركت شركت هاي 
س��رمايه گذاري صندوق بازنشس��تگان صنعت نفت، 
پتروشيمي گچساران، ليزينگ اميد، توسعه خاورميانه، 
توسعه و نفت و گاز پرشيا و شهرداري هاي قم و مشهد 
هم اواخر ماه جاري به حس��اب س��رمايه گذاران واريز 
خواهد شد. سرپرست امور تسويه وجوه معاملات اوراق 
بهادار و بورس كالا سمات خاطرنشان كرد: همچنين 
س��ر رسيد س��ود اوراق مرابحه شركت سيمان شرق، 
هلدينگ بازرگاني دولت ايران و فولاد مباركه اصفهان 
ش��ركت و گواهي سپرده عام پارسيان و بانك رفاه در 
مهر ماه اس��ت. وي با بيان اينكه حدود ۸0 نوع اوراق 
)اجاره، مرابحه، مشاركت، گواهي سپرده، اوراق رهني، 
اسناد خزانه و استصناع( در بازار سرمايه منتشر شده 
است، اظهار داشت: س��ود اين اوراق به صورت ماهانه 

يا سه ماه يك بار به سرمايه گذاران پرداخت مي شود. 

 ارزش 8.5 ميليارد توماني مجوز
س��رمايه گذاري نور كوثر ايراني��ان از خريد يك 
شركت كارگزاري خبر داد. سرمايه گذاري نور كوثر 
ايرانيان )صندوق بازنشس��تگي كاركن��ان بانك ها( 
ك��ه با س��رمايه 350 ميليارد تومان��ي در بازار دوم 
معاملات بورس حضور دارد، از افش��اي اطلاعات با 
اهميت خبر داد. براس��اس اين گزارش، »وسكاب« 
كه از ماه ها پيش پيگير خريدار كارگزاري س��ينا از 
بنياد مس��تضعفان بود از نقل و انتقال يك ش��ركت 

خبر داده است. 
اين كارگزاري كه از س��ال ۸3 تاسيس شده، از 
موسسين بورس كش��اورزي و داراي مجوز فعاليت 
در انج��ام معاملات كليه كالاه��اي قابل معامله در 
رينگ هاي پتروشيمي، فرآورده هاي نفتي، صنعتي 
و كش��اورزي و معاملات آتي كالايي بوده و با توجه 
ب��ه حضور در بورس كيش، قادر به معامله كالاهاي 
رين��گ صادراتي اس��ت. ب��ا همه اين تفاس��ير بايد 
دي��د اين اطلاعات حياتي بازار چه زماني از س��وي 
منتش��ر كنندگان اطلاعات در اختي��ار فعالان بازار 

قرار مي گيرد.

گروه بورس  
 ش��اخص كل بورس و اوراق بهادار تهران در معاملات س��ومين 
روز كاري همچنان ب��ه روند اصلاحي خود ادامه داد و با كاهش 71 
واح��دي رقم ۸5 هزارو 516 واحدي به خود اختصاص داد. علاوه بر 
اين، شاخص كل هم وزن با كاهش يك واحدي عدد 17هزار و 953 
واحد را به نمايش گذاش��ت. به گزارش »تعادل« شاخص سهام آزاد 
ش��ناور نيز با كاهش 127واحدي به رقم 93هزار و ۸۸ واحد دس��ت 
يافت. ش��اخص بازار اول هم در حالي با كاهش 133 واحدي به رقم 
59 هزار و 442 واحد دس��ت يافت كه ش��اخص بازار دوم با افزايش 
27۸واحدي عدد 1۸۸ هزار و 9۸5 واحد را به نمايش گذاشت. افزون 
بر اين، روز گذش��ته معاملات س��هام در نماد معاملاتي داده گستر 
عصر نوين با 1۸ واحد، آسان پرداخت پرشين با 14واحد و ارتباطات 
س��يار ايران با 13واحد افزايش بيش��ترين تاثير مثبت را بر محاسبه 
شاخص كل بورس به نام خود ثبت كردند. در مقابل معاملات سهام 
در نماد معاملاتي شركت هاي فولاد خوزستان با 24 واحد، هلدينگ 
پتروش��يمي خليج فارس و فولاد مباركه هري��ك تا 22 واحد و گروه 
مپنا و س��رمايه گذاري غدير هر يك تا 21 واحد كاهش بيش��ترين 
تاثير منفي را در برآورد اين نماگر به دوش كش��يدند. بر اين اساس، 
ارزش كل معاملات روز دوش��نبه ب��ورس تهران در حالي به بيش از 
246ميليارد تومان نمايش داده شد كه ناشي از دست به دست شدن 
بيش از 7۸1 ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي 50 هزار و 

550 نوبت داد و ستد بود. 

 تغييرات مثبت آيفكس
افزون بر اين در ميانه نخستين هفته معاملاتي فرابورس در مهرماه 
دادوس��تدها با مبادله بيش از 201 ميليون ورقه به ارزش يك هزار و 
۸33 ميليارد ريال پايان يافت كه نسبت به روز يك شنبه با افزايش 

حجم در مقابل كاهش ارزش معاملات همراه بود. 
 بر اين اساس، در جريان بازار روز دوشنبه سوم مهرماه سهامداران 
در مجم��وع دو تابل��و معاملاتي بازار اول و دوم ني��ز اقدام به مبادله 
۸7 ميليون و 770 هزار سهم به ارزش 302ميليارد ريال كردند كه 
بالاتري��ن رقم حجم و ارزش مبادلات در اختيار نماد ش��ركت گروه 
صناي��ع كاغذ پارس با جابه جايي بيش از 7 ميليون س��هم به ارزش 
2۸ ميليارد ريال قرار گرفت. همچنين ش��اخص كل فرابورس نيز با 
افزايش نزديك به 4 واحدي در پله 961 واحدي ايستاد و چهار نماد 
از 4 صنعت متفاوت فرابورس��ي روز گذشته موجب افزايش شاخص 
كل ش��دند كه به ترتيب نمادهاي »هرمز«، »مارون«، »بكهنوج« و 
»اپرداز« تا نزديكي 3 واحد تاثير مثبت بر اين نماگر داشتند در حالي 
كه نمادهاي »زاگرس«، »دماوند« و »بمپنا« نيز تا س��طح يك واحد 

تاثير منفي در برآورد آيفكس را موجب شدند. 
 بر اين اس��اس، به موازات انجام دادوستدها در بازارهاي فرابورس 
اي��ران معامله گران بازار پايه ميزبان معاملات 100ميليون س��هم به 
ارزش 171ميليارد ريال قرار گرفتند. همچنين مدير عمليات بازار و 
اعضا فرابورس ايران در قالب پيام ناظر ميزان معاملات قابل قبول در 

نمادهاي انتقالي به تابلو ج بازار پايه را اعلام كرد. 

گروه بورس  
نايب رييس اول كميسيون تخصصي اتاق بازرگاني ايران با اشاره 
به وجود ابزارهاي نوين مالي در بورس كالا و نقش آنها در تسهيل 
روند تامين مالي باغداران پس��ته به وي��ژه در بازه زماني بلندمدت 
گفت: قطعا اين ابزارها به تامين مالي اين صنعت كمك مي كند. به 
گزارش تس��نيم پسته يكي از كالاهاي استراتژيك كشور است و از 
اين رو لازم است تسهيلاتي در جهت تجارت پسته در كشور ايجاد 
شود و با تشكيل بازاري منسجم شرايط براي مرجعيت قيمت روزانه 
محصول پسته در سطح جهاني فراهم گردد. اين در حالي است كه 
عدم حضور بازار منسجم داخلي دليل مهمي براي سكوت ايران در 
حوزه قيمت گذاري محصول پسته در سطح بين الملل است و ايجاد 
بورس پس��ته، ايران را به كش��ور مرجع در خصوص قيمت گذاري 
اي��ن محصول تبديل خواهد كرد.از س��وي ديگر لزوم ايجاد بازاري 
منس��جم به گونه يي اس��ت كه از طريق آن بتوان به صورت روزانه 
از قيمت اس��تراتژيك اين محصول با خبر شد. بدين ترتيب از آنجا 
كه ايران توليد كننده دوم پس��ته در س��طح جهاني است، از طريق 
امكانات��ي كه بورس در اختيار ما ق��رار مي دهد، مي توانيم در مورد 

قيمت هاي جهاني نيز مذاكراتي داشته باشيم.
بر اين اس��اس روزشماري براي ش��روع فعاليت بورس پسته در 
حال��ي آغاز ش��ده كه پس از آن ب��ا به كار گرفت��ن ابزارهاي مالي 
همچون فيوچرز يا آپشن مي توان براي بازار آينده نگر اين محصول 

نيز برنامه ريزي كرد. 

 تامين مالي مهم ترين معضل كشاورزان و پسته كاران
در همين ارتب��اط نايب رييس اول كميس��يون تخصصي اتاق 
بازرگاني ايران در گفت وگو با تس��نيم در تش��ريح مزاياي عرضه 
پسته در بورس كالا، يكي از اصلي ترين اهداف ورود اين محصول 
به بورس كالا را توس��عه و ش��فافيت معاملاتي بازار دانست و در 
خصوص مهم ترين مشكلات در حوزه پسته اظهار كرد: مهم ترين 
مش��كل كش��اورزان و همين طور پس��ته كاران، بحث تامين مالي 
اس��ت و مشكل نقدينگي همواره صادركننده و توليدكننده را آزار 

مي دهد.
جليل كاربخش راوري با اش��اره به عرضه پسته در بورس كالا 
در آينده نزديك گفت: ورود پس��ته به بورس كالا از طريق انتشار 
گواهي س��پرده كالايي و تش��كيل صندوق هاي سرمايه گذاري به 
پش��توانه كالا مي تواند در حل مش��كل نقدينگي پس��ته كاران و 

صادركنندگان اين محصول موثر واقع شود.
وي ضم��ن بيان اينكه عرضه پس��ته در بورس كالا تاكنون در 
دنيا تجربه نش��ده و براي نخستين بار در ايران عملياتي مي شود، 
گفت: بورس يعني ش��فافيت در معام��لات و فضاي رقابتي حاكم 
بر آن در افزايش كيفيت و تمركز بر صادرات منس��جم و هدفمند 
اثرگذار اس��ت. اين اتفاق در حالي براي نخس��تين ب��ار در ايران 
تجربه مي شود كه پسته كشور ما در دنيا رقيب جدي مثل امريكا 
دارد كه ميزان توليداتش بيش��تر از توليد پس��ته در ايران بوده و 

چند سالي است كه به اين بازار ورود پيدا كرده است. 

گزارش روز گزارش يك

نگاهي به تحولات بازار
افشاي جنجال هاي صنايع آذرآب: از مجموعه 
س��هامداران عمده و عضو س��ابق هيات مديره شركت 
صنايع آذرآب كه خود را به عنوان مش��اور مديرعامل 
ش��ركت صنايع آذرآب معرفي كرده، پيرامون مجمع 
جنجالي اين شركت در عصر روز دوشنبه هفته گذشته 
و ترك جلس��ه از سوي نماينده س��ازمان بورس و در 
عين ح��ال ماجراي قراردادي ك��ه درنهايت مجموعه 
بانك كش��اورزي را مالك 30 درصدي س��هام »فاذر« 
كرده به گفت وگو نشس��ته است. گفتني است بررسي 
ماجراي مديريت سهام كنترلي شركت صنايع آذرآب 
در مصاحبه هاي جداگانه از سوي خبرگزاري فارس با 
دو طرف مطرح در اين ماجرا و در راستاي تنوير افكار 
عمومي صورت گرفته و مسووليت موارد مطرح شده در 

اين مطلب برعهده مصاحبه ش��ونده است و به معناي 
تاييد يا بازتاب ديدگاه اين خبرگزاري نيست. عبدالستار 
پرنا در برابر اين ادعا كه مسبب اين اتفاقات و جنجال ها 
كارگزاري بانك كش��اورزي اس��ت؟ گف��ت: هم اكنون 
بابت تس��هيلات اعتباري دريافت��ي از كارگزاري بانك 
كشاورزي به طور روزشمار سود 27 درصدي را پرداخت 
مي كنيم و اين درحالي است كه اين كارگزاري از طريق 
تلگرام و ساير ابزارهاي رسانه يي فضاي كارخانه يي كه 
برند صنعت تجهيزاتي كش��ور است را تهييج مي كند. 
اين درحالي است كه ما دنبال انجام شدن كار هستيم. 
ولي وقتي محيط تهييج مي ش��ود چ��ه بايد كرد؟ در 
تبصره 14 متن قرارداد تعهد فروش و بازخريد س��هام 
با كارگزاري بانك كشاورزي به طور صريح عنوان شده: 

»خريدار يعني كارگزاري بانك كشاورزي موظف است 
كليه حقوق ناش��ي از شركت در مجامع مختلف يا هر 
جايي كه لازم باشد به استثناي موارد مندرج در تبصره 
5 ماده 2 كه همان بحث سهام مي شود، در طول مدت 
قرارداد به متعهد يا فرد معرفي شده توسط وي تنفيذ و 
واگذار نمايد و به موجب همين تبصره نياز به مجوز يا 
معرفينامه جديد ازسوي خريدار نيست.« حسين خزلي 
خرازي مديرعامل بانك كش��اورزي در برابر مصاحبه 
آق��اي پرنا با اين خبرگزاري و حرف هاي عنوان ش��ده 
كه براساس قراردادي كه با كارگزاري بانك كشاورزي 
در اواخر پارسال منعقد شده، علاوه بر 30 درصد سهام 
شركت صنايع آذرآب در محدوده قيمت 300 تومان، 
سهام ش��ركت هاي بورسي و فرابورس��ي ديگري نزد 
اين كارگزاري به ارزش��ي معادل 230 ميليارد تومان 
را به عنوان وثيقه گذاش��ته و در ازاي صدور چك هايي 
مجموع��ا ب��ه مبل��غ 160 ميليارد تومان تس��هيلات 

گرفته اند اما به دلايل نا معلوم��ي از زمان دريافت اين 
تسهيلات تاكنون در مقابل مديريت شركت تجهيزاتي 
آذرآب س��نگ اندازي ش��ده اس��ت. باتوجه به افشاي 
قرارداد كارگزاري بانك كش��اورزي با گروه منتسب به 
برادران پرنا، بايد بدانيد س��ال گذشته گروهي بالغ بر 
66 شخص حقيقي و حقوقي از 1۸ شركت كارگزاري 
براس��اس دس��تورالعمل معاملات اعتباري تسهيلات 
گرفته بودند كه در اين بين 23 نفر از اين افراد از جمله 
ش��ركت صنايع آذرآب از كارگزاري بانك كش��اورزي 
اعتب��ار گرفته اند. مبلغ اعتبار اين اش��خاص در بهمن 
س��ال گذش��ته حدود 53ميليارد تومان بود كه حدود 
105ميليارد تومان نيز نزد شركت كارگزاري كشاورزي 
س��هام وثيقه داشتند. در بهمن سال گذشته اين گروه 
از طريق كارگزاري ش��اخص سهام خريدهايي در بازار 
سهام انجام دادند اما درنهايت حدود 77 ميليارد تومان 
به اتاق پاياپاي بورس بدهكار شدند. از اين رو كارگزاري 

شاخص سهام كه متعلق به برادران پرنا است نتوانست 
با اتاق پاياپاي در ظرف سه روز از بابت خريد هاي انجام 

گرفته تسويه كند.
حركت نقدينگي به س�مت صنايع كوچك: 
روزهاي آغاز مهر و 6 ماهه دوم سال 96 را پشت سر 
مي گذاريم و بازار پس از هيجان تس��ويه اعتباري ها 
تاحدودي به ثبات رس��يده است. البته كم كم شاهد 
س��رازير ش��دن منابع اعتباري جديد به سمت بازار 
خواهيم بود. حامد مددي تحليلگر كارگزاري آگاه به 
سنا گفت: در روز نخست مهر شاهد تحركات مثبت 
در خودرويي ه��ا بوديم به طوري كه صف خريد نماد 
خ��ودرو و حجم معاملات بالاي آن تاحدودي نگاه ها 
را به سمت اين گروه جلب كرد اما اين نوسان مثبت 
پاي��دار نب��ود و در روزهاي دوم و س��وم مهر مجددا 
معاملات اين صنعت به روال س��ابق خود بازگشت و 

ارزش معاملات كاهش يافت. 

بازار سرمايه

اصلاح نماگر بازار سهام كمك ابزارهاي مالي بورس كالا   به بازار پسته

تعداد شركت هاي سال
فعال بورس

13466

1357105

136756

137098

1373149

1374183

1376231

1377237

1378253

1380257

1383422

1385435

اطلاعاتي در اين سال ها درباره تعداد 
شركت ها وجود ندارد

1391241

1396578

 آمار استخراج شده توسط گروه بورس روزنامه تعادل
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 صنعت آلومينيوم
متولي ندارد

ايس�نا| آلومينيوم با اينكه يك��ي از صنايع با مزيت 
در حوزه انرژي اس��ت و مي تواند يك قطب توليد باشد، 
رييس هيات مديره س��نديكاي صناي��ع آلومينيوم ايران 
مي گوي��د اي��ن ماه ها صنع��ت آلومينيوم متول��ي ندارد 
و به كلي رها ش��ده اس��ت. هوش��نگ گ��ودرزي با بيان 
اينكه سياس��ت هاي وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در 
قبال صنايع آلومينيوم كاملا منفعلانه اس��ت، بيان كرد: 
پس از انتخابات تا همين روزها هيچ كس در سياس��ت 
منسجمي در قبال صنايع آلومينيوم نداشته و متولي آن 
مش��خص نيس��ت و درحالي كه هدف گذاري براي سال 
۱۴۰۴ ب��راي آلومينيوم توليد ۱.۵ ميليون تن در س��ال 
اس��ت امروز توليد اين محصول فقط ۴۰۰هزار تن است. 
وي با بيان اينكه نابساماني در حوزه آلومينيوم به صنايع 
پايين دس��تي آن آسيب زده اس��ت، گفت: ما مي دانيم 
ك��ه در ح��وزه آلوميني��وم دو محور اصلي وج��ود دارد 
كه يكي از آنها ش��ركت آلومينيوم ايران)ايرالكو( اس��ت 
كه يك ش��ركت دولتي با سياس��ت هاي دولتي اس��ت و 
سياست هاي موجود در اين بخش باعث شده كه صنايع 
پايين دس��تي دچار صدمه شوند و حتي تعدادي از آنها 
به س��مت ورشكس��تگي بروند. گودرزي ادامه داد: يكي 
ديگر از معضلاتي كه با آن مواجه هس��تيم، عدم رعايت 
عدالت در ارائه ش��مش آلومينيوم در بازار داخلي و بازار 
صادراتي است چراكه شاهد هستيم كه قيمت ارائه شده 
به بازاري مانند بازار تركيه پايين تر از قيمتي است كه در 
بازار داخلي ارائه مي شود. رييس هيات مديره سنديكاي 
صنايع آلومينيوم ايران با اشاره به مصائب توليدكنندگان 
صنايع پايين دستي آلومينيوم اظهار كرد: در اين چرخه، 
توليدكننده ايراني از دو ناحيه آسيب مي بيند. نخستين 
موضوع اين اس��ت كه توليدكننده رقيب خارجي از مواد 
اوليه ارزان قيمت ايراني اس��تفاده مي كند و گوي رقابت 
در ب��ازار را از توليدكنن��ده ايراني مي رباي��د. وي افزود: 
مورد ديگر اين اس��ت كه به خاطر كمبود بازار و كاهش 
تقاضا توليدكننده ايراني مجبور اس��ت از بخش كوچكي 
از ظرفيت  توليد خود اس��تفاده كند ك��ه اين امر هزينه 
تولي��د را بالاتر مي برد و مجم��وع دو موضوعي كه ذكر 
ش��د، يك توليدكننده صنايع پايين دستي آلومينيوم را 
تحت فشار قرار داده و تضعيف مي كند. گودرزي با بيان 
اينكه ايران يكي از كش��ورهاي مستعد براي فعاليت در 
حوزه آلومينيوم به عنوان يكي از صنايع انرژي بر اس��ت، 
بيان ك��رد: موضوعي ك��ه در حوزه آلوميني��وم اهميت 
دارد اين اس��ت كه ۳۰درصد از هزينه تمام ش��ده توليد 
آلوميني��وم را انرژي و برق تش��كيل مي دهند به طوري 
كه مي بينيم كش��ورهاي كوچك حاشيه خليج فارس به 
طور ميانگين سالانه ۵ ميليون و ۲۰۰هزار تن آلومينيوم 
تولي��د مي كنند درحالي كه ايران ب��ا تمام ذخاير انرژي 
برق و گازي كه در اختيار دارد به خاطر س��وءمديريت و 
عدم  سياست گذاري صحيح فقط ۴۰۰هزار تن آلومينيوم 
توليد مي كن��د. اين فعال صنايع آلومينيوم با اش��اره به 
فعاليت هاي��ي كه در ح��وزه آلوميني��وم درحال صورت 
گرفتن است، گفت: گرچه همكاري هايي در مناطق آزاد 
با هند ش��روع شده است و ش��هرك هاي صنايع انرژي بر 
تاسيس شده كه مي تواند ميزبان صنايع آلومينيوم باشد 
اما ما اين فعاليت ها را جزيره يي تفسير مي كنيم كه فاقد 
سياس��ت گذاري هاي كلي و متولي مشخص هستند. وي 
در ادام��ه با اش��اره به اينكه برخي سياس��ت گذاري هاي 
غل��ط به ح��وزه آلومينيوم آس��يب مي زند، بي��ان كرد: 
متاس��فانه شاهد هستيم كه برخي اقدامات نسنجيده در 
نهايت منجر به ايجاد مش��كل براي صنايع پايين دستي 
آلومينيوم مي شود؛ به عنوان مثال زماني مجوز راه اندازي 
۲۹واح��د توليد ACT براي نماي س��اختمان دادند كه 
بعدتر هنگامي كه براي چند س��اختمان مورد اس��تفاده 
قرار گرفت در ش��هرداري تهران بخش��نامه يي صادر شد 
كه اين نماد از نمادهاي صهيونيستي است و استفاده از 
آن را ممنوع كردند حال اين س��وال ايجاد مي ش��ود كه 
چرا مس��وولان زماني كه مجوز احداث ۲۹واحد را صادر 
مي كردند به ياد صهيونيستي بودن اين نمادها نيفتادند؟

استفاده از دانش فنلاند ي ها 
در صنعت چوب

پايگاه خبري اتاق ايران| هيات سياسي و اقتصادي 
از استان س��اووي جنوبي فنلاند به اتاق زنجان آمدند و 
پيرام��ون گس��ترش همكاري هاي اقتص��ادي با فعالان 
اقتص��ادي اين اس��تان گفت وگ��و كردند. ريي��س اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي زنجان در نشست 
با هيات تجاري فنلاند گفت: اتاق زنجان به عنوان استان 
معين كشور فنلاند از سوي اتاق ايران تعيين  شده است. 
ما درصدد هستيم سطح تعاملات اقتصادي بين فنلاند 
و زنجان را پيش از پيش گس��ترش دهيم. غلامحسين 
جميلي با اش��اره به امضا تفاهمنامه همكاري بين اتاق 
زنجان و اتاق بازرگاني س��اووي جنوب��ي تصريح كرد: با 
توجه به تمايل ايرانيان به اس��تفاده از صنايع چوبي اتاق 
زنجان پيشنهاد مي كنيم با ايجاد سرمايه گذاري مشترك 
در استان س��اووي، فرآوري محصولات چوبي در استان 
انجام ش��ود؛ چراكه با توجه به ورود چوب ارزان قيمت از 
روس��يه به اس��تان ما از واردات اين كالا از فنلاند بي نياز 
هس��تيم و تنها انتقال تكنولوژي و دانش فراوري چوب 
از كشور فنلاند براي ما اهميت دارد. جميلي همچنين با 
تاكيد بر ارتباط علمي بين دو اس��تان گفت: ما خواستار 
تبادل دانش��جو و اس��تاد بي��ن دانش��گاه هاي زنجان و 
س��اووي جنوبي هس��تيم كه تحقق اين ام��ر مي تواند 
منجر به پيش��رفت علوم در دو كش��ور ش��ود. برگزاري 
اس��تارت آپ هاي مش��ترك در حوزه فناوري اطلاعات و 
بهره من��دي از تجربي��ات فنلاندي ها در حوزه س��لامت 
و تجهيزات پزش��كي از ديگر پيش��نهادهاي رييس اتاق 
زنجان بود. ماركو كاكريانين، رييس اتاق بازرگاني ساووي 
جنوبي فنلاند نيز در اين جلسه از علاقه مندي مسوولان 
فنلاندي به افزايش ارتباطات و پيگيري مذاكرات قبلي 
خبر داد و گفت: ما اينجا هس��تيم تا بتوانيم روابط بين 
دو كش��ور را نس��بت به قبل با جديت بيش��تري دنبال 
كنيم و بتوانيم در آينده نزديك شاهد افزايش و استمرار 
مراودات تجاري ب��ا ايران به خصوص تج��ار و بازرگانان 
استان زنجان باش��يم. همچنين پنتي مكنين، فرماندار 
بخش س��اووي جنوبي نيز به ظرفيت هاي بالاي استان 
زنجان در بخش هاي مختلف تجاري و صنعتي اشاره كرد 
و گفت: خوش��بختانه در اين برهه از تاريخ، ايران اقتصاد 
رو به رشد را تجربه مي كند. بسياري از كشورها تعاملات 
سازنده يي را با شركت هاي ايراني آغاز كرده اند. در فنلاند 
نيز ما ش��اهد گس��ترش همكاري هاي بخش خصوصي 
با ش��ركت هاي ايراني هس��تيم. وي در ادام��ه افزود: با 
توج��ه به اينكه صنايع قوي در حوزه برق و نس��اجي در 
استان زنجان مستقر هستند، لذا امكان تبادل فناوري و 

تكنولوژي از فنلاند به ايران وجود دارد.

اخبار

در نشست كميسيون تسهيل كسب وكار مطرح شد

مدل خصوصي ها براي مهار فساد
گروه تشكل ها| 

مطابق گزارش س��ازمان شفافيت بين الملل كه 
س��الانه وضعيت فساد در كشورها را مورد سنجش 
قرار مي دهد، نمره ادراك فساد ايران در سال ۲۰۱6 
معادل ۲۹ تعيين شده است. اين در حالي است كه 
اين نمره در س��ال ۲۰۰۳ معادل ۳۰ برآورد ش��ده 
بود. از اي��ن رو، هر چه اين نمره به ۱۰۰ نزديك تر 
باش��د، گوياي وضعيت بهتري در كش��ورها از نظر 
فساد است. اين نمره براي ايران در سال ۲۰۰۹ به 
عدد ۱8 نيز رسيد كه حاكي از تنزل شديد جايگاه 
ايران در اين ارزيابي ها بود. اما با وجود ارتقاي نمره 
ايران در س��ال هاي گذشته، هنوز كش��ور به نمره 
سال ۲۰۰۳ خود نرسيده اس��ت. از آنسو، متوليان 
اجرايي كش��ور براي »مبارزه با فساد« در طي اين 
س��ال ها برنامه هاي زيادي نوش��تند، ام��ا به گفته 
فعالان اقتصادي هيچ ي��ك از اين برنامه هاي ارائه 
شده در سطح كشور اجرا نشده است. بطوريكه طي 
سه سال گذش��ته لايحه مبارزه با فساد به مجلس 
رفت، اما همچنان سرنوش��ت اي��ن لايحه نامعلوم 
اس��ت. از اين رو، تصميم  س��ازان تاكيد دارند براي 
برنامه ششم وتا پايان برنامه هفتم براي مهار پديده 
فساد، بايد برنامه ريزي مدوني از سوي دستگاه هاي 
مسوول با همراهي بخش خصوصي صورت گيرد. در 
همين راستا، اتاق تهران در نشست اخير كميسيون 
تسهيل كسب وكار خود را به ارزيابي »مدل مبارزه 
با فس��اد« اختصاص داد. فع��الان اقتصادي در اين 
نشس��ت، به ابعاد فساد در كشور و راهكارهاي مهار 
آن پرداختند. در همين رابطه، معاون آموزشي اتاق 
ته��ران اتاق تهران از آغاز طرح تدوين مدل مبارزه 
با فس��اد در بخش خصوصي س��خن به ميان آورد. 
مدل طراحي شده توس��ط اتاق تهران، نوعي نظام 
مديريتي مبارزه با فس��اد تلقي مي شود كه نهادينه 
و بلندمدت و در عين حال، بين المللي است. از اين 
رو ات��اق تهران به نيابت از بخ��ش خصوصي قصد 
دارد ابتكار عمل مبارزه با فس��اد را در دست گيرد. 
به واقع، اين بار فعالان بخش خصوصي تهران به اين 
جمع بندي رسيده اند كه مبارزه با فساد را به عنوان 
تكليفي واج��ب در آينده نه چن��دان دور در نظام 

اقتصادي كشور پياده سازي كنند. 

ديدگاه فعالان اقتصادي درباره پديده فساد 
در نشست فعالان بخش خصوصي،  نايب رييس 
كميسيون تسهيل كس��ب وكار با بيان اينكه فساد 
به يك بيماري جهاني تبديل شده است، گفت كه 
ميزان فساد در كشورها در حال حاضر از نظر كمي 
قابل ارزيابي اس��ت. حس��ن عابدي جعفري با بيان 
اينكه ايران در افق چش��م انداز بيست ساله بايد به 
كشوري عاري از فساد تبديل شود، افزود: اين هدف 
بايد از طريق برنامه هاي پنج س��اله توسعه ششم و 
هفتم محقق ش��ود؛ در حالي كه اين نگراني وجود 

دارد ك��ه تجربه برنامه چهارم و پنجم تكرار ش��ود. 
بنابراين براي جلوگيري از تكرار تجربيات گذشته، 
لازم اس��ت از ابتداي برنامه شش��م تا پايان برنامه 
هفتم براي مهار پديده فس��اد، برنامه ريزي مدون و 
دقيق صورت گيرد. نايب رييس كميسيون تسهيل 
كس��ب وكار تصريح ك��رد: براي آنكه اي��ران بتواند 
نمره يي نزديك به۱۰۰ را كس��ب كند و به جايگاه 
كشوري عاري از فساد دست يابد بايد طي۱۰سال 
آين��ده7۰ نمره ارتقا پيدا كن��د و اين به معناي 7 
نمره ارتقا در هر س��ال اس��ت. چنانچ��ه اين بهبود 
به عنوان يك هدف كمي در نظر گرفته ش��ود، در 
مرحله بعد، باي��د ببينيم چه برنامه يي براي تحقق 
اين هدف نياز اس��ت. اما مس��اله اين اس��ت كه در 
برنامه ششم، هيچ هدف كمي براي بهبود وضعيت 
فس��اد در كشور تعيين نشده است. او با بيان اينكه 
فساد در كشور، برآيندي از فساد در بخش دولتي، 
بخ��ش خصوصي و نهادهاي مردمي اس��ت، گفت: 
اگرچه بخش دولتي، بخ��ش خصوصي و نهادهاي 
مردمي بخشي از فساد هستند اما بخشي از راه حل 
نيز محسوب مي شوند. دولت در هيچ كشوري قادر 
نبوده به تنهايي فساد را از بين ببرد. از اين رو اتاق 
تهران به نيابت از بخش خصوصي قصد دارد ابتكار 
عمل مبارزه با فساد را در دست گيرد. جعفري نيز 
با بيان اينكه اتاق به پرچمدار مبارزه با فساد تبديل 
خواهد شد، گفت: پيشرفت پروژه مرحله به مرحله، 
گزارش داده مي ش��ود. ضمن آنكه بايد تاكيد شود 

مكانيسم طراحي شده، نقطه ضعف ها را هدف قرار 
خواهد داد. 

در ادام��ه اي��ن نشس��ت، قائم مق��ام دبي��ركل 
كميت��ه ايراني اتاق بازرگاني بين الملل به تش��ريح 
برنامه ريزي ه��اي ص��ورت گرفت��ه در ات��اق تهران 
براي تدوين مدل ارزيابي مبارزه با فس��اد در بخش 
خصوصي پرداخت. ملك رضا ملك پور، گفت: پيش 
از اين، ركن س��وم مب��ارزه با فس��اد، يعني بخش 
خصوص��ي، پر رنگ نب��ود. اما ما باي��د انگيزه هايي 
را مي يافتيم كه بتواند تقاضاي مبارزه با فس��اد در 
بخ��ش خصوصي را تقويت كند. مبارزه با فس��اد از 
ناحيه بخ��ش خصوصي زماني اهمي��ت دوچندان 
مي يابد كه بدانيم، بس��ياري از سرمايه گذاران اعم 
از داخل��ي و خارجي به دليل هزينه هاي ناش��ي از 
فساد، حاضر به سرمايه گذاري در كشور نمي شوند. 
او توضيح داد كه مدل طراحي ش��ده توس��ط اتاق 
ته��ران، نوعي نظام مديريتي مبارزه با فس��اد تلقي 
مي ش��ود كه نهادينه و بلندم��دت و در عين حال، 

بين المللي است. 
در عين حال؛ معاون آموزش��ي ات��اق تهران به 
عنوان يكي از دس��ت اندركاران تهيه مدل ارزيابي 
مبارزه با فس��اد نيز در اين باره گف��ت: اتاق ايران، 
موضوع مبارزه با فساد و تعيين مدل ارزيابي مبارزه 
با آن را به اتاق ته��ران محول كرد. مطالعات اوليه 
نش��ان مي داد كه موضوع مهم تر از آن اس��ت كه با 
برگزاري همايش و جلس��ه حل وفصل شود. هيات 

رييس��ه اتاق تهران نيز برنامه ريزي در اين زمينه را 
به مركز آموزش واگذار كرد. ناصر عندليب افزود: بر 
اين اساس، مركز آموزش با همكاري يك دانشگاه، 
سازمان هاي مردم نهاد و كميته ايراني اتاق بازرگاني 
بين الملل طراحي و تدوين مدل مبارزه با فس��اد را 
آغ��از ك��رده اس��ت. همچنين، رييس كميس��يون 
تس��هيل كسب وكار با اشاره به مطالعات و اقداماتي 
كه در ساير نهادها در زمينه مبارزه با فساد صورت 
گرفته اس��ت، پيش��نهاد كرد كه طي فراخواني، از 
ساير دس��تگاه ها دعوت ش��ود كه نتايج تحقيقات 
ي��ا اقدامات خود را در اختيار ات��اق تهران نيز قرار 
دهند ت��ا از تجربيات آنها ني��ز بهره برداري صورت 
گي��رد و در عين حال از دوباره كاري پرهيز ش��ود. 
محمدرضا نجفي منش گفت: ش��ايد لازم باشد كه 
صنعتگران در هر رشته فعاليتي، مانند پزشكان يك 
سوگندنامه يا منش��ور اخلاقي داشته باشند. تهيه 
چنين منش��وري مي تواند در فرهنگ سازي مبارزه 

با فساد موثر واقع شود. 
در ادامه اين جلسه، س��اير فعالان اقتصادي در 
نشست كميسيون نيز به بيان ديدگاه هاي خود در 
ب��اب مدل ارائه ش��ده و روش هاي مبارزه با فس��اد 
پرداختن��د. دبيركل كنفدراس��يون صنعت ايران از 
نگارش كتابي در حوزه مبارزه با فساد سخن گفت 
كه حدود دو س��ال اس��ت در وزارت ارشاد مانده و 
م��دام در مع��رض ج��رح و تعديل ق��رار مي گيرد. 
داريوش مهاجر گفت: فس��اد يك مس��اله فرهنگي 

است و در كوتاه مدت و به سرعت قابل حل نيست. 
او پيشنهاد كرد كه اتاق تهران اجراي اين پروژه را 
در كنار ايجاد كميته يي كه نمايندگان دستگاه هاي 
دولتي و ق��وه قضاييه در آن حضور دارند، به پيش 

ببرد. 
در عي��ن ح��ال، محم��د جعفري��ان، مش��اور 
مالياتي اتاق اصناف نيز با اش��اره ب��ه اينكه حدود 
سه س��ال پيش لايحه مبارزه با فس��اد به مجلس 
رفته اس��ت، از سرنوشت نامعلوم آن سخن گفت و 
اينكه مبارزه با فس��اد، نيازمند يك مكانيسم است. 
احمد كيميايي اسدي، ديگر نايب رييس كميسيون 
تس��هيل كس��ب وكار هم اين پرسش را مطرح كرد 
كه پديده يي مانند رش��وه كه ظاهرا دهنده و گيرنده 
آن راضي به نظر مي رسند، چگونه ريشه كن خواهد 
ش��د؟ ليلي دانش��مندي ازكانون انجمن سراسري 
مراكز اشتغال كل كش��ور نيز معتقد بود، مبارزه با 
فساد بايد از بالا به پايين صورت گيرد و از نهادهاي 
دولت��ي آغ��از ش��ود. همچني��ن پيم��ان دارابيان، 
مدي��ر خدمات مالياتي اتاق تهران هم با اش��اره به 
تجربيات كش��ور كره جنوبي در امر مبارزه با فساد 
گفت: سال ها پيش، موسس برند لوازم خانگي دوو 
كه بس��يار مورد وثوق مردم اين كش��ور بود، براي 
دريافت تسهيلات بانكي، اظهارنامه يي خلاف واقع 
ارائه كرد و همين مساله سبب شد كه او به صورت 
مادام العمر از فعاليت هاي اقتصادي محروم شود. او 
در ادامه با اش��اره به ضرورت بررسي مسائل كلان 
مبارزه با فس��اد، پيشنهاد ش��كل گيري يك كميته 
متش��كل از نمايندگان قوه مجريه، قضاييه و مقننه 
را مطرح كرد كه در آن به مصاديق خرد فس��اد نيز 
رس��يدگي شود و چنانچه فساد در اين موارد محرز 

شد، اين مصاديق مورد آسيب شناسي قرار گيرد. 
از س��وي ديگر آرمان خالقي، عضو هيات مديره 
خانه صنعت، معدن و تجارت ايران نيز گفت: فساد 
به دليل عدم ش��فافيت رواج يافت��ه و هر چه عدم 
ش��فافيت تداوم پيدا كند، فس��اد نيز تداوم خواهد 
داشت. اينكه اتاق تهران طرح مبارزه با فساد را آغاز 
كرده، اتفاق مباركي اس��ت. ما هم در تشكل ها بايد 
اين مدل نهايي طراحي ش��ده توسط اتاق تهران را 

ترويج و استفاده كنيم. 
احمدرضا رعنايي، عضو انجمن تخصصي صنايع 
همگن با اش��اره به نقش گ��ردش آزاد اطلاعات در 
كنترل فس��اد، پيش��نهاد كرد كه طي مكانيسمي 
بازرس��اني عموم��ي ب��راي كنت��رل پديده فس��اد 
تعيين ش��وند و اطلاعات اين بازرس��ان در مركزي 
جمع آوري و آناليز ش��ود. فريدون اس��عدي هم به 
ريشه هاي اقتصادي رشد فس��اد، نظير تورم اشاره 
كرد و گفت: با اجراي پروژه ارزيابي مبارزه با فساد، 
ات��اق بازرگاني به عن��وان نماينده بخش خصوصي 
مي تواند به پرچمدار مبارزه با فس��اد تبديل شود و 

در اين زمينه گفتمان سازي كند. 

پايگاه خبري اتاق ايران|
كميسيون صنايع اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران در تازه ترين نشست خود با حضور اعضاي انجمن صنايع 
نساجي ايران و جمعي از فعالان اين حوزه چالش هاي صنعت 
نس��اجي كش��ور را مورد بررس��ي قرار دادند همچنين اعضاي 
بلندپايه انجمن نساجي كشور در اين نشست به بيان دغدغه ها 
و مش��كلات صنعت نس��اجي پرداختند. به گفت��ه اين فعالان 
اقتصادي؛ درحال حاضر كمب��ود پنبه به عنوان معضل جدي 
در اين صنعت مطرح اس��ت. همچنين فعالان صنعت نساجي 
ع��دم تخصيص ارز مبادلاتي به ماش��ين آلات صنعتي، اجراي 
نادرست قانون مشاغل س��خت و زيان آور، بالا بودن نرخ سود 
تسهيلات بانكي و بي توجهي به مشوق هاي صادراتي را از ديگر 

مصايب اين صنعت مطرح كردند. 
 رييس كميس��يون صنايع اتاق ايران با اش��اره به قدمت و 
س��ابقه طولاني صنعت نساجي در كشور، بررسي مشكلات اين 
ح��وزه، يافتن راهكارهاي لازم براي حل آنها را اقدامي ضروري 
دانس��ت و گفت: اين صنعت ظرفيت بالايي براي ايجاد اشتغال 
پايدار دارد. در س��طح دنيا صنعت نس��اجي ب��ه عنوان يكي از 
صنايع پرس��ود و اش��تغال زا شناخته مي ش��ود اما در ايران به 
ظرفيت هاي اين صنعت توجه لازم نمي ش��ود. ابوالفضل روغني 
خواس��تار رس��يدگي به معضلات موجود در اين بخش ش��د و 
گفت: با توجه به روابط سازنده يي كه بين اتاق ايران و مجلس 
شوراي اس��لامي شكل گرفته اس��ت، مي توان از پتانسيل هاي 
اين بخش براي پيگيري و رفع موانع قانوني در صنعت نساجي 
استفاده كرد و به طور مستمر به دنبال ايجاد فضايي براي بهتر 
ش��دن روند صنعت نس��اجي بود. اين فعال اقتصادي، پارلمان 
بخش  خصوصي را بهترين مكان براي طرح مشكلات حوزه هاي 
مختلف اقتصادي به ويژه صنعت نس��اجي دانس��ت. از س��وي 
ديگر، رييس هيات مديره انجمن صنايع نساجي ايران در ادامه 
از تهيه بيانيه يي با امضاي تعداد زيادي از فعالان اين صنعت در 
راستاي رسيدگي مسوولان دولتي به مشكلات صنعت و تقويب 
پايه هاي اصلي آن در اقتصاد خبر داد و گفت: با وجود آنكه در 
كشورهاي مختلف، صنعت نس��اجي به عنوان بخش اشتغال زا 
و ارزآور به ش��مار مي آيد در ايران مورد بي مهري ش��ديد قرار 
گرفته اس��ت. زماني بود كه پوشاك و برندهاي فعال در عرصه 
نساجي ايران در بازارهاي اروپايي، شناخته شده بودند اما امروز 
خبري از آنها نيس��ت. جمش��يد بصيري با اشاره به بي توجهي 
دولتمردان به صنعت نس��اجي اظهار كرد: صنعت نس��اجي در 
ايران متناسب با مزيت هاي نسبي آن در كشور مورد توجه قرار 
نگرفته است. نيروي كار ارزان، منابع ارزي ارزان قيمت، نيروي 

تحصيل كرده، موقعيت مكاني مناس��ب، بازار گسترده داخلي و 
منطقه يي و بسياري موارد ديگر همگي از مزيت هاي كشور در 
اين وادي به شمار مي آيد كه از آنها غافل هستيم. وي در ادامه 
به برخي از مهم ترين معضلات حوزه نساجي كه به شكل مانعي 
جدي در مس��ير رشد اين صنعت قرار گرفته است، اشاره كرد. 
بصي��ري افزود: در اين بازه زمان��ي مهم ترين معضل در صنعت 
نس��اجي به كمبود پنبه در كش��ور باز مي گردد. به طوري  كه 
هم اكن��ون ميزان توليد اين محصول در داخل كفاف نياز توليد 
پارچه و ديگر منس��وجات را نمي دهد و از طرفي براي واردات 
آن تعرفه ۱۰درصدي منظور ش��ده كه موج��ب افزايش بهاي 
تمام ش��ده و در نتيجه غيررقابتي ش��دن صنعت در بازارهاي 
هدف مي شود. از اين رو ما به عنوان فعالان اقتصادي خواستار 
اين موضوع هس��تيم كه دولتمردان تعرفه صفر را براي واردات 

پنبه در نظر بگيرند. 
روند پرداخت ماليات بر ارزش افزوده توسط صنعت، معضل 
ديگري است كه اين بخش را نيز مانند ساير حوزه هاي توليدي 
تحت تاثير قرار داده و معضلاتي را به وجود آورده است. بصيري 
در اي��ن باره گفت: دولت بايد اجراي قانون ماليات ارزش افزوده 
را اص��لاح كند؛ چراك��ه درحال حاضر به ج��اي مصرف كننده، 
توليدكننده اي��ن ماليات را مي پردازد. اي��ن فعال اقتصادي در 
ادامه با تاكيد بر اين نكته كه عدم عضويت كش��ور در س��ازمان 
جهاني تجارت)WTO( نيز عامل مهمي در افزايش بهاي تمام 
ش��ده كالا و در نتيج��ه از بين رفتن مزي��ت رقابتي محصولات 
در س��اير كشورهاست، گفت: متاسفانه در ايران قاچاق پوشاك 
در سطح گس��ترده يي اتفاق مي افتد، س��وال اينجاست كه چرا 
دس��تگاه هاي مس��وول مانع اي��ن حركت مخرب نمي ش��وند؟ 
براس��اس تجرب��ه آموخته ايم كه برخورده��اي قهري و كنترلي 
در جلوگي��ري از قاچاق كارس��از نيس��ت اما همچن��ان از اين 
روش هاي منس��وخ شده براي مبارزه با قاچاق استفاده مي شود. 
رييس هيات مديره انجمن صنايع نساجي ايران با اشاره به آغاز 
اجراي طرح پوشاك در مناطق روستايي از اختصاص حدود 68 
ميليارد تومان براي هر استان و در مجموع ۲۱۰۰ميليارد تومان 
براي اجراي اين طرح خبر داد و ابراز نگراني كرد كه س��رانجام 
اي��ن طرح هم مانند طرح بنگاه هاي زودبازده به شكس��ت ختم 
ش��ود. براس��اس اظهارات اين فعال صنعت نس��اجي با اين رقم 
مي توان حدود ۴۰كارخانه ريس��ندگي پنبه يي تاسيس و براي 
۲۰هزار نفر ش��غل پايدار ايجاد كرد. در ادامه س��اير فعالان اين 
حوزه با تاييد بر مس��ائلي كه از روند فعاليت پتروش��يمي ها در 
تامين مواد اوليه موردنياز صنعت نساجي كشور انتقاد كردند و 

در عين حال وضعيت بازار داخلي را نامناسب خواندند. 

مصايب صنعت نساجي 
ايرنا|

دبير فراكسيون اصناف مجلس گفت: شوراي مشورتي اين 
فراكسيون متش��كل از خبرگان اصناف كشور به عنوان بازوي 
مشورتي فراكسيون به زودي تشكيل مي شود تا امور اصناف را 

به عنوان مطلعان صنفي رصد و بررسي كنند. 
س��يد منصور حسيني با اشاره به تاس��يس دفتر همكاري 
مجلس و تش��كل هاي صنفي در مح��ل خانه ملت گفت: براي 
سهولت ارتباط بين فراكسيون اصناف مجلس شوراي اسلامي 
و مديران تش��كل هاي صنف��ي؛ دفتر همكاري ه��اي بين اين 

فراكسيون و تشكل هاي صنفي در خانه ملت راه اندازي شد.
وي با بيان اينكه استفاده از ظرفيت هاي تشكل هاي صنفي 
زمينه س��از بهب��ود و تح��رك در متغيره��اي كلان اقتصادي 
مي ش��ود، اظهار كرد: اين فراكس��يون باسنجيدن اولويت هاي 
فع��الان صنف��ي، به س��مت ي��ك برنامه ري��زي ب��راي انجام 
فعاليت هايي متناسب با شأن اصناف كشور پيش خواهد رفت 
و در گام اول با تاس��يس دفتر ارتباط فعالان صنفي با مجلس 
شوراي اس��لامي به عنوان مرجع تصميم گير در كشور؛ پيوند 
بين نمايندگان مردم و تش��كل ها را كليد زد. دبير فراكسيون 
اصناف مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: فراكسيون اصناف 
مجلس آمادگي دارد تا پيشنهادات تشكل هاي صنفي را مورد 
بررس��ي قرار داده و زمينه طرح مسائل كارشناسي شده را در 

صحن مجلس شوراي اسلامي فراهم كند.
وي گفت: در فراكس��يون اصناف مجلس ش��وراي اسلامي 
نمايندگان عضو همه كميسيون هاي تخصصي مجلس حضور 
دارندو اين فرصت خوبي اس��ت تا مس��ائل مبتلا به اصناف از 
زواياي مختلف مورد بررس��ي قرار گيرد. حسيني ادامه داد: بر 
اس��اس تكليفي كه رييس فراكس��يون اصناف تديبر كرده اند، 
ش��وراي مش��ورتي فراكس��يون متش��كل از خبرگان اصناف 
كشور به عنوان بازوي مش��ورتي فراكسيون به زودي تشكيل 
 مي ش��ود تا ام��ور اصناف را ب��ه عنوان مطلع��ان صنفي رصد 

و بررسي كند. 
وي گفت: از آنجا كه قانون نظام صنفي به زودي به مجلس 
ش��وراي اسلامي تقديم خواهد شد، فراكسيون اصناف مجلس 
از نظرات كارشناس��ي اين گروه مش��ورتي در جهت بررسي و 
تحليل اصلاحيه قانون نظام صنفي بهره خواهد برد. وي گفت: 
س��ايت خبري فراكسيون نيز به زودي راه اندازي خواهد شد تا 
گزارش اقدامات فراكس��يون در اختي��ار اصناف و ديگر مراجع 

مرتبط قرار گيرد.
حسيني خاطرنشان كرد: با هماهنگي هاي به عمل آمده و 
تفاهم هاي صورت گرفته فراكس��يون با بنياد فرهنگي اصناف 

ايران، تلويزيون اينترنتي اصناف نيز س��اعاتي را در طول هفته 
در اختيار فراكس��يون قرار خواهد داد تا فراكسيون گزارشات 
خود را از مجلس ش��وراي اس��لامي به اط��لاع جامعه اصناف 
برس��اند. وي گفت: با درخواست هيات موسس بنياد فرهنگي 
اصناف ايران شهباز حسن پور رييس فراكسيون اصناف مجلس 
شوراي اس��لامي عضويت در شوراي سياس��ت گذاري بنياد را 
پذيرفت. عضو هيات موسس بنياد فرهنگي اصناف افزود: بنابر 
پيشنهاد رييس فراكسيون اصناف جمعي از نمايندگان شاخص 
مجلس شوراي اس��لامي به عضويت ش��وراي سياست گذاري 
بنياد در خواهند آمد تا بنياد را در سطح كلان راهبري كنند. 
وي از مذاكره حس��ن پور رييس فراكس��يون اصناف مجلس با 
علي مطهري، محمدرضا تابش و پورابراهيمي جهت حضور در 

شوراي سياست گذاري خبر داد. 
همچنين ش��هباز حس��ن پور رييس فراكسيون اصناف در 
اي��ن باره گف��ت: جامعه بزرگ اصناف و ب��ازار ايران جامعه يي 
متش��كل، ريش��ه دار و بس��يار تاثيرگذار بوده و منشا تحولات 
ديني، فرهنگي و اجتماعي قابل ملاحظه يي بوده است. رييس 
فراكس��يون اصناف مجلس شوراي اسلامي گفت: بيش از ۱۰ 
هزار تش��كل صنفي، 6 ميليون شاغل و جمعيت ۲۴ ميليوني 
خانواده اصناف؛ جامعه مهم و مغفول مانده يي اس��ت كه بايد 
كار فرهنگي براي اين قشر مورد توجه جدي قرار بگيرد. حسن 
پور گفت: هر نوع كار فرهنگي در اين حوزه بر تمام قش��رهاي 
ديگر جامعه تاثيرگذار اس��ت و مي تواند به طور ملموس سطح 

فرهنگي جامعه را ارتقا دهد.
وي افزود: م��ا معتقديم واحدهاي صنفي به عنوان ويترين 
و آخري��ن حلقه زنجيره ارتب��اط اصناف با م��ردم نياز به كار 
فرهنگي گس��ترده يي دارد و اين كار هرچند دير ش��ده است 
اما مي بايست به س��رعت مورد توجه و اجرا قرار گيرد. رييس 
فراكسيون اصناف تاكيد كرد: بايد براي كار فرهنگي به كمك 
تش��كل هاي صنفي ش��تافت تا بس��ياري از معضلات از جمله 
توج��ه به توليد ملي و كالاي ايراني در راس برنامه هاي اصناف 

قرار گيرد.
رييس فراكسيون اصناف در مجلس شوراس اسلامي ادامه 
داد: مجلس از هر اقدامي كه به ارتقاي س��طح فرهنگي جامعه 
بيانجام��د و فرمايش��ات مقام معظم رهب��ري را در موضوعات 
مغف��ول مانده فرهنگي محقق كن��د، حمايت خواهد كرد. وي 
گفت: تاكيد رهبر معظم انقلاب در نامگذاري س��ه سال پياپي 
ب��ه نام اقتصاد و گره زدن آن با مس��اله مه��م فرهنگ وظيفه 
فع��الان فرهنگي ب��ه خصوص در حوزه ب��زرگ اصناف را صد 

چندان مي كند. 

تشكيل شوراي مشورتي مجلس با اصنافي ها

نگران محل مصرف فاينانس ها هستيم
تسنيم|

يك فعال اقتصادي گفت: انعقاد قرارداد فاينانس ها حركت خوبي است ولي نگران آن 
هس��تم كه با انحراف هدفگذاري محل مصرف آنه��ا، تنها نتيجه آن افزايش بدهي دولت 
باش��د. محمدحس��ين برخوردار با اش��اره به فراهم ش��دن امكان فاينانس خارجي اظهار 
كرد: اينكه با پيشتازي ديپلماس��ي اقتصادي و هم نوايي سازمان هاي مختلف نظير بانك 
مركزي، وزارت اقتصاد و ساير دستگاه ها، قراردادهاي فاينانس با بانك هاي خارجي منعقد 
شود، جاي قدرداني دارد ولي نگراني هايي نيز به دنبال اين موضوع وجود دارد كه بايد به 
آن توجه ويژه صورت گيرد. اين فعال اقتصادي با اش��اره به اينكه عمده نگراني ها در اين 

قراردادها محل مصارف آنهاس��ت، تصريح كرد: اصول اقتصاد حكم مي كند كه فاينانس ها 
بايد در حوزه هاي عمراني و توليدي صرف ش��ود ولي اين نگراني به صورت جدي وجود 
دارد ك��ه دولت، پول فاينانس ها را ص��رف پروژه هاي خود كند. برخوردار اضافه كرد: اين 
مبالغ بايد به سمت ايجاد زيرساخت ها سوق پيدا كند، بطوري كه بتواند وضعيت صنعت 
را بهبود بخشد، نه اينكه با توجه به بدهي هاي بالاي دولت، مزيد بر علت شده و به حجم 
بدهي ها بيفزايد. به گفته برخوردار، انعقاد قرارداد فاينانس هاي چند ميليارد دلاري با كره 
جنوبي، چين و كشورهاي اروپايي، حركت خوب و ارزنده يي است ولي اين نگراني وجود 
دارد ك��ه با انحراف هدفگذاري محل مصرف آنها، تنها نتيجه يي كه عايد اقتصاد كش��ور 

ش��ود، افزايش بدهي هاي دولت باشد، عضو سابق هيات مديره اتاق بازرگاني تهران اضافه 
كرد: ضمن اينكه بايد ش��رايطي براي اين فاينانس ها لحاظ ش��ود كه هم بخش دولتي و 
بخش خصوصي هر دو بتوانند از اين خط اعتباري اس��تفاده كنند. وي با اشاره به هزينه 
فاينانس ه��ا اظهار ك��رد: هزينه فاينانس ها بايد به گونه ي��ي در مذاكرات مورد توجه قرار 

گيرد كه استفاده از فاينانس براي بخش خصوصي مقرون به صرفه باشد. 
برخ��وردار در پايان تصريح كرد: يكي ديگر از مهم تري��ن نگراني ها كه اتفاقا در نقاب 
اقتصاد مقاومتي و حمايت از توليد ممكن است گريبانگير اقتصاد باشد، آسيبي است كه 

از مسير خريد خطوط توليد تاريخ مصرف گذشته به كشور تحميل شود. 
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 فرماندار توكيو »شينزو آبه« 
را به چالش مي كشد

 ترامپ ممنوعيت هاي سفر 
به امريكا را گسترش داد

آغاز چهارمين دور مذاكرات 
»برگزيت« در بروكسل

گروه جهان 
 دولت امريكا طرح جنجالي منع س��فر از 6كشور عمدتا مسلمان را گسترش 
داده به طوري كه اكنون شامل كره شمالي و چاد هم خواهد شد اما سودان كه در 
دس��تور اوليه جاي داشت، حذف شده است. كاخ سفيد گفته محدوديت هاي تازه 
در پي بررسي اطلاعاتي كه دولت هاي خارجي ارائه كرده اند، اعمال مي شود. دونالد 
ترامپ رييس جمهور امريكا ابلاغيه جديد رياست جمهوري را اواخر يك شنبه صادر 
كرده اس��ت. به گزارش بي بي سي، براساس اين دس��تور بيشتر شهروندان ايران، 
ليبي، س��وريه، يمن، سومالي، چاد و كره ش��مالي از ماه آينده به مدت نامعلوم از 
ورود به امريكا منع مي شوند. در اين دستور آمده محدوديت هاي تازه تا زماني كه 
دولت هاي اين كشورها به طور رضايت بخشي كمبودهاي شناسايي شده را برطرف 
كنند به قوت خود باقي مي ماند. محدوديت هاي اعمال شده بر ونزوئلا فقط شامل 
مقام هاي دولتي و اعضاي خانواده هاي آنها خواهد بود.  كاخ سفيد گفته، كره شمالي 
در هي��چ موردي با دول��ت امريكا همكاري نكرده و هيچ ي��ك از نيازهاي ورود را 
برآورده نكرده اس��ت. براس��اس اين بيانيه، هرچند چاد از شركاي مهم امريكا در 
مبارزه با تروريس��م است، اما اطلاعاتي كه دولت امريكا خواسته بود را ارائه نكرده 
اس��ت. كاخ سفيد همچنين گفته دولت ونزوئلا هم از تاييد اينكه آيا شهروندانش 
خطر امنيتي متوجه مي كنند، خودداري مي كند.  فرمان پيشين دولت امريكا براي 
ممنوعيت سفر به امريكا انتقاد بسياري را در اين كشور برانگيخت و از نظر حقوقي 
نيز با چالش هايي جدي روبه رو ش��د. پس از كشمكش دولت با دادگاه هاي ايالتي 
كه مخالف فرمان ممنوعيت به امريكا بودند، دادگاه عالي اين كشور به اجراي اين 
فرمان آن هم به طور موقت راي داد. دولت ترامپ همزمان با اجراي فرمان ۹۰ روزه 
ممنوعيت س��فر به امريكا از پايان ماه ژوئن، فرمان ۱۲۰روزه نيز براي ممنوعيت 
ورود تمام پناهجويان به خاك امريكا صادر كرده است. اجراي فرمان تا پايان ماه 
اكتبر ادامه خواهد داش��ت. دادگاه عالي امريكا البته اين فرمان را اندكي تغيير و 
به افرادي كه »روابط خانوادگي بسيار نزديك« با ساكنان امريكا دارند، اجازه داده 
است كه وارد خاك اين كشور شوند. ديوان عالي امريكا از روز ۱۰ اكتبر قرار است، 

قانوني بودن آن محدوديت ها را بررسي كند. 

گروه جهان 
يوريكو كويكه فرماندار توكيو اعلام كرد كه قصد دارد با تاس��يس يك حزب 
ملي جديد ش��ينزو آبه، نخست وزير ژاپن را در انتخابات سراسري زودهنگام ماه 
آين��ده به چالش بكش��د.  به گزارش ايرنا، يوريكو ح��زب جديد خود را »حزب 
اميد« نامگذاري كرده است. اين در حالي است كه تحليلگران و ناظران معتقدند 
يوريكو از س��ال گذش��ته و از زمان روي كار آمدن به عنوان فرماندار توكيو به 
تهديدي جدي براي حاكميت حزب ليبرال دموكرات ش��ينزو آبه تبديل ش��ده 
است.  رسانه هاي اجتماعي ژاپن ديروز دوشنبه به نقل از يوريكو نوشتند: »مردم 
ژاپن بايد بدانند كه با شناخت اين حزب جديد مي توان به آينده اميدوار شد.« 
يوريكو كه پيش تر وزير دفاع ژاپن و از اعضاي حزب حاكم بود، افزود: »ش��ينزو 
آبه بايد بداند اين حزب مي تواند يك تهديد و چالش بزرگ براي نخست وزيري 
وي باش��د.« روزنامه ژاپن نيوز نوش��ت كه بر اس��اس اظهارات اين مقام ژاپني، 
حزب جديد ملي موسوم به حزب اميد از منافع ملي و آزادي هاي اساسي مردم 
حراس��ت خواهد كرد.  اين در حالي اس��ت كه نخس��ت وزير ژاپن روز پنج شنبه 
به صورت رس��مي انحلال مجلس عوام اين كش��ور را اعلام مي كند تا به زودي 
انتخابات زودهنگام برگزار ش��ود.  يكي از مقامات ارشد حزب حاكم ژاپن گفت 
كه ش��ينزو آبه دوشنبه در نشس��ت اعضاي حزب ليبرال دموكراتيك از انحلال 
مجل��س عوام و برگ��زاري انتخابات زودهنگام خبر داده  اس��ت. ناتو ياماگوچي، 
رييس حزب كوميتو كه از احزاب متحد ش��ينزو آبه محس��وب مي شود، افزود: 
انتخابات زودهنگام مجلس ژاپن قرار اس��ت روز ۲۲ اكتبر برگزار ش��ود.  حزب 
ش��ينزو آبه كه پيش تر به ش��دت محبوبيت خود را از دس��ت داده بود، اخيرا در 
نظرسنجي ها با افزايش محبوبيت مواجه شده است. نظرسنجي هاي اخير نشان 
مي ده��د كه در انتخابات سراس��ري اعضاي حزب ليبرال دموكرات ش��ينزو آبه 
نزدي��ك ب��ه 44 درصد آرا را به خ��ود اختصاص مي دهن��د، در حالي كه حزب 
دموكراتي��ك مهم ترين ح��زب مخالف حزب حاكم تنها 8 درصد آرا را كس��ب 
مي كند. با اين وجود طبق نظرس��نجي هاي برگزار ش��ده حدود دوسوم از مردم 

ژاپن با برگزاري انتخابات پيش از موعد مقرر آن مخالف هستند. 

گروه جهان 
 چهارمين دور مذاكرات برگزيت در ش��رايطي از دوش��نبه در بروكس��ل آغاز 
ش��ده كه اظهارات هفته گذشته ترزا مي  نخس��ت وزير بريتانيا در ايتاليا مبني بر 
پايبندي كش��ورش به تسويه صورت حساب برگزيت، روزنه اميدي را براي خروج 
از بن بس��ت كنوني مذاكرات حاصل كرده اس��ت. به گزارش ايرنا، ترزا مي  گفت 
ك��ه لندن به تعهداتش در مورد حمايت از حقوق اتباع اروپايي س��اكن بريتانيا و 
تس��ويه صورت حس��اب برگزيت پيش از خروج از اتحاديه اروپا پايبند است. اين 
براي نخس��تين بار بود كه عالي ترين مقام دولت بريتانيا به پايبندي اين كشور به 
تس��ويه صورت حساب برگزيت اذعان مي كرد.  هرچند تاكنون توافقي در رابطه با 
رقم اين صورت حس��اب صورت نگرفته اما احتمال مي رود كه اين مس��اله يكي از 
اصلي ترين محورهاي بحث در اين دور از مذاكرات باش��د. در همين حال ميشل 
بارنيه مذاكره كننده برگزيت از سوي اتحاديه اروپا، اظهارات نخست وزير بريتانيا را 
گامي مثبت در راس��تاي تحقق برگزيت توصيف كرده و گفته اين ديدگاه اكنون 
بايد به موضع دقيق لندن در مذاكرات برگزيت تبديل ش��ود. بارنيه گفته اس��ت: 
»اتحاديه اروپا و بريتانيا درباره تداوم همكاري هاي آينده با يكديگر اتفاق نظر دارند؛ 
از اينكه دولت بريتانيا اكنون متوجه شده كه با خروج از اتحاديه اروپا قادر نيست 
از تمام منافع اين اتحاديه بهره مند ش��ود، استقبال مي كنيم. « اين مقام اروپايي 
همچنين تاكيد كرده تا پيش از حصول توافق در رابطه با مس��ائل مورد اختلاف 
طرفين، حاضر ب��ه گفت وگوي جداگانه در رابطه ب��ا همكاري هاي آينده تجاري 
نخواه��د بود.  بريتانيا از ابتداي آغاز مذاك��رات برگزيت، خواهان گفت وگو درباره 
آينده همكاري هاي تجاري ميان طرفين در پسابرگزيت بوده اما اروپايي ها حاضر 
نيستند تا پيش از روشن شدن وضع حقوق شهروندان اروپايي ساكن بريتانيا وضع 
مرزي دو ايرلند در پسابرگزيت و هزينه خروج اين كشور از اتحاديه اروپا در اين باره 
مذاكره كنند.  سومين دور مذاكرات برگزيت در بروكسل در ماه آگوست گذشته 
در حالي به پايان رس��يد كه ميش��ل بارنيه گفته بود، اين مذاكرات بدون حصول 
پيشرفت و نتيجه به پايان رسيده است. وي گفته بود: »بر اساس روند فعلي قادر 

نيستيم، بگوييم پيشرفت كافي در مذاكرات حاصل شده است. «

   راه دشوار آنگلا مركل 
براي ائتلاف 

گروه جهان| نتيجه به دست آمده براي حزب ضدمهاجرت 
»آلترناتيو براي آلمان« در انتخابات يك شنبه اين كشور شوك آور 
ارزيابي شده است. اين نخستين بار در بيش از نيم قرن اخير است 
كه يك گروه راست افراطي در آلمان وارد پارلمان مي شود و آنگلا 
مركل پيروز اين انتخابات، اكنون با شرايط دشواري براي تشكيل 
ائتلاف روبه روس��ت. به گزارش يورونيوز، ح��زب »آلترناتيو براي 
آلمان« كه اندكي بيش از چهار سال از زمان تاسيس آن مي گذرد 
توانسته در انتخابات سراسري اين كشور نتايج شگفت انگيزي را 
به دس��ت آورد. اين راي گيري در وضعيتي انجام ش��ده كه بنا بر 
نظرس��نجي ها اكثر راي دهندگان در مي��ان تمام احزاب مختلف 
)غي��ر از اين حزب راس��ت افراطي(، جامعه ي��ي آزاد و مداراگر را 
ترجيح مي دادند.  بس��ياري اين نتيج��ه را حاصل مخالفت ها با 
سياست هاي مهاجرتي مركل و افزايش نگراني هاي امنيتي در اين 
كشور مي دانند. حمايت ها از حزب »آلترناتيو براي آلمان« زماني 
افزاي��ش يافت كه آنگلا مركل در س��ال ۲۰۱۵ ميلادي تصميم 
گرفت درهاي اين كش��ور را به روي صدها هزار پناهجو باز كند. 
در اين انتخابات اگرچه مركل همچنان پيشتاز بود اما ميزان آراي 
ريخته ش��ده به نفع او در صندوق ها در مقايس��ه با سال ۲۰۱۳ 
ميلادي كاهش چشمگيري داشت. در آن سال خانم مركل 4۱.۵ 
درص��د آرا را از آن خ��ود كرده بود. بخ��ش قابل توجهي از آرايي 
كه مركل از دس��ت داد، به نفع ح��زب »آلترناتيو براي آلمان« و 
نه سوس��يال دموكرات ها به صندوق ها ريخته شد.  براي مارتين 
شولتز رهبر حزب سوسيال دموكرات، سال ۲۰۱۷ ميلادي سال 
اوج گيري نبود. او در اين س��ال رياست پارلمان اروپا را ترك كرد 
و اميدوار بود كه بتواند به عنوان صدراعظم، جايگزين آنگلا مركل 
شود. اما حزب او درنهايت با كسب ۲۰درصد آرا، بدترين نتيجه را 

از زمان جنگ جهاني دوم تاكنون به دست آورد. 
مارتين شولتز اعلام كرده در ائتلاف بزرگ شركت نخواهد كرد 
و ترجي��ح مي دهد در وضعيت كنوني و باتوجه به افزايش قدرت 
حزب »آلترناتيو براي آلمان«، رهبري اپوزيسيون را در پارلمان اين 
كشور برعهده داشته باشد. در اين حالت مركل تنها يك راه دارد؛ 
اينكه براي تش��كيل ائتلاف سراغ »ائتلاف جاماييكا« متشكل از 
سبزها و ليبرال دموكرات ها برود.  مركل براي نخستين بار در سال 
۲۰۰۵ پس از ائتلاف حزبش با حزب سوسيال دموكرات به عنوان 
صدراعظم آلمان برگزيده شد. اين ائتلاف بسيار هماهنگ تر از آن 
چيزي بود كه برخي انتظارش را داش��تند. در مقابل، ائتلافي كه 
وي در س��ال ۲۰۰۹ ميان راست ميانه و حزب ليبرال دموكرات 
تش��كيل داد برخلاف تص��ور پايان خوبي نداش��ت. حزب اتحاد 
دموكرات مسيحي در س��ال ۲۰۱۳ بار ديگر به آغوش سوسيال 
دموكرات ها بازگشت. مركل به زبان هاي انگليسي و روس تسلط 
دارد و بيش��تر از اغلب رهبران و سياس��تمداران هم دوره خود در 

جهان در قدرت باقي مانده است. 

   عضوگيري داعش 
در جمهوري آذربايجان 

براساس برآوردهاي سرويس امنيت جمهوري آذربايجان در ۵ 
سال گذشته حدود ۹۰۰ تبعه اين كشور به داعش پيوسته اند. به 
گزارش اسپوتنيك، رييس سرويس امنيت جمهوري آذربايجان 
گفت��ه از مي��ان اين افراد 8۵ نفر توس��ط س��ازمان هاي امنيتي 
بازداش��ت ش��ده و در زن��دان هس��تند، ۱۹۵ نفر از ش��هروندي 
آذربايجان محروم ش��دند و بخش زي��ادي از آنها در درگيري ها 
كشته  شدند. گفته شده، سرويس هاي ويژه جمهوري آذربايجان 
به دنبال اطلاعات حدود ۳۰۰ شهروندي هستند كه در عراق و در 

جريان عمليات هاي ضدتروريستي كشته شدند. 

   بازگشت نواز شريف
به پاكستان 

نخست وزير مستعفي پاكستان دوشنبه به كشورش بازگشت 
تا به اتهامات مربوط به فساد مالي و پولشويي در ارتباط با رسوايي 
اس��ناد پاناما پاس��خ دهد. به گزارش خبرگ��زاري پي.تي. اي، نواز 
شريف براي ديدار با كلثوم شريف همسر بيمارش كه تحت درمان 
سرطان حنجره قرار دارد، به لندن رفته بود. نواز شريف 6۷ ساله 
پس از رايزني با رهبران ارشد حزبش شامل »شهباز شريف« برادر 
كوچك ترش و س��روزير ايالت پنجاب پاكستان در لندن تصميم 
گرفت تا به پاكس��تان بازگردد. نواز ش��ريف ۲8 جولاي و پس از 
ردصلاحيت از سوي دادگاه عالي كناره گيري كرد. اعضاي خانواده 
ش��ريف مي گويند اين پرونده س��ازي عليه نواز ش��ريف با انگيزه 

سياسي بوده است. 

   محاكمه مسوولان 
روزنامه جمهوريت در تركيه

مقام هاي تركيه محاكمه ۲۰ خبرنگار و مقام س��ابق روزنامه 
جمهوريت اين كشور را از دوشنبه در دادگاه چاغلايان استانبول 
ازس��ر گرفت. به گزارش ديلي صباح، همه متهم��ان اين پرونده 
براس��اس اتهامات تروريستي محاكمه مي ش��وند. در جلسه ۱۱ 
س��پتامبر متهمان اين پرونده بار ديگر اتهامات ش��ان را ازجمله 
عضويت در يك سازمان تروريستي و ارتباط با شبكه فتح الله گولن 

روحاني تركيه يي ساكن امريكا، رد كردند. 

  اخراج مبلغ هندي از عمان 
عمان يك مبلغ هندي را پس از سخنراني اخيرش در دانشكده 
علوم ديني اخراج كرد. به گزارش روس��يا الي��وم، وزارت خارجه 
عمان در بيانيه يي اعلام كرد كه س��ليمان بن طاهر الحس��يني 
الندوي مبلغ هندي، با خارج شدن از چارچوب كنفرانس، خلاف 
اصول عمان، رويكرد و سياس��ت اين كشور عمل كرده است. اين 
مبلغ از عربس��تان و برخي كشورهاي عربي به شدت انتقاد كرده 
بود. وي همچنين نسبت به محق بودن كشورهاي محاصره كننده 
قطر ابراز ترديد كرده و گفته بود »آنها فقط به اين دليل عليه قطر 
خصوم��ت را در پيش گرفتند ك��ه دوحه به حماس و قرضاوي و 

اخوان المسلمين پناه داده است.«

   ارتباط آژانس اطلاعات هند 
با طالبان پاكستان 

ي��ك تحليلگر هندي فاش كرده ش��اخه تحقيق و مطالعات 
آژانس اطلاعات هند با گروه تحريك طالبان در پاكستان ارتباط 
دارد. به گزارش ايسنا، بهارات كالاد گفته قطع روابط با تحريك 
طالبان پاكستان به معناي اين است كه هند كارت فعال خود را 
در پاكس��تان و نقشش در افغانستان را تحويل دهد. به  گفته او، 
اين گروه از طالبان امكان دسترس��ي به ديگر گروه هاي طالبان 

در افغانستان را براي هند فراهم مي كرد. 

دريچه

كوتاه از منطقه

همه پرسي استقلال كردستان عراق برگزار شد

آنكارا: گزينه حمله نظامي روي ميز است

سهام اروپايي در بحران قطر بيشترين آسيب را مي بينند

ترامپ تنها برنده دشمني رياض و دوحه
گروه جهان| طلا تسليمي| 

مناقش��ات مي��ان عربس��تان س��عودي و قط��ر 
زم��ان اندكي پس از نخس��تين س��فر دونالد ترامپ، 
رييس جمهوري امريكا به منطقه آغاز شد و حالا پس 
از گذش��ت چند ماه از بحران به نظر مي رسد، ترامپ 
تنها برنده اين درگيري هاس��ت. تحريم قطر از سوي 
عربستان و متحدان اين كشور بيش از همه بر بازارها 
و تجارت هاي اروپايي تاثير منفي داشته است چراكه 
اين بازارها و تجارت ها در سال هاي پس از بحران مالي 
۲۰۰8 ب��راي ترميم زخم هاي به ج��ا مانده از بحران 
به  شدت به س��رمايه گذاران كشورهاي حاشيه خليج 
فارس تكيه كرده بودند؛ و اكنون ش��رايط به  گونه يي 
اس��ت كه هر چه دش��مني بين دو كش��ور همسايه 
در حاش��يه خليج فارس بيش��تر طول بكشد، شرايط 

تجارت ها در غرب وخيم تر مي شود. 
به گزارش بلومبرگ، آل س��عود با آغاز مناقشات و 
براي دس��تيابي به امتياز هاي مورد نظر خود به  دنبال 
تحري��م كامل زميني و هوايي قطر بود اما نتوانس��ت 
دسترس��ي اين رقيب ژئوپليتيك را ب��ه مواد غذايي، 
سوخت و منابع مالي قطع كند؛ با اين حال فشارهاي 
اقتصادي ناشي از تحريم ها سبب شد، صندوق ثروت 
ملي قطر يا همان »نهاد س��رمايه گذاري قطر« از يك 
خريدار در س��طح جهاني به مدافع تمام  عيار اقتصاد 
داخلي تبديل ش��ود. از آغاز بحران در منطقه تاكنون 
اين نهاد سرمايه گذاري حدود 4۰ميليارد دلار از سپرده 
۳4۰ميليارد دلاري خود را براي حمايت از اقتصادهاي 
داخلي به بازار تزريق كرده است. اين صندوق همچنين 
براي افزايش نقدينگي خود در جهت فروش سهام  در 

شركت هاي لوكس��ي همچون جواهرات »تيفاني« در 
امريكا و گروه »س��وييس كرديت« اقدام كرده است. 
همانطور كه ناظران و تحليل گران در ماه ژوئن هشدار 
دادند، روند هميش��گي جاري  شدن سرمايه از قطر به 

سوي غرب اكنون بالعكس عمل مي كند. 

 همه بازندگان بحران
ارزش ش��اخص هاي س��هام قطر از م��اه ژوئن كه 
تحريم هاي تحت رهبري عربستان آغاز شد به تدريج 
كاه��ش يافت؛ اما ش��رايط هنوز ب��ه  اندازه يي وخيم 
نشده كه س��رمايه گذاران را به فروش نوميدانه سهام  
وادار كند. در حقيقت اين س��هام شركت هاي مطرح 
اروپايي هستند كه در اين بحران در معرض خطر قرار 
گرفته اند. صندوق ثروت ملي قطر در سال هاي گذشته 
ميزان قابل  توجهي در شركت هاي بزرگ اروپاي غربي 
همچون فولكس واگن، زيمنس، باركليز و رويال داچ 
ش��ل س��رمايه گذاري كرده و با توجه به تصميم نهاد 
س��رمايه گذاري قطر به افزايش نقدينگي، س��هام اين 
ش��ركت ها هستند كه به س��رعت به فروش گذاشته 
مي شوند و هر چه بر شدت بحران افزوده شود، فروش 

سهام  نيز با جديت بيشتري دنبال خواهد شد. 
اقتصاد قطر پيش تر در پ��ي كاهش قيمت انرژي 
آس��يب ديده بود و با توجه به تحريم هاي اعمال  شده 
عليه اين كش��ور، كارشناس��ان اقتصادي پيش بيني 
كرده اند كه ميزان افزايش توليد ناخالص داخلي قطر 
امسال به كمترين ميزان از سال ۱۹۹۵ تاكنون برسد. 
همين مساله صندوق ثروت ملي را تحت فشار قرار داده 
و سبب شده اين نهاد سرمايه گذاري اقتصاد داخلي را 

در اولويت قرار دهد و بدين ترتيب س��رمايه گذاري در 
اروپا در وهله دوم اهميت قرار گرفته است. 

اما تجارت س��هام تنه��ا زمينه يي نيس��ت كه در 
مناقشات آسيب ديده است. بانك هاي بين المللي اعلام 
كردند كه از آنها خواس��ته شده در اين مناقشه يكي 
از طرفي��ن را انتخاب كنند و اين بدين معني اس��ت 
ك��ه بانك ها در هر حال بخش��ي از درآمدهاي خود را 
از دس��ت مي دهند. صنعت گردشگري نيز در نتيجه 
ممنوعي��ت پروازها و به طور عمده تحريم ها آس��يب 
ديده اس��ت. هزينه هاي مصرف كنندگان نيز همانند 
سابق نيست و با توجه به ثروتمندي كشورهاي درگير 
در مناقشه، اين بحران احتمالا به  ويژه در سطوح بالاي 
جوامع احساس خواهد شد. بزرگ ترين و لوكس ترين 
هتل هاي لندن كه با قطر ارتباط داش��ته اند، گفته اند 
كه از سوي ثروتمندان كش��ورهاي رقيب در حاشيه 
خليج فارس تحريم ش��ده اند و در فهرس��ت سياه قرار 
گرفته ان��د. برند لوك��س ايتاليايي پ��رادا »تنش هاي 
ژئوپليتي��ك« را به عنوان عام��ل كاهش فروش در 6  
ماهه اول س��ال جاري مي��لادي در خاورميانه معرفي 
كرده اس��ت. ش��ركت لوكس تيفاني ني��ز در معرض 
آس��يب است و از كاهش قابل  توجه فروش در امارات 
متحده عربي در ۳ماهه دوم سال خبر داده است. اين 
درحالي است كه فروش سهام  تيفاني از سوي صندوق 
ثروت ملي قطر پس از يك دوره ۵ ساله سوددهي اين 

شركت صورت گرفت. 
در آن سوي ماجرا به نظر نمي رسد كه عربستان 
نيز تاكنون سود چنداني از مناقشه برده باشد. اگرچه 
محمد بن سلمان، وليعهد جاه طلب و خشونت گراي 

۳۲س��اله اين كش��ور از حمايت منطقه يي و قدرت 
مال��ي برخوردار اس��ت اما ظاهرا مجبور ش��ده براي 
جلوگيري از به  خطر افتادن موقعيت سياس��ي خود 
در اصلاحات در داخل كش��ور وقفه ايجاد كند. شايد 
بتوان همين مساله را يكي از دلايل به تعويق افتادن 
معرفي سهام آرامكو كه بهشت ايمن سرمايه گذاران 
محس��وب مي ش��ود در بازارهاي لن��دن و نيويورك 
دانس��ت. همانند قطر، كاهش قيمت نفت بر اقتصاد 
عربس��تان نيز تاثيرات منفي داش��ته و در ش��رايط 
كنون��ي سياس��ت گذاري هاي غيرقاب��ل پيش بيني 
مي توانن��د در تعهد اين كش��ور به گش��ودن درهاي 
اقتصاد به روي سرمايه هاي خارجي خلل ايجاد كنند 
و اين درحالي است كه مخالفت محافظه كاران داخلي 
با جذب س��رمايه خارجي همواره يكي از نگراني هاي 

اصلي دولت محسوب مي شده است. 

 پيروزي بزرگ ترامپ
مناقش��ه در حاش��يه خليج فارس ب��ه طور قطع 
بازندگان زيادي در منطقه و حتي در اروپا دارد و شايد 
بت��وان گفت كه تنها برنده اين بح��ران دونالد ترامپ 
بوده است. به عقيده كريستوفر ديويدسون، نويسنده و 
تحليل گر مسائل خاورميانه، اگر قرار باشد اين بحران 
يك برنده داشته باشد به طور قطع آن ترامپ است؛ قطر 
در شرايط كنوني سود و زيان دارايي هاي خود در غرب 
را سبك و سنگين مي كند اما حتي حالا هم حاضر به 
چشم پوشي از رقابت با عربستان در سرمايه گذاري در 
امريكا نخواهد بود. دو كشور سرمايه گذاري در بخش 
زيرساخت ها در امريكا را تضمين كننده حمايت نظامي 
و مالي كاخ س��فيد مي دانن��د و در جايي كه بازارهاي 
اروپايي با تس��ريع در فروش سهام مواجه شده اند، دو 

كشور همچنان به خريد سهام امريكايي مي انديشند. 

گروه جهان|
 همه پرس��ي استقلال اقليم خودمختار كردستان 
ع��راق در س��ايه تهديدهاي دولت مرك��زي بغداد و 
آنكارا برگزار ش��د. رجب طي��ب اردوغان به صراحت 
از روي ميز بودن گزينه نظامي و بستن خطوط نفت 
اقليم در ص��ورت تهديد حاكميت ملي تركيه يا آزار 
و اذيت اقليت تركمن در ش��مال عراق صحبت كرده 
است. دولت مركزي عراق هم اعلام كرده همه پرسي 
اعلان جنگ به مردم عراق بوده و كشورهاي همسايه 
بايد تدابير تنبيهي را عليه اربيل به كار گيرند. حسن 
روحاني رييس جمه��ور ايران ني��ز در تماس تلفني 
با نخس��ت وزير عراق با تاكي��د بر مخالفت جمهوري 
اس��لامي ايران با هر حركتي كه در تقابل با تماميت 
ارضي و وحدت ملي عراق باش��د، گفته است: »همه 
بايد بدانند كه مش��روعيت آنه��ا در چارچوب قانون 
اساسي عراق اس��ت.« نتايج اين همه پرسي الزام آور 
نيس��ت و فقط به دولت خودمختار كنوني ماموريت 
مي دهد براي جدايي رس��مي كردس��تان از عراق با 

دولت بغداد گفت وگو كند. 
به گزارش يورونيوز، حيدر العبادي نخس��ت وزير 
عراق دوش��نبه به نيروهاي امنيتي دستور داده براي 
حمايت از مردمي كه در اقليم كردس��تان مورد ظلم 
قرار مي گيرن��د، دخالت كنند. پيش تر نيز ش��وراي 
وزارتي امنيت ملي عراق به رياس��ت حيدر العبادي 
از اربيل خواس��ته ت��ا كنترل گذرگاه ه��اي مرزي و 

فرودگاه ها را به دولت فدرال تحويل دهد. 
بغداد هم��واره بر لزوم احترام به قانون اساس��ي 
و حفظ وحدت اين كش��ور پافش��اري ك��رده و هيچ 
تمايلي ن��دارد كه كنترل خود ب��ر مناطق نفت خيز 
اس��تان كرك��وك را از دس��ت بدهد. ع��راق دومين 
صادركننده بزرگ اوپك محسوب مي شود و هرگونه 
ناآرامي احتمالي در اس��تان كركوك و ديگر مناطق 
نفت خيز مي تواند تبعاتي به مراتب فراتر از اين استان 

يا عراق داشته باشد. 
نيچروان بارزاني نخس��ت وزير اقليم كردستان در 
واكنش به اظه��ارات رييس جمهوري عراق گفته كه 
زبان تهديدآميز حيدر العبادي يادآور رژيم پيش��ين 

عراق اس��ت. نيچروان بارزاني پ��س از انداختن راي 
خود به صندوق گفته اس��ت: »همه پرسي به معناي 

تشكيل فوري دولت و تعيين مرزها نيست. «
حيدر العبادي تنها مقام عراقي نيست كه دوشنبه 
ب��ه برگزاري همه پرس��ي واكنش تندي نش��ان داد. 
نوري المالكي معاون رييس جمهور عراق نيز دوشنبه 
در تجمع اعتراضي نس��بت به همه پرسي گفته اين 
اقدام كه از س��وي تمام طرف ها و مراجع غيرقانوني 
خوانده شده اعلام جنگ به مردم عراق است. المالكي 
تاكيد كرده كه همه پرس��ي تبعات خطرناكي خواهد 
داش��ت از كش��ورهاي همسايه خواس��ته تا در برابر 
دولت اقليم كردس��تان تدابير اقتصادي، سياس��ي و 
امنيتي اتخاذ كنند. در همين حال رسانه هاي اقليم 

پيش بين��ي كرده اند پارلمان عراق عليه همه پرس��ي 
تدابي��ر ش��ديدي را اتخ��اذ كند از جمل��ه بركناري 
رييس جمهور دولت اقلي��م و تعليق فعاليت اعضاي 

كرد پارلمان اين منطقه. 

 خط و نشان تركيه 
ايران و تركيه به طور رس��مي هش��دار دادند كه 
همه پرسي اس��تقلال كردس��تان به هيچ وجه نبايد 
تمامي��ت ارضي و وح��دت ملي عراق را خدش��ه دار 
كند. خبرگزاري آناتولي گ��زارش داده، رجب طيب 
اردوغان دوش��نبه در واكنش به برگزاري همه پرسي 
گفته مرزهاي تركيه با كردس��تان عراق بايد بس��ته 
ش��ود. اي��ن در حالي اس��ت كه بي��ش از 8۰ درصد 

نيازهاي كشاورزي، غذايي، دارويي و لجستيكي اقليم 
كردس��تان از ديگر كشورها وارد شده و اقتصاد آن از 
پشتوانه و توان توليدي بسيار پاييني برخوردار است. 
رج��ب طيب اردوغ��ان همچنين با اع��لام اينكه 
كسي انتظار نداش��ته باشد، تركيه نسبت به بحراني 
ك��ه در ۳۵۰كيلومت��ري اش رخ مي ده��د بي تفاوت 
باشد، هشدار داده: »اگر تركمن ها در عراق هدف قرار 
بگيرند دست به دخالت نظامي در عراق خواهيم زد. 
تركيه مي تواند خط لوله انتقال نفت از ش��مال عراق 
به جهان خارج را مس��دود كند. آنگاه بايد ديد دولت 
منطقه ي��ي اقليم از چه كانالي نفتش را صادر خواهد 
كرد و كجا آن را خواهد فروخت. ش��يرهاي اين خط 
لوله  دس��ت ماس��ت كه مي توانيم آنه��ا را ببنديم. « 

بينالي ييلدريم نخس��ت وزير تركيه نيز در گفت وگو 
با رسانه هاي تركيه يي گفته كه وزراي انرژي و كشور 

تركيه در حال بررسي اقدامات تنبيهي هستند. 
رويت��رز نوش��ته، اردوغان در ش��رايطي اربيل را 
به بس��تن خ��ط لوله هاي نفتي اي��ن منطقه تهديد 
ك��رده كه اقلي��م كردس��تان مانند ع��راق به دليل 
نب��ود زيرس��اخت هاي لازم اقتص��ادي و توليدي و 
جنگ ه��اي پي درپي به ش��دت ب��ه دلارهاي نفتي 
وابس��ته اس��ت. روزانه صدها هزار بش��كه نفت اين 
منطق��ه از طريق خطوط لوله در تركيه به بازارهاي 

جهاني صادر مي شود. 
دولت اقليم كردس��تان در ش��رايطي به برگزاري 
همه پرس��ي با وجود مخالفت هاي گسترده داخلي و 
خارجي تن داده كه با مشكلات سياسي و اقتصادي 
جدي روبه روست. بي بي سي نوش��ته، از آغاز فروش 
مس��تقل نفت توسط اقليم كردستان از اوايل ۲۰۱۵ 
و قطع س��هم ۱۷درصدي بودجه اقليم كردستان در 
دسامبر ۲۰۱4، درآمدهاي اقليم كردستان به شدت 
كاه��ش يافته و با وج��ود صدور روزان��ه حدود يك 
ميليون بش��كه نفت از طريق بن��ادر تركيه اربيل با 
كس��ري شديد بودجه مواجه ش��ده و قادر به تامين 
هزينه هاي اجرايي، بازپرداخت قروض و حتي تامين 
بودج��ه براي پرداخ��ت حقوق و مزاي��اي كارمندان 
دولت نيس��ت. از آغاز بروز اين بح��ران دولت اقليم 
ب��راي كاهش كس��ري بودج��ه و با هم��كاري بانك 
جهاني سياست رياضت اقتصادي و كاهش هزينه ها 
در بخش ه��اي خدماتي اعمال كرده اس��ت. در اين 
ميان فساد لجام گسيخته اقتصادي، عدم شفافيت در 
ميزان درآمدهاي نفتي و عوايد حاصله از معابر مرزي 
كه خود نيز بخش��ي از اختلافات موجود ميان بغداد 
و اربيل است بر ابهام هاي موجود درباره آينده اربيل 

سايه افكنده است. 
نش��ريه آتلانتيك نوشته: »پرس��ش هاي زيادي 
درباره تبعات همه پرس��ي روز دوش��نبه وجود دارد. 
ناظ��ران منطقه يي و بين الملل��ي با رصد تحولات در 
روزه��اي آينده مي توانند به اين پرس��ش ها پاس��خ 

دهند. « 
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ايرانشهر8
تاثير توقف صدور هولوگرام 

بر بازار مسكن 

مريم محمودي 
دانشجوي دكتراي جغرافيا و شهرسازي   

ش��هردار تهران براي رفع ابهامات و اش��كالاتي 
كه در ارتباط با صدور و كارس��ازي هولوگرام هاي 
مربوط به عوارض س��اختماني در مناطق مختلف 
ش��هرداري ايجاد شده با صدور بخشنامه يي صدور 
هرگون��ه هولوگرام جدي��د را تا اط��اع بعدي در 

تمامي مناطق ممنوع اعام كرد. 
اين بخش��نامه ب��ا ه��دف پيش��گيري از بروز 
تض��اد در فعاليت ه��ا و موقعي��ت بهين��ه درآمد و 
منافع نقدي ش��هرداري تهران صادر ش��ده است. 
هولوگ��رام ع��وارض س��اختماني ب��ه زبان س��اده 
حواله يي با برچس��ب غير قابل سوءاس��تفاده است 
 ك��ه قابلي��ت تبديل ب��ه منافع نقد و غي��ر نقد در

شهر را دارد. هر كس��ي با ارائه اين هولوگرام ها به 
ش��هرداري هاي مناطق مي توانسته پروانه دريافت 
كن��د در اين بين خريد و ف��روش و واگذاري اين 
هولوگرام ب��ا ابهامات فراواني روبرو ش��ده اس��ت 
كه با صدور بخش��نامه ش��هرداري ته��ران مبتني 
بر ممنوعي��ت ص��دور هرگونه هولوگ��رام مربوط 
به عوارض س��اختماني تا اط��اع ثانوي از اين امر 

جلوگيري مي شود. 
مي توان گفت هدف از اين تصميم در راستاي 
ش��فافيت و انضب��اط مال��ي در ش��هرداري تهران 
اس��ت. با توقف موق��ت صدور هولوگ��رام عوارض 
س��اختماني يك اتفاق خوب در مس��اله دريافت ها 
و پرداخت هاي مربوط به ش��هر تهران رخ مي دهد. 
ش��هردار ب��ه مردم ق��ول داده بود كه ش��فافيت و 
انضباط مالي را در اداره ش��هر اعمال خواهد كرد و 
اكنون به عنوان نخس��تين گام بزرگ بخشنامه يي 
را اباغ كرده كه مانند بس��ته ش��دن ورودي يك 

جريان داراي ابهام است. 
قراراست طبق بخشنامه صادره ازسوي شهردار 
ته��ران هولوگرام هاي��ي كه اكنون دس��ت مردم و 
كارگزاران اس��ت قبل از اينكه به ش��هرداري هاي 
منطقه برود در يك كميته تخصصي در س��ازمان 
اماك و مستغات شهر تهران مورد راستي آزمايي 
قرار گيرد تا در صورت وجود مشكل جلوي هرگونه 

اقدام در خصوص آن هولوگرام گرفته شود. 
ع��وارض  هولوگرام ه��اي  وج��ودي  فلس��فه 
س��اختماني اين اس��ت كه براي ساخت پروژه هاي 
ش��هري شهرداري مطالبات پيمانكاران را عاوه بر 
منابع نقدي از منابع غير نقد نيز پرداخت كند. در 
اين ميان كارگزاران به كمك ش��هرداري مي آيند 
ب��ا دادن هولوگرام ه��اي ع��وارض س��اختماني به 
كارگزاران، س��بب تا پرداخت مطالبات پيمانكاران 
از طريق مختلفي از جمل��ه منابع نقدي، اجناس، 

ملك و... انجام شود. 
م��ي ت��وان اينگون��ه مط��رح كرد كه مس��ائل 
ساخت وس��از در ش��هرداري را نمي توان به صورت 
ت��ك معادله ي��ي نگاه ك��رد. همچنين ب��راي اين 
حوزه بايد نظام جامعي وجود داش��ته باش��د چرا 
كه يكس��ري اجزاي متصل به هم در ساخت وساز 
ش��هري وجود دارن��د كه روي يكديگ��ر تاثيرگذار 
هس��تند. از اين رو تصميم ش��هردار تهران مبني 
بر ممنوعيت صدور هولوگرام س��اختماني تا اطاع 
ثانوي و بررس��ي هولوگرام ه��ا در كميته تخصصي 

براي آينده بازار مسكن موثر خواهد بود. 
با اش��اره ب��ه پيش��ينه ص��دور هولوگ��رام در 
ش��هرداري تهران مي توان توضيح داد در سال 80 
شنيده مي ش��د كه حدود 300 هولوگرام در شهر 
تهران صادر ش��ده و اين هسته از گذشته در شهر 
وجود داشته است. اين در حالي است كه شهر بايد 
يك برنامه جامع داش��ته باش��د كه مشخص شود 
در كدام نقاط بايد رش��د عمودي يا افقي داش��ته 
باش��يم و در كدام نقاط بحث واگذاري هاي تجاري 

صورت گيرد. 
مس��لماً هولوگرام ها به س��مت مناطق جنوبي 
ومركزي ش��هر هدايت نمي ش��ود. اين هولوگرام ها 
عمدتا در جايي مي رود كه زمين گران تر اس��ت و 
مي توانن��د واحدها را گران تر بفروش��ند از اين رو 
مناطق ش��مالي شهر ارتفاع مي گيرد و معضات و 
مسائلي همچون تخريب محيط زيست و درختان 
قديمي ش��هر ايجاد مي ش��ود. از ديگر سو مسائل 
جانبي همچون تغيير بافت ش��مالي شهر، افزايش 
تراكم، تردد و مشكات حمل و نقل از ديگر تبعات 

اين مساله به شمار مي رود. 
نكته مهم اين اس��ت كه در صورت عدم هدايت 
هولوگرام به س��مت مناطق جنوبي ش��هر مشكل 
مسكن برطرف نخواهد شد. در مجموع با اين همه 
ساخت وس��از شرايطي فراهم مي شود كه مهاجرت 
بيش��تري به تهران ش��كل بگيرد. اين موضوع هم 
افزاي��ش قيمت را به دنبال دارد، هم باعث رش��د 

ساخت وسازهاي لوكس در شهر مي شود. 
تاكن��ون هولوگرام ه��ا كمكي به حل مش��كل 
مس��كن نكرده اس��ت. به دليل اينكه با فشار روي 
منابع س��اختماني اين موضوع به صورت آبش��اري 
تاثي��ر خود را روي مناطق پايين ش��هر گذاش��ت 
و قيمت ه��ا كم��اكان بالا باق��ي ماند. اين نش��ان 
مي دهدكه اين سياس��ت از ابتدا غلط بوده اس��ت 
و در حال حاضر اگر بتوانيم جلوي اين مش��كل را 
بگيريم براي آينده بازار مس��كن موثر خواهد بود و 

كمك خواهد كرد.
واقعيت اين اس��ت ك��ه ف��روش تراكم كمكي 
ب��ه كاهش قيم��ت مس��كن نمي كن��د. دولت در 
قيمت گذاري هاي��ي ك��ه از طري��ق ف��روش تراكم 
ص��ورت مي گي��رد، هيچ نقش��ي ن��دارد. خصوصاً 
آنك��ه وقتي هولوگرام داده مي ش��ود افراد بيش��تر 
تماي��ل دارند تا اين هولوگرام را در ش��مال ش��هر 
هزين��ه كنند. متاس��فانه در طول س��ال هاي اخير 
اخبار دقيقي از تعداد هولوگرام ها منتش��ر نش��د و 
اين موضوع از ابهامات ش��هرداري تهران به شمار 

مي رود. 

يادداشت

»تعادل« پيامدهاي نخستين فرمان شهردار پايتخت را بررسي مي كند

خنثي سازي فساد سيستمي با حذف هولوگرام
گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري 

هفته گذش��ته ش��هردار تهران در نخس��تين 
دس��تور خود ممنوعيت صدور هولوگرام را اعام 
كرد تا نخس��تين گام در مبارزه به فساد نهادينه 
ش��ده در ش��هرداري را برداش��ته باش��د. صدور 
هولوگ��رام يكي از انواع فروش ش��هر محس��وب 
مي ش��ود كه در زمان مديريت قاليباف بر ش��هر 
تهران به يكي از كارهاي روتين شهرداري تبديل 
ش��ده ب��ود و پيمانكاراني كه از ش��هرداري طلب 
داشتند با معرفي به يكي از شركت هاي واسط به 

آنها پيشنهاد خريد تراكم داده مي شد. 
ب��ه گزارش تعادل، به هن��گام مراجعه موديان 
و كس��اني كه بايد به شهرداري بابت عوارض هاي 
مختل��ف پ��ول پرداخت مي كردند، ش��هرداري از 
موديان مي خواس��ت چكي را در وجه خود صادر 
كرده پش��ت آن را امضا كنند و تحويل امور مالي 
ش��هرداري  ها بدهند. خود اين اق��دام يك تخلف 
محسوب مي ش��د چراكه موديان موظف هستند، 
پول را مس��تقيما به خزانه شهرداري واريز كنند. 
ش��هرداري پس از تحويل چك از اشخاص، عين 
آن را به همراه نامه يي براي شركت هاي كارگزاري 

مي فرستاد و اين نامه هولوگرام نام مي گرفت. 
س��پس پيمان��كاران و طلب��كاران ب��ه اي��ن 
ش��ركت هاي كارگزاري معرفي مي شدند تا طلب 
خود را به ص��ورت غيرنقدي دريافت كنند. وقتي 
پيمان��كاران به ش��ركت هاي كارگ��زاري مراجعه 
مي كردند، اين شركت ها پيش��نهادهاي مختلفي 
به آنه��ا مي دادند براي مثال پيش��نهاد مي دادند 
در قبال طلب غيرنقدي شان از شركت كارگزاري 
ماش��ين يا ملك دريافت كنن��د، آن هم به قيمت 
كارشناس��ي كه ش��ركت كارگزاري يا كارشناس 
شركت مشخص مي كرد و خود اين قيمت گذاري 
هم ج��اي بحث دارد. يكي ديگ��ر از روش ها اين 
بود ك��ه در قبال طلب پيمانكار پيش��نهاد خريد 

تراكم مي دادند. 
در هر ح��ال تراكم يكي از انواع پيش��نهادات 
بود و اگر پيمانكار براي دريافت طلب خود تراكم 
را انتخاب مي كرد، مي توانس��ت مشخص كند در 
ك��دام منطقه و محل��ه قص��د دارد از اين تراكم 
اس��تفاده كند كه اصطاحا به اين عمل نش��اندن 
تراك��م روي زمين مي گفتن��د از اين رو مبلغ آن 
به صورت حدودي مش��خص مي شد و نامه يي به 
منطقه ي��ي كه پيمانكار قصد داش��ت از آن تراكم 
اس��تفاده كند، ارسال مي ش��د. در منطقه نيز اين 
افراد يا خودش��ان يا فرد ثال��ث ديگري كه تراكم 
را ب��ه او واگذار ك��رده بودن��د، وارد مذاكره براي 
نش��اندن آن روي زمين مي ش��د كه خود مسائل 
ديگ��ري را رقم م��ي زد كه در جاي خ��ود به آن 

خواهم پرداخت. 
چندي پيش افشين حبيب زاده، معاون نظارت 
شوراي شهر نيز در اين باره توضيحاتي ارائه كرده 
و گفت��ه بود: توقف فروش هولوگ��رام به عمليات 
مالي تراكم بر مي گ��ردد و آن هم فقط به عنوان 
يكي از موضوعاتي اس��ت ك��ه زيرمجموعه بحث 
هولوگرام ق��رار مي گيرد. فرآيند اعطاي هولوگرام 
از ابتدا تا انتها شبهه برانگيز است و در جاي جاي 
آن تخلفات مختلفي صورت مي گيرد و زيان هاي 
آن مستقيما به شهر وارد مي شد. در اين خصوص 
نوع رفت��ار با پيمانكاران از زم��ان معرفي و نحوه 
معرفي آنها به ش��ركت هاي كارگزاري تا رسيدن 
به حقوقشان نيز خود داستان مفصلي دارد كه در 

آينده به اين مهم هم خواهيم پرداخت. 
به گ��زارش »تعادل« در بخش��نامه ش��هردار 
تهران آمده است: صدور هرگونه هولوگرام جديد 
تا اطاع ثانوي ممنوع اس��ت. هولوگرام هاي صادر 
ش��ده از قبل از تاريخ اين بخشنامه در كميته يي 
ك��ه در س��ازمان اماك و مس��تغات تش��كيل 
مي شود، بررس��ي و پس از راستي آزمايي و تاييد 
قاب��ل اقدام خواهد بود و مناطق ش��هرداري حق 

قبول هولوگرام هاي تاييد نشده را ندارند. 
مناطق 22گانه ش��هرداري موكلفند، پرداخت 
نقدي موديان را به حساب خزانه شهرداري واريز 
و از هر گونه پرداخت پشت بادجه خودداري كنند. 
انج��ام هر گونه تهاتر در ازاي مطالبات اش��خاص 
حقيق��ي و حقوقي از ش��هرداري ته��ران تنها با 

واگذاري اماك و صرفا پس از تاييد كميته يي كه 
در سازمان اماك و مستغات تشكيل شده است، 
ميس��ر خواهد بود. معاونت مالي و اقتصاد شهري 
در اسرع وقت نس��بت به تعيين تكليف مراودات 
بين ش��هرداري و كارگزاران اق��دام و نتيجه را به 
اينجانب گزارش دهند. مس��ووليت حسن اجراي 
اين بخش��نامه به عه��ده بالاترين مقام مس��وول 
واحدهاي ذي ربط ب��وده و هر گونه تخطي از آن 

مورد پيگرد قرار خواهند گرفت. 

 جلوگيري از فروش شهر 
پويا عاءالديني، دانش��يار گ��روه برنامه ريزي 
اجتماعي دانش��گاه تهران نيز درب��اره ممنوعيت 
صدور هولوگ��رام به »تعادل« گف��ت: ممنوعيت 
ص��دور هولوگرام به معن��اي جلوگيري از فروش 
ش��هر خارج از برنام��ه طرح تفصيلي محس��وب 

مي شود و اتفاق بسيار مثبتي است. 
وي ادامه داد: در گذشته شهرداري با بازيگران 
بخ��ش خصوصي ش��ريك ش��ده وحق م��ردم به 
ش��هرداري و نيز صاحبان سرمايه منتقل مي شده 
اس��ت. در واقع حق ش��هروندان در جيب اين دو 
نهاد ريخته مي ش��د و مردم از ح��ق قانوني خود 
بي بهره بودند. ش��هرداري به دلي��ل عدم توانايي 
مديريت مالي بريز و بپاش هاي خود و پروژه هاي 
بدون توجيه، مجبور ش��ده ت��ا اينگونه حق مردم 
را ضايع ك��رده و بدهي هاي خود را از اين طريق 

پرداخت مي كرد. 
ش��هرداري از يك ط��رف پروژه هاي ش��هري 
را تعري��ف كرده و از س��وي ديگر ب��ه دليل عدم 
تواناي��ي مالي قوانين خود را زير پا مي گذاش��ت. 
شرايط آش��فته كنوني نيز محصول اين طرز فكر 
اس��ت. اين استاد دانشگاه معتقد است شهري كه 
پياده رو ندارد، ترافيك كنترل نش��ده داشته و از 
فضاي س��بز خوبي برخوردار نيس��ت، با افزايش 
تراكم بيشتر صدمه مي خورد. الان مردم خودشان 
متوجه اند كه كيفيت زندگي در شهر تهران پايين 
آمده است كه يكي از دلايل آن فروش تراكم هاي 
بس��يار توس��ط ش��هرداري است. از س��وي ديگر 
شهرداري برنامه ريزي براي شهر ندارد و در طرح 

جامع و تفصيلي به اين مهم توجه نشده است. 

 ايجاد نابرابري اجتماعي در شهر
به گفته عاءالديني يكي ديگر از تبعات فروش 

تراكم، ايجاد نابرابري اجتماعي در شهر است. 
او در اين باره توضيح داد: يكي از راه هاي مهم 
كسب درآمد شهرداري مستغات است كه باعث 
نابرابري ش��ديد در شهر شده اس��ت. يك عده از 
طريق رانت ه��اي موجود در اي��ن راه ثروت هاي 
كاني به دس��ت مي آورده و پول هاي هنگفتي به 

جيب مي زنند. 
او ادامه داد: البت��ه ممنوعيت صدور هولوگرام 

به تنهايي كافي نيست. شهرداري نياز به شفافيت 
مالي دارد و بايد درآمدهاي پايدار خود را افزايش 
دهد اما اين موضوع نبايد به شهر آسيب بزند زيرا 
نقض غرض است. كار شهردار مديريت شهر است 
و نبايد براي كسب درآمد به شهر صدمه برساند. 
به گفته اين كارش��ناس برنامه ريزي ش��هري 
تاكنون عده يي در ش��هرداري سرس��ختانه براي 
رسيدن به اهداف اشان تاش مي كردند هر چند 
اين تاش ها ش��هر را آس��يب پذير مي كرد. در هر 
صورت راه ح��ل برون رفت ش��هرداري هاي تهران 
و حتي ديگر كان ش��هرها از مشكات مالي اين 
است كه منابع پايدار تشكيل داده و آن را تقويت 
كنن��د. اخذ ع��وارض يكي از بهتري��ن روش هاي 
درآم��د پايدار اس��ت به گونه يي ك��ه آثار رواني و 

اجتماعي مثبت هم در شهر داشته باشد. 
وي در اين باره با اش��اره به ماليات مستغات 
تصريح كرد: ماليات بر مستغات مي تواند يكي از 
منابع درآمدهاي پايدار شهرداري محسوب شود. 
ش��هرداري مي تواند با كنترل قيمت مس��تغات 
اج��ازه ندهد تا حباب قيمت مس��كن به وجود ايد 
و اتفاقاتي كه در گذش��ته شاهد آن بوديم مجددا 

رخ ندهد. 

 مردم حقوق خود را نمي دانند
او در بخش ديگري از صحبت هاي خود تاكيد 
كرد كه اين حق مردم اس��ت بدانند اين درآمدها 
چگونه حاصل شده است. متاسفانه طي سال هاي 
گذشته مديران شهري اين اطاعات را در اختيار 
شهروندان قرار نداده اند و مردم نيز تصور مي كنند 

كه نبايد چيزي در اين باره بدانند. 
ب��ه گفته او، اي��ن عدم نظارت ش��هروندان بر 
درآمده��اي ش��هرداري عاوه بر اينك��ه منجر به 
توسعه فس��اد همه جانبه در اين نهاد شده است، 
نتيج��ه نامطلوب��ي ب��راي ش��هر به دنب��ال دارد. 
همانطور كه شاهد بوديم اجراي پروژه هاي بزرگ 
و باهزينه هاي بس��يار نظير دو طبقه كردن اتوبان 
صدر عما هيچ تاثيري در كاهش ترافيك ش��هر 

تهران ايفا نكرد و فقط هزينه هاي گران را بر شهر 
تحميل كرد. البته گفته مي شود كه برخي از اين 
پروژه ها اشتغال زا هس��تند اما پروژه هاي ديگري 
هم هستند كه مي توانند نه فقط اشتغال زايي بلكه 
تبعات مثبت بسياري براي شهر داشته باشند كه 
اين پروژه ها نياز به مديري��ت مالي صحيح دارند 

كه تاكنون از توجه شهرداري خارج بوده است. 
عاءالديني در پاس��خ به اينكه گفته مي شود، 
شهر تهران ديگر جايي براي فروش و ساخت وساز 
ندارد، اظهار كرد: طبيعتا اين طور نيست. شايد به 
دليل ساخت وس��ازهاي بيش از اندازه اين طور به 
نظر مي رسد كه تهران جاي ديگري براي ساخت 
و ساز ندارد. در شهرهاي بزرگ دنيا ميزان تراكم 
اشان بيش��تر از تهران است اما خيلي بهتر آن را 
مديريت مي كنند. البته شايد برخي از گفتن اين 
مطلب اغ��راض خاصي را دنب��ال مي كنند مانند 
گس��ترش عرصه هاي جديد براي توس��عه ش��هر 
تهران تا بتوانند به زمين خواري و س��اخت و ساز 
خ��ود بپردازن��د. همانند آنچه اكن��ون در منطقه 

22شهر تهران انجام مي شود. 
او ب��ا بي��ان اينك��ه اين صحب��ت خيلي دقيق 
نيست، اظهار كرد: به نظر من مسوولان شهر بايد 
تمرك��ز خود را از تراكم برداش��ته و به موضوعات 
مهم تري كه تاكنون كمتر به آنها پرداخته ش��ده، 
بپردازند. براي مثال ش��هر نياز ب��ه پياده رو دارد. 
ش��هر احتياج به نظم ترافيك��ي و پاركينگ دارد 
البته منظور پاركينگ عمومي است نه پاركينگي 
كه داخل منازل س��اخته مي شود و بعد از بيرون 
آوردن خودرو از پاركينگ در س��طح شهر جايي 
براي پارك وجود نداش��ته باش��د. اينها مس��ائل 
پيچيده ي��ي نيس��تند ام��ا مي توانند ب��ه افزايش 

كيفيت زندگي در شهر تهران كمك كنند. 
اين اس��تاد دانش��گاه در پاس��خ ب��ه اينكه آيا 
مي توان در زمينه رفع مش��كات تراكم از تجربه 
كش��ورهاي ديگر اس��تفاده كنيم يا خير؟ عنوان 
كرد: البته مي توان اي��ن كار را انجام داد اما ابتدا 
بايد از توانايي هاي خود اس��تفاده كنيم. چرا يك 

پروژه ش��هري را تعريف مي كنيم و بعد خودمان 
آن را نقض مي كنيم. ابتدا بايد اين تناقضات را بر 
طرف كنيم و بعدا از تجربه كش��ورها و شهرهاي 

بزرگ استفاده كنيم. 

 تمايل به ابقاي شرايط موجود
وي ادام��ه داد: مس��اله مه��م نظ��م و انضباط 
در انجام امور اس��ت كه رعايت نمي ش��ود. جهت 
گرفتن ح��ق مردم مي توان از تجربه كش��ورهاي 
ديگر اس��تفاده كرد. اما كسي عاقه چنداني براي 
پرداخت��ن به اي��ن امور ندارد زيرا ع��ده زيادي از 
شرايط آش��فته كنوني منتفع ش��ده اندو ترجيح 

مي دهند شرايط همين گونه باقي بماند. 
وي اظهار اميدواري ك��رد تا ممنوعيت صدور 
هولوگرام موقتي نبوده و هميش��گي باشد زيرا در 
غير اين صورت كساني كه از قبل اين هولوگرام ها 
را دريافت كرده اند به سودهاي كاني مي رسند و 
حتي ممكن اس��ت نتايج آن در بازار مس��كن هم 

تاثيرگذار باشد. 
ب��ه گفته ع��اء الديني، بهتري��ن درآمدپايدار 
ب��راي ش��هرداري عوارض مس��تغات اس��ت كه 
اكنون ميزان آن به دليل قوانين موجود كم است. 
اي��ن عوارض مي توان��د در ايجاد تع��ادل در بازار 
مس��تغات اثر گذار باش��د. براي مثال، كسي كه 
ملكي با قيم��ت 10ميليارد تومان داد بايد خيلي 
بي��ش از اينها ماليات دهد. همچنين نياز اس��ت 
تا سيستم كاداس��تر در شهرها راه اندازي شود به 
گونه يي پرونده مس��تغات اس��ت و مي توان روي 

آن مديريت كرد. 

 جلوگيري از ادامه رانت در شهرداري 
به گزارش»تع��ادل« محمد س��الاري، رييس 
كميس��يون معماري و شهرسازي ش��وراي شهر 
پنجم ته��ران درباره بخش��نامه ممنوعيت صدور 
هولوگرام توس��ط نجفي گف��ت: ممنوعيت صدور 
هولوگرام ها از سوي شهردار تهران، اقدامي بسيار 
درست و موثر بود در حقيقت مي توان اين اباغيه 
را نخستين قدم شهردار جديد تهران براي مقابله 

با فساد مالي موجود در شهرداري دانست. 
وي درباره علت صدور اين بخشنامه اظهار كرد: 
در مناطق 22گانه تهران طرح هايي اجرا مي ش��وند 
كه برخي اراضي برخي افراد در محدوده اين طرح ها 
قرار مي گيرند و شهرداري  بايد هزينه اين اماك را 
به ذي نفعان آنها بپردازد حالا به صورت هاي نقدي، 

غيرنقدي يا تهاتر اماك شهرداري. 
به گفته سالاري در سال هاي گذشته ما شاهد 
شكل گيري كارگزاراني بوديم كه از افراد حقيقي 
يا حقوقي تشكيل مي شدند تا به جاي شهرداري 
اين كارگزاران طرف حساب شهرونداني مي شدند 
كه از شهرداري طلب داشتند، اين كارگزاران هم 
طبق قراردادي حس��اب هاي خود را با شهرداري 

تسويه مي كردند.
در اي��ن بي��ن موضوعي ب��ه نام هولوگ��رام به 
وجو آمد ك��ه در اصل يك برگه يي اس��ت كه به 
عنوان اوراق بهادار محسوب شده و در شهرداري 
تهران به صورت متمركز صادر مي شد. طلبكاران 
شهرداري تهران در جايي كه نمي توانستند طلب 
خ��ود را نق��دي تحوي��ل بگيرند ب��ا دريافت يك 
هولوگرام با ارزش ميزان طلب خود به سازندگان 
شهرداري مراجعه كرده و با ارائه اين هولوگرام ها 
طلب خود را دريافت مي كردند، البته س��ازندگان 
هم به جاي پرداخت ع��وارض اين هولوگرام ها را 

به شهرداري ارائه مي كردند. 
به گفته سالاري در طول سال هاي گذشته در 
فرآيند انجام اين پروس��ه و توسعه هولوگرام ها در 
ش��هرداري تهران ما شاهد ايجاد يك رانت بسيار 
گسترده بوديم به همين دليل شهردار تهران اين 
بخشنامه را صادر كرد تا از صدور اين هولوگرام ها 

جلوگيري شود. 
وي همچني��ن اف��زود: بع��د از ص��دور اي��ن 
بخش��نامه در نهايت كميته يي ايجاد شده تا تمام 
اين هولوگرام ها را شناسايي بررسي كند و ميزان 
مش��خصي از آنها به دس��ت بياي��د چراكه هنوز 
ش��هرداري و شوراي شهر تهران هيچ آمار دقيقي 

از اين هولوگرام ها ندارند. 

آغاز مبارزه با رانت در شهرداري 
ش��هردار ته��ران هفت��ه 
ص��دور  ب��ا  گذش��ته 
هر  ص��دور  بخش��نامه يي، 
گون��ه هولوگرام جديد را تا 
اطاع ثان��وي ممنوع كرد. 
ب��ا اي��ن بخش��نامه، حتي 
پيش  تا  كه  هولوگرام هايي 
از اي��ن ه��م صادر ش��ده، 
پي��ش از اج��را، من��وط به 

راستي آزمايي شده اند. 
چيس��تي  توضي��ح  در 
هولوگرام بايد گفت بنا بر شواهد زماني كه موديان 
و كس��اني كه بايد به شهرداري بابت عوارض هاي 
مختلف پول پرداخت كنند به ش��هرداري مراجعه 
مي كردند، شهرداري از موديان مي خواست چكي 
را در وجه خود صادر كرده پشت آن را امضا كنند 

و تحويل امور مالي شهرداري  ها بدهند.
خود اين اقدام يك تخلف محس��وب مي شود، 
چرا كه موديان موظف هس��تند، پول را مستقيما 
به خزانه ش��هرداري واريز كنند و نه به اش��خاص 
و كارمندان ش��هرداري. شهرداري پس از تحويل 
چك از اش��خاص، عينش��ان را به هم��راه نامه يي 
براي شركت هاي كارگزاري مي فرستاد و اين نامه 

هولوگرام نام مي گرفت. 

طب��ق گفت��ه ش��هردار قبل��ي ش��يوه يي كه 
ش��هرداري براي تسويه حس��اب با پيمانكاران در 
دس��ت اجرا داش��ت، پرداخت نقدي 40 درصدي 
و تهات��ر 60 درصدي بدهي ش��هرداري از طريق 
واگ��ذاري برگه ه��اي »هولوگرام اعتباري« بود كه 
اين هولوگرام در صورت��ي كه فرد طلبكار، ملكي 
براي س��اخت معرف��ي مي ك��رد، روي ملك داده 
مي شد و در برگه، متناسب با منطقه يي كه ملك 
در آن واقع شده، ميزان تراكم مشخص شده بود، 
البته گفته مي شد هولوگرام ها ارزش ريالي ندارند 
و هولوگرام ها نه ارزش تراكمي دارند و نه تعهدي 
براي صدور پروانه ايج��اد مي كنند كه اگر غير از 
اين مورد در شهرداري اتفاق بيافتد تخلف است. 
البت��ه در ش��وراي قبل��ي پيش��نهاداتي براي 
محدودس��ازي اي��ن واگ��ذاري هولوگرام ها ش��د 
ازجمله اينكه ش��وراي شهر مي تواند طي يك كار 
كارشناس��انه براي فروش تراكم توسط شهرداري 
سقف مشخص كند كه با اين شيوه فروش تراكم 
مديريت خواهد ش��د كه البته اين فكر به عقيده 
من يك فكر ساده انگارانه و غير قابل تحقق بود. 
از جمله مشكاتي كه وجود هولوگرام به وجود 
آورده ب��ود ام��كان خريد و ف��روش آن بود، براي 
مث��ال فردي كه تخلف كرده به جاي كميس��يون 
م��اده 100 به كميس��يون توافقات م��ي رود و با 

ش��هرداري توافق مي كند وبه جاي پولي كه بايد 
به حس��اب ش��هرداري بري��زد، مجب��ور به خريد 
هولوگرام مي ش��ود و اينجا دوباره پاي واس��طه ها 
به ميان مي آيد. حتي گاهي، تراكم خارج از توان 
و ظرفيت منطقه بارگذاري مي ش��ود و شهرداري 
مجبور به صدور پروانه است چرا كه فرد خاطي با 
هولوگرام هايي كه دارد در واقع مجوز قانوني براي 

تخلف پيدا كرده است. 
اي��ن بخش��نامه، اق��دام مهم��ي در راس��تاي 
شفاف س��ازي درآمده��ا و هزينه هاي ش��هرداري 
اس��ت، به هرحال ش��وراي ش��هر مناب��ع و محل 
كسب درآمدها و هزينه كردها را براي شهرداري 
مشخص و مصوب كرده است، اما متاسفانه صدور 
اي��ن هولوگرام ها به ويژه با رايزني در كميس��يون 
توافق��ات مناطق، اين قاعده را برهم زده و موجب 
ش��ده بود تا درآمدهايي ايج��اد و هزينه هايي به 
شهر تحميل ش��ود كه در هيچ كجا ثبت و ضبط 
نمي شود. بايد گفت كه اين مساله، روش مناسبي 
ب��راي اداره ش��هر محس��وب نمي ش��ود و از آنجا 
كه غير ش��فاف بوده و در جايي ثبت نمي ش��ود، 

به شدت فسادزاست. 
ضمن اينكه رص��د پول هاي دريافتي به خاطر 
ع��دم ورود به خزانه نيز امكان پذير نبود كه حالا 
جلوي اين مساله گرفته شده و انتظامي به مساله 

داده مي ش��ود تا ورودي و خروجي از خزانه باشد. 
اينگونه ديگر مش��خص خواهد بود كه منابع مالي 
از چ��ه راهي و چطور تامين ش��ده و چرا و به چه 

منظور هزينه مي شود. 
ج��داي از بحث هولوگ��رام، ف��روش تراكم از 
اس��اس باعث صدمه زدن به منابع و آينده ش��هر 
مي ش��ود و با هر عنواني كه انجام گيرد مش��كل 
دارد. درهيچ كجاي دنيا )در شهر هايي كه درست 
اداره مي ش��وند(، فروش تراكم خارج از طرح هاي 
مصوب رايج نيست، چرا كه شهرها بر مدار قانون 
اداره مي ش��وند و نبايد براس��اس ايجاد عارضه يي 
ش��ديد وخ��ارج از برنام��ه مصوب ش��هر را اداره 
كرد. اصولاً در ش��هرهاي موفق دنيا، اين حجم از 

ساخت وساز و تغيير وجود ندارد. 
ايج��اد امتيازاتي مانند هولوگ��رام يا هر امتياز 
انحصاري ديگر س��بب ايجاد ران��ت و به تبع آن 
ش��كل گيري فس��اد در دس��تگاه هاي اداري ب��ه 
خصوص شهرداري مي ش��ود، به نظر مي رسد كه 
تنها راه مبارزه با امضاهاي طايي و رانت هايي كه 
در اختيار عده يي قرار مي گيرد، خصوصي س��ازي 
و س��پردن كارها ب��ه بخش واقع��ي اقتصاد ايران 
اس��ت، چرا كه هر جا كه پ��اي دولت و امضاهاي 
دولتي براي انجام امور در ميان باشد، ممكن است 
فس��اد هم بروز كند و افراد مح��دودي بتوانند از 
مزيت هاي اقتصادي درآمدزا بهره مند ش��وند. به 
سوءاستفاده از فرصت ها و امكانات جامعه با توجه 
به موقعيت اجتماعي افراد و دسترس��ي به منابع 
اطاعاتي و قدرت، رانت مي گويند. هر عاملي كه 

رقابت را ب��ه انحصار تبديل كن��د باعث پيدايش 
رانت مي شود. 

در واق��ع رانت درآمدي اس��ت كه بي تاش به 
دس��ت مي آيد همان گونه كه در م��ورد هولوگرام 
هم اين اتفاق افتاد و افرادي شغل خود را خريد و 

فروش آن مي دانستند. 
اما س��وال اين اس��ت كه فس��اد چگونه ايجاد 
مي ش��ود؟ »در تعريف فس��اد گفته ش��ده فساد 
برابر اس��ت با »انحصار« به اضاف��ه »صاحديد« 
منهاي »پاس��خگويي« ك��ه اين م��وارد به دليل 
كمب��ود نظارت بر عملكرد بخش ها و پارتي بازي، 
ارائ��ه انحصاري كالاها، س��پردن مس��وليت هاي 
مه��م اقتصادي، اجتماعي و سياس��ي به افراد كم 
ظرفي��ت و بي تعهد، صدور مجوزه��اي انحصاري 
ب��راي فعاليت هاي اقتصادي و اجتماعي، به وجود 
مي آين��د. در واقع اصلي تري��ن و بهترين راه براي 

مقابله با رانت تشديد اقدامات نظارتي است. 
ضمن تقدي��ر از اين فعاليت ش��هردار محترم 
ب��ا توجه ب��ه توضيحي كه در م��ورد چگونگي به 
وجود آمدن رانت داده ش��د بايد مراقب بود تا در 
راس��تي آزمايي ها و كميس��يوني كه با اين عنوان 
قرار اس��ت ش��كل بگيرد شاهد س��فارش عمه و 
خاله ها! نباش��يم و براي جلوگيري از فس��اد بايد 
عملكرد اين كميس��يون نيز مورد نظارت باشد تا 
مبادا در اين اقدام فقط صورت مس��اله تغيير كند 
و مس��اله جاي خود باقي بمان��د بلكه بطور كامل 
فس��اد در اين بخش و با ياري خدا به مرور زمان 

در ساير بخش ها ريشه كن شود. 

پويا علاءالديني، دانشيار گروه برنامه ريزي اجتماعي دانشگاه 
تهران : يكي از راه هاي مهم كسب درآمد شهرداري مستغلات 
است كه باعث نابرابري شديد در شهر شده است. يك عده از 
طريق رانت هاي موجود در اين راه ثروت هاي كلاني به دست 

مي آورده و پول هاي هنگفتي به جيب مي زنند. 
البته ممنوعيت صدور هولوگرام به تنهايي كافي نيست. 

شهرداري نياز به شفافيت مالي دارد و بايد درآمدهاي پايدار 
خود را افزايش دهد اما اين موضوع نبايد به شهر آسيب بزند 

زيرا نقض غرض است. كار شهردار مديريت شهر است و نبايد براي كسب درآمد به 
شهر صدمه برساند

                                                                                                      

نگاه

محمد رضاپور 
پژوهشگر برنامه ريزي 

شهري
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»تعادل«همافزاييشركتهايهواييرابررسيميكند

تقويت ايرلاين هاي كوچك با ادغام
زهرهعلامي

باوجودتجربههايناموفقمتعدددرزمينه
تش�كيلتعاونيهادركش�ور،پيش�نهادياز
س�ويبرخيكارشناس�اناقتصادكلانمبني
ب�رايج�ادتعاونيه�ايهواپيماي�يوادغ�ام
آنهامطرحش�دهاس�ت.براس�اساينطرح،
ايرلاينه�ايكوچ�كوزيان�دهب�ايكديگ�ر
ادغامشدهوشركتجديديدرقالبتعاوني

تشكيلميشود.
اينپيش�نهادب�اواكنشه�ايمتفاوتياز
سويفعالانوكارشناسانحوزههواييمواجه
ش�دوباوجودآنكهاغلبكارشناسانچندان
بهآيندهاجرايچنينطرحياميدوارنيستند
ونس�بتبهايجادرانتباح�ذفايرلاينهاي
كوچ�كهش�دارميدهن�دامابرخ�يديگر
تش�كيلتعاونيرايكيازراهكارهايمناسب
ب�رايكاهشض�رروزيانماليش�ركتهاي
هواپيماي�يميدانن�دواع�لامميكنن�ددر
صورتيكهشاهدرعايتاصوليمانندسرمايه
لازم،ني�رويمتخصصوحمايتدولتيازاين
تعاونيه�اباش�يم،ميت�وانب�هموفقيتاين

تعاونيهادلبست.
اس�تدلالمنتقداناينطرحبرايمخالفت
ب�اتش�كيلتعاون�يايرلاينهازمانب�ربودن
طرح،نبودمطالعاتوس�ازوكارهايلازم،نياز
بهصدورمجوزازس�ويس�ازمانهواپيمايي،
نبودفرهنگوروحمش�اركتجمعيدرميان
مالكانايرلاينهاو...اس�تاماازسويديگر،
موافق�اناينط�رحمعتقدندباتش�كيلاين
شركتهايهواپيماييكوچككهازنظرمنابع
وداراييهادراندازهس�ايرشركتهانيستند
ش�اهدهمگراي�ياينش�ركتهاوتش�كيل
ش�ركتجديديدرقالبتعاونيخواهيمبود
تاازاينطريقاينايرلاينهايتجميعش�ده،
بتوانن�دباس�ايرايرلاينهارقابتك�ردهواز

خدماتيكديگربهرهمندشوند.
  

رس��انه يي شدن اين طرح با واكنش تند مقصود 
اسعدي ساماني، دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي 
مواجه ش��د، س��اماني با اب��راز مخالفت نس��بت به 
پيشنهاد ارائه شده درباره تشكيل تعاوني هواپيمايي 
اظه��ار مي كند: بعيد مي دانم چنين اتفاقي رخ دهد 
چون از نظر قانون ش��ركت هاي هواپيمايي وابسته 
ب��ه دولت يا ش��به دولتي ها هس��تند يا ب��ه صورت 
خصوصي اداره مي ش��وند كه در هر صورت سازوكار 
اداره آنها تحت قانون خاص اس��ت و در قالب قانون 

شركت هاي تعاوني نمي گنجد. 
اسعدي ساماني مي افزايد: در انجمن شركت هاي 
هواپيمايي چندين بار درباره بهره گيري شركت هاي 
كوچك از منابع يكديگر در زمينه كترينگ، آموزش 
نيروي انساني، تعمير و نگهداري هواپيما و... مطرح 
شده اما تاكنون بحثي درباره تشكيل تعاوني نبوده 
است ضمن اينكه لازمه ايجاد تعاوني ايرلاين، ادغام 
شركت هاي هواپيمايي و طي روند دريافت مجوز از 

سازمان هواپيمايي كشوري است. 
به گفته اسعدي ساماني براي تشكيل تعاوني بايد 
ش��ركت هاي هواپيمايي متقاض��ي تعاوني، منحل و 
سپس ادغام شوند كه اين روند بسيار زمان بر است 
و نيازمند كار مطالعاتي و كارشناسي قوي است و با 
وجود آنكه وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي مدعي 
اس��ت در اين زمينه كار تحقيقات��ي انجام داده؛ اما 
انجمن شركت هاي هواپيمايي اعلام مي كند، ايجاد 

تعاوني ايرلاين ها عملياتي نيست. 
اظهارنظر دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي 
درب��اره مش��كلات پي��ش روي تاس��يس تعاوني 
هواپيماي��ي ازجمله زمانبر ب��ودن، نبود مطالعات 
لازم همچني��ن ني��از به صدور مجوز از س��ازمان 
هواپيمايي از يك س��و و ايجاد سازوكارهاي لازم 
براي موفقيت اين تعاوني، بخش ديگر ماجراست 
زي��را نگاهي به تش��كيل تعاوني ه��ا در حوزه هاي 
مختلف ازجمله مس��كن مهر، حوزه اتوبوس��راني 
بين ش��هري و... نش��انگر آن اس��ت كه حضور و 
فعاليت تعاوني ها در اي��ران، چندان موفقيت آميز 
نبوده و همواره اعضاي آنها با مش��كلات بسياري 

دست به گريبان بوده اند. 
ضمن اينكه در اين مي��ان، نيمي از تعاوني هاي 
كش��ور غيرفعال هس��تند و با وجود تعيين س��هم 
25درص��دي تعاوني ه��ا در اقتص��اد كش��ور هنوز 
تعريف صحيحي از فعالي��ت و كاركرد تعاوني ها در 
كش��ور وجود ندارد و همين موضوع تشكيل تعاوني 
شركت هاي هواپيمايي بدون تجربه قبلي در كشور 

را در هاله يي از ابهام فرو مي برد. 

اما عليرضا منظري، معاون اسبق هوانوردي و امور 
بين الملل سازمان هواپيمايي كشوري، ديدگاه مثبتي 
نس��بت به تش��كيل تعاوني ش��ركت هاي هواپيمايي 
درصورت رعايت اصولي مانند س��رمايه لازم، نيروي 

متخصص و حمايت دولتي از اين تعاوني دارد.
 

شرطموفقيتتعاونيايرلاينها
منظري درباره تاس��يس تعاوني هاي شركت هاي 
هواپيمايي و اثرات آن به »تعادل« مي گويد: تشكيل 
تعاون��ي از طريق ادغ��ام چند ش��ركت هواپيمايي 
موجود ك��ه در بخش خصوصي فعاليت مي كنند به 

تمايل مديران اين شركت ها و سهامداران آنها براي 
تش��كيل تعاوني مربوط مي شود. وي ادامه مي دهد: 
در چنين ش��رايطي و با وجود موافقت شركت هاي 
هواپيمايي براي تش��كيل تعاوني، دولت بايد از اين 
تعاوني ها حمايت كند و س��رمايه لازم براي تشكيل 

اين تعاوني را در اختيار آنها قرار دهد. 
منظ��ري اظهار مي كن��د: فعالي��ت تعاوني ها در 
صورتي ك��ه  تخصصي نبوده و س��رمايه لازم را هم 
نداش��ته باش��ند موفقيت آميز نيس��ت، اين موضوع 
درب��اره ش��ركت هاي بخش خصوص��ي، هم صدق 
مي كند يعني س��رمايه و تخصص در اين شركت ها 
حرف اول را مي زن��د و در صورتي كه اين گزينه ها 
در يك ش��ركت خصوصي هم وجود نداشته باشد، 

فعاليت آن با مشكل مواجه مي شود. 
اين كارشناس حوزه هوانوردي بيان مي كند: اگر 
با ادغام شركت هاي هواپيمايي، تعاوني بزرگي ايجاد 
ش��ود كه هم توانمندي مالي و هم تخصص لازم را 
داشته باشد و وزارت رفاه هم از اين تعاوني حمايت 
كند و با ارائه تسهيلات لازم به خريد هواپيما توسط 
اين تعاوني كمك كند شاهد بهبود وضعيت كنوني 
ايرلاين ه��اي كوچك همچنين صنع��ت هوانوردي 

كشور هستيم. 
به گفته وي، در س��اير كش��ورها هم در صورتي 
كه ش��ركت هاي هواپيمايي پ��س از مدتي نتوانند 
س��وددهي لازم را داش��ته باش��ند و توان رقابت با 
ش��ركت هاي بزرگ را نداشته باشند به سمت ادغام 
شدن و مشاركت با ش��ركت هاي بزرگ هواپيمايي 

پيش مي روند. 
اموربين المل��ل  و  هوان��وردي  اس��بق  مع��اون 
سازمان هواپيمايي كشوري، مشاركت شركت هاي 
هواپيماي��ي و ادغ��ام آنه��ا ب��ا يكديگ��ر را مثبت 
مي داند و مي گويد: مش��اركت به هر ش��كلي براي 
ش��ركت هاي زيان ده هواپيمايي مفيد اس��ت، اين 
مش��اركت مي تواند انواع و اشكال مختلفي داشته 
باش��د يعني ممكن اس��ت اين مشاركت به صورت 
خري��داري ش��دن و ادغام با ش��ركت بزرگ تر رخ 
دهد يا مي تواند از طريق تجميع اين ش��ركت ها و 

تشكيل يك تعاوني باشد.
 

افزايششكافايرلاينها
در اي��ن مي��ان موض��وع ديگري ك��ه مطرح 
مي ش��ود، بح��ث خري��د هواپيماه��اي جديد و 
نوس��ازي ناوگان هوايي كشور و به تبع آن بهبود 
وضعيت برخ��ي ايرلاين هاي بزرگ ازجمله ايران 
اير، آس��مان، قش��م و... نس��بت به ايرلاين هاي 
كوچك است كه شكاف ميان ايرلاين هاي بزرگ 
و كوچك را بزرگ تر مي كند و در چنين شرايطي 
ش��ركت هاي هواپيمايي كوچك نياز به حمايت 

بيشتري دارند. 
موضوعي كه منظري هم به آن اشاره مي كند 
و مي گويد: پيش بيني مي ش��ود در آينده نزديك 
و ب��ا ورود هواپيماهاي جديد ب��ه ناوگان هوايي 
كشور، برخي ايرلاين ها حضور فعال تري خواهند 
داش��ت و صنعت هوانوردي در ايران به س��مت 
افزايش مشاركت شركت هاي هواپيمايي حركت 
مي كند زيرا ب��ا ورود هواپيماهاي جديد، عرضه 
بر تقاضا پيش��ي مي گيرد و راهي جز مش��اركت 
يا ادغام با ايرلاين هاي بزرگ براي ش��ركت هاي 

هواپيمايي كوچك باقي نمي ماند. 
وي تصريح مي كند: در صورتي تشكيل تعاوني 
از ايرلاين ه��اي كوچك مي توان��د  موفقيت آميز 
باشد كه 3 عامل مهم يعني حضور نيروي انساني 
متخصص، برخورداري از منابع و دارايي هاي لازم 
و وجود حمايت مالي و تسهيلاتي از سوي دولت 

در تشكيل آنها لحاظ شود. 

ايجادرانتباحذفايرلاينهايكوچك
عل��ي كجباف، كارش��ناس ح��وزه هوانوردي 
درباره پيشنهاد تشكيل تعاوني براي ايرلاين هاي 
كوچك و زيانده به »تعادل« مي گويد: نخستين 
سوال اين است كه تعيين شركت هاي هواپيمايي 
كوچك زيانده براي پيوس��تن ب��ه تعاوني بر چه 
اساس��ي انجام مي شود در واقع برچه مبنايي و با 
اس��تناد به كدام گزارش يا صورت حساب مالي، 

چنين پيشنهادي ارائه شده است؟
كجب��اف مي افزاي��د: هر ش��ركت هواپيمايي 
براي تاس��يس نيازمند هزينه هاي اوليه بسياري 
اس��ت ضمن اينكه باي��د براي حضور و كس��ب 

س��هم از بازار فعاليت كند بنابراين منطقي است 
كه شركت هاي تازه تاس��يس و كوچك سودآور 
نباش��ند و پس از يك دوره س��ه تا چهار س��اله 
به نقطه س��ودآوري دس��ت يابند، همان گونه كه 
شركت هاي بزرگي همچون ماهان يا زاگرس در 
ابتدا كوچك بوده و در گام نخست با هواپيماهاي 

اجاره يي فعاليت خود را آغاز كرده اند. 
وي ادام��ه مي ده��د: ع��دم اج��ازه حض��ور 
ش��ركت هاي كوچك يك رانت براي شركت هاي 
ب��زرگ و ناكارآمد كنوني محس��وب مي ش��ود و 
ايج��اد تعاوني از ش��ركت هاي كوچك به معناي 
اين است كه ش��ركت هاي كوچك هواپيمايي را 
از گردونه خارج و يك س��ود مطمئن و حاش��يه 
امن براي ش��ركت بزرگ ايجاد كنيم درحالي كه 
پس از مقررات زاديي سال 1978 ايالات متحده 
امريكا، ش��ركت هاي كوچك و نوظهور بودند كه 
ش��ركت هاي بزرگ را به چالش گرفتند و آنها را 

از گردونه رقابت خارج كردند. 
ب��ه گفته اين فعال ح��وزه هوانوردي، نگاهي 
به تجربه ايرلاين هاي بزرگ و مطرح دنيا نش��ان 
مي دهد كه به عنوان نمونه ش��ركت هواپيمايي 
ام��ارات با اج��ازه دو فروند هواپيما از ش��ركت 
هواپيماي��ي پاكس��تاني فعالي��ت خ��ود را آغاز 
كرد، ام��ا هم اكنون 239فرون��د هواپيما دارد يا 
در تجربه مش��ابه ديگري درانگلس��تان، شركت 
هواپيماي��ي اي��زي ج��ت فعاليت خ��ود رابا دو 
فروند هواپيم��اي اجاره يي آغاز كرد و هم اكنون 

254فروند هواپيما دارد.

افزايشسودآوريبارشدفعاليتها
كجب��اف بي��ان مي كند: ب��ا وج��ود انتقادهاي 
مطرح ش��ده، فرض س��ودآوري بنگاه ه��ا با افزايش 
حج��م فعاليت با نگاه��ي به قاع��ده صرفه مقياس 
)economoics of scale( درس��ت اس��ت، زيرا 
موجب مي شود هزينه هاي توليد يك واحد خدمات 
صندلي س��فر هوايي، كاهش ياب��د چراكه افزايش 
ميزان ارائه صندلي س��فر هوايي س��بب سرش��كن 
ش��دن هزينه هاي ثابت بر تعداد بيش��تري صندلي 
مي شود و بدين ترتيب و با كاهش هزينه تمام شده 
صندل��ي و تفاوت قيمت بازار و قيمت تمام ش��ده، 
س��ود ايرلاين افزايش مي يابد بنابراين هر چه حجم 
عمليات ايرلاين بزرگ تر ش��ود، س��ودآوري آن هم 

افزايش مي يابد. 
اي��ن كارش��ناس ح��وزه هوان��وردي اظه��ار 
مي كند: به نظر مي رس��د، توج��ه صرف به قاعده 
صرف��ه مقياس س��بب گمراه��ي مي ش��ود زيرا 
اغلب شركت هاي كوچك با ش��يوه هاي نوآورانه، 
استراتژي و عملكرد مناسب توانسته اند سهم قابل 
توجهي از بازار را كس��ب كنند و تصور مي ش��ود 
موضوع اس��تراتژي و سياس��ت گذاري در س��طح 
ش��ركت هواپيمايي موضوعي حاكميتي نيس��ت 
كه دولت بخواه��د در آن دخالت نمايد و به امور 

داخلي بنگاه ها ورود كند. 
وي معتق��د اس��ت كه ش��يوه ادغ��ام ايرلاين ها 
نادرس��ت اس��ت اما تعهدات ايرلاين ها به بانك ها و 
موسس��ات مالي مهم بوده و ضروري اس��ت كه در 
اي��ن زمينه اقداماتي انجام ش��ود همان گونه كه در 
ساير كشورها اهميت داشته و براي آن دستورالعمل 
ويژه يي نگاشته ش��ده به عنوان نمونه در امريكا اين 
دستوالعمل مالي ش��امل فصول مهم 7 و 11 است 
كه فصل هفت شامل انحلال و فروش اموال و فصل 

11 شامل سازماندهي مجدد است.
كجب��اف مي گويد: اگ��ر ش��ركتي هواپيماي در 
ايالات متحده امريكا مش��مول فصل 11 قرار گيرد 
ضروري است، برنامه سازماندهي مجدد خود را ارائه 

كن��د و در ذي��ل همين فصل امكان ادغام با س��اير 
شركت هاي هواپيمايي هم فراهم است. 

اي��ن فعال حوزه هواي��ي تصريح مي كند: به نظر 
مي رسد شيوه ادغام ايرلاين ها، دخالت در بازار است 
كه حتي س��بب توقف آزادس��ازي در مقياس ورود 
س��رمايه و ش��ركت هاي كوچك به بازار مي شود و 
پيشنهاد مي شود همزمان برنامه نظارت مالي همراه 

با تدوين دستورالعمل اجرايي آن اجرا شود. 

افزايشحجمبازاردر10سالآينده
آرمان بيات، كارش��ناس ارش��د حوزه هوايي، 
مس��ير كنوني پيشنهاد شده براي تشكيل تعاوني 
ايرلاين ه��اي كوچك و زيان ده را رو به بن بس��ت 
مي دان��د و ب��ه »تعادل« مي گويد: اصل تش��كيل 
تعاون��ي ب��راي تجمي��ع ايرلاين ه��اي كوچ��ك، 
خوب اس��ت ضمن اينكه ماهيت تشكيل تعاوني 
ريش��ه يي ديني دارد. بنابراي��ن ايجاد يك تعاوني 
براي ايرلاين هاي كوچ��ك مي تواند فرصتي براي 
حم��ل و نقل هوايي اس��لامي ايجاد كند تا از اين 
طريق نوعي برندس��ازي براي مس��لمانان به انواع 
اجرا كنندگان نخس��تين اين طرح، مطرح ش��ود 
اما با توجه به ش��رايط فعلي كش��ور و سرنوش��ت 
تعاوني ه��ا نمي توان به آين��ده تعاوني هاي هوايي 

اميدوار بود. 
وي ادام��ه مي ده��د: براس��اس ماهي��ت تمام 
تعاوني ه��ا، بايد تع��دادي ايرلاين ب��ا همكاري و 
مش��اركت يكديگر خدماتي را به مس��افران ارائه 
دهند اما به نظر مي رس��د كه نوع مسير پيشنهاد 
شده براي ارائه خدمات، مناسب نباشد و تشكيل 
تعاوني براي ايرلاين هاي كوچك، كمكي به بهبود 

شرايط آنها نكند. 
به گفته بيات، در 10سال آينده و در شرايطي 
كه رش��د ناوگان صنعت هواي��ي تداوم يابد يعني 
كماكان برجام اجرا ش��ود و ثبات سياس��ي برقرار 
باشد صنعت حمل و نقل هوايي داراي 200فروند 

هواپيماي نو است. 
اين كارشناس ارشد صنعت حمل ونقل هوايي 
اظهار مي كند: در مديري��ت اقتصادي دو موضوع 
مطرح اس��ت كه حجم بازار و س��هم بازار است و 
ايران در 10س��ال آينده و با توجه به روند كنوني 
برنامه هاي صنعت حمل و نقل هوايي به س��متي 
حرك��ت مي كند كه ب��دون افزايش حج��م بازار 
درحال كاهش سهم بازار ايرلاين ها هستيم يعني 

درآينده شاهد افزايش عرضه خواهيم بود. 
وي با اش��اره به ش��رايط ناوگان هوايي كشور 
در 10س��ال آينده مي گويد: قرار است 200فروند 
هواپيما فق��ط به يك ايرلاين افزوده مي ش��ود و 
ناوگان س��اير ايرلاين ها هم براساس قراردادهايي 
ك��ه امضا ش��ده و مي ش��ود، افزاي��ش يابد ضمن 
اينك��ه تعدادي ايرلاي��ن جديد هم آغ��از به كار 
مي كنند كه اين ب��ه معناي افزايش تعداد ناوگان 
صنعت هوايي و افزوده شدن بيش از 300 فروند 

هواپيماي جديد در سال هاي آينده است. 
بيات اضافه مي كند: حال س��وال اين است كه 
آيا حجم ب��ازار هوايي)ميزان تقاض��ا( با توجه به 
روند كنوني ايرلاين ها افزايش مي يابد؟ در پاس��خ 
به اين سوال بايد گفت، اگر روند فعلي در صنعت 
حم��ل و نقل هوايي ادامه ياب��د و رويه هاي فعلي 
اصلاح نش��وند ش��اهد بهبود حجم بازار و افزايش 

ظرفيت بازار در سال هاي آتي نخواهيم بود. 

روشنشدنچراغخطربرايمالكان
وي تصري��ح مي كند: در ش��رايطي كه حجم 
ب��ازار افزايش نيابد، ضريب اش��غال صندلي هاي 
هواپيماه��ا كاه��ش مي يابد و س��هم ب��ازار بين 
ايرلاين هاي مختلف تقس��يم مي شود و در نتيجه 
به نقطه سر به سر اقتصادي نزديك مي شويم. به 
عنوان نمونه در هواپيمايي كه 100صندلي وجود 
دارد اگر 53 صندلي توسط مسافران اشغال شود، 
هزينه و درآمد پرواز مس��اوي مي شود يعني سر 
به س��ر مي ش��ود و در صورت پر ش��دن صندلي 
54 ب��ه بعد در اين پرواز ش��اهد س��ود اقتصادي 
خواهيم بود پس در س��ال هاي آينده با تقس��يم 
س��هم بازار بي��ن ايرلاين هاي مختل��ف، ضريب 
اش��غال صندلي ها ك��ه در ش��رايط فعلي حدود 
70تا 80 درصد اس��ت و اغل��ب پروازها همراه با 
سود اقتصادي اس��ت به نقطه سر به سري يعني 
برابري هزينه و درآمد نزديك مي ش��ود. به گفته 

بيات، نزديك ش��دن به نقطه س��ر به سري براي 
ايرلاين ها يعني روشن شدن چراغ خطر و هشدار 
اقتصادي كه پيش بيني مي ش��ود ممكن است در 
س��ال هاي آينده شاهد عبور از نقطه سر به سري 
يعني برابري هزينه و درآمد باش��يم و به عبارتي 
حجم هزينه از درآمد بيش��تر ش��ود و تراز مالي 

شركت ها منفي مي شود. 

اين كارشناس ارشد صنعت هوايي اظهار مي كند: 
در آين��ده و با افزايش ناوگان هوايي كش��ور ش��اهد 
منفي شدن تراز مالي ايرلاين ها خواهيم بود و در 
چنين ش��رايطي 3 راهكار در مقابل شركت هاي 

هواپيمايي وجود دارد. 
او گف��ت: نخس��تين راهكار اص��لاح روش و 
ساختار: براي اصلاح ساختار فعاليت، برنامه هاي 
 اي��ن ايرلاين ها بايد بر مبناي مش��تري مداري و 
حفظ كرامت انساني باش��د كه اين موضوع نياز 
به دانش مديريت و سرمايه دارد بنابراين به نظر 
مي رس��د كه ايرلاين هاي ايران��ي در اجراي اين 

راهكار موفق نباشند. 
او ادام��ه مي ده��د: راه��كار بع��دي، ادغ��ام 
 ش��ركت هاي هواپيمايي اس��ت به عن��وان نمونه

5 ش��ركت هواپيماي��ي ب��ا 5 نظ��ام مديريت��ي 
متف��اوت با يكديگر ادغام ش��ده و ناوگان هوايي 
اين ش��ركت ها ه��م افزايش يابد ك��ه ايده ادغام 
در ط��رح تش��كيل تعاوني ه��ا هم مطرح ش��ده 
است اما پيش بيني مي ش��ود كه اين راهكار هم 
اجرايي نش��ود زيرا از بع��د فرهنگي، مردم ايران 
و به ويژه مالكان ايرلاين ها روح مشاركت ندارند 
البته تش��كيل اين تعاوني مي تواند تمريني براي 
ادغام ش��ركت هاي هواپيمايي در آينده باش��د. 
بي��ات تصري��ح مي كند: تش��كيل تعاون��ي نبايد 
اجباري و غيرتكليفي باشد زيرا تكليف براي ادغام 
ش��ركت هاي تجاري، غيرقانوني است و براساس 
قانون تجارت، اختيار 100درصد س��هام ش��ركت 
برعهده مالك اس��ت و مالك بايد تصميم گيرنده 
ب��راي ادغام ي��ا عدم ادغام باش��د و دولت در اين 

زمينه نمي تواند تصميم گيرنده باشد. 
اي��ن كارش��ناس ارش��د صنعت هواي��ي بيان 
مي كن��د: با توج��ه به ش��رايط س��ال هاي آينده 
و افزاي��ش ن��اوگان صنعت هوايي، ش��ركت هاي 
هواپيمايي به صورت ناخواسته مجبور به ادغام با 
ساير شركت ها مي شوند زيرا براي تداوم فعاليتشان 
نياز به مشاركت با ساير ايرلاين ها را دارند كه يكي 

از روش ها تعاوني و ديگري كنسرسيوم است. 
او با اشاره به راهكار سوم پيش روي شركت هاي 
هواپيمايي مي گويد: خروج از بازار رقابتي توس��ط 
شركت هاي هواپيمايي با منفي شدن تراز مالي در 
سال هاي آينده است يعني شركت هاي هواپيمايي 

ورشكسته شده و از بازار رقابت خارج مي شوند. 
بي��ات اظهار مي كند: ش��ركت هاي هواپيمايي 
جهان ش��اهد رخداد هر 3راهكار از س��ال 1978 
ب��ه بعد بودند و پيش بيني مي ش��ود ك��ه با روند 
افزايش ناوگان صنعت هوايي طي 10سال آينده، 
ايرلاين هاي ايراني مجب��ور به اجراي يكي از اين 

3راهكار باشند. 
اين كارش��ناس ارش��د ح��وزه هواي��ي اظهار 
مي كن��د: افزايش ن��اوگان هوايي در س��ال هاي 
آت��ي و انتخاب يكي از 3راهكار ارائه ش��ده براي 
ايرلاين ها به سود مشتريان است زيرا شركت هاي 
هواپيمايي به صورت ناخواس��ته مجبور مي شوند 
ك��ه كيفيت خدمات خ��ود را افزايش دهند تا از 

سوي مردم مورد استقبال قرار بگيرند.

فرازوفرودتعاونيهاي
زيربنايي

بر اس��اس اصل 44 قانون اساسي، تعاوني ها يكي 
از سه بخش اصلي اقتصادي كشور محسوب مي شوند 
و بايد نقش تعيين كننده و مهمي در صنعت و توليد 
كش��ور داشته باش��ند اما نگاهي به سرنوشت آنها در 
حوزه هاي مختلف نش��ان مي دهد كه سرنوشت اغلب 
تعاوني ها چندان موفقيت آميز نبوده اس��ت و با وجود 
آنكه هدف از تش��كيل تعاوني ايجاد فرصت هاي برابر 
ب��راي هم��ه افراد جامعه اس��ت اما پس از تش��كيل 
تعاوني ها ش��اهد تحقق چنين هدفي نبوديم. درحال 
حاض��ر پيش��نهادي از س��وي برخي كارشناس��ان و 
مس��وولان اقتصاد كلان كش��ور براي تشكيل تعاوني 
ايرلاين هاي كوچك با هدف جلوگيري از زيان دهي 
مال��ي آنها مطرح ش��ده اس��ت كه همين پيش��نهاد 
بهانه يي شد كه نگاهي به سهم تعاون در حوزه حمل 

و نقل و مسكن كشور داشته باشيم. 

تعاونيهايمسكن
 س��ند توس��عه بخش تعاون ارديبهشت ماه سال 
1392 به تصويب هيات وزيران رس��يد و بنابر آن مقرر 
ش��د تا براي افزايش س��هم بخش تع��اون در اقتصاد، 
50درصد س��اخت و س��ازها به تعاوني هاي مس��كن و 

اتحاديه ها واگذار شود.
 

 طب��ق آمار در ايران تا س��ال 1357، حدود ۶7۶ 
ش��ركت تعاوني مسكن برپا بوده و اين آمار در سال 90 
ب��ه 12 هزار و ۶00 واحد و در س��ال 95 هم 10هزار و 
۶49 تعاوني مسكن در كشور فعال بوده اند كه اين آمار 
نشان مي دهد كه در سه دهه، حجم تعاوني ها 21 برابر 

شده است.
 

 با آغاز پروژه مسكن مهر، ساخت و ساز واحدهاي 
مس��كن مهر به تعاوني ها واگذار شد كه با گذشت چند 
س��ال و با عدم موفقيت اين تعاوني ها، اجراي پروژه در 
اختيار انبوه سازان قرارگرفت، در واقع با وجود آنكه تعداد 
بس��ياري از تعاوني هاي مسكن از حدود 10 سال پيش 
وارد پروژه مس��كن مهر ش��دند اما هنوز واحدهايشان 
را به متقاضيان تحوي��ل نداده اند و حاضر به واريز پول 
متقاضيان به حس��اب دولت براي تكميل اين پروژه ها 

نيستند. 

تعاونيهايحملونقل
 براساس اطلاعات ارائه شده در سالنامه هاي آماري 
كه توس��ط س��ازمان راهداري و حم��ل و نقل جاده يي 
كشور منتشر مي شود، س��هم تعاوني هاي حمل و نقل 
در س��طح ملي براساس ش��اخص تن- كيلومتر كالاي 
حمل شده بين 10 الي 13 درصد است، طبق آمار ارائه 
شده در همين سالنامه ها در زمينه حمل و نقل جاده يي 
مسافر هم س��هم تعاوني ها از نظر نفر-كيلومتر مسافر 

جابه جا شده، حدود 20 تا 23 درصد است. 
 

 تعاوني ه��اي حم��ل و نقل در چه��ار گروه حمل 
كالا، مس��افر، درون ش��هري )تاكس��يراني، اتوبوس و 
ميني بوس��راني و وانت بارداران( و حمل و نقل دريايي 
)شامل حمل و نقل كالا و مسافر( با تعداد2213 تعاوني 
و 178 ه��زار عضو فعاليت مي كنند ضمن اينكه حدود 

58 هزار نفر در تعاوني هاي حمل ونقل شاغل هستند. 
 

 نقطه قوت حمل ونقل تعاوني ها در بخش دريايي 
بنادر و جزاير جنوب كش��ور اس��ت ك��ه در حدود 90 
درصد جابه جايي ها توس��ط اين بخش انجام مي پذيرد 
و ۶0درصد جابه جاي��ي كالا و صادرات در خليج فارس 

توسط تعاوني ها انجام مي شود. 

 ح��دود 70درصد حمل و نق��ل عمومي جاده يي 
مسافر كشور توسط تعاوني  اتوبوسراني، ميني بوسراني و 
سواري كرايه انجام مي شود و حدود 25 درصد حمل و 

نقل كالاي كشور توسط تعاوني ها انجام مي شود. 

 درحم�لونقلدرونش�هري: اكثريت قابل 
توجهي از مس��افران درون ش��هري توسط تاكسي ها و 

اتوبوس هاي متعلق به تعاوني ها جابه جا مي شود. 

 حم�لونق�لدرياي�يدرابع�ادب�زرگو
بينالمللي:در انحصار ش��ركت هاي ب��زرگ دولتي و 
عمومي است اما اكثريت بزرگي از جابه جايي مسافران 
دريايي كه بين بنادر جنوب و جزاير ايراني خليج فارس 
ت��ردد دارن��د و همچني��ن اكثريت كالاه��اي صادر و 
وارد ش��ده از طريق بنادر جنوب به كش��ورهاي حوزه 
خليج فارس و بالعكس هم توسط تعاوني هاي قايق داران 

و لنجداران انجام مي شود. 

 حملونقلجادهييكالا: حمل و نقل جاده يي 
كالا توس��ط تعاوني هاي كامي��ون داران، تريلي داران، 
كمپرسي داران، تانكرداران و خاورداران است كه با تعداد 
374 واح��د تعاوني با بيش از 52 ه��زار نفر عضو و در 
همين حد اش��تغال زايي 18 هزار نفر در بخش حمل و 

نقل تعاوني فعاليت مي كنند. 

 حم�لونق�لجادهييمس�افر: حمل و نقل 
جاده يي مس��افر توس��ط تعاوني ه��اي اتوب��وس داران 
برون شهري، سواري كرايه بين شهري و ميني بوس داران 
است كه با اين ش��رايط حدود 53۶ تعاوني با 29 هزار 
نفر عضو با اشتغال حدود 12 هزار و 500 نفر در سطح 

كشور فعاليت مي كنند. 

 تعاونيه�ايحم�لونق�لدرونش�هري:
تعاوني هاي حمل و نقل درون شهري شامل تعاوني هاي 
تاكس��يراني، آژانس هاي اتومبيل كرايه و وانت بارداران 
ب��ا تع��داد 901 تعاوني و با 90 ه��زار و 440 نفر عضو، 
با اش��تغال ح��دود 20ه��زار نف��ر در تمام ش��هرها و 

شهرستان هاي كشور فعال هستند. 

 تعاونيهايحملونق�لدريايي:اين تعاوني 
شامل 402 واحد تعاوني با عضويت 7 هزار و 425 نفر و 
اشتغال زايي قريب به ۶ هزار نفر در زمينه حمل و نقل 
دريايي بار و مسافر مشغول به فعاليت هستند و حدود 
5 هزار ش��ناور باري و مس��افري تحت بهره برداري اين 

تعاوني هاست. 

 طبق آمارهاي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي از 
نحوه فعاليت  تعاوني هاي حمل و نقل در كشور نشان داد 
كه تعاوني ها س��هم صفر درصدي در بخش حمل ونقل 

ريلي و هوايي دارند.

گزارش

كجباف:  نخستين سوال اين است كه 
تعيين شركت هاي هواپيمايي كوچك 

زيانده براي پيوستن به تعاوني بر چه 
اساسي انجام مي شود در واقع برچه 

مبنايي و با استناد به كدام گزارش يا 
صورت حساب مالي، چنين پيشنهادي 
ارائه شده است؟ هر شركت هواپيمايي 

براي تاسيس نيازمند هزينه هاي اوليه 
بسياري است ضمن اينكه بايد براي 

حضور و كسب سهم از بازار فعاليت كند



بيات: اصل تشكيل تعاوني براي تجميع 
ايرلاين هاي كوچك، خوب است 
ضمن اينكه ماهيت تشكيل تعاوني 

ريشه يي ديني دارد. بنابراين ايجاد يك 
تعاوني براي ايرلاين هاي كوچك 
مي تواند فرصتي براي حمل و نقل 

هوايي اسلامي ايجاد كند تا از اين طريق 
نوعي برندسازي براي مسلمانان به انواع 
اجرا كنندگان نخستين اين طرح، مطرح 

شود اما با توجه به شرايط فعلي كشور 
و سرنوشت تعاوني ها نمي توان به آينده 

تعاوني هاي هوايي اميدوار بود



منظري: تشكيل تعاوني از طريق ادغام 
چند شركت هواپيمايي موجود كه در 

بخش خصوصي فعاليت مي كنند به 
تمايل مديران اين شركت ها و سهامداران 
آنها براي تشكيل تعاوني مربوط مي شود. 

در چنين شرايطي و با وجود موافقت 
شركت هاي هواپيمايي براي تشكيل 
تعاوني، دولت بايد از اين تعاوني ها 

حمايت كند و سرمايه لازم براي تشكيل 
اين تعاوني را در اختيار آنها قرار دهد
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امنيت ايميل را جدي بگيريد
ايسنا|

تمرين ه��ا و تجربه هاي آنلاين ايم��ن در حفظ صد 
درصدي هويت آنلاين شما و رهايي از ويروس ها، هكرها 
و هرگونه حقه و ش��يطنت مبتني بر اينترنت، ارزشمند 
هس��تند. بهترين مكان براي ش��روع هم صندوق پستي 

شماست. 
 بس��ياري از ايميل هاي ارسالي را هرزنامه ها تشكيل 
مي دهن��د و هنگامي كه فرد ايميل خود را باز مي كند با 
تعدادي هرزنامه مواجه مي ش��ود اما بهترين روش براي 
مقابله با هرزنامه هاي اينترنتي باز نكردن ايميل هاست به 
اين معني كه كاربران نبايد روي لينك هاي اين هرزنامه ها 

كليك كنند. 
فيك ميل )ايميل جعلي( روش��ي اس��ت ك��ه براي 
سوء اس��تفاده از اف��راد اس��تفاده مي ش��ود بط��وري كه 
كلاهبردار ايميلي به قرباني ارس��ال مي كند كه به ظاهر 
داراي آدرس معتبر و مهم باشد. بهترين روش براي مقابله 

با آن باز نكردن اين ايميل هاست. 
عده يي از افراد در فضاي مجازي براي ترغيب كاربران 
براي بازديد از سايت خود شيوه هاي اغواكننده را به كار 

مي گيرند، اين افراد با ارس��ال جملاتي از جمله آموزش 
ه��ك، ف��روش ارزان قيمت تلفن همراه ي��ا اخبار دروغ 
يا مش��اهده فيل��م و عكس هاي جذاب اقدام به س��رقت 
اطلاع��ات و نف��وذ به سيس��تم هاي اف��راد مي كنند. در 
وب س��ايت پليس فتا، برخي نكات ساده اما مهم امنيتي 
آمده اس��ت كه تا آنجا كه ام��كان دارد بايد براي حفظ 

امنيت حساب ايميل خود بدانيد. 
در صورت��ي كه حس��اب كاربري ش��ما م��ورد نفوذ 
قرار گرفت، س��ريعا به دوس��تان و اقوام خود هك شدن 
ايميل تان را اطلاع دهيد تا در صورت فرس��تاده ش��دن 

ايميل جعلي از طرف شما براي آنها، مراقب باشند. 
لينك هاي ناشناس يا ضميمه ايميل هاي مشكوك را 
باز نكنيد، مگر اينكه فرستنده ايميل را كاملا بشناسيد و 
بدانيد كه آن لينك يا ضميمه ايميل چيست. در صورت 
كليك روي لينك هاي ناشناس و نامطمئن امكان نصب 
نرم افزارهاي مخرب روي سيس��تم ش��ما وجود خواهد 
داش��ت. رمز عبور خود را افش��ا نكني��د. در صورتي كه 
رمز عبور ايميل تان از ش��ما خواس��ته شد تامل كنيد و 
در صورت دريافت ايميلي مبني بر درخواست اطلاعاتي 

مانند كلمه عبور حساب كاربري ايميل، هرگز كلمه عبور 
را ارائ��ه ندهيد، زيرا در صورت ل��و رفتن رمز عبور از آن 

سوء استفاده مي كنند. 
ب��از كردن هر ايميل و دق��ت در جزييات و آدرس 
ايمي��ل فرس��تنده و IP از اهمي��ت زي��ادي برخوردار 
اس��ت. ب��ه پيش��نهادهاي اغواگرايان��ه امنيت��ي توجه 
نكني��د. هيچ گاه اطلاعات كاربري خود را از طريق يك 
درخواست يا فرمي كه از طريق ايميل دريافت كرده ايد، 
وارد نكنيد. در يك ايميل مش��كوك به فيشينگ يا هر 
ايميل ناشناخته ديگري فايل هاي ضميمه را باز نكنيد. 
به طور مرتب فعاليت هايي كه در حس��اب كاربري شما 
انجام مي شود را زيرنظر داشته باشيد. حتما به قسمت 
FROM دقت كنيد كه مش��خصات حس��اب كاربري 
ايميل با ارس��ال كننده ايميل مطابقت داش��ته و حتي 
يك كلمه هم جابه جا نشده باشد. به طور مرتب مرورگر 
خود را به روز كرده و همه وصله هاي امنيتي آن را نصب 
و فعال كنيد. كامپيوتر خود را با نصب يك آنتي ويروس 
و آنتي اس��پاي و يك فايروال مناس��ب محافظت كنيد. 
قبل از واريز كردن وجه معامله از طريق ايميل از طرف 

ديگر تاييديه شماره حساب را دريافت كنيد. به جعلي 
يا اس��پم بودن ايميل توجه كنيد زيرا اكثر ايميل هاي 
ويروسي به پوش��ه اسپم فرستاده مي ش��وند. بنابراين 
بايد از باز كردن اس��پم ها خودداري كنيد. آدرس هاي 
مطمئن و تاييد ش��ده افراد مرتبط و طرف هاي معامله 
را ذخي��ره كرده و به جاي ريپ��لاي كردن، آدرس را از 

فهرست مخاطبان انتخاب كنيد. 
همچنين از رمزهاي عبور يكس��ان اس��تفاده نكنيد 
چراكه در صورت افش��اي رمز عبور يكي از حساب هاي 
كاربري امكان دسترسي به ديگر حساب ها وجود نخواهد 
داشت. بنابراين در صورتي كه از همين كلمه عبور براي 
حس��اب كاربري ديگري نيز استفاده مي كنيد، نسبت به 

تغيير رمز عبور حساب كاربري ايميل خود اقدام كنيد. 
در اس��تفاده از كامپيوتره��اي ق��رار داده ش��ده در 
مكان هاي عمومي بيش��تر دقت كنيد. اين كامپيوترها 
ممك��ن اس��ت آلوده ب��ه كي لاكره��اي نرم اف��زاري يا 
س��خت افزاري باش��ند. با اين گون��ه كامپيوترها مانند 
كامپيوتر ش��خصي برخورد نكني��د و رمز عبور خود را 
ذخيره نكنيد و در خاتمه اس��تفاده از اين كاميپوترها 
حتما از حس��اب كاربري خود خارج ش��ويد. اگر احيانا 
كلم��ه عب��ور توس��ط مرورگر ذخي��ره ش��ده آن را از 
قس��مت مربوطه پاك كني��د. از نرم افزارهاي رايگان و 

كرك ش��ده كنترل حساب پس��ت الكترونيك استفاده 
نكني��د. در ص��ورت نياز ب��ه اس��تفاده از نرم افزارهاي 
راي��گان آنها را از س��ايت هاي مطمئ��ن و مورد اعتماد 
دانلود كنيد. ترديد نكنيد كه قطعا تعدادي از بازي ها و 
نرم افزارهاي كرك ش��ده و رايگان آلوده به نرم افزارهاي 
مخرب هس��تند. از به روز ب��ودن نرم افزارهاي امنيتي و 
سيستم عامل خود اطمينان حاصل كنيد. به وسيله آن 
برنامه هاي مخرب شناسايي شده را حذف و در صورت 
نياز و درخواس��ت نرم افزار امنيت��ي مبني بر راه اندازي 
مج��دد رايانه اين كار را انج��ام دهيد، زيرا براي حذف 
تعدادي از برنامه هاي مخرب نياز به ري استارت كردن 
سيستم اس��ت. تنظيمات حساب كاربري خود را چك 
كنيد. بعد از ورود به حس��اب كارب��ري خود اطمينان 
حاصل كنيد تا تنظيمات حس��اب كاربري شما تغيير 
پيدا نكرده باش��د، زيرا احتم��ال دارد فردي كه ايميل 
ش��ما را هك كرده لينك هاي متصل ب��ه نرم افزارهاي 
مخ��رب را ب��راي ايميل ش��ما تنظيم كرده باش��د. به 
راهكارهاي معرفي ش��ده توس��ط ارائه  دهنده خدمات 
ايميلي توجه كنيد. مراحلي را كه ارائه  دهنده خدمات 
ايميل مشخص مي كند تا اثبات شود كه صاحب اصلي 
حس��اب كاربري ش��ما هس��تيد را دنبال تا كلمه عبور 

خودتان را بازيابي كنيد. 

كاربر

 راه اندازي شبكه نوآوري
در كشور 

 مهر| معاون علمي فناوري رييس جمهور از راه اندازي 
شبكه نوآوري در كشور خبر داد و گفت: با راه اندازي اين 

شبكه امكان تبادل اطلاعات فراهم مي شود. 
وي با بيان اينكه شبكه نوآوري در كشور در راستاي 
افزايش تبادل اطلاعات علمي راه اندازي مي شود، اظهار 
داشت: با وجود اقتصاد نفتي، فرهنگ نادرستي در كشور 
شكل گرفته كه بايد تلاش كنيم اين تفكر اصلاح شود. 

معاون علمي و فناوري رييس جمهور با تاكيد بر اينكه 
از پژوهش و توليد دولتي محصول مناس��بي به دس��ت 
نمي آيد، خاطرنشان كرد: پژوهش، نوآوري و خلاقيت در 
بخش خصوصي با انگيزه انجام ش��ده و نتيجه مي دهد و 
باي��د بخش دولتي، فضا را براي فعاليت بخش خصوصي 
آماده كند. وي با اشاره به اينكه مشكل اصلي ما در كشور 
آموزش اس��ت، افزود: بايد طوري برنامه ريزي شود كه ما 
بطور مس��تمر در حال آموزش و يادگيري باش��يم و اگر 
بتوانيم اين الگو را در كشور پياده سازي كنيم، مي توانيم 
به موفقيت دس��ت يابيم. س��تاري با تاكي��د بر ضرورت 
توس��عه ICT در كش��ور و ب��ا بيان اينكه توس��عه اين 
تكنولوژي بسياري از رانت ها و فسادها را از بين مي برد، 
ب��ه نمونه هايي از هوشمندس��ازي در حوزه حمل و نقل 
اش��اره كرد و گفت: در برابر توسعه ICT مخالفت هايي 
وجود دارد اما توسعه اين تكنولوژي فوايد بسياري براي 

كشور دارد و بايد به طور جدي پيگيري شود. 

خريد از فروشگاه هاي زنجيره اي 
با فرمان صوتي ممكن شد

اندرويدپليس| همكاري فروش��گاه هاي زنجيره يي 
وال مارت و گوگل موجب شده تا افراد بتوانند با استفاده 
از بلندگوي هوش��مند گوگل هوم و ابزار گوگل اكسپرس 
خريدهاي خود را به صورت صوتي انجام دهند. ارائه اين 
خدمات باعث مي شود تا مردم براي خريد كالاهاي خود 
ديگر نيازي به مراجعه به فروشگاه ها نداشته باشند و تنها 
با بيان صوتي فهرست خريد خود در برابر گوگل هوم اين 
كار را انجام دهند. اقلام قابل خريد به صورت صوتي در 
گوگل اكسپرس فهرست ش��ده اند و كاربران با استفاده 
از حس��اب خ��ود در گوگل به وال مارت متصل ش��ده و 
مي توانن��د اين اقلام را خريداري كنند. اس��تفاده از اين 
خدمات تنها زماني رايگان خواهد بود كه كاربران حداقل 
در ح��د 35دلار خريد كنند. ب��ه عنوان نمونه يك كاربر 
در ص��ورت تمايل به خريد قهوه از وال مارت بايد عبارت 
س��فارش خريد قهوه از وال مارت را در برابر گوگل هوم 
بر زبان آورد تا اين كار انجام شود. انجام اين خريدها به 
شكل سنتي تر از سايت گوگل اكسپرس هم ممكن است 
و براي اين كار برنامه موبايلي گوگل اكسپرس هم قابل 

استفاده خواهد بود. 

نسل هشتم پردازنده هاي اينتل 
از راه مي رسد 

از  يك��ي   Coffee Lake-S ورل�د|  پ�ي س�ي 
تراش��ه هاي نس��ل هشتم اينتل اس��ت كه اطلاعاتي در 

مورد آن در رسانه ها منتشر شده است.
اين تراش��ه ها از طراحي 14 نانومت��ري برخوردارند 
و بنابراي��ن از اين جهت تفاوتي ب��ا پردازنده هاي قبلي 
 Kaby Lake، Skylake ش��ركت اينتل و از جمل��ه
و Broadwellندارند. تراش��ه جدي��د اينتل داراي 16 
رديف PCIe 3.0 است. همچنين كارايي تراشه مذكور 
تا 40 درصد بيش��تر از تراش��ه س��ري قبل يعني كبي 
ليك اس��ت. قيمت تراشه هاي سري هشتم اينتل كه از 
5 اكتب��ر روانه بازار مي ش��وند از 117 ت��ا 359 دلار در 
نوسان اس��ت. در مجموع تراشه هاي نسل هشتم داراي 
 S كافي ليك ،H كافي ليك ،U چهار نس��خه كافي ليك
و كافي ليك X خواهد بود. كافي ليك بر مبناي معماري 
كيبي ليك است. سري كافي ليك  S، در دو نسخه 4+2 
)4 هسته + گرافيك GT2( و 2+6 )6 هسته + گرافيك 
GT2( عرضه مي شود. كافي ليك U داراي چهار هسته 

با گرافيك GT3e خواهد بود. 
 eDRAM چيپ گرافيك��ي داراي 128مگابايت كش
است كه پردازش گرافيكي را سريع تر مي كند. همچنين در 
 Core و Core i5 اين س��ري تعداد هسته هاي تراشه هاي
i7 در رايانه ه��اي رومي��زي به 6 عدد و تعداد هس��ته هاي 
تراش��ه هاي Core i3، Pentium و ديگر موارد استفاده 

شده در نوت بوك ها به 4 عدد افزايش پيدا خواهد كرد. 

كره جنوبي پيشتاز در سرعت 
اينترنت

 آكاماي تكنولوژي| گزارش شركت آكاماي نشان 
مي دهد كره جنوبي س��ريع ترين اينترنت جهان را براي 
كاربران خود فراهم مي كند و 62.6درصد از كاربران آن 

از اينترنت 15مگابايت برثانيه استفاده مي كنند. 
 گزارش سه ماهه نخست 2017 اين شركت فناوري 
نش��ان مي دهد كره جنوب��ي همچنان پرس��رعت ترين 
اينترن��ت جه��ان را ارائه مي كند. اين تحليل براس��اس 
200 ه��زار ميليارد درخواس��ت از 149 كش��ور جهان 
در بس��تر CDN آكام��اي انج��ام ش��ده ك��ه به 149 
كش��ور جهان تعلق دارد. در اين تحليل س��رعت اتصال 
ب��ه اينترنت خانگي و تجاري به اس��تثناي ش��بكه هاي 
موبايل س��نجيده شده اس��ت. طبق تحليل اين شركت 
10 كشور با بيشترين سرعت اينترنت در جهان عبارتند 
از: كره جنوب��ي، ن��روژ، س��وئد، هنگ كنگ، س��وييس، 
فنلاند، سنگاپور، ژاپن، دانمارك، ايالات متحده امريكا. 
البته بايد اش��اره ش��ود ارقام ارائه شده ميانگين سرعت 
هس��تند.  اي��ن تحليل نش��ان مي ده��د 62.6درصد از 
اتصال ه��اي اينترنت در كره جنوب��ي بالاي 15مگابايت 
برثانيه هستند. همچنين 96.7درصد از كاربران در اين 
كشور از اينترنت 4مگابايت برثانيه استفاده مي كنند. در 
رتبه بعدي نروژ قرار دارد. جالب آنكه در اين فهرس��ت 
بيشتر كش��ورهاي حوزه اسكانديناوي قرار دارند. علاوه 
براين موارد اين گزارش نشان مي دهد، متوسط سرعت 
اينترنت در س��ه ماهه نخس��ت 2017 ميلادي افزايش 

يافته و به 7.2مگابايت برثانيه رسيد. 

اخبار

كارت زرد مركز ملي فضاي مجازي به وزارت ارتباطات

پيامكهايتبليغاتيمزاحم،همچنانارسالميشود
گروه دانش و فن|

پيامك هاي تبليغاتي در حال حاضر به مشكل اساسي 
ب��راي كاربران تبديل ش��ده اس��ت، پيامك هايي كه در 
ساعت هاي مختلف شبانه روز براي كاربران ارسال مي شود، 
برخي از اين پيامك ها حت��ي از لحاظ اخلاقي نيز داراي 
مشكل است و چندي پيش نيز ارسال اين پيامك ها مورد 
انتق��اد قرار گرفت و با توجه ب��ه انتقادهاي بالا رفته رفته 
ارسال اين پيامك ها كاهش پيدا كرد اما به صفر نرسيد. 

از سوي ديگر تمام نهادها و حتي مراكزي كه پيامك 
را به صورت انبوه يا غير انبوه ارسال مي كنند بايد قبل از 
ساعت 12 نيمه شب پيامك را ارسال كنند و اگر پيامكي 
بعد از اين ساعت ارسال شود، تخلف صورت گرفته است 
)مس��اله يي كه چندين بار براي برخي مش��تركان اتفاق 
افتاده اس��ت( سازمان تظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
به عنوان نه��اد نظارتي روي اين م��وارد نظارت مي كند 
و كارب��ران مي توانند در صورت داش��تن اين مش��كل با 

رگولاتوري تماس بگيرند. 
 اما در حال حاضر پيامك هاي تبليغاتي به بزرگ ترين 
معضل كاربران تبديل شده است به طوري كه معاون مركز 
فضاي مجازي از تذكر به وزارت ارتباطات در خصوص اين 

پيامك ها خبر داده است. 
 معاون مركز ملي فضاي مجازي از ارائه تذكر به وزارت 
ارتباطات براي رفع مشكل مزاحمت هاي پيامك هاي انبوه 

تبليغاتي و ارزش افزوده خبر داد. 
امي��ر خوراكيان با اش��اره به تكليف مركز ملي فضاي 
مج��ازي براي نظارت بر عملكرد وزارتخانه هاي ارتباطات 
و ارش��اد در اجراي مصوبه س��اماندهي پيامك هاي انبوه 
تبليغاتي و ارزش افزوده اظهار داشت: موضوع ساماندهي 
ارس��ال و دريافت پيامك هاي تبليغاتي و ارزش افزوده در 
جلسات 26 تا 29 س��ال 93 كميسيون ارتقاي محتواي 
فض��اي مج��ازي طرح ش��د و پ��س از تصوي��ب در اين 
كميس��يون، در بهمن ماه س��ال 93 در 6 بند به تصويب 

شوراي عالي فضاي مجازي رسيد. 
وي ب��ا بيان اينكه طبق اين مصوبه، مركز ملي فضاي 
مجازي مس��ووليت نظارت ب��ر عملك��رد وزارتخانه هاي 
ارتباطات و ارش��اد را در اجراي اين مصوبه برعهده دارد، 
ادام��ه داد: مطابق با اين مصوبه مقرر ش��د كارگروهي با 
محوريت وزارت ارش��اد و حضور نهاده��اي مرتبط براي 
ساماندهي پيامك هاي انبوه تشكيل شود و براين اساس 

تاكنون بيش از 15 جلس��ه توسط اين كارگروه تشكيل 
شده است كه مركز ملي فضاي مجازي بر آن نظارت دارد. 
خوراكيان با اشاره به اينكه در اين كارگروه محورهاي 
مختلفي از س��اماندهي پيامك هاي انب��وه مورد بحث و 
بررس��ي قرار گرفته اس��ت، گفت: نظارت ما حاكي از آن 
است كه در حوزه محتواي پيامك هاي تبليغاتي و ارزش 
افزوده، شرايط نسبتا خوبي مطابق با مصوبه مذكور حاكم 
اس��ت و مش��كلاتي كه تا پيش از اين در حوزه محتواي 
اين پيامك ها بوده با تصميمات اخذ شده و هماهنگي هاي 
صورت گرفته، كاهش يافته است. وي افزود: در اين زمينه 
مطابق با ضوابط محتوايي پيام رسان ها كه بر اساس ضوابط 
محتوايي نش��ر ديجيتال مصوبه هيات وزيران تهيه شده 
است، بسياري از مشكلات محتوايي در پيامك ها رفع شده 
اس��ت. پاسخگويان در اين زمينه مشخص هستند و اخذ 
مجوز از طريق وزارت ارش��اد صورت مي گيرد. در همين 

حال سامانه هاي 800 و 10001314 براي دريافت و عدم 
دريافت پيامك ها و نيز ارائه شكايت از سوي كاربران ايجاد 

شده است. 
معاون محت��واي مركز ملي فضاي مج��ازي با تاكيد 
ب��ر اينكه معتقديم س��اماندهي كلي در ح��وزه محتواي 
پيامك ه��اي انبوه صورت گرفته و مثبت اس��ت و با بيان 
اينكه گزارش اين جلس��ات هر 6ماه يك بار به مركز ملي 
فض��اي مجازي ارائه مي ش��ود، گفت: هم اكنون مش��كل 
اساسي مربوط به يك سري از اقدامات فني و زيرساختي 
است كه در دستور بررسي كارگروه ساماندهي پيامك هاي 

انبوه قرار دارد. 
وي توضيح داد: مش��كلي كه كارب��ران تلفن همراه 
ب��ا آن روبه رو هس��تند، اين اس��ت كه در س��امانه لغو 
پيامك هاي تبليغات��ي كه وزارت ارتباط��ات راه اندازي 
كرده اس��ت براس��اس درخواس��ت مش��ترك براي لغو 

س��رويس تمام پيام هاي تبليغاتي وي قطع مي ش��ود و 
مشترك قدرت انتخاب پيامك ها را متناسب با خواسته 
خود ندارد. خوراكيان با بيان اينكه پيامك هاي تبليغاتي 
در صورت تمايل مش��ترك بايد متناسب با شغل، سن 
و ش��رايط اجتماعي هر فرد ارسال شود، اضافه كرد: ما 
معتقدي��م كه در صورت تمايل مش��ترك براي دريافت 
پيامك تبليغاتي، وي بايد بسته محدودي از پيامك ها را 

با موضوعات مختلف انتخاب و دريافت كند. 
مع��اون مركز ملي فض��اي مجازي تصري��ح كرد: در 
ح��ال حاضر چنين قدرتي براي مخاط��ب وجود ندارد و 
درصورتي كه خواس��تار لغو پيامك هاي تبليغاتي باش��د 

به طور كل تمام سرويس هاي وي قطع مي شود. 
وي با اشاره به اينكه اغلب كاربران از حجم سرويس 
تبليغات پيامكي ناراضي هس��تند ام��ا نمي خواهند كه 
به ط��ور كل تمام پيام ه��اي آنها قطع ش��ود، ادامه داد: 

موضوع ديگر اين است كه برخي كاربران نيز مي خواهند 
اين پيامك ها قطع ش��ود اما قطع نش��ده و پيامك هاي 
نامرتب��ط و نامربوط به ش��رايط سليقه ش��ان را دريافت 
مي كنن��د. خوراكي��ان با تاكيد براينك��ه اين موضوع در 
كارگروه ساماندهي پيامك هاي انبوه در حال بحث براي 
اتخاذ تصميم مناسب است، به مهر گفت: در بخش فني 
اين موضوع نيازمند اقدامات فني و زيرساختي از سوي 
وزارت ارتباطات هستيم تا بتوانيم اين شرايط را به نحو 

مناسب تري طراحي كنيم. 
مع��اون مركز ملي فضاي مجازي با اش��اره به كاهش 
حجم پيامك با توجه به حضور پيام رسان ها و شبكه هاي 
اجتماعي افزود: برآوردها نش��ان مي ده��د كه در فضاي 
فعلي بيش از يك هش��تم از تعداد پيامك هاي تبليغاتي 
كاهش يافته اس��ت. در عين ح��ال بازهم اين موضوع در 
دستور كار قرار دارد و ما در تلاشيم كه با موضوعات فني 
و زيرساختي، شرايط مطلوب شود و مشترك متناسب با 
شرايطش بتواند تنها بسته هايي از پيامك هاي مدنظر خود 
را درياف��ت كند. خوراكيان اضافه كرد: اين مورد را به طور 
رسمي مطرح كرده و دوستان ما در وزارت ارتباطات هم 
موضوع را قبول دارند. به همين دليل موضوع به اپراتورهاي 
موبايل ابلاغ شده كه اين مشكل حتما بايد حل شود. وي 
با تاكيد براينكه عدم لغو پيامك هاي تبليغاتي به خواسته 
مش��ترك از طريق سامانه 800 اختلال فني است، افزود: 
اين س��امانه بايد به گونه يي باشد كه درصورت مراجعه و 
درخواست مشترك، ديگر پيامك تبليغاتي دريافت نشود. 
ب��ه ويژه براي پيامك هزين��ه دار ارزش افزوده، حتما بايد 
كاربر بتواند حق انتخاب داشته و به هيچ وجه نبايد هزينه 

پيامكي كه انتخاب نكرده را پرداخت كند. 
مع��اون مركز ملي فضاي مجازي تصريح كرد: يكي از 
مشكلات اين است كه درصورت درخواست لغو مشترك 
ب��راي پيامك ه��اي تبليغاتي، پيامك هاي اطلاع رس��اني 
بانك ها نيز قطع مي شود كه اين موضوع نيز در حال رفع 
مشكل است. وي با تاكيد بر اينكه مساله اين است كه فرد 
بايد هزينه پيامكي را پرداخت كند كه خود انتخاب كرده 
اس��ت، اضافه كرد: موضوع س��اماندهي پيامك هاي انبوه 
تبليغاتي وارزش افزوده از نظر فني داراي اختلال است؛ ما 
در اين زمينه به وزارت ارتباطات تذكر داده ايم و دوستان 
وزارت ارتباطات هم به اپراتورها ابلاغ كردند. حتما پيگير 

هستيم تا اين مشكل برطرف شود. 

رويترز|
 وزارت امني��ت داخلي ايالات متحده امري��كا، حمله هكرهاي 
روسي به سيستم راي گيري انتخابات رياست جمهوري سال گذشته 

را در 21 ايالت اين كشور تاييد كرد. 
پس از انتخابات رياس��ت جمهوري ايالات متحده امريكا كه در 
نهايت دونالد ترامپ برنده آن شد، گمانه زني ها و شك و شبهه هايي 
درباره حمله هكرهاي روسي به سيستم راي گيري انتخابات در اين 
كشور ايجاد شد. اين هكرهاي روسي كه گفته مي شود دولت روسيه 
از آنها حمايت مي كرده اس��ت، به ايجاد اختلال در روند راي گيري 

انتخابات سال گذشته اقدام كرده بودند. 
به گفته مقامات امنيتي اين كش��ور، اين بدان معنا نيس��ت كه 
نتايج انتخابات رياست جمهوري امريكا تغيير كرده يا دستكاري شده 
اس��ت. ضمنا اطلاعات ارائه  ش��ده هرگونه سرقت اطلاعات يا نصب 

بدافزار از سوي هكرها را روي سيستم هاي انتخاباتي رد مي كند. 
جان��ت مانفرا، معاون وزير امور خارج��ه  امريكا در حوزه  امنيت 
سايبري و ارتباطات، طي جلسه يي با اعضاي كميته  جاسوسي سناي 
امريكا اعلام كرد شبكه  سيستم انتخابات سال گذشته امريكا در 21 
ايالت توس��ط هكرهاي روسي مورد حمايت دولت اين كشور، مورد 
حمله قرار گرفته بوده اس��ت. وزارت امنيت داخلي كش��ور امريكا 
اين حمله را تاييد كرده اما از ذكر نام دقيق ايالت هاي مورد نظر 
طفره رفته اس��ت. اين در حالي است كه پيش تر هم روسيه تمام 
اي��ن اتهام��ات مداخله جويانه و جاسوس��ي را رد كرده بود. البته 

تماس هاي برقرار ش��ده با ش��ماري از مقام��ات اجرايي در زمينه  
انتخابات، نام ايالت هايي را كه مورد حمله قرار گرفته اند، مشخص 
كرده است. ايالت هاي آلاباما، كلورادو، فلوريدا، مينسوتا، تگزاس و 
واشنگتن از جمله ايالاتي بودند كه اعلام كرده بودند، مورد هجوم 
و حملات س��ايبري هكرهاي روس��ي قرار گرفته بودند كه البته 
به گفت��ه آنها، اين حملات موفقيت آميز نبوده اس��ت. ايالت هاي 
آريزونا و ايلينوي هم تاييد كرده بودند كه س��ال گذش��ته، هدف 
اين هكرها واقع شده بودند. گزارش ها و پيگيري هايي كه نزديك 
به يك سال به طول انجاميد، گمانه زني ها درباره حملات هكرهاي 
روسي در روند انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا را تاييد كرد و 
موجب شد مقامات مسوول براي ارتقاي سيستم امنيتي انتخابات 

در سال هاي آينده بيشتر آماده شوند. 

فارس|
معاون نوآوري و فناوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، 
از مذاكره با 50 شركت و بانك در ايران و شركت هاي تراز اول 
در دنيا براي اس��تقرار در پارك علم و فناوري ICT خبر داد و 
گفت: براي سرمايه گذاري در اين پارك با 5 شركت بين المللي 

در حال مذاكره هستيم. 
 دواي��ي معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاع��ات به همراه س��ورنا س��تاري معاون علم��ي و فناوري 
رييس جمه��وري از پ��ارك علم و فناوري ارتباط��ات و فناوري 

اطلاعات بازديد كردند. 
دواي��ي با ارائه توضيحاتي درباره اه��داف و كاركرد هاي اين 
پ��ارك علم و فناوري و اش��اره به اينك��ه در اين پارك خدمات 
مبتني بر پشتيباني فناورانه است، گفت: اين پارك در حوزه هاي 
حمل و نقل هوشمند و در بخش الكترونيك فعاليت مي كند. 

دواي��ي تصريح كرد: ب��راي حضور ش��ركت هاي حمل نقل 
بين المللي با اين شركت ها در حال مذاكره هستيم. 

وي از راه اندازي خوش��ه هاي مدل اقتصادي و خوش��ه هاي 
فناوري كارك��ردي مديريتي در اين پارك خبر داد و افزود: در 
زمينه س��اخت اين پارك تجربياتي در كشور وجود دارد اما در 

تراز جهاني نياز به تجربيات بيشتري داريم. 
دوايي با اشاره به قرار گرفتن پارك علم و فناوري ارتباطات 
و فناوري اطلاعات در كنار پارك سلامت از امكان همكاري اين 

دو پارك در حوزه اينترنت اش��يا خبر داد. وي از مذاكره با 50 
ش��ركت و بانك در ايران و ش��ركت هاي تراز اول در دنيا براي 
اس��تقرار در پارك خبر داد و گفت: براي سرمايه گذاري در اين 

پارك با 5 شركت بين المللي در حال مذاكره هستيم. 
معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
تاكيد ك��رد: برنامه كليدي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در اين دوره، توس��عه كسب و كار ها است و ما به طور جدي به 

دنبال تقويت آن هستيم.
وي به تدوين و ابلاغ آيين نامه پيوس��ت فناوري براي انجام 
مناقصات اش��اره كرد و گفت: اين پيوس��ت با هدف حمايت از 
كالاي ب��ا كيفيت ايراني و توس��عه فناوري در كش��ور تدوين و 

ابلاغ شده است. 

مذاكرهبا5شركتبينالملليبرايسرمايهگذاريدرپاركفناوريهكسيستمانتخاباتيامريكاتاييدشد

فراسوسايبر

 مشبل|
يك ش��ركت فناوري بالشي آبي ساخته كه با تنظيم دماي خود، كيفيت خواب كاربر 
را ارتقا مي دهد. ش��ركتي فرانسوي بالشي آبي به نام Moona ساخته كه با تنظيم دما، 
كيفي��ت خ��واب كاربر خود را ارتق��ا مي دهد. اين بالش مجهز به يك اپليكيش��ن موبايل 
است كه حركات فرد را طي شب رديابي و با توجه به آن دماي گجت را تنظيم مي كند. 
به نوش��ته وب س��ايت كالا، اين نخستين گجت هوشمندي اس��ت كه با تنظيم دماي 
بال��ش، كيفيت خواب كارب��ر خود را ارتقا مي دهد. بدن فرد در مراحل مختلف ش��ب به 
دماه��اي مختلفي ني��از دارد. بنابراين بالش مونا با درك الگوه��اي خواب كاربر و تنظيم 
دماي س��ر و گردن به خواب كمك مي كند. درهمين راس��تا براي آنكه فرد خواب بهتري 

داشته باشد، آب سرد و براي بيدار كردن او آب گرم در بالش جريان مي يابد. 

 نيواطلس|
 ي��ك ش��ركت امريكاي��ي قرار اس��ت از ط��رح اوليه 
فضاپيمايي بي سرنش��ين ب��راي كاوش در پلوتو رونمايي 
كند كه روي س��طح س��ياره مي جهد تا نمونه و اطلاعات 

جمع آوري كند. 
 )Global Aerospace Corporation )CAG شركت امريكايي
قرار است طرح اوليه از فضاپيمايي بي سرنشين براي كاوش در 
پلوتو را رونمايي كند كه قادر به جهيدن روي س��طح س��ياره 
Pluto Hop. Skip and Jump است. طرح اوليه ماموريت 

 در س��مپوزيوم طرح ه��اي اولي��ه ن��وآور ناس��ا نماي��ش داده 

خواهد ش��د.  فضاپيما مذكور نه تنها قادر به فرود آس��ان 
بر س��ياره كوتوله اس��ت بلكه به طور خودكار خود صدها 
كيلومتر را از يك نقطه به نقطه يي ديگر مي پرد و س��طح 
يخ زده س��ياره را بررس��ي مي كند. اين طرح اوليه با توجه 
به جاذبه گرانش��ي اين سياره كه 06/0 درصدجاذبه زمين 
اس��ت و اتمس��فر مملو از نيتروژن و متان آن ارائه ش��ده 
است. در اين ايده اوليه بالني با قطر 80 متر فضاپيما را به 
سمت پلوتو مي برد. همچنين بالن مي تواند با سرعت بيش 
از 48 هزار كيلومتر برس��اعت حركت كند و فقط با تكيه 
بر نيروي جاذبه اين س��ياره از سرعت خود كاسته و آماده 

فرود مي ش��ود. در اين نقطه بالن از فضاپيما جدا مي شود. 
همچنين فضاپيما پس از فرود، وارد فاز »جهش« مي شود 
و با وارد كردن نيرويي كم صدها كيلومتر را با جهش طي 
مي كند. اين فضا پيما در مدت اقامت خود در پلوتو ريشه 
اين س��ياره كوتوله، بخش هاي زير پوسته يي، گازشناسي 
س��طحي و دماي اتمس��فر اين س��ياره را بررسي خواهد 
كرد. ع��لاوه بر آن نمونه هايي از س��ياره ب��راي مطالعات 
آزمايش��گاهي جم��ع آوري مي كند. به هرح��ال اين طرح 
اوليه هن��وز در مراحل اوليه آزمايش هاي فيزيكي اس��ت 
تا در صورت تاييد وارد بخش طراحي و ساخت مي شود. 

ارتقايكيفيتخواببااينبالشآبي رونماييازطرحاوليهفضاپيمايجهنده

رويدادفضا
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چهره هاي استاني

 خودداري از ماليدن خون دام هاي نذري به سر 
و صورت

بندرعباس| مديركل دامپزش��كي استان هرمزگان 
از مردم و هيات هاي مذهبي خواس��ت در ايام عزاداري، 
دام ه��اي نذري خ��ود را در كش��تارگاه ها ذبح كنند و از 
ماليدن خون دام هاي نذري به س��ر و صورت خودداري 
كنند. به گزارش ايسنا، محمد جانباز در جمع خبرنگاران 
افزود: م��ردم و هيات هاي مذهبي، به علت خطر انتقال 
بيماري هاي مش��ترك دام و انس��ان دام هاي خود را در 
كش��تارگاه ها با نظارت گروه هاي دامپزشكي استان ذبح 
كنند. وي اضافه كرد: ۳۰ گروه ثابت و سيار دامپزشكي 
در استان بر ذبح دام ها نظارت دارند. جانباز همچنين از 
مردم خواس��ت به علت خطر ابتلا به بيماري تب كريمه 
كنگو از رفتارهاي پرخطر مانن��د ماليدن خون دام هاي 

نذري به سر و صورت خود پرهيز كنند. 

 مراسم معارفه شهردار جديد كرج برگزار شد 
؟؟؟؟؟| اين مراس��م كه در س��الن شهيدان نژادفلاح 
كرج برگزار ش��د، اصغر نصيري به عنوان شهردار جديد 
كرج معرفي و از خدمات ش��هردار پيشين قدرداني شد. 
در اين مراس��م جمع زيادي از مس��وولان و شهروندان 
حضور داش��تند و س��خنرانان نيز به ارائه خدمات چند 
ساله ش��هردار پيش��ين پرداختند و اعلام كردند كه در 
كنار ش��هردار جديد نيز خواهند بود تا بتواند خواس��ته 

شهروندان را جامه عمل بپوشاند. 

 وزش باد شديد در شمال سيستان وبلوچستان
زاه�دان| س��رعت وزش ب��اد دي��روز در ش��مال 
سيستان وبلوچس��تان به 7۰ كيلومتر بر س��اعت رسيد. 
كارشناس هواشناسي استان با بيان اين مطلب، گفت: بر 
اثر وزش اين باد شديد، ميزان غلظت گرد و غبار هوا به 
بيش از دو برابر حد مجاز رسيد و شعاع ديد در ايستگاه 
فرودگاهي زابل به سه هزار متر كاهش يافت. ملاشاهي 
با بيان اينكه از بعدازظهر ديروز از شدت وزش باد كاسته 
ش��د، افزود: وزش باد تا پايان هفته در منطقه سيستان 
ادامه دارد و روز جمعه دوباره سرعت آن افزايش مي يابد.

 چرا سد لاستيكي سرخرود جابه جا شد؟
س�اري| بخش��دار س��رخرود گفت: جابه جايي سد 
لاستيكي سرخرود با نظر كارشناسان صورت گرفته است. 
سيداحمد هاشمي با بيان اينكه سه منطقه از ابتداي طرح 
براي احداث سد لاستيكي مشخص شده بود، اظهار كرد: 
سد لاس��تيكي س��رخرود با هدف تامين آب كشاورزي، 
جمع آوري آب هاي سرگردان و جلوگيري از سيلاب هاي 
كوچك كلنگ زده ش��د. وي با بيان اينكه براساس قانون 
اراضي موردنياز دولت ب��راي هر پروژه دولتي در طرحي 
به نام تملك اراضي دراختي��ار آن قرار مي گيرد، تصريح 
كرد: براي اين س��د لاس��تيكي آب منطقه يي مازندران 
كارشناسي و مطالعات لازم را انجام و سه نقطه در مسير 
رودخانه هراز را براي احداث سد مناسب تشخيص داد كه 
از لحاظ زمين شناسي و حجم آبگيري اين سه جا تفاوتي 
با هم ندارند. اين مقام مس��وول خاطرنشان كرد: نزديكي 
به شهر و توجه به زمينه گردشگري در كنار كشاورزي از 

مزاياي اين جابه جايي است. 

 110ميليارد تومان تسهيلات براي دانشجويان 
دكترا

رش�ت| مجتبي ش��ريعتي معاون آموزش��ي وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري در مراسم آغاز سال تحصيلي 
دانش��گاه ها در دانش��گاه گيلان گفت: براي دانشجويان 
مقطع دكترا امسال 11۰ ميليارد تومان تسهيلات درنظر 
گرفته شده است. ش��ريعتي با بيان اينكه امسال اعتبار 
تسهيلات بانكي به دانشجويان دكترا 5۰ ميليارد تومان 
افزايش يافته است، افزود: سقف وام دانشجويان اين مقطع 
تحصيلي امسال تغييري نكرده تا همه دانشجويان دكترا 
بتوانند از اين تسهيلات اس��تفاده كنند. وي در ادامه با 
اشاره به اينكه ايران با داشتن دو دانشگاه علمي-كاربردي 
و فني و حرفه اي توان بسيار بالايي براي كارآفريني دارد، 
گفت: متاس��فانه بين دانشگاه ها و بازار كار فاصله بسيار 
زيادي اس��ت كه اين فاصله بايد كم ش��ود تا بازار كار از 
افراد متخصص دانشگاهي پر شود. معاون آموزشي وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري اضافه كرد: بهترين راه در زمان 
كنوني براي كمك به دانشگاه ها استفاده از خيران است. 

 اعتبار قنات قصبه حدود 3 برابر افزايش يافته است
؟؟؟؟| مدي��ركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردش��گري خراس��ان رضوي اعلام كرد: امس��ال اعتبار 
قنات قصبه به حدود سه تا چهار برابر افزايش پيدا كرده 
اس��ت. محمدرحيم رهنما در نشست خبري به مناسبت 
هفت��ه جهاني جهانگردي با بيان اينكه اقداماتي كه بايد 
در سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
اس��تان انجام گي��رد را در 11 بند خلاصه كرديم، اظهار 
ك��رد: هوشمندس��ازي و اتصال به بخ��ش خصوصي دو 
رويكرد مهمي اس��ت كه دنبال مي كنيم، در اين راس��تا 
سايت هايي را به سه زبان فارسي، عربي و انگليسي به ويژه 
به زبان عربي راه اندازي خواهيم كرد. وي خاطرنشان كرد: 
يك��ي از اقداماتي كه بايد انجام گيرد ارتقاي س��اختاري 
س��ازمان ميراث فرهنگي صنايع دس��تي و گردشگري 
است، در 28 شهرستان خراسان رضوي 18 نمايندگي، 9 
اداره داريم و در يك شهرستان نيز نمايندگي وجود ندارد 

در واقع نمايندگي ها بايد به اداره تبديل شوند. 

 مترو تهران-كرج-هشتگرد تا پايان امسال 
راه اندازي مي شود

كرج| معاون وزير و مديرعامل ش��ركت مادرتخصصي 
عمران شهرهاي جديد كشور گفت كه مترو تهران-كرج- 
شهر جديد هشتگرد تا پايان س��ال جاري به بهره برداري 
مي رس��د. حبيب الله طاهرخاني ديروز در نشست بررسي 
مش��كلات ش��هر جديد هش��تگرد ازجمله مترو با حضور 
مسوولان استان البرز و شهرستان ساوجبلاغ، با بيان اينكه 
در شرايط فعلي ساخت و احداث هيچ ايستگاهي در برنامه 
ما نيست، افزود: اولويت كاري ما راه اندازي مترو شهر جديد 
هشتگرد تا پايان سال جاري و تحقق اين وعده است. او با 
بيان اينكه معارضين شهري در مسير مترو موجب طولاني 
شدن اجراي پروژه شده است، از معاون عمراني استانداري 

البرز خواست نسبت به رفع آن اقدام كند. 

اخبارشهرستانها

يزد| مديركل راهداري و حمل و نقل 
جاده يي استان يزد گفت: بيشتر اعتبارات 
اس��تاني كه به راهداري تعل��ق مي گيرد از 
رديف ماده 18۰ ملي است كه متاسفانه تاكنون 
تخصيص مناس��بي نداشته و همين امر س��بب كند شدن اجراي 
پروژه هاي راهداري شده است. به گزارش تسنيم، محسن صادقيان 
با اش��اره به اينكه ايمني جاده ها رويك��رد اول اداره كل راهداري و 
حمل و نقل جاده يي اس��تان يزد است، اظهار داشت: در اين زمينه 
بيش از هشت ماه بررسي دقيق صورت گرفت و امروز ما بانك هاي 
اطلاعاتي خوبي را تش��كيل داده ايم كه بايد به تحليل آن بپردازيم. 
وي خاطرنش��ان كرد: در بحث حمل و نقل مشكلاتي از گذشته ها 
وجود دارد كه نمي توان انتظار داش��ت اين مشكلات در كوتاه مدت 
برطرف شود، ولي اگر با گذشت زمان بتوانيم نسبت به رفع آن اقدام 
كنيم بسيار ارزشمند است. مديركل راهداري و حمل و نقل جاده يي 
استان يزد گفت: يكي ديگر از مشكلات راه هاي استان خسارتي است 
كه تردد كاميون هاي حمل م��واد معدني به جاده ها وارد مي كنند. 
صادقيان خاطرنش��ان كرد: عمده جاده ها با يك لايه آسفالت و عمر 
چندين ساله هنوز مورد استفاده هستند كه اصلا براي عبور كاميون 
ساخته نشده و مناسب نيست. اين مقام مسوول تصريح كرد: به هر 
صورت كاميون ها، در حال تردد در اين جاده ها هس��تند و خسارت 
ناش��ي از آن به جاده وارد مي ش��ود به همين دلي��ل بايد به دنبال 
رفع اين خسارت ها از محل اعتبارات معادن باشيم. صادقيان افزود: 
در صورتي كه مس��يرهاي روس��تايي و فرعي را هم به دوربين ثبت 
تخلفات مجهز و ش��يب ش��يرواني اين جاده ها را هم اصلاح كنيم، 

ميزان تلفات و كشته ها هم كاهش پيدا مي كند. 

تخصيص نا مناسب اعتبارات 
مشكل پروژه هاي راهداري يزد 

سيستان و بلوچس�تان| بخشدار 
مرك��زي خ��اش گف��ت: ۳۰۰۰هكتار از 
باغ هاي بخش مركزي خاش اختصاص به 
پسته دارد و س��الانه ۳۶ هزار تن محصول از 
اين سطح برداشت مي شود. مجتبي شجاعي در گفت وگو با ايسنا 
افزود: محصول پس��ته اين منطقه با وجود مرغوبيت به دليل نبود 
صنايع بس��ته بندي نمي تواند با محصول ديگر نقاط كشور رقابت 
كند و به صورت فله يي به رفس��نجان حمل مي شود و با نام پسته 
رفسنجان به بازارهاي بين المللي عرضه مي شود. وي نداشتن مجوز 
صادرات براي پسته كاران خاش را از ديگر مشكلات باغداران اعلام 
كرد و گفت: به علت انحصار فرآيند صادرات پس��ته عمده س��ود 
پس��ته كاران عايد دلالان و واسطه گران مي شود. به گفته شجاعي 
ورود بخ��ش خصوصي به حوزه فرآوري محصول پس��ته مي تواند، 
اقتصاد كش��اورزي منطقه را رونق دهد و زمينه اشتغال جوانان را 
فراهم آورد. بخش��دار مركزي خاش گف��ت: ۳۰۰هكتار از باغ هاي 
بخش اين به كش��ت انگور، 1۰۰هكتار به ميوه هاي س��ردرختي و 
۶۰۰ هكتار به كشت انار اختصاص دارد. وي با اشاره به مرغوبيت 
محصول انار منطقه افزود: عمده  اين محصول در مناطق س��نگان، 
پش��ت كوه و دشت آبخوان برداشت مي شود. شجاعي همچنين از 
وج��ود 1۰۰۰ واحد گلخانه يي در بخش مركزي خاش خبر داد و 
گفت: اين بخش از نظر تعداد گلخانه رتبه نخست استان سيستان 
و بلوچس��تان را دارد. وي اعلام كرد: بخش مركزي خاش با توليد 
س��الانه ۳95۰تن گوشت سفيد از ۳1واحد مرغداري و 295۰ تن 
گوشت قرمز از 8۰ واحد گاوداري سنتي و ۳ واحد گاوداري صنعتي 

نقش مهمي در تامين پروتئين استان دارد. 

برداشت سالانه 36هزار تن 
پسته در خاش

بوش�هر| رييس س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان بوش��هر گفت: 
در كارگروه تس��هيل و رف��ع موانع توليد 
يك هزار و 14۰ميليارد ريال تسهيلات براي 
پرداخت به واحدهاي اين دو بخش تصويب ش��د. سيدحس��ين 
حسيني محمدي ديروز در گفت وگو با ايرنا افزود: امسال صاحبان 
21۰واحد صنعتي براي استفاده از تسهيلات حل مشكلات توليد 
در اس��تان بوش��هر نام نويسي كردند كه براي رس��يدگي به اين 
پرونده ها تاكنون 84 واحد صنعتي و معدني در كميته بررس��ي 
كارگروه تس��هيل و رفع موانع توليد پذيرش شده اند. وي با اشاره 
به اينكه 18 واحد توليدي و معدني براي دريافت تس��هيلات به 
بانك ها معرفي شده اند، بيان كرد: تاكنون ۳۰ميليارد ريال به اين 
واحدها پرداخت شده است. اين در حالي است كه 18 واحد ديگر 
براي دريافت 17۳ميليارد ريال در حال پيگيري هستند. رييس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت: با پرداخت 
تسهيلات طرح بازسازي و نوسازي صنايع در سه بخش بازسازي، 
نوسازي و تكميل واحدهاي با ۶۰ درصد پيشرفت فيزيكي به بالا 
اجرا مي شود. حس��يني محمدي بيان كرد: انتخاب بانك با خود 
متقاضيان است و پس از ثبت نام و دريافت كد رهگيري مي توانند 
براي پيگيري به سازمان صنعت، معدن و تجارت مراجعه كنند. 
وي رونق اقتصادي در عرصه واحدهاي توليدي، صنعتي و معدني 
را از اولويت هاي اس��تان بوش��هر دانس��ت و اظهار داشت: در اين 
ارتباط كارگروه تس��هيل و رفع موانع توليد تش��كيل مي شود و 
راهكاره��اي لازم را ب��راي حل مش��كلات واحده��اي صنعتي و 

توليدي ارائه مي كند.

تصويب 1140ميليارد ريال براي 
رونق واحدهاي صنعتي بوشهر

خراسان رضوي| سرپرست معاونت 
هماهنگ��ي ام��ور اقتصادي اس��تانداري 
خراس��ان رض��وي گف��ت: اي��ن اس��تان 
آمادگ��ي انعقاد ق��رارداد ب��ا برندهاي مطرح 
خودروس��ازي دنيا را براي س��اخت محصولات با رويكرد صادراتي 
دارد. علي رس��وليان ديروز افزود: با س��اخت محص��ولات برندهاي 
مطرح خودروسازي و استفاده از ظرفيت هاي خودروسازان خراساني 
مي ت��وان نياز كش��ورهاي همجوار را تامي��ن ك��رد. وي ادامه داد: 
شركت هاي خودروسازي در خراس��ان رضوي به ويژه ايران خودرو 
در سال هاي اخير پيش��رفت قابل توجهي داشته اند و علاوه بر ارائه 
محصولات جديد سطح كيفي توليدات خود را افزايش داده و اشتغال 
فراوان ايجاد كرده اند. سرپرس��ت معاونت هماهنگي امور اقتصادي 
استانداري خراس��ان رضوي گفت: هم اينك ايران خودرو خراسان 
علاوه بر توليد اختصاصي پژو، در حوزه توليد خودروهاي شاسي بلند 
از جمله هايما و سوزوكي ورود كرده و بازار خوبي در داخل كشور به 
دست آورده است. وي افزود: شركت ايران خودرو خراسان مي تواند 
با مونتاژ قطعات خودروهاي شركت هاي صاحب نام دنيا بازار خوبي 
در داخل و خارج از كش��ور داشته باش��د. با اين حال هنوز سرعت 
پيش��رفت صنعت خودروسازي در كشور از خودروسازان دنيا كمتر 
اس��ت و بايد با تقويت صنعت قطعه سازي در داخل بتوان علاوه بر 
ارائه محصولات جديد كاملا ايراني به سمت توليد خودروهاي برقي و 
پيشرفته رفت. رسوليان بر تقويت بخش قطعه سازي خراسان رضوي 
تاكيد و بيان كرد: صنعت قطعه سازي در اين استان سهم بالايي از 
توليد و اشتغال دارد و به درجه يي از كيفيت رسيده كه مي تواند نياز 

كشورهاي همجوار را هم تامين كند. 

آمادگي براي توليد محصولات 
برندهاي مطرح خودروسازي

»تعادل« تفاهمنامه ايران و عمان در خصوص صادرات خرما را بررسي مي كند

تغيير مسير صادرات خرماي ايران
اتاق ايران و عمان و 8 استان خرماخيز كشور تفاهمنامه همكاري امضا كردند

معاون رييس جمهوري مطرح كرد

نگاه ويژه دولت به مرز مهران 
چند سالي است كه با گس��ترش راهپيمايي هاي 
ايام مح��رم و اربعين مرز مهران براي ايرانيان اهميت 
خاصي پيدا كرده و رس��انه هاي گروه��ي هم فرآيند 
توس��عه اين منطقه را زير ذره بي��ن تحليل ها و اخبار 
خود برده اند. شهري مرزي كه بخشي از ظرفيت هاي 
انتقال راهپيمايان اربعين ب��ه عراق را به عهده دارد و 
با توجه به حضور ده ها هزار زائر در هر س��ال نيازمند 
تكميل زيرس��اخت هاي خود در حوزه هاي گوناگون 
است. بر اساس اين اهميت راهبردي است كه معاون 
رييس جمهور و رييس س��ازمان اداري و اس��تخدامي 

كش��ور مي گويد: دولت نگاه وي��ژه به مرز مهران دارد. 
به گزارش مهر، جمش��يد انصاري ديروز در بازديد از 
زيرس��اخت هاي مرز مهران اظهار داش��ت: با توجه به 
حجم تردد از مرز مهران در اربعين دولت نگاه ويژه به 
اين مرز دارد و در تدارك است تا كمك هاي بيشتري 
را براي تس��هيل و روان س��ازي تردد زائران از اين مرز 

بين المللي انجام دهد. 
وي گفت: در فصلي از س��ال كه حج��م زيادي از 
ترددها از مرز مهران ص��ورت مي گيرد با برنامه ريزي 
منطقي و مجموعه مطالعات در اين زمينه براي تسهيل 

در تردد زائران انجام شده است. معاون رييس جمهور 
افزود: بخش بيشتري از جاده ارتباطي محور ايلام به 
مهران كه از س��اليان گذش��ته در حال بهسازي است 
امسال به بهره برداري مي رسد و تا سال 97 اين محور 

كار بهسازي آن به اتمام خواهد رسيد.
انص��اري اضافه ك��رد: آنچه مس��وولان در زمينه 
تس��هيلات بيش��تر به زائران در اين مرز نياز دارند به 
دولت منتقل خواهد ش��د تا زائران با آس��ايش و رفاه 
بيشتري تردد كنند. وي اظهار كرد: براي تردد از مرز 
مهران پيش بيني هاي خوبي از جمله افزايش گيت هاي 
ورود و خروج و نيز برقراري امنيت در اين مرز صورت 
مي گيرد. بازديد از زيرس��اخت هاي م��رز بين المللي 
مهران براي تردد زائران اربعين حس��يني و ش��ركت 
در ش��وراي اداري اس��تان از برنامه هاي سفر جمشيد 
انصاري معاون رييس جمهور و رييس س��ازمان اداري 

و استخدامي كشور به استان ايلام است. 

گروه ايران  
 »ات��اق مش��ترك اي��ران و عم��ان، انجمن ملي 
خرم��اي ايران و هش��ت اتاق بازرگاني اس��تان هاي 
خرماخيز كش��ورمان با امض��اي تفاهمنامه يي براي 
توس��عه صادرات محص��ول خرما به سراس��ر جهان 
هم پيمان شدند.« اين خبري است كه روز گذشته در 
ويترين رس��انه هاي گروهي نشست تا بعد از مدت ها 
چش��م انداز اميدبخش تري پي��ش روي فعالان حوزه 

توليد و تجارت اين محصول گشوده شود. 
واقعيت آن اس��ت، كارشناس��ان و فع��الان حوزه 
كشاورزي مدت هاست كه از وضعيت توليد، برداشت، 
نگهداري، بسته بندي و صادرات خرما كه نيازمند ايجاد 
يك ساختار قوام يافته و مدرن است، گلايه مي كنند. 
چالش ها و مشكلاتي كه نرخ رشد توليد خرما در ايران 
را در محدوده 2 درصد قرار داده، در حالي كه در همين 
بازه زماني كشورهايي مانند تونس و عراق، رشدهايي 

نزديك به ۶۰ درصد را تجربه كرده اند. 
پايين بودن عملكرد در هر هكتار، س��نتي بودن 
س��اختار توليد، تغذيه نامناس��ب زمي��ن، حد بالاي 
ضايع��ات به هن��گام توليد، نبود مكانيزاس��يون، بالا 
بودن تعرفه واردات تجهيزات لازم براي بس��ته بندي 

محصولات، عدم بهره گيري توليدكنندگان از دانش 
روز، كمبود نقدينگي در صنايع تبديلي و ورود افراد 
غيرمتخصص از ديگاه كارشناسان عوامل اصلي بروز 

چالش ها در حوزه توليد تا مصرف خرماست. 
بنابراي��ن تفاهمنامه ي��ي كه روز گذش��ته ميان 
اتاق اي��ران و عم��ان و اتاق هاي بازرگاني 8اس��تان 
خرماخيز منعقد شده، بايد برنامه ريزي هاي عملياتي 
براي پايين بخش��يدن به اين مشكلات را پيش بيني 
كرده باش��ند. بررس��ي مجموعه اظهارنظرهايي كه 
نش��ان مي دهد در صورت عملياتي ش��دن برنامه ها، 
توليد كنندگان و صادركنندگان اين محصول روزهاي 

روشن تري را در پيش خواهند داشت. 

 استفاده از ظرفيت هاي عمان در توسعه 
صادرات خرما

با امضاي يك تفاهمنامه، اتاق مش��ترك ايران و 
عمان، انجمن ملي خرم��اي ايران و 8 اتاق بازرگاني 
اس��تان هاي خرماخي��ز كش��ور براي فراه��م كردن 
زمينه هاي صادرات خرما از طريق منطقه آزاد و بندر 

صحار عمان، هم پيمان شدند. 
به گزارش »تعادل« و به نقل از پايگاه اطلاع رساني 

اتاق ش��يراز، بر اس��اس اين تفاهمنامه اتاق مشترك 
ايران و عمان، روساي اتاق هاي استان هاي خرماخيز 
شامل اتاق كرمان، شيراز، اهواز، بندرعباس، بوشهر، 
زاهدان و خرمش��هر و همچنين انجمن ملي خرماي 
اي��ران متعهد مي ش��وند در ارتباط ب��ا فراهم كردن 
زمينه هاي صدور خرماي اي��ران به بازارهاي جهاني 
مانن��د امريكا، چين و كش��ورهاي امريكاي لاتين از 
طريق منطقه آزاد و بندر صحار عمان همكاري كنند. 
از اهداف اصلي انعقاد اي��ن تفاهمنامه، همكاري 
صادركنندگان خرماي ايران با ش��ركت هاي عماني، 
استفاده از زيرس��اخت ها و تسهيلات مالي، گمركي 
و صادرات كش��ور عمان و منطقه آزاد و بندر صحار، 
استفاده از مزاياي موافقتنامه هاي ترجيحي گمركي 

بين كشور عمان و ساير كشورهاست. 
نايب ريي��س اتاق اي��ران در حاش��يه امضاي اين 
تفاهمنامه گفت: اين ابتكار عمل اتاق مشترك ايران 
و عمان براي ارتباط يك تش��كل و اتاق مش��ترك و 
همچنين اس��تان هاي خرماخيز ج��اي تقدير دارد و 

مي تواند به ساير تشكل ها هم تسري پيدا كند. 
پدرام س��لطاني افزود: يكي از آس��يب هاي ما در 
صادرت و به ويژه در صادرات محصولات كش��اورزي، 

انج��ام خرده صادرات اس��ت و همين خرده صادرات 
اعتبار ايران را در كشورهاي ديگر زير سوال مي برد. 

به گفته نايب رييس اتاق ايران در حوزه خرما بايد 
چهار يا پنج برند معتبر ملي باشد و همه صادرات با 
برند همين شركت ها انجام شود، چراكه شركت هاي 
كوچ��ك نمي توانند برندس��ازي كنند و از بس��ياري 

فن هاي بازاريابي و فروش هم آگاه نيستند. 

 افزايش صادرات به 30درصد
رييس انجمن ملي خرماي ايران هم در حاش��يه 
امضاي اين تفاهمنامه گفت: عمان جايگزين مناسبي 
ب��راي كش��ورهاي حاش��يه خليج فارس اس��ت و به 
لح��اظ روح همكاري و نزديكي فرهنگي با ايران هم 

همخواني زيادي با ما دارد.
محس��ن رش��يدفرخي اف��زود: در ح��ال حاضر 
2۰ درص��د توليد خرماي كش��ور صادرات مي ش��ود 
و م��ا اين قابلي��ت را داريم كه اي��ن را به ۳۰ درصد 
هم برس��انيم و البته نبايد به فكر افزايش بيش��تر از 
۳۰ درص��د صادرات ب��ود چراكه در اي��ن صورت در 
مصرف داخلي و همچنين قيمت خرما دچار مشكل 
مي ش��ويم. به گفته رييس انجمن خرما ثبت شركت 
در عمان با تامين مالي از طرف ايران و با مش��اركت 

اين 8 استان خرماخيز انجام خواهد شد. 

 تلاش براي رفع مشكلات بانكي
ريي��س اتاق مش��ترك ايران و عمان ه��م در اين 
نشس��ت با اش��اره به ظرفيت هاي عمان براي افزايش 
صادرات ايران به كشورهاي ديگر گفت: ثبت شركت 
در عمان بس��يار تسهيل ش��ده و همچنين براي رفع 
مشكلات بانكي نيز تلاش هايي صورت گرفته است تا 
هم صادركنندگان و هم واردكنندگان بتوانند كارهاي 

بانكي خود با عمان را به  صورت ال. سي انجام دهند. 
محس��ن ضرابي اف��زود: پيش  از اي��ن تفاهمنامه 
س��ه جانبه يي ميان اتاق مشترك ايران و عمان، بندر 
ويژه صح��ار و انجمن ملي خرما منعق��د كرده ايم و 
حال براي برنامه ريزي ه��اي داخلي، عملياتي كردن 
اهداف خود و همچنين هماهنگي ميان اس��تان هاي 
خرماخيز تفاهمنامه دوجانبه ديگري امضا مي كنيم.

 بازارهاي اصلي صادرات خرما
محسن رش��يدفرخي رييس انجمن ملي خرماي 
كش��ور حجم كل صادرات خرماي ايران را س��الانه 
حدود 15۰ هزار تن عنوان كرد و اظهار داشت: كمتر 
از 1۰ درصد خرما از كشورمان به هند صادر مي شود 

اما تلاش مي كنيم تا اين رقم را افزايش دهيم. 
رش��يدفرخي در م��ورد صادرات خرم��ا به چين 
تصري��ح ك��رد: مس��ائلي از قبيل تعرف��ه و مباحث 
قرنطينه ي��ي در حال حاضر مانع ص��ادرات خرماي 
ايران به چين است كه در سفر رييس جمهور چين به 
ايران يكي از مباحث مطرح شده رفع موانع صادراتي 
است كه اميدواريم اين سفر منجر به رفع اين موانع 
شود. رييس انجمن ملي خرماي كشور افزود: در حال 
حاضر بخشي از خرماي صادراتي كشورمان از طريق 
هنگ كنگ به چين صادر مي ش��ود. وي كش��ورهاي 

تونس، عربستان س��عودي و امارات را رقيب تجاري 
اي��ران در صادرات اي��ن محصول عن��وان و تصريح 
كرد: ب��راي افزايش صادرات به كش��ورهاي مختلف 
و همچنين براي جلب رضايت  كش��ورهاي متقاضي 
ش��كي نيس��ت كه بايد در تجهيز زيرس��اخت هاي 
صادراتي تلاش كنيم و اگرچه در س��ال هاي اخير در 
زمينه بسته بندي پيشرفت هايي به وجود آمده است 

اما اين مسائل بايد گسترش يابد. 
رش��يدفرخي با اش��اره ب��ه اينكه خرم��ا يكي از 
محصولات پرمصرف در كش��ور اس��ت، گفت: براي 
اينكه صادرات قيمت اين محصول در داخل كش��ور 
افزاي��ش نياب��د بايد تع��ادل بين مص��رف داخلي و 

صادرات وجود داشته باشد. 

 جلوگيري از صادرات فله اي
در ش��رايطي كه صادركنن��دگان خرما در فضاي 
بين الملل��ي ت��لاش مي كنن��د تا حج��م محصولات 
25۰گرم��ي،  بس��ته بندي هاي  در  را  صادرات��ي 
نيم كيلوي��ي و يك كيلوي��ي عرضه كنن��د، ايران در 
برخي برهه ه��ا اقدام به صادرات فله يي اين محصول 

پرمخاطب مي كند. 
علي محم��د صميمي، رييس انجمن ملي خرماي 
اي��ران در گفت وگ��و با س��ايت خبري ات��اق تهران، 
ص��ادرات فله يي خرم��اي ايران را تايي��د مي كند و 
مي گوي��د: »محص��ولات جانبي خرم��ا كمتر صادر 
مي ش��ود و بيشتر خرماي ايران را به شكل فله يي به 
كشورهاي ديگر مي فرستيم. محصولات جانبي خرما 
به ميزان بس��يار كمي صادر مي شود و معمولا تجار 
خارجي كه براي خريد خرما سراغ ما مي آيند، تمايل 

به خريد خرماي ايران به صورت فله يي دارند.«
عض��و هيات مديره انجمن ملي خرم��اي ايران در 
آسيب شناس��ي اين مش��كل گفت: ريشه اين مشكل 
ن��ه به خرماي اي��ران و نه به كارخانه ه��اي ايراني باز 
مي گردد. مس��اله اين است كه در كش��ورهاي ديگر 
تاكن��ون ب��راي محص��ولات جانب��ي خرم��اي ايران 
بازاريابي صورت نگرفته است و تقاضاي لازم براي اين 
محصولات در بازار كشورها وجود ندارد. متاسفانه توان 
مالي ش��ركت هاي ايراني براي توليد و بازاريابي براي 
محصولات جانبي خرما كم است و در صورت ورود به 

اين عرصه نمي توانند، جوابگوي هزينه ها باشند. 
صميمي ادامه داد: از س��وي ديگر ش��ركت هاي 
بزرگي نداريم كه ب��راي بازاريابي محصولات جانبي 
خرما س��ه تا چهارس��ال س��رمايه گذاري كنند تا در 
آينده جواب آن را بگيرند. ش��ركت هاي ما كوچكند 
و ظرفيت انجام سرمايه گذاري براي زمان طولاني را 
ندارند. از س��وي ديگر صنعت خرما هنوز به صنعت 
سودآوري تبديل نشده است كه انتفاع آن به سرعت 
نصيب ش��ركت ها شود و بتوانند از سود حاصل شده 

هزينه هاي آينده را تامين كنند. 
به گفته صميمي تجار از 78 كشور جهان خرماي 
اي��ران را به ص��ورت فله يي وارد مي كنند. ش��ايد در 
مواردي ش��يره خرما از ايران صادر ش��ده باش��د اما 
مي��زان صادرات اين محصول جانبي به س��طح قابل 

توجهي نرسيده است. 
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اقتصاد اجتماعي12
ايام محرم »پلاكت« اهدا كنيد

س��خنگوي سازمان انتقال خون از مردم خواست كه نذر 
اهداي خون خود را به روزهاي تاسوعا و عاشورا موكول نكنند 

و در طي ماه هاي محرم و صفر اقدام به اهداي خون كنند. 
بش��ير حاجي بيگي، با اشاره به موضوع نذر خون در ايام 
محرم، به ايس��نا گفت: همه س��اله با فرا رسيدن ماه محرم 
مردم كشورمان با توجه به اعتقادات مذهبي شان در روزهاي 
تاسوعا و عاشوراي حسيني براي اهداي خون به مراكز انتقال 
خون مراجعه مي كنند. خواهش ما اين است كه در راستاي 
تكري��م ارباب رجوع و حفظ كيفي��ت در كار اهداي خون، 
م��ردم از ابت��داي ماه محرم تا پايان م��اه صفر اهداي خون 
را انجام دهند و هم��ه روزه جهت اهداي خون به مراكز ما 
مراجعه كنند تا كاركنان ما بتوانند با وقت كافي جوابگوي 

اهدا كنندگان خون باشند. 
او با بيان اينكه نياز به خون هميش��گي بوده و مختص 
زمان خاصي نيست، افزود: خوشبختانه در ايران اهداي خون 
هيجاني، جاي خود را به اهداي خون مس��وولانه و آگاهانه 
داده اس��ت و در عي��ن حال به كفايت خون در كش��ور هم 
رسيده ايم. حاجي بيگي از مردم خواست كه با توجه به نياز 
مبرم بيمارستان هاي كشور به پلاكت جهت مصرف بيماران 
مبتلا به س��رطان و بيماري هاي خونريزي دهنده ارثي، در 
روزهاي محرم به جاي اهداي خون كامل، پلاكت ش��ان را 
به روش پلاكت فرزيس اهدا كنند. بر اين اس��اس مردم در 
هنگام مراجعه به مراكز اهداي خون فقط پلاكت خود را اهدا 
مي كنند و بقيه اجزاي خون نظير گلبول هاي سفيد و قرمز 

به خونشان بازمي گردد. 

درخواست زنان كابينه براي 
رسيدگي لايحه حمايت از كودكان

 ايرنا| رنان كابينه دولت دوازدهم با ارس��ال نامه يي به 
رييس مجلس شوراي اسلامي، خواستار تسريع در رسيدگي 

به لايحه حمايت از كودكان و نوجوانان كشور شدند. 
زنان كابينه دولت دوازدهم با ارس��ال نامه يي به رييس 
مجلس شوراي اسلامي، خواس��تار تسريع در رسيدگي به 

لايحه حمايت از كودكان و نوجوانان كشور شدند. 
اين نامه از سوي معصومه ابتكار معاون امور زنان و خانواده 
رياست جمهوري، لعيا جنيدي معاون امور حقوقي اين نهاد 
و شهيندخت مولاوردي دستيار ويژه رييس جمهوري امضا 
ش��ده است. در متن اين نامه آمده است: »لايحه حمايت از 
كودكان و نوجوانان كه در مجلس ش��وراي اس��لامي اعلام 
وصول و به كمس��يون هاي حقوقي و فرهنگي، ارجاع شده 
است، نيازمند تسريع جهت رسيدگي به وضعيت كودكان و 
نوجوانان كشور است كه سال ها در مجلس با توقف و اطاله 

بررسي مواجه شده است.«
اين بيانيه مي افزايد: »جنابعالي با اولويت قراردادن اين 
لايحه، دستور فرماييد ضمن مداقه در محتواي مواد، جهت 
تكميل و بررسي لايحه فوق اقدامات مقتضي صورت گيرد.« 
لايحه حمايت از حقوق كودكان و نوجوانان در س��ال 94 از 
سوي دولت تقديم مجلس شده كه هنوز به تصويب نهايي 
نرسيده اس��ت. در اين لايحه، به مواردي مانند سرپرستي، 
فرار از خانه، زنداني والدين، خش��ونت مس��تمر، عدم ثبت 
ولادت، سوءرفتار، بهره كشي، ناديده گرفتن عمدي سلامت و 
بهداشت رواني و جسمي كودكان، ممانعت از تحصيل آنان، 
خريد و فروش كودكان و فعاليت مجرمانه به وسيله كودك 

اشاره شده است. 

تبليغات دارو فقط در رسانه هاي 
علمي- تخصصي پزشكي

مدير روابط عمومي س��ازمان غذا و دارو گفت: تبليغات 
دارو صرف��ا در نش��ريات و پايگاه ه��اي اينترنت��ي علمي- 

تخصصي پزشكي مختص جامعه پزشكي مجاز است. 
مدي��ر روابط عمومي اين س��ازمان در پاس��خ به برخي 
س��وال ها در مورد تبليغات دارو، ب��ا بيان اينكه معرفي اين 
فراورده ها صرفا در نش��ريات و پايگاه هاي اينترنتي علمي- 
تخصصي پزشكي مختص جامعه پزشكي مجاز است، گفت: 
دارو هاي��ي كه در مجوز صادره آنها نيز اين نوع فعاليت ذكر 
شده مشمول اين موضوع خواهد بود. محمد هاشمي افزود: 
معرف��ي داروها در روزنامه ها، هفته نامه ها، مجلات و س��اير 
نش��ريات اجتماعي، سياس��ي و اقتصادي حتي در صورت 

توزيع اختصاصي نيز براي جامعه پزشكي مجاز نيست. 
او با اش��اره به اينكه در كت��اب »قوانين و آيين نامه هاي 
حوزه دارو« نيز در مورد اين موارد با جزئيات صحبت شده 
اس��ت تصريح كرد: بيان يافته هاي جدي��د علمي در مورد 
داروها از رسانه هاي جمعي عمومي بدون ذكر نام اختصاصي 
دارو يا موسس��ه توليد كننده با كسب مجوز از سازمان غذا 
و دارو بلامانع اس��ت. هاشمي همچنين درباره نحوه معرفي 
و ارائ��ه اطلاعات علمي دارو ها عنوان ك��رد: معرفي دارو از 
طريق ارائه نمونه هاي دارويي، بروشور و كاتالوگ، شركت در 
همايش ها و ملاقات حضوري و سخنراني ها، ارسال اطلاعات 
از طريق پست و پست الكترونيك فقط براي مخاطبان گروه 

پزشكي با رعايت ضوابط اين آيين نامه مجاز است. 

جمع آوري۳۵۲كودك كار و 
خيابان تا يكشنبه 

نماين��ده س��ازمان خدم��ات اجتماعي ش��هرداري 
ته��ران از جمع آوري ۳۵۲ ك��ودك كار و خيابان تا روز 
يك ش��نبه اين هفته خبر داد و گفت: شهرداري تهران 
مخالف اجراي طرح جمع آوري كودكان كار اس��ت، اما 
اين طرح با دستور شخص فرماندار اجرايي شد. غلامي 
نماينده س��ازمان خدمات اجتماعي شهرداري تهران در 
نشست بررسي جمع آوري كودكان كار و خيابان با بيان 
اينكه استراتژي اصلي شهرداري در مساله كودكان كار، 
كاهش آس��يب است، اظهار داشت: در همين راستا ۱۶ 
مركز پرتو تاسيس شده كه روزانه ۳۰۰۰ كودك به اين 

مراكز مراجعه مي كنند. 
او ادامه داد: زيرس��اخت  اين مراكز با شهرداري است 
اما اداره و راهبري آن به س��ازمان هاي مردم نهاد واگذار 
شده است. نماينده سازمان خدمات اجتماعي شهرداري 
تهران با اش��اره به اينكه كار كودك را نمي توانيم حذف 
كنيم، خاطرنشان كرد: اينها نان آوران كوچك هستند و 
هدف ما كاهش آس��يب براي اين كودكان است. غلامي 
گفت: شوراي حقوق كودك در ۸ سال دولت هاي نهم و 
دهم تشكيل نشد، اما در دولت يازدهم مجدداً فعال شد. 
او ب��ا بي��ان اينكه ش��هرداري ته��ران اعتق��ادي به 
جم��ع آوري ك��ودكان كار ن��دارد، اضاف��ه ك��رد: وقتي 
فرمان��داري ته��ران مي گوي��د اي��ن عمل انجام ش��ود، 
شهرداري نمي تواند كاري انجام دهد، سازمان بهزيستي 
و ش��هرداري مخالف اجراي اين طرح بودند اما شخص 
فرمان��دار دس��تور داد كه ط��رح دس��تگيري كودكان 
اجرا ش��ود و معتقد بودند اين طرح در راس��تاي اسناد 

بالادستي اجرا مي شود. 

اخبار

رفع ايراد شوراي نگهبان از طرح كاهش مجازات اعدام محكومان موادمخدر

كاهش اعدام در نوبت دوباره مجلس

افزايش دختران و كاهش پسران سيگاري
تعادل|

قيمت س��يگار در ايران ارزان اس��ت و طرح ماليات 
بر خرده فروش��ي سيگار كه سال هاس��ت بين دولت ها و 
مجلس ها دس��ت به دست مي ش��ود، به دلايل مختلف 
به تصويب نمي رسد تا هم قيمت سيگار همچنان گران 
نباشد و دسترسي به آن آسان، و هم هزينه درمان افرادي 
سيگاري كه به سيستم درماني كشور تحميل مي شود، از 
ماليات افراد غيرس��يگاري تامين شود، نه از مالياتي كه 

سيگاري ها براي كشيدن سيگار پرداخت مي كنند. 
ديروز س��خنگوي وزارت بهداش��ت هم با هشدار 
نس��بت به آمار بالاي مرگ و مير در مصرف كنندگان 
م��واد دخاني اعلام كرد: س��الانه ۵۰ هزار مورد مرگ 

ناشي از مصرف دخانيات در ايران اتفاق مي افتد. 
اي��رج حريرچي در م��ورد آمار مصرف س��يگار و 
س��اير مواد دخان��ي در ايران و جهان گفت: س��الانه 
هف��ت ميليون نفر در دنيا ب��ه دليل مصرف دخانيات 
جان مي بازند؛ يعني هر ش��ش ثانيه يك نفر. نيمي از 
مصرف كنندگان آن نيز به دليل عوارض مس��تقيم و 
غيرمستقيم دخانيات جان خود را از دست مي دهند. 
در اي��ران نيز س��الانه ۵۰ هزار مورد مرگ ناش��ي از 
مصرف دخانيات ثبت مي ش��ود. همچنين ۵۰۰ هزار 
مورد بس��تري در س��ال ب��ه دليل عوارض ناش��ي از 
دخانيات است. او افزود: مرگ ناشي از تصادفات، ايدز، 
س��لاح هاي س��رد و گرم، مخدر و الكل كمتر از مرگ 
ناشي از سيگار و ساير دخانيات است. مصرف دخانيات 
خطر ابتلا به بيماري هاي قلب��ي و عروقي را تا ۲.4 و 

ريوي را تا ۲۳ برابر در مردان افزايش مي دهد. 

 تولد نوزادان كم وزن از مادران سيگاري
سخنگوي وزارت بهداشت با بيان اينكه 9۰ درصد 
موارد ابتلا به سرطان ريه ناشي از مصرف سيگار است، 
ادامه داد: وزن كودكان متولد شده از مادران سيگاري 
۲۰۰ تا ۳۰۰ گرم كمتر از وزن نرمال نوزادان اس��ت. 

همچنين هر وعده مصرف قليان معادل مصرف ۱۰۰ 
تا ۲۰۰ نخ سيگار است. حضور در كنار كسي كه قليان 
مي كشد مانند مصرف شش تا هشت نخ سيگار است. 
در كش��ور ما از ۷9 ميليون نفر، هشت ميليون نفر به 
نوعي مصرف كننده مواد دخاني محس��وب مي شوند؛ 
يعن��ي ۱4.۱۳ درصد از مردم مصرف كننده س��يگار، 

قليان، پيپ و ساير مواد دخاني هستند. 

 روند رو به رشد مصرف مواد دخاني در زنان
او ش��يوع مصرف دخاني��ات را در مردان ۲۵.۱۶ و 
در زنان 4 درصد اعلام و تاكيد كرد: مصرف دخانيات 
در زنان رو به افزايش است. در پنج سال گذشته آمار 
مصرف دخانيات در ايران از ۱4.9 به ۱4.۱۳ رس��يده 
اس��ت. گزارش ها نش��ان مي دهند كه مصرف روزانه 
سيگار در شش سال گذشته از ۱۰.9 به ۱۰.۱ كاهش 
پيدا كرده است، اما مصرف قليان در حال افزايش است. 
به گزارش ايسنا، حريرچي ادامه داد: مصرف دخانيات 
در روستاها ۱۵.44 درصد و در شهرها ۱۷.۶۲ درصد 
گزارش ش��ده اس��ت كه نش��ان دهنده مصرف بالاي 
دخانيات در روستاها است. ايران متعهد شده است كه 
تا سال ۱4۰4 به دليل آمار بالاي بيماري هاي قلب و 
عروق، ۳۰ درصد مصرف دخانيات را كاهش دهد، اما 
بايد توجه كرد كه مصرف س��يگار در نوجوانان ۱۳ تا 
۱۵ ساله افزايش كمي داشته كه عمده آن در دختران 

نوجوان بوده است. 

 افزايش دختران و كاهش پسران سيگاري
او با بي��ان اينكه آمار مصرف س��يگار در دختران 
نوج��وان از كمتر از يك درصد به ۲.۱ درصد رس��يده 
اس��ت، تصريح كرد: اين آمار در پسران از ۵.۱ به 4.۸ 
كاهش پيدا كرده اس��ت. با توجه به اينكه س��يگار و 
قليان در حوزه ورود به مصرف مواد مخدر و رفتارهاي 
پرخطر جنسي است، خانواده ها بايد هوشيار باشند و 

بدانند كه مصرف قليان در كنار نوجوان ها چه ضربه يي 
مي توان��د به آنها وارد كند. در حال حاضر ۶.۶دختران 
۱۳ تا ۱۵ ساله سابقه مصرف قليان دارند كه اين رقم 
در پس��ران ۱۱.۱ درصد اعلام شده است. برآورد شده 
اس��ت كه سالانه بين 4۰ تا ۵۰ ميليارد نخ سيگار در 
كشور مصرف مي شود كه به دنبال آن سالانه ۱۰ هزار 
ميليارد تومان از ثروت ملي نيز دود مي شود. همچنين 
حدود ۲۰ تا ۳۰ ميليارد تومان در س��ال صرف هزينه 
بهداشتي و سال هاي از دست رفته عمر افراد سيگاري 

مي شود. 

 قيمت سيگار در ايران ارزان تر از
 ۱۸۱ كشور دنيا

س��خنگوي وزارت بهداش��ت با بيان اينكه هر ۱۰ 
درص��د افزايش ماليات بر دخانيات، پنج درصد از آمار 
مصرف سيگار كاهش مي دهد، افزود: قيمت سيگار در 
ايران ۲۰ درصد كش��ورهاي توليد كننده اصلي است. 
يعني كشورهاي امريكا و انگليس اين كار را در كشور 
خود پنج برابر گران تر از ايران مي فروش��ند. در ايران 
قيمت سيگار از ۱۸۱ كشور دنيا ارزان تر است. ماليات 
بر سيگار در كش��ورهاي مختلف ۷۰ درصد قيمت را 
در بر مي گيرد. اگر بخواهيم قيمت  دخانيات را كنترل 
كنيم بايد قيمت فروش در سوپرماركت ها را بالا بريم. 
برخورد با واحدهاي متخلف عرضه كننده دخانيات

حريرچي با اش��اره ب��ه همكاري مناس��ب برخي 
اس��تان ها در زمين��ه برخ��ورد با واحده��اي متخلف 
عرضه كننده دخانيات، ادامه داد: در برخي از استان ها 
همكاري كم است و ماليات و جرايم بازدارنده نيستند. 
در تهران واحدهاي��ي وجود دارند كه پنج تا هفت بار 
پلمب ش��ده اند، اما با پرداخ��ت رقم جريمه يك تا دو 
ميليون تومان مجددا فعاليت خود را ش��روع كرده اند. 
فروش س��يگار به صورت نخي نيز ممنوع اس��ت، اما 

جريمه آن ۲۲ تا ۸۶ هزار تومان است. 

 ماليات ۶۰۰ ميليارد توماني در ازاي فروش
۱۰ هزار ميلياردي سيگار

حريرچ��ي با بيان اينكه تم��ام ماليات دريافتي 
از فروش ۱۰ هزار ميليارد تومان س��يگار در ايران 
۶۰۰ ميلي��ارد تومان بوده اس��ت، افزود: ماليات بر 
س��يگار بايد بطور مستقل وضع ش��ود تا بازدارنده 
باش��د. برخي مي گويند ك��ه افزايش ماليات باعث 
افزايش قاچاق مي ش��ود اما قاچ��اق را هم مي توان 
كنترل كرد. برخي نيز مي گويند افزايش ماليات بر 
دخانيات به افراد فقير فشار وارد مي كند، اما وقتي 
قيمت س��يگار بالا رود اول فقرا و نوجوانان مصرف 

سيگار را كاهش مي دهند. 
او تاكيد كرد: هزينه مصرف س��يگار را دولت 
مي پ��ردازد؛ به همين دلي��ل بايد كاري كنيم كه 
افراد س��يگاري هزينه مصرف سيگار را خودشان 
بپردازن��د. با توجه به برخ��ي از لابي ها بعضي از 
قوانين مرب��وط به دخانيات ضعيف وضع ش��ده 
اس��ت. جريمه هاي مربوط ب��ه واحدهاي متخلف 
مربوط به س��ال 9۲ اس��ت. در اس��تان هايي كه 
در زمين��ه كاهش مصرف دخاني��ات موفق عمل 
كرده ان��د، ق��وه قضاييه و س��اير نهادها همكاري 

كرده و حداكثر جريمه را اعمال كرده اند. 

 طرح وزارت بهداشت براي افزايش ماليات
حريرچي درباره چگونگي تصويب ماليات بر دخانيات 
در برنامه ششم توسعه نيز توضيح داد و گفت: در خصوص 
ميزان ماليات بر دخانيات مورد نظر ما پيشنهادات مختلفي 
مطرح ش��د، اما در صحن علني مجلس پيش��نهاد مطرح 
شده تغيير يافت و ماليات بر دخانيات از در كارخانه مطرح 
شد. اين در حالي است كه قيمت خرده فروشي با قيمت در 
كارخانه دخانيات اختلاف زيادي دارد. در حال حاضر اين 
قانون اجرا مي شود، اما ما پيشنهاد كرده ايم كه نمايندگان 
ط��رح ديگري ارائه كنند ك��ه افزايش ماليات بر دخانيات 
س��الانه مد نظر قرار گيرد. همچنين جريمه كس��اني كه 

غيرقانوني سيگار مي فروشند نيز افزايش يابد. 

 قليان هاي آلوده
حريرچي با اشاره به ابلاغيه وزارتخانه هاي بهداشت 
و صنعت، معدن و تجارت در زمينه ممنوعيت واردات 
تنباكو از كش��ورهاي ديگر و مخالفت صنف مربوطه 
با اين ابلاغيه، اظهار ك��رد: ما اين موضوع را پيگيري 
مي كنيم، اما اميدواريم دس��تورالعمل ما اجرايي شود. 
همچنين باي��د بدانيم كه مصرف خانوادگي قليان در 
حال رواج اس��ت و اين درحالي است كه مواد آلوده  در 

تنباكوي قليان ها استفاده مي شود. 

آذر س��ال 9۳ بود كه محمدجواد لاريجاني، دبير 
ش��وراي حقوق بش��ر قوه قضاييه، در گفت وگويي، به 
موضوع اعدام ها در ايران اش��اره ك��رد و با بيان اينكه 
بيشتر اعدام ها در كشور ما مربوط به مواد مخدر است، 
اين موضوع را »غمبار« دانس��ت. او در ا ين مصاحبه 
عنوان كرد كه دس��تگاه هاي مختل��ف در تلاش براي 
تغيير قان��ون و كاهش مجازات اعدام هس��تند و اگر 
نمايندگان مجلس همراهي كنند، »مجازات اعدام ۸۰ 
درصد كاهش پيدا مي كند و اين خبر مهمي است«. 

از همان روزها موضوع كاهش اعدام در رس��انه ها 
به ش��كل پررنگ تري مطرح ش��د و برخي با اشاره به 
اينكه اعدام، نه تنها باعث كاهش قاچاق مواد مخدر و 
اعتياد نشده، بلكه تبعات منفعي اجتماعي و خانوادگي 
و بين المللي داش��ته، خواس��تار پيگيري موضوع در 

مجلس شدند. 
اين طرح حالا حدود سه سال است كه در مجلس 
مطرح شده، اما هر بار با مشكلاتي رو به رو شده است. 
ط��رح اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر كه برخي 
آن را ب��ا ط��رح كاهش مجازات اع��دام از جرايم مواد 
مخدر مي خوانند، مرداد امسال براي بار دوم از صحن 
مجلس به كميس��يون قضايي برگش��ت تا اصلاحات 
نهايي روي آن اعمال شود و دوباره به صحن برگردد. 

بر اساس اين طرح، مجازات اعدام تنها در دو حالت 
صادر خواهد ش��د؛ اول اينكه »مباشر جرم يا حداقل 
يكي از شركاء، حين ارتكاب جرم سلاح كشيده يا به 
قصد مقابله با مامورين سلاح گرم يا شكاري به همراه 
داش��ته باشند، دوم اينكه مرتكب نقش سردستگي يا 
پشتيبان مالي يا س��رمايه گذار را داشته يا از اطفال و 
نوجوانان كمتر از ۱۸ سال يا محجورين براي ارتكاب 

جرم اس��تفاده كرده باشد. « در موارد ديگر، مجرماني 
كه تا پيش از اين با حمل ميزاني از مواد مخدر محكوم 
به اعدام مي شدند، به حبس تا سي سال و جزاي نقدي 
محكوم مي ش��وند. همچنين ميزان مواد مخدري كه 
منجر به صدور حكم اعدام مي ش��ود در رابطه با بنگ 

و ترياك و حش��يش به ۵۰ كيلو در مورد مواد مخدر 
صنعتي و شيشه به ۲ كيلوگرم افزايش يافت. 

ايرادات قوه قضاييه به طرح باعث شد طرح دوباره 
به كميسيون قضايي برگردد تا مورد بررسي بيشتر قرار 
بگيرد. همه اين مراحل در حالي بود كه ستاد مبارزه 

ب��ا مواد مخدر و نيروي انتظامي مخالف كاهش اعدام 
بودند، اما منتقدان آنها مي گفتند كه اقدامات پليس و 
ستاد مبارزه با مواد مخدر و همچنين احكام اعدام، در 
س��ال هاي گذشته تاثيري در كاهش اعتياد در كشور 
نداش��ته اس��ت. طرحي كه در صورت تصويب نهايي، 

بيش از ۵ هزار نفر را از مجازات اعدام نجات مي دهد، 
پس از چند بار ارجاع به كميسيون، به تصويب رسيد، 
اما ش��وراي نگهبان نيز ايراداتي ب��ه آن وارد كرد. در 
بخشي از اين ايرادات آمده بود: در تبصره طرح كاهش 
مجازات اعدام به مواردي در قانون مبارزه با موادمخدر 
اش��اره كرده كه بعد از اين شامل ارفاق نخواهد شد. از 
اين رو ش��وراي نگهبان درخواس��ت دارد كه اين نوع 
ارفاق شفاف شود به ويژه اينكه آيا بعد از اين مجرمان 

مورد نظر شامل عفو رهبري مي شوند يا خير. 
چهاردهم شهريور س��خنگوي كميسيون قضايي 
اعلام كرد كه در نخستين جلسه كميسيون قضايي، 
موض��وع ايرادات ش��وراي نگهبان مورد بررس��ي قرار 
مي گي��رد و حالا در آخري��ن مراحل تصوب احتمالي 
طرح، عضو هيات رييسه كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس از رفع ايراد شوراي نگهبان درباره طرح كاهش 
مجازات اع��دام محكومين به مواد مخدر در جلس��ه 

ديروز كميسيون خبر داد. 
جليل رحيمي جهان آبادي با اشاره به جلسه عصر 
ديروز كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس به ايسنا 
گفت: در اين جلس��ه طرح الح��اق يك ماده به قانون 
مب��ارزه با مواد مخدر براي رفع ايراد ش��وراي نگهبان 
مورد بررس��ي قرار گرف��ت. او افزود: ايرادات ش��وراي 
نگهب��ان برطرف و عفو رهبري هم به اين ماده واحده 
اضافه شد و عليزاده حقوقدان و عضو شوراي نگهبان 
نيز در اين جلس��ه حضور داشت. اين عضو كميسيون 
قضاي��ي و حقوقي مجلس همچنين اظهار كرد: طرح 
ماده واحده الحاقي به قانون مواد مخدر كه در راستاي 
كاه��ش مجازات اعدام اس��ت جه��ت تصويب نهايي 

به زودي به صحن علني مجلس مي آيد. 

سال 9۱ بود كه آتش به جان كلاس درس شان افتاد و ۱۳ تن 
از دختران شين آبادي را گرفتار كرد؛ آنها اكنون پنج سال بزرگ تر 

شده اند؛ اما درمان شان هنوز به سرانجام نرسيده است. 
آخرين و نزديك ترين حادثه آتش س��وزي در مدرس��ه مربوط 
به مدرس��ه دخترانه انقلاب اسلامي ش��ين آباد بود كه در آن ۲4 
دانش آم��وز دچار س��وختگي ش��دند و ۱۳ نفر از آنه��ا جراحات 

جدي تري داشتند. 

 ادامه وعده هاي تامين هزينه درمان دختران شين آباد
از اي��ن اتفاق پنج س��ال مي گ��ذرد، اما درمان اي��ن ۱۳ دختر 
همچن��ان ادامه دارد. بعد از اين حادثه اخبار متعددي از وعده هاي 
دس��تگاه هاي مختلف درباره حمايت هاي مالي از روند درمان آنها 
منتش��ر ش��د. آخرين اظهارنظر درب��اره پيگيري درم��ان دختران 
ش��ين آباد متعلق به سيد محمد بطحايي- وزير آموزش و پرورش- 
است. او ۱۵ شهريور امسال در اين خصوص گفت كه »در اين زمينه 
تقس��يم كاري صورت گرفته و رديف اعتباري هم در قانون بودجه 
برايشان پيش بيني شده كه دنبال شود.« همچنين رسول خضري 
- نماينده مردم سردش��ت و پيرانش��هر در مجلس شوراي اسلامي 
۱۸ مرداد ماه از اختصاص ۷ميليارد تومان كمك هزينه براي بهبود 
وضعيت معيشتي دختران شين آبادي خبر داده است، اما طبق آنچه 
محمدجواد فاطمي - پزشك جراح دانش آموزان شين آباد مي گويد؛ 
تاكنون اين وعده ها چندان عملي نشده اند. وي درگفت وگو با ايسنا، 
درب��اره چگونگي روند درمان و همچني��ن تامين هزينه هاي ادامه 
درمان دختران شين آباد توضيح مي دهد و به ايسنا مي گويد: هزينه 
درمان دختران ش��ين آباد از طرف بيمارستان حضرت فاطمه)س( 
تهران تامين مي شود و خدمات ويژه يي نيز دريافت مي كنند. اما اين 
بيمارستان هم پول خود را از بيمه ها دريافت مي كند. قرار بود اين 
دختران مورد حمايت ويژه ق��رار گيرند، اما وزارتخانه هاي آموزش 
و پرورش و بهداش��ت هزينه يي براي اين موضوع نمي پردازند. او با 
تاكيد بر اينكه آتش سوزي مدارس يك معضل است، ادامه مي دهد: 
ما در حال حاضر تعداد بس��يار زيادي كلاس درس غيراس��تاندارد 
در كش��ور داريم. نمونه آن مدرسه ش��ين آباد بود كه تعداد زيادي 
از بچه ها س��وختند و هنوز درمان آنها در تهران ادامه دارد و تمام 

نشده است؛ هرچند كه درمان آنها ساليان سال ادامه خواهد داشت 
و هيچ وقت طبيعي نخواهند شد. آن سال ۲4 دختر بچه سوختند، 
اما ۱۳ نفر از آنها س��وختگي بس��يار جدي تري داشتند و تاكنون 
تعداد زيادي عمل جراحي براي آنها انجام شده است. پزشك جراح 
دانش آموزان شين آباد اضافه كرد: آنها در حال بزرگ شدن هستند 
و به همين دليل با مشكلات بيشتري روبرو خواهند شد. صورت و 
دس��ت هاي همه آنها سوخته است؛ به همين دليل اميدوارم كمك 
كنيم تا آنها از نظر رواني مشكلي پيدا نكنند، اعتماد به نفس كافي 
داشته باشند و در جامعه حضور پيدا كنند. كسي كه مي سوزد فقط 
پوستش س��وخته، اما ذهن و بدنش سالم است و مي تواند به همه 

توانايي هاي خود دست پيدا كند. 

 ۸۳هزار كلاس درس هنوز ناايمن هستند
بنابر اعلام رييس سازمان نوس��ازي، توسعه و تجهيز مدارس، 
در س��ال تحصيلي جديد استانداردس��ازي سيس��تم گرمايش��ي 
۳۰هزار كلاس درس برنامه ريزي ش��ده اس��ت؛ با اين اقدام تعداد 
كلاس هاي درس استاندارد ش��ده به ۱۸۰هزار مورد افزايش پيدا 
مي كند، اما هنوز ۸۳هزار كلاس درس استانداردس��ازي نشده اند؛ 
يعني سيستم گرمايشي مركزي اس��تاندارد ندارند و با استفاده از 
سيستم هاي تابشي و بخاري هاي گازي تجهيز مي شوند. محمدتقي 
نظري پور همچنين مي گويد كه در حال حاضر 9۸۷ كلاس درس 
چوبي و سنگي در كشور وجود دارد كه قرار است بخشي از آنها تا 
پايان س��ال 9۶ و بخشي در سال 9۷ جمع آوري شوند. همچنين 
قرار اس��ت به هيچ عنوان سوخت داخل كلاس هاي درس نباشد؛ 
به همين دليل در استانداردس��ازي فضاهاي آموزش��ي از سيستم 

مركزي كه خارج از فضاي كلاس باشد، استفاده مي شود. 
طب��ق اين اظه��ارات تا ۳س��ال آين��ده و با اعتب��اري حدود 
۷۰۰ميليارد توماني، استانداردس��ازي گرمايش��ي ۸۳هزار فضاي 
آموزش��ي به پايان مي رس��د. به گفته وي ۱۷۰۰ كلاس كانكسي 
نيز همچنان محل درس خواندن دانش آموزان است، اما با توجه به 
اينكه وجود اين نوع كلاس ها در مناطق كوچ نشين اجتناب ناپذير 
اس��ت، بايد ايمني لازم را در كانكس ها برق��رار كرد؛ با وجود اين، 

خطر هنوز پشت ديوارهاي مدارس غيراستاندارد نشسته  است. 

»شين آباد« تمام نشده است

حكايت درمان دختران شين آباد؛ ۵ سال پس از حادثه
۳۳درصد مدارس كش��ور فرس��وده اند و نياز به بازس��ازي 
دارن��د؛ اين آمار رس��مي وزارت آموزش و پرورش اس��ت، اما 
افزايش بودجه سال 9۶ وزارت آموزش و پرورش، تنها كفاف 
افزايش حقوق س��الانه كاركنان و معلمان اي��ن وزارتخانه را 

مي دهد. 
عضو كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس با اش��اره به 
اينكه آموزش و پرورش براي بازسازي و مقاوم سازي مدارس 
بودجه ندارد و بايد هرچه س��ريع تر اين مش��كل را حل كند، 
گفت: در حال حاضر مدارس��ي كه شرايط بحراني دارند، بايد 
به س��رعت تخليه و دانش آموزانش به مكان هاي اس��تيجاري 
و كانكس هاي  ايمن منتقل ش��وند ي��ا اينكه مدارس مقاوم تا 
زماني كه ايمن س��ازي انجام شود؛ دو ش��يفته شوند. محمد 
قمي، نماينده تهران و پاكدش��ت در مجلس شوراي اسلامي 
درباره ۸۳ هزار مدارس ناايمن در كش��ور و اقدامات آموزش 
و پ��رورش براي اين مس��اله به ايلنا گف��ت: برخي از مدارس 
فرسوده و برخي از آنها از ابتدا با مصالح و مقاوم سازي درست 
س��اخته نش��ده و عمرشان بس��يار گذشته اس��ت يا در برابر 
حوادثي مانند زلزله مقاوم نيس��تند. قمي با اشاره به اينكه نه 
تنها مدارس بلكه اين مشكل براي بسياري از منازل مسكوني 
نيز در سطح كشور وجود دارد، گفت: متاسفانه بافت فرسوده 
 هم چنان در س��طح كش��ور زياد اس��ت كه نياز به بازس��ازي 

فوري دارند. 

 كمبود بودجه
او ادامه داد: يكي از معضلات اساس��ي كه به بازس��ازي و 
مقام س��ازي مدارس به صورت ضربتي پرداخته نمي ش��ود تا 
در يك يا دو سال به آن رسيدگي شود؛ كمبود بودجه است. 
يعن��ي آموزش و پرورش بودج��ه لازم و كافي براي حل اين 
مساله ندارد، از طرفي دولت هم با مشكل مالي مواجه است و 
نمي تواند اين بودجه را در اختيار آموزش و پرورش قرار دهد. 
البته براي بافت فرسوده شهري و روستايي تدابيري در دولت 
در نظر گرفته شده كه اين مدارس نيز شامل آن مي شود، اما 
اين تدابير با توجه به ش��رايط اقتصادي كش��ور براي اين كار 

كافي نيست. 
نماينده پاكدشت با بيان اينكه سرعت بازسازي مدارس و 
بافت هاي فرس��وده به علت كمبود بودجه پايين است، گفت: 
اين مس��ائل نياز به بودج��ه بيش��تري دارد. از طرفي دولت 
مي توان��د؛ سياس��ت هايي را اتخاذ كند تا مردم به نوس��ازي 
مدارس يا بازس��ازي بافت هاي فرسوده كمك كنند. مدارس 
فرسوده و ناايمن نياز به بودجه كلان دارد، اما در حال حاضر 
مش��كلات اقتصادي وجود دارد. بسياري از دارايي هاي كشور 
بلوكه و روابط اقتصادي كم است كه همه اين موارد بر اقتصاد 
كشور تاثيرگذار است و ما بودجه لازم و كافي را نداريم. قمي 
با تاكيد بر اينكه جان افراد نخستين مساله مهم جامعه است، 
افزود: بافت فرس��وده و نامقاوم م��دارس، منازل و مكان هاي 
عمومي مانند مس��اجد موضوع بسيار جدي است كه ارتباط 
مس��تقيم با جان افراد دارد و بايد ايمن ش��ود. مدارس��ي كه 
ش��رايط بحراني دارند بايد تخليه و به مكان هاي ايمن منتقل 
شوند. آموزش و پرورش با اجاره مكان هاي ايمن بايد سريع تر 
اين مس��اله را پيگيري كند تا محل ناايمن مقاوم سازي شود. 
عض��و كميس��يون آموزش مجل��س با بيان اينك��ه مجلس و 
دولت بر ايمن س��ازي مدارس تاكيد زيادي دارند، گفت: براي 
دانش آموزان اول بايد ايمني باشد بعد تعليم و تربيت. بنابراين 
دولت تا اندازه يي كه مي تواند بايد اين مس��اله را پيگري كند. 
مجلس نيز در خدمت دانش آموزان خواهد بود البته بودجه يي 
به اين كار اختصاص داده شده كه ناكافي است و اين وضعيت 
بايد مطلوب شود. در حال حاضر مدارسي كه شرايط بحراني 
دارند بايد به س��رعت تخلي��ه و دانش آموزانش به مكان هاي 
استيجاري و كانكس هاي ايمن منتقل شوند يا اينكه مدارس 

مقاوم دو شيفته شوند تا ايمن سازي انجام شود. 
او تاكيد كرد: مجلس شوراي اسلامي و كميسيون آموزش 
اي��ن مس��اله را به ج��د پيگي��ري مي كند؛ اما مس��اله اصلي 
كمبود بودجه اس��ت كه با كمك خيرين مدرسه ساز مي توان 
مقاوم سازي مدارس را انجام داد. خيرين با هماهنگي آموزش 
و پرورش مي توانند در مكان هايي كه شرايط بحراني و ناايمن 

دارند، مدارس را احداث كنند. 

عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس: 

بودجه اي براي ايمن سازي مدارس نداريم
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»تعادل«پيامدهاياجراياحتمالييكطرحفراموششدهرابررسيميكند

پاي لنگ ليزينگ در بازار پرسنگلاخ مسكن
گروهراهوشهرسازيزهرهعلامي

درحالي كه حدود 8 ماه از موافقت ش��وراي پول 
و اعتب��ار با ورود ليزينگ ها به تامين مالي مس��كن 
مي گذرد، مديركل دفتر اقتصاد مس��كن وزارت راه 
و شهرس��ازي از اج��راي ليزينگ تا پاي��ان مهرماه، 
خبر داده اس��ت. علي چگن��ي هدف از اجراي طرح 
ليزين��گ را راهكاري براي خروج بخش مس��كن از 
ركود و آزاد ش��دن منابع مالي قفل شده در بخشي 
از بازار مسكن، مي داند كه با استفاده از منابع مالي 
شركت هاي ليزينگ مس��كن مي توان شاهد عرضه 
ش��دن تعدادي از واحدهاي مسكوني خالي به بازار 

باشيم. 
در اي��ن ميان، اگرچه ليزينگ مس��كن به عنوان 
يكي از راهكارها و ابزارهاي مالي براي خروج مسكن 
از ركود محس��وب مي ش��ود اما نگاهي به ش��رايط 
تعريف ش��ده ب��راي بهره گيري از ليزينگ مس��كن 
كه ش��امل نرخ س��ود 21درصد و دوره بازپرداخت 
5 س��اله است، به نظر نمي رسد كه اجراي اين طرح 
با اس��تقبال چنداني از سوي متقاضيان مواجه شود 
زيرا هم نرخ س��ود بالاس��ت و هم دوره بازپرداخت 
كوتاه اس��ت، اين درحالي اس��ت كه نرخ سود ساير 
وام هاي مس��كن به 8 و 9.5درصد رس��يده و دوره 

بازپرداخت اين وام ها هم 12ساله است. 
اما س��وال اين اس��ت، باتوجه به اينكه نرخ سود 
طرح ليزينگ مس��كن بالاس��ت و دوره بازپرداخت 
هم كوتاه مدت اس��ت آيا مي توان شاهد اثرگذاري و 
تحرك در بازار مس��كن بود و آيا اين طرح از سوي 
متقاضيان واقعي مسكن و خانه اولي ها مورداستقبال 

قرار مي گيرد؟ 

سودبالاوبازپرداختكوتاه
عباس اكبرپور كارش��ناس حوزه مسكن، درباره 
اجراي ليزينگ مسكن به »تعادل« مي گويد: اجراي 
طرح ليزينگ مس��كن را پيش از اي��ن براي خريد 
اعتب��اري خودروه��ا به وي��ژه خودروه��اي خارجي 
گران قيمت تجربه كرده ايم اگرچه در طرح ليزينگ 
خ��ودرو، حداقل 40درصد از هزينه خودرو توس��ط 
خريدار پرداخت مي ش��د و مابقي توس��ط ش��ركت 
تامين مي ش��د. اكبرپور مي افزاي��د: اگرچه در طرح 
ليزينگ مس��كن نس��بت هزينه خريدار به شركت 

ليزينگ 30 به 70 اس��ت اما در س��اير كشورها اين 
نسبت 5 به 95درصد است و تنها پرداخت 5درصد 

از هزينه خريد مسكن برعهده خريدار است. 
وي ادامه مي دهد: س��قف تس��هيلات مسكن در 
كشورهاي ديگر بس��تگي به اظهارنامه هاي مالياتي 
خريدار طي 5 س��ال پيش از زمان ارائه درخواست 
دارد و باتوج��ه به اينكه 95درص��د از هزينه خريد 
را بانك پرداخت مي كن��د باتوجه به اظهارنامه هاي 
مالياتي سقف هزينه خريد خانه مشخص مي شود. 

به گفته اكبرپور، نرخ سود در سايركشورها يك 
تا 1.5درصد است كه 20درصد با نرخ سود ليزينگ 
متفاوت اس��ت ضمن اينكه نرخ سود در كشورهاي 
ديگر بر متوس��ط وام حساب مي ش��ود اما در ايران 
نرخ س��ود باتوجه به كل مبلغ وام سنجيده مي شود 
كه بر همين اساس سود اسمي 21درصد اما درواقع 

سود تسهيلات حدود دو برابر نرخ اعلامي است. 
اين استاد دانش��گاه اظهار مي كند: اجراي طرح 
ليزينگ تا حدودي مي تواند به بازار مس��كن شوك 

وارد كرده و رونقي نسبي در اين بخش ايجاد كند. 

نامناسببرايخانهاوليها
وي بي��ان مي كن��د: باتوجه به ش��رايط مربوط 
به نرخ س��ود و دوره بازپرداخ��ت در طرح ليزينگ 
مس��كن پيش بيني مي شود كه طبقه جوان جامعه 
توانايي بهره گيري از اين طرح را نداش��ته باش��ند 
زي��را هم دوره بازپرداخت كوتاه اس��ت و هم اينكه 
قس��ط ماهانه براب��ر كل يا بيش��تر از مبلغ درآمد 

يك زوج جوان مي ش��ود. اكبرپ��ور تصريح مي كند: 
اگرچه پوش��ش 70درصد از هزينه خريد يك واحد 
مسكوني در طرح ليزينگ امتياز خوبي در مقايسه 
با ساير تسهيلات ارائه شده در بخش مسكن است 
اما نرخ بهره بالا و دوره بازپرداخت كوتاه، استقبال 
از اين طرح را به صورت چشمگيري كاهش مي دهد. 
اين كارش��ناس بخش مس��كن اضاف��ه مي كند: 
اگر يك متقاضي خريد مس��كن به دنبال خريد يك 
واحد مسكوني 650 ميليون توماني باشد، مي تواند 
با بهره گيري از طرح ليزين��گ400 ميليون تومان 
وام بگيرد و 250 ميليون مابقي را خودش پرداخت 

كند كه اين رقم، عدد بزرگي است. 
وي با اش��اره به ب��الا بودن نرخ س��ود بهره در 
ط��رح ليزينگ مس��كن مي گويد: باتوج��ه به نرخ 
س��ود 21درصدي، اين متقاضي بايد ماهانه حدود 
10ميليون تومان به ش��ركت هاي ليزينگ پرداخت 
كن��د كه اغلب زوج هاي جوان توانايي بهره گيري از 

اين تسهيلات را ندارند. 
اكبرپور اظهار مي كند: باتوجه به شرايط ويژه يي 
كه طرح ليزينگ مس��كن ب��راي متقاضيان درنظر 
گرفته است بعيد به نظر مي رسد كه طبقه نيازمند 
و متقاضي واقعي خريد مس��كن از اين تس��هيلات 
ب��راي خريد مس��كن اس��تفاده كنند و اي��ن ابزار 
مناس��ب خانوارهايي اس��ت كه قصد تبديل واحد 
مسكوني خود به احس��ن را دارند و مسكن اولي ها 

نمي توانند از اين تسهيلات بهره گيري كنند. 
اين اس��تاد دانش��گاه اضافه مي كن��د: البته در 
صورتي كه يك متقاضي مس��كن قصد خريد واحد 
مس��كوني كوچك در نقاط جنوبي ش��هر داش��ته 
باش��د و بتواند ماهانه 2 تا 3 ميليون به عنوان قسط 
پرداخت كن��د، مي تواند از طرح ليزينگ مس��كن 
اس��تفاده كن��د اما به ص��ورت كلي ط��رح ليزينگ 
مس��كن براي خانه اولي ها مناس��ب نيس��ت و براي 
تبديل به احس��ن كردن واحدهاي مس��كوني بايد 

استفاده شود. 
وي مي گوي��د: طرح ليزينگ مس��كن باتوجه به 
اينك��ه تنها تع��داد مح��دودي از متقاضيان خريد 
مسكن را پوشش مي دهد، نمي تواند در كوتاه مدت 
اثر چنداني داش��ته باش��د البته اج��راي اين طرح 
موثر اس��ت اما نمي تواند اثرگذاري چنداني در بازار 

مسكن داشته باشد.

وحيد حس��يني، مديرعامل ش��ركت كنترل كيفيت 
هواي تهران گفت: فلزات سنگيني در آلاينده هاي تهران 
وجود دارد كه منابع آن شناخته شده نيست و لازم است 

در اين زمينه مطالعات دقيق تري صورت گيرد. 
به گزارش مهر، قرارداد همكاري فني- مطالعاتي بين 
اي��ران و ژاپن براي كاهش آلودگي هوا تهران امضا ش��د. 
وحيد حس��يني، مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران در مراسم امضاي تفاهمنامه همكاري ايران و ژاپن 
گفت: برابر مجوز دولت، ش��ركت كنت��رل كيفيت هواي 
تهران به عنوان طرف ايران��ي براي عقد قرارداد همكاري 
بين ايران و ژاپن)شركت جايكا( در موضوع كاهش آلودگي 
هواي تهران معرفي شده است. به همين منظور امروز براي 
رسيدن به الگوي ملي كاهش آلودگي هوا تفاهم همكاري 

به امضا رسيد. 
حسيني ادامه داد: ش��ركت جايكاي ژاپن، پروژه هاي 
متعددي در زمينه هاي زيست محيطي در ايران اجرا كرده 

كه به عن��وان مثال پروژه احياي درياچ��ه اروميه يكي از 
اقدامات اين ش��ركت است. اكنون نيز مقرر شد در زمينه 
آلودگي هواي تهران كه يك معضل جدي زيست محيطي 

محسوب مي شود، همكاري داشته باشيم. 
به گفته وي، طي 2سال گذشته مذاكرات قراردادي 
اين پروژه صورت گرفته و قرار اس��ت طي 4سال آينده 
كارشناسان و متخصصان ژاپني به همراه كارشناساسان 
ش��ركت كنترل هواي تهران و اداره كل محيط زيست 
اس��تان ته��ران عوام��ل مختل��ف آلودگي ه��وا اعم از 
كارخانه ه��ا، خودروها، منابع ثاب��ت و متحرك ديگر را 

بررسي كنند. 
مديرعامل ش��ركت كنترل كيفيت ه��واي تهران با 
بيان اينكه بيش��تري س��والي كه اصحاب رس��انه از ما 
مي پرس��ند، اين اس��ت كه مقصر اصلي آلودگي هواي 
تهران كيس��ت؟ گف��ت: اگرچه در اين س��ال ها و برابر 
مطالع��ات كارشناس��ي ش��ركت كنت��رل و كيفيت هوا 

توانسته ايم با ش��ناخت عوامل موثر در آلودگي هوا اين 
سوال را به درستي پاسخ دهيم اما فكر مي كنيم تجربه 
ژاپن در برنامه كاه��ش آلودگي هوا مي تواند در اجراي 
برنامه ه��اي موثر به ما كمك كن��د و بدين ترتيت اين 

سوال پاسخي دقيق تر مي يابد. 
حس��يني با بيان اينكه اميدواريم طي 4س��ال آينده 
سياس��ت هاي كلان مب��ارزه ب��ا آلودگ��ي ه��وا را تهيه و 
پياده س��ازي كنيم، گفت: بازه 4س��اله ب��راي انجام پروژه 
كاه��ش آلودگي هوا ب��ازه طولاني مدت نيس��ت معمولا 
پروژه هاي كاهش آلودگي هوا در دنيا به طور 10تا 20ساله 
انجام مي ش��ود بنابراين 4س��ال زمان زي��ادي براي انجام 
چنين پروژه يي نيس��ت.  وي اضافه ك��رد: هزينه يي كه 
طرف ژاپني براي اجراي اين قرارداد مي پردازد 7ميليون 
دلار طي 4سال برآورد ش��ده است. اين كمك مالي به 
طور بلاع��وض از س��وي دولت ژاپ��ن پرداخت خواهد 
ش��د. طي اجراي اين پروژه طرف ايراني هيچ هزينه يي 

متقبل نمي شود. اميدواريم در پايان دوره 4ساله اجراي 
پروژه علاوه بر شناسايي دقيق آلاينده هاي هواي تهران 
بتوانيم متخصصان ايراني در زمينه مقابله با آلودگي هوا 
را تربيت كنيم. تربيت كارشناسان و متخصصان ايراني 
ب��ه عنوان يك هدف جانبي در اين پروژه دنبال خواهد 
ش��د.  مديرعامل ش��ركت كنترل كيفيت هواي تهران 
با اش��اره ب��ه عقد قرارداد ديگري با اين ش��ركت گفت: 
ق��راردادي نيز بين ش��هرداري تهران و ش��ركت جايكا 
به زودي منعقد مي ش��ود كه ط��ي آن تجهيزات آناليز 
آلودگي هوا كه در ايران وجود ندارد توسط دولت ژاپن 
به ش��هر تهران اهدا خواهد شد. دولت ژاپن براي انتقال 
اي��ن تجهيزات 12.5ميليون ت��ا 13ميليون دلار هزينه 
خواهد كرد.  حس��يني با تاكيد بر لزوم نظارت بيشتر بر 
اجرايي ش��دن قوانين مرتبط با كاهش آلودگي هوا گفت: 
قانون من��ع پلاك گذاري موتورس��يكلت هاي كاربراتوري 
مصوبه 1395 دولت اس��ت اما اين مصوبه در اجرا نياز به 
نظارت و بازرس��ي دقيق دارد تا واقعا پلاك گذاري موتور 
كاربراتوري صورت نگيرد و وارد بازار نشود همچنين بايد 
نظارت ها در م��ورد جايگزين كردن موتورس��يكلت هاي 

انژكتوري اس��تاندارد به ص��ورت دقيق انجام ش��ود. وي 
افزود: حذف كاربراتوري ها و خودروهاي فرسوده همچنين 
حذف ديزلي ها كه نقش آنها در س��رطان زايي تاييد شده، 
تصميماتي اس��ت كه ب��راي كاهش آلودگي هوا ش��روع 
ش��ده و درحال انجام است. درحال حاضر نوسازي ناوگان 
تاكسيراني، نصب فيلتر دوده و جريمه خودروهاي فرسوده 
در كش��ور آغاز ش��ده و لازم است كه اجراي آن با جديت 
ادام��ه يابد. در زمينه ذرات معلق تهران آناليز ش��يميايي 
صورت گرفته ولي نيازمند اطلاعات بيش��تر در اين زمينه 
هستيم. افزون بر اين فلزات سنگيني در آلاينده هاي تهران 
مشخص مي شود كه منابع آن شناخته شده نيست و لازم 
اس��ت در اين زمين��ه مطالعات دقيق تري ص��ورت گيرد.  
مع��اون پايش و نظارت اداره كل حفاظت محيط زيس��ت 
استان تهران گفت: در مورد همكاري 3 جانبه براي كاهش 
آلودگي هوا تجربه خوبي وجود دارد چون در س��ال 80 با 
حضور و مشاركت»جايكا« اين همكاري صورت گرفت كه 
تجربه موفقي بود. خوشبين هستيم كه بعد از اجراي پروژه 
كاهش آلودگي هواي تهران با همكاري»جايكا« جشن از 

بين رفتن ذرات معلق هواي تهران را بگيريم. 

افش��ين حبيب زاده، عضو ش��وراي ش��هر با تش��ريح جزئيات 
اخير جلس��ه كميس��يون عمران و حمل و نقل گفت: با توجه به 
اينكه تامين منابع مالي مترو با مش��كل مواجه است از بانك شهر 

درخواست شد، منابع مالي لازم را براي ادامه پروژه تامين كند.
به گزارش ايلنا، افش��ين حبيب زاده عضو كميس��يون عمران، 
حمل و نقل و ترافيك ش��وراي ش��هر تهران با اشاره به اينكه در 
جلسه اخير اين كميسيون به مس��ائل مالي مترو تهران پرداخته 
ش��د، گفت: در اين جلس��ه مناب��ع مالي مورد نياز ب��راي ادامه و 
مس��افرگيري خط 6 و تكميل خط 7 اعلام شد. با توجه به اينكه 
تامين اين منابع مالي درحال حاضر با مشكل مواجه است از بانك 

ش��هر درخواست شد با پيمانكار كنسرسيوم تشكيل داده تا منابع 
مالي لازم براي ادامه پروژه تامين شود.  وي افزود: بانك شهر نيز 
در رابطه با طلب خود از ش��هرداري نكاتي را بيان كرد به همين 
جهت پس از پايان صحبت ها قرار ش��د، پيشنهاد مشخصي براي 

تامين منابع مالي ارائه دهند و منتظر اين پيشنهاد هستيم. 
معاون نظارت ش��وراي ش��هر در واكنش به اينكه پيش از اين 
وع��ده داده ش��ده بود كه خ��ط 6 تا اول مهر ماه ب��ه بهره برداري 
مي رس��د، گفت: اگر منابع مالي مورد نياز آن تامين مي ش��د، اين 
امكان وجود داش��ت. به گفته مديرعام��ل مترو در خط 7 نيز كه 
هم اكن��ون درحال مس��افرگيري اس��ت، برخي ايس��تگاه ها هنوز 

تكميل نش��ده و براي تكميل آن نياز به منابع قابل توجهي است. 
فقط در برخي از ايس��تگاه ها مس��افرگيري شروع شده و كماكان 
نواقص��ي وجود دارد. خط 6 نيز همين طور اس��ت و در مورد اين 
خط اكنون بحث پايان عمليات س��اختماني تحت عنوان س��ويل 

مطرح است.
وي ادامه داد: از س��وي ديگر تجهي��زات و امكانات خط 7 نيز 
تكمي��ل نيس��ت و فقط زماني ك��ه هر دو خط به ص��ورت كامل 
تكميل ش��ده، مي توانيم بگوييم همه تجهيزات نصب شده است. 
مديرعام��ل مترو مدعي اس��ت اگر منابع مال��ي خط 6 به صورت 

كامل تامين شود تا يك سال ديگر تكميل خواهد شد. 
حبي��ب زاده درباره امني��ت خط 7 مترو نيز گفت: در جلس��ه 
پيشين كميس��يون عمران، حمل و نقل و ترافيك به اين موضوع 
پرداخته شد و از سوي شورا به مشاوران پروژه  نامه يي ارسال شد 

تا در مورد امنيت خط 7 اظهارنظر كنند و منتظر پاسخ اين نامه 
هس��تيم و هنوز پاسخي دريافت نكرده ايم.  اين عضو شوراي شهر 
با اشاره به معضل پاركبان ها افزود: چند جلسه قبل در كميسيون 
حم��ل و نقل و ترافيك به اين مس��اله پرداخته ش��د و همانطور 
كه اعلام كردي��م، پاركبان ها هيچ قراردادي با جايي ندارند و اگر 
مبلغي دريافت مي كنند كاملا  غيرقانوني اس��ت و اگر مردم شاهد 
بودند پاركبان ها مبلغ��ي دريافت مي كنند بايد با نيروي انتظامي 

تماس بگيرند. 
او در پاس��خ به اين سوال كه آيا مديرعامل شركت بهره برداري 
مت��رو تغيير خواهد كرد يا خير گفت: تغيير مديرعامل بس��ته به 
نظر آقاي پورسيدآقايي، معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري 
تهران دارد و بي شك ايشان با نظر آقاي نجفي، شهردار تهران در 

اين مورد تصميم خواهند گرفت.

مديركل بين الملل راه آهن جمهوري اس��لامي ايران با رد اظهارات والي 
استان هرات افعانس��تان مبني بر افتتاح خط آهن خواف- هرات تا 10روز 

آينده گفت: اين مسير ريلي تا 8 آبان ماه تكميل نمي شود. 
عب��اس نظري در گفت وگ��و با مهر افزود: ش��ركت پيمانكار اعلام كرده 
كه كار آنها تا 20 اكتبر)28مهر ماه( تمام مي ش��ود اما با توجه به احتمال 
وقوع برخي مشكلات راه آهن تا 30 اكتبر)8 آبان ماه( هم به پيمانكار زمان 

خواهيم داد. 
مدي��ركل بين الملل راه آه��ن با بيان اينكه افغان ها ب��ه دنبال برگزاري 
مراسم افتتاح با حضور روساي جمهور دو كشور هستند، اظهار كرد: درحال 
حاضر خط آهن خواف � هرات تا شهرس��تان غوريان واقع در ولايت هرات 
رسيده اس��ت كه در عمق 80كيلومتري خاك افغانستان از مرز ايران قرار 
دارد؛ با اين حال شركت پيمانكار اين پروژه درحال زيركوبي مسير است و 
در برخي نقاط هم زيركوبي دوم درحال اجراست؛ اما اين خط تا چند روز 
آينده افتتاح نمي ش��ود زيرا بالاست هاي خط آهن خواف � هرات در برخي 

موارد ايراد دارد كه پيمانكار پروژه درحال رفع اين ايرادات است. 
وي درب��اره بخش ديگري از اين مس��ير كه ش��امل غوريان تا »جنو« و 
به طول 34كيلومتر مي ش��ود، تصريح كرد: زيرس��ازي اين بخش كه جزو 
قطعه س��وم محس��وب مي شود به پايان رس��يده و به زودي كار روسازي و 

ريل گذاري آن نيز انجام خواهد شد. 
نظ��ري ب��ا بيان اينك��ه كل پ��روژه راه آهن خ��واف � ه��رات به طول 
130كيلومت��ر و در 4 قطعه احداث مي ش��ود، اف��زود:3 قطعه از اين پروژه 
ش��امل 2 قطعه در ايران كه تكميل و بهره برداري ش��ده و قطعه س��وم در 
افغانس��تان كه درحال پيشرفت اس��ت را طرف ايراني از محل منابع كمك 
به بازسازي افغانستان مي سازد و قطعه چهارم را نيز خود افعان ها خواهند 
ساخت كه اين قطعه نيز از سوي طرف افغانستاني زير مناقصه رفته و چند 

شركت پيمانكار ايراني در آن شركت كرده اند.

زهرا صدراعظم نوري عضو ش��وراي ش��هر تهران بر ضرورت رفع ابهام در قانون 
شوراها تاكيد كرد و گفت: اعضاي شورا و نمايندگان مجلس مي توانند در كميته يي 
مش��ترك اين مشكلات را برطرف كنند.  به گزارش مهر، صدراعظم نوري با اشاره 
به لزوم بازنگري قانون شوراها گفت: قانون شوراها مصوب مجلس است و در طول 
س��ال هاي مختلف موردبازنگري قرار گرفته و بخش هايي به آن اضافه يا كم ش��ده 
است.  وي ادامه داد: به هر حال باتوجه به ديدگاه هايي كه وجود داشته به موضوع 
بازنگري قانون ش��وراها پرداخته شده و من فكر مي كنم با توجه به تركيب شوراي 
پنجم و اينكه در جمع 21 نفره اعضا، دو نفر حقوقدان وجود دارد كه مي توانيم از 
تجربه آنها در برطرف شدن خلأهاي قانوني و ابهام در قوانين استفاده كنيم.  وي 
تصريح كرد: س��عي مي شود با استفاده از تجارب اعضاي شورا، در جاهايي كه خلأ 
قانوني وجود دارد يا قانون ش��وراها داراي ابهام اس��ت و در جايي كه آيين نامه ها و 
دستورالعملي وجود ندارد از طريق ظرفيت شوراست كه مورد بازنگري قرار بگيرد. 
اميدواريم كميس��يون حقوقي شورا اين خلأها را احصا كند و با پيشنهادات خلأها 
برطرف شود. صدراعظم نوري ادامه داد: همچنين مي توان با تعامل شورا و شوراي 
عالي استان ها نياز به بازنگري در قوانين شوراها را با ارائه طرح به مجلس پيگيري 

كرد تا به مصوبه تبديل شود.

شورااختياريدربارهنظارتبر
انتصاباتشهردارندارد

حسن بيادي نايب رييس ش��وراي دوم و سوم شهر 
تهران گفت: در حال حاضر اختيارات شورا در آن سطح 
نيست كه بتواند ش��هردار را براي انتصاباتش نظارت يا 
بازخواست كند.  به گزارش مهر، حسن بيادي در پاسخ 
به اين پرسش كه چرا معيارهاي مشخصي براي انتخاب 
مديران در شهرداري تهران وجود ندارد، گفت: انتخاب 
مديران در ش��هرداري معمولا براساس نگاه شخصي و 
فردي يا حزبي اس��ت. معمولا شخص شهردار براساس 
آشنايي و نگاهي كه وجود دارد، افراد را مشخص مي كند 
و معمولا شاخصي در اين رابطه طي سال هاي گذشته 
وجود نداشته است، براي همين است كه مي بينيم يك 
مدير از يك معاونت تخصصي به معاونت ديگري مي رود 
يا شهرداري از منطقه يي جنوبي شهردار منطقه يي در 
شمال شهر مي شود، بدون آنكه معيار و شاخصي در اين 
انتخاب ها وجود داشته باشد و معمولا شهردار اختيارات 
ت��ام در خصوص انتخاب ه��ا دارد.  بيادي با بيان اينكه 
تفكر حاكم بر مديريت كشور و مديريت شهري، تفكري 
جزيره ي��ي آن هم بدون پارامتره��ا و قوانين مربوط به 
اين نوع مديريت اس��ت كه براي خود قاعده يي دارد، 
گف��ت: در مديري��ت جزيره يي هر ف��ردي براي خود 
يك قانون اب��داع مي كند، در صورتي كه در كش��ور 
قان��ون وجود دارد و به اعتق��اد من بهترين قوانين را 
داريم، اما متناسب با اقتدار و امنيت و منابع طبيعي 
و سرمايه هاي عظيم نيروي انساني كشور نيست. بايد 
س��طح قوانين بالاتر بيايد و سازمان امور استخدامي 

كشور در اين زمينه بايد فعال تر عمل كند. 

تابآوريشهروندان
پايتختنشينكمشدهاست

ناهيد خداكرمي عضو كميسيون سلامت شوراي شهر 
گفت: طبق مطالعات انجام ش��ده تاب آوري ش��هروندان 
پايتخت نشين به دليل معضلاتي مانند ترافيك،  آلودگي 
هوا، مسائل اقتصادي و اجتماعي كاهش يافته است.  به 
گزارش فارس ناهيد خداكرمي، گفت: در كميته سلامت 
شوراي شهر به دنبال ايجاد كارگروه سلامت روان هستيم 
تا از اين طريق اهداف خاصي را دنبال كنيم چرا كه طبق 
مطالعات انجام شده تاب آوري شهروندان پايتخت نشين 
ب��ه دليل معضلاتي مانند ترافيك،  آلودگي هوا، مس��ائل 
اقتصادي و اجتماعي كاه��ش يافته و منجر به نزاع هاي 
دس��ته جمعي و آسيب هايي مانند قتل و دزدي مي شود.  
وي ادام��ه داد: با توجه به آم��ار و اطلاعاتي كه در مورد 
مش��كلات رفتاري ش��هروندان وجود دارد كه حاصل آن 
خش��ونت و نزاع هاي متعدد است متاس��فانه گاهي اين 
رفتارها منجر به آسيب رساندن به شهروندان شده است 
به همين دليل كميته سلامت كميسيون محيط زيست 
و بهداش��ت ش��ورا تصميم گرفته كارگروه سلامت روان 
را تشكيل دهد.  عضو كميس��يون سلامت شوراي شهر 
گفت: اين كارگروه هدفش ترويج فرهنگ شهرنش��يني 
و كاهش اس��ترس هاي حاصل از زندگي ش��هري است 
چراكه اگر ش��هروندان تاب آوري در مقابل معضلاتي كه 
شهر تهران به دليل پايتخت بودن و كلان شهر بودن دارد 
را افزايش ندهد، آس��يب هاي اجتماعي در ش��هر بيشتر 
مي ش��ود.  خداكرمي تاكيد كرد: بايد مهارت هاي زندگي 
در ش��هروندان تقويت ش��ود تاب آوري، مديريت رفتاري 
و مديريت ارتباطي بايد بيش��تر ش��ود و اين اهداف را در 
اين كارگروه در قالب برنامه هايي در خانه هاي س��لامت و 
سراهاي محله به صورت محله  محوري اجرا خواهيم كرد. 

اسنپوتپسيبايدتحتنظارت
سازمانتاكسيرانيقرارگيرند

محم��د عليخاني رييس كميس��يون عمران و حمل 
و نقل ش��وراي ش��هر از ل��زوم س��اماندهي و نظارت بر 
ش��ركت هاي اسنپ و تپسي در سازمان تاكسيراني خبر 
داد.  به گزارش فارس، محمد عليخاني با اش��ار به اينكه 
هرنوع خدمات مسافربري با خودروهاي سواري در تهران 
بايد زيرنظر س��ازمان تاكسيراني باشد، اظهار داشت: اگر 
اعتقاد داريم بايد بر س��رويس هاي مدارس نظارت كرد، 
مي دانيم كه اين مهم محقق نمي شود مگر اينكه سرويس 
مدارس تحت پوشش سازمان تاكسيراني باشد تا امكان 
نظارت وجود داشته باشد، براين اساس هرگونه خدمات 
مس��افربري بايد با نظارت تاكسيراني صورت گيرد.  وي 
افزود: تاكس��ي هاي برخط يا اينترنتي ابداع بسيار خوبي 
اس��ت كه مخالف آن نيستيم، اما بايد ضمن ساماندهي 
تح��ت نظارت نيز قرار گيرند. يك��ي از مواردي كه مورد 
تاكيد اس��ت بررس��ي صلاحيت رانندگان است چراكه 
احتمال هرگونه تخلف يا مش��كل وجود دارد و بايد قبل 
از وق��وع، بر آن نظارت ش��ود.  وي اظه��ار كرد: معاونت 
حمل و نقل ترافيك ش��هرداري نيز به دنبال ساماندهي 

تاكسي هاي اينترنتي است. 

اخبار

منشأبرخيآلايندههايهوايپايتختمشخصنيست

درخواستازبانكشهربرايتامينماليمترو

ابهامزداييازقانونشوراهاضرورياست۸آباناتمامساختخطآهنخواف-هرات؟

ب��ا يك حس��اب سرانگش��تي و باتوج��ه به نرخ س��ود 21درص��دي و دوره 
بازپرداخت 5 س��اله در طرح ليزينگ مس��كن، مش��خص مي ش��ود كه اقساط 
طرح ليزينگ مس��كن در مقايس��ه با وام هاي موجود مس��كن تا 5برابر بيش��تر 
مي ش��ود كه اين اقس��اط رقمي اس��ت كه حداقل براي كارمن��دان يا كارگران 
ب��ه هيچ عن��وان به صرفه نيس��ت، چراك��ه حق��وق كنوني ي��ك كارمند عادي 
در اي��ران ح��دود دو ميلي��ون توم��ان در ماه اس��ت و اين كارمن��دان حتي از 

 تس��هيلات صندوق پس انداز مس��كن يكم با س��ود 9درصد و دوره بازپرداخت
 12 س��اله هم استقبال نمي كنند. البته انجمن ليزينگ ايران هم بالا بودن نرخ 
س��ود و پايين بودن دوره بازپرداخت را مي پذيرد و پيش از اين اعلام كرده بود 
كه نمي توان در شرايطي كه درخواست دريافت كنندگان تسهيلات مسكن، دوره 
بازپرداخت بلندمدت و س��ود پايين است، انتظار داشت ليزينگ مسكن از اقبال 

مناسبي برخوردار بوده و بتواند انتظارات را برآورده كند.

استقبالسردازطرحليزينگمسكن
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صنعت، معدن و تجارت14
بي اطلاعي اصناف از تصميم 

وزارت صنعت
ايسنا    وزير صنعت، معدن و تجارت در لحظات پاياني 
اجراي دستورالعمل حذف برچسب قيمت كالا را به تعويق 
انداخت و اين موضوع واكنش اصناف را در پي داشت؛ به 
ط��وري كه رييس اتاق اصناف ايران در اين باره مي گويد: 
از س��وي وزارت صنعت، معدن و تجارت دس��تورالعملي 
براي توقف حذف برچس��ب قيمت ها اعلام نشده و حذف 
برچس��ب قيم��ت از درب كارخان��ه انجام خواهد ش��د و 
بنگاه ه��اي صنفي مكلف ب��ه درج نهايي قيمت روي اين 
كالاها خواهن��د بود. حال بازار در مواجهه با كالاهايي كه 
قيمت��ي روي آنها درج نش��ده، بلاتكليف مانده اس��ت. از 
طرفي كارخانه هايي كه پيش از اين مكلف ش��ده بودند از 
ابتداي مهر ماه كالاي بدون قيمت را عرضه كنند، اقدام به 
اين كار كرده و كالاهاي آنها وارد چرخه توزيع شده است 
اما مش��خص نيست كه از اين پس وضعيت عرضه نهايي 
اين كالاها چگونه خواهد بود. رييس اتاق اصناف ايران در 
ارتباط با اين موضوع اعلام كرده از س��وي وزارت صنعت 
دس��تورالعملي براي توقف حذف برچسب قيمت ها اعلام 
نش��ده اس��ت. حال به گفته علي فاضلي با اشاره به اينكه 
حذف قيمت از درب كارخانه انجام خواهد شد، بنگاه هاي 
صنفي مكلف به درج نهايي روي اين كالاها خواهند بود. 
از س��وي ديگر بازرسان مش��ترك اتاق اصناف و تعزيرات 
به كنترل ب��ازار خواهند پرداخ��ت و مراكز توزيع مكلف 
هستند، فاكتور فروشي كه از كارخانه دريافت كرده اند را 
به بازرس��ان ارائه دهند تا در صورت عدم رعايت قيمت ها 
ب��ه جرم گران فروش��ي بر كتمان حقيق��ت جريمه هايي 
ب��راي آنها در نظر گرفته ش��ود. همچني��ن فاضلي گفته 
اس��ت با توجه به اينكه شركت هاي پخش از كارخانه هاي 
توليدكنن��ده ۴۰تا ۵۰ درصد تخفيف مي گيرند اين رويه 
به ضرر مصرف كننده تمام خواهد شد. او در عين حال به 
نقش دولت ها بر تنظيم بازار اظهار كرد: كنترل بازار بايد 
به دست تشكل هاي اقتصادي انجام و به آنها اعتماد شود. 

 نگراني بخش خصوصي
از انحراف »فاينانس ها«

نايب رييس اتاق ايران اعلام كرد كه رييس پارلمان 
بخش خصوصي قرار اس��ت در ش��وراي پ��ول و اعتبار 
درباره س��هم بخش خصوص��ي از فاينانس ها و خطوط 
اعتباري اخي��ر رايزني كند.  پدرام س��لطاني در مورد 
قراردادهاي خطوط اعتب��اري و فاينانس هاي دريافت 
ش��ده از بانك ه��اي س��اير كش��ورها نيز اظه��ار كرد: 
قرارداده��اي فاينانس و خط��وط اعتباري از اين حيث 
كه فرصتي براي ما فراه��م مي كند تا بتوانيم خريدها 
به  ويژه خريد ماشين آلات، تكنولوژي و مواد اوليه را از 
طريق اين خطوط انجام دهيم و اين خطوط مس��يري 
براي تبادلات بانكي بين كشور ما و كشور ارتباط دهنده 
ايجاد مي كند، مثبت است. سلطاني تاكيد كرد: نگراني 
ما اين است كه بخش قابل  توجهي از اين اعتبارات در 
پروژه هاي دولتي مورد اس��تفاده ق��رار گيرد و با توجه 
ب��ه بدهي ب��الاي دولت ب��ه حجم بدهي ه��ا بيفزايد و 
مش��كلات را افزايش دهد. به گفته او، اصولا پروژه هاي 
زيربنايي دولت ممكن است از سودآوري لازم برخوردار 
نباشد و موجب شود بار بازپرداخت تسهيلات به دوش 
بودج��ه عمومي بيفتد از طرفي نگراني ديگر نيز بخش 
عمومي غيردولتي اس��ت. نايب رييس اتاق ايران افزود: 
اگر سازوكار اس��تفاده از اين تسهيلات سخت گيرانه و 
قاعده مند باشد كه بخش خصوصي واقعي بتواند از آن 
بهره مند ش��ود و در پروژه هاي سودآور با شفافيت لازم 
مورد اس��تفاده قرار گيرد، مي تواند زمينه رونق و رشد 
اقتصادي كشور را فراهم آورد. وي با اشاره به اقدامات 
بخ��ش خصوصي به  ويژه اتاق ايران براي بهره مندي از 
اين تس��هيلات تصريح كرد: قرار است در شوراي پول 
و اعتبار، رييس اتاق اين موضوع را اعلام كند و شفاف 
ش��ود كه بخش خصوصي از اين قراردادها چه سهمي 
دارد. س��لطاني در پايان گفت: اعتقاد دارم حتي اگر از 
اين فاينانس استفاده كامل نكنيم بهتر از اين است كه 
آن را كاملا به مصارف دولتي برسانيم كه نسل ها آينده 

ما را بدهكار كند. 

مزاياي تشكيل سامانه هاي 
گمرك قاچاق كالا 

صداو س�يما   ريي��س هيات تحقي��ق و تفحص از 
س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز گفت: سامانه جامع 
گمرك��ي و پنجره واحد تجارت فرامرزي؛ قاچاق كالا 
را از ۲۵ميلي��ارد دلار به ۱۲ميليارد دلار كاهش داد. 
محم��د اناركي محم��دي گف��ت: در دول��ت يازدهم، 
س��امانه يي در گمرك طراحي شد كه توانست بخش 
زيادي از مشكلات مربوط به تجارت را رفع كند و به 
همين دليل گمرك به عنوان دستگاه برتر اجرا كننده 
اقتص��اد مقاومتي انتخاب ش��د و در مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز عملك��رد مثبتي داش��ت. وي تصريح كرد: 
ابتداي اجراي اين س��امانه مشكلاتي از قبيل كندي 
سيستم و... وجود داشت كه رفع شده و گمرك ايران 
توانس��ت در كوتاه ترين زمان مش��كلات را برطرف و 
اين سامانه را تكميل كند. عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس با بي��ان اينكه گمرك نقش مهمي در مبارزه 
با قاچ��اق كالا و ارز دارد، گف��ت: در دولت دوازدهم 
گمرك ايران ماموريت مهمي دارد و آن هم مقابله با 
واردات غيرقانوني براي بهبود فضاي توليد در كشور 
اس��ت. زماني كه يك كالا ب��دون پرداخت عوارض و 
حق��وق دولتي به صورت غيرقانوني وارد مي ش��ود با 
قيمت تمام شده كمي در بازار عرضه خواهد شد كه 
باع��ث كاهش توان تولي��د و در مواردي از بين رفتن 
آن مي شود اما حضور گمرك در همه مبادي ورودي 
و خروجي كش��ور مي تواند مانع ورود اين نوع كالاها 
ش��ود و توليد داخل هم با توان بيشتري كار خود را 

ادامه مي دهد.
وي تصريح كرد: گمرك ايران با اس��تقرار در همه 
مبادي تجاري كش��ور بايد با استفاده از سيستم هاي 
كنترلي پيش��رفته مانند ايكس ري ه��اي جديد مانع 
ورود كالاه��اي غيرقانوني ش��ود. در دول��ت يازدهم 
ايكس ري هاي زي��ادي براي كنت��رل و رصد تجارت 
خريداري و س��اخته ش��د كه در بنادر پرتردد كشور 
به كار گرفته ش��ده است. اناركي محمدي با اشاره به 
هزين��ه بالاي خريد ايكس ري ادام��ه داد: دولت بايد 
به صورت دس��توري هم��ه دس��تگاه ها را با گمرك 
هماهن��گ كن��د تا به ج��اي اس��تفاده از ايكس ري، 
حسابرس��ي پس از ترخيص انجام ش��ود. وي حضور 
گمرك ايران در منطقه آزاد را هم مثبت ارزيابي كرد 
و گفت: اين كار مي تواند باعث كاهش قاچاق ورودي 

به كشور شود.

اخبار

از سوي وزير صنعت، معدن و تجارت به زودي ابلاغ مي شود

نسخه چهارم توسعه صنعتي

رييس هيات عامل ايميدرو مطرح كرد

نقشه 4 ساله دولت براي معدن

ايرنا   
اكثر معادن كش��ور در مناطق محروم قرار دارند 
و توس��عه آنها مي تواند به اشتغال زايي بينجامد؛ اين 
موض��وع درحالي اس��ت كه دولتم��ردان با همكاري 
متوليان معدني در تكاپوي نقش��ه راهي براي اجراي 
اي��ن برنامه مهم اقتصادي تا ۴س��ال آتي هس��تند. 
براس��اس اطلاعات مركز آم��ار ايران، س��هم ارزش 
اف��زوده معدن از تولي��د ناخالص داخلي كش��ور در 
س��ال ۱39۵ حدود يك درصد ب��وده كه در صورت 
محقق ش��دن اهداف كلان اين س��هم بايد در سال 
۱۴۰۰به ۱.۵درصد برس��د. در راس��تاي ش��فافيت 
برنامه معدني براي ۴س��ال آت��ي رييس هيات عامل 
س��ازمان نوسازي و توس��عه معادن و صنايع معدني 

ايران در يك نشست خبري از ابلاغ فهرست كالاهاي 
صادرات��ي و تفكيك برنامه هاي معدن س��خن گفت. 
مهدي كرباس��يان اظهار كرد: ابلاغ فهرست كالاهاي 
صادراتي مش��مول لغ��و معافيت مالياتي كه ش��امل 
توليدات معدني نيز مي ش��ود، سياستي مثبت است؛ 
چراكه هم اكنون بخش معدن از چند مشكل اساسي 
رنج مي ب��رد كه »س��رمايه گذاري بالا« و »ريس��ك 
فعالي��ت« ازجمل��ه آنهاس��ت. به  واقع ممكن اس��ت 
فعالان اين بخش در موضوع اكتش��اف يا اس��تخراج 
معدن س��رمايه گذاري كنند ام��ا در نهايت به معدن 
با ظرفيت بالا يا پرعياري دسترس��ي پيدا نمي كنند 
كه س��ودآوري داش��ته باش��د و اينها همه از ريسك 
اي��ن فعاليت حكايت دارد. وي اف��زود: فوري نبودن 

بازگشت سرمايه در اين فعاليت به عنوان يكي ديگر 
از معضلات اين فعاليت، مطرح اس��ت، بر اين اساس 
باي��د نرخ هاي ترجيحي ب��راي فعاليت در اين عرصه 
در نظر گرفته ش��ود. خوشبختانه دولت و مجلس از 
اي��ن موضوع حمايت كرده اند و بر اين اس��اس، ابلاغ 
معافيت از ماليات تولي��دات و محصولات معدني به 

طور كامل مثبت ارزيابي مي شود. 

 ميزان جذب سرمايه گذاري خارجي
كرباسيان با اش��اره به جذب سرمايه گذاري خارجي 
در اين بخش عنوان كرد: همان طور كه مطرح شد يكي 
از چالش هاي اساس��ي حوزه معدن و صنايع معدني نياز 
به س��رمايه گذاري بالاس��ت. پيش بيني مي شود بيش از 
3۰ميليارد دلار قابليت جذب سرمايه گذاري در اين بخش 
در كش��ور وجود داشته باشد كه با راهكارهاي ارائه شده 
از س��وي دولت و تفاهمنامه هايي كه با كشورهاي»كره 
جنوبي«، »چين« و در گذش��ته با »اتريش«، »آلمان« و 
»ايتاليا« امضا شده همچنين با همت وزارت امور خارجه 
شاهد تسهيل در جذب سرمايه گذاري در كشور باشيم. 
وي ادامه داد: در همين پيوند، صندوق توس��عه ملي نيز 
باي��د بخش معدن را جزو اولويت ه��اي خود قرار دهد و 
علاوه بر آن به مجلس پيشنهاد داديم تا سرمايه صندوق 
بيمه معدني را جهت كاهش ريس��ك حوزه معدن براي 
بخش خصوصي كوچك و متوسط افزايش دهد. رييس 
هيات عامل ايميدرو ادام��ه داد: در مصوبه قانوني كه به 
دولت ابلاغ ش��ده يك ميليارد و ۵۰۰ ميليون دلار منابع 
براي صنايع كوچك در حوزه معدن پيش بيني ش��ده و 
در اين راس��تا از همه تشكل ها و بخش خصوصي تقاضا 
كرديم، پروژه ها و پيش��نهادات خ��ود را ارائه كنند. وي 
همچنين به جلسه چندي پيشش با معاون امور توسعه 
روس��تايي كش��ور در نهاد رياس��ت جمهوري اشاره كرد 
و گف��ت: اين معاون��ت نيز بودجه بس��يار خوبي در اين 
خصوص دارد و مقرر شده يك كارگروه مشترك با حضور 
دولت، ايميدرو و بخش خصوصي تشكيل شود تا بتوانيم 

معادن را در نقاط محروم كشور فعال و از نيروي كار بومي 
آن مناطق استفاده كنيم. در عين حال سود تسهيلات در 
نظر گرفته شده از سوي سازمان توسعه روستايي ۴درصد 
اس��ت و براي تسهيلات ۱.۵ميليارد دلاري نيز نرخ سود 

بسيار پاييني پيش بيني شده است. 
كرباس��يان اظهار كرد: يكي از نتاي��ج خوبي كه اين 
س��ازمان در حوزه اكتش��اف معادن در گستره ۲۵۰هزار 
كيلومتري گرفته، تاكيد بر استفاده از مشاوران محلي و 
متخصصان جوان اس��ت و به طور نمونه در س��فر هفته 
گذشته به سيستان و بلوچستان شاهد بوديم ۱۰شركت 
مشاوره معدني همگي از نيروهاي بومي استفاده كرده اند 

كه به معناي سرمايه گذاري در نيروي انساني است. 
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره به برنامه 
۴ساله معدن در دولت دوازدهم گفت: رييس جمهوري بر 
فعال تر ش��دن بخش معدن و صنايع معدني تاكيد دارد 
همچنين جايگاهي كه اين بخ��ش در اقتصاد مقاومتي 
دارد، وزير صنعت، معدن و تجارت در راس��تاي ترس��يم 
نقش��ه راه ۴ساله مس��ووليتي را به ايميدرو محول كرد. 
در ايميدرو چالش ها، راهكارها و پيش��نهادات در 67 بند 
جمع بندي ش��د كه برخي از آنها ب��ه درون وزارتخانه و 
برخي ديگر به مجموعه دولت برمي گردد و نيازمند قانون 
اس��ت؛ معتقديم جمع بندي اين م��وارد و ارائه راهكارها 
مي تواند به جهش��ي در بخش معدن و صنايع معدني در 

راستاي توسعه اقتصادي كشور بينجامد. 
كرباس��يان افزود: امروز اين موارد 67 گانه در حضور 
تش��كل ها، انجمن هاي صنفي و خب��رگان بخش معدن 
كش��ور ارائه و از آنان نيز نظرخواهي شد كه جمع بندي 
آنها به وزارتخانه تقديم مي شود. كرباسيان گفت: مطابق 
آمارها در جه��ان از ۲۲۰۰ميليارد دلار تجارت س��الانه 
حوزه مع��دن و صنايع معدني ۴3درص��د آن مربوط به 
فولاد بوده و بخش اعظم ديگري نيز به مس و آلومينيوم 
برمي گردد. اين درحالي است كه ايران يك كشور معدني 
اس��ت و از معادن غني س��نگ آهن، مس همچنين گاز 
و نيروي انس��اني خبره برخوردار اس��ت و بايد بتوانيم از 

اين مزيت ها در راس��تاي تحقق اهداف اقتصاد مقاومتي 
استفاده كنيم. 

ريي��س هيات عام��ل ايمي��درو گفت: ام��روز و با 
سياس��ت هاي دولت، فرصتي بي بديل به بخش معدن 
رو كرده است كه بايد از آن به شايستگي براي رونق و 
حل مش��كلات اين بخش همچنين توسعه كشور بهره 
برد. كرباسيان با اش��اره به اجرايي شدن برنامه جامع 
اقدام مش��ترك)برجام( ادامه داد: در۲س��ال گذش��ته 
شاهد بوديم، شركت هاي بسياري از خارج كشور براي 
حضور و مش��اركت در حوزه مع��دن و صنايع معدني 
كش��ور ابراز علاقه مندي كردند و اين همكاري به ويژه 
در بخش هاي صنايع فولاد و مس با س��هولت بيشتري 

امكان پذير است. 
وي در ادام��ه با اش��اره به مقوله اكتش��اف معدن 
خاطرنشان كرد: ايميدرو عمليات اكتشافي در وسعت 
۲۵۰ه��زار كيلومتر مرب��ع را آغاز ك��رده كه ازجمله 
آنها 63 هزار كيلومتر مربع كار اكتش��افي در اس��تان 
سيس��تان و بلوچس��تان اس��ت كه ۱۵هزار كيلومتر 
مربع آنها در مناطق مرزي اس��ت. رييس هيات عامل 
ايميدرو تاكيد كرد: امروز توسعه اكتشافات و حمايت 
از صنايع كوچك و متوسط يكي از الزامات است بايد 
واحدهاي فرآوري محصولات معدني را راه اندازي كنيم 
تا به ويژه در مناطق محروم اشتغال زايي شود. وي بر 
لزوم افزايش س��رمايه صندوق بيمه معدن و افزايش 
فعالي��ت آن تاكيد كرد تا بتواند ريس��ك فعاليت هاي 
معدن��ي را كاهش داده و جاي��گاه واقعي خود را پيدا 
كند. كرباس��يان همچنين بر حل و فصل مش��كلات 
موجود در زمينه زيرس��اخت هاي م��ورد نياز ازجمله 
برق، گاز و جاده تاكيد كرد. اين مقام مسوول با اشاره 
به همكاري با سازمان زمين شناسي از در دست تهيه 
بودن نقش��ه هاي يك- صد هزارم معادن با همكاري 
اين سازمان خبر داد كه از اواخر مهر ماه جاري چاپ 
خواهند ش��د و ادامه داد: تحقق اين مهم مي تواند در 

جذب سرمايه گذاران نقش مهمي داشته باشد. 

تعادل   
س��كاندار وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در 
جديدترين اظهارات خود از ابلاغ سند راهبردي توسعه 
صنعت در آينده خبر داد. به گفته محمد شريعتمداري، 
آمايش سرزميني و انطباق آن با آمايش صنعتي كشور 
اولويت نخست اين وزارتخانه است. ابلاغ اين سند در 
حالي در دستور كار سكاندار وزارتخانه صنعت، معدن و 
تجارت قرار گرفته كه ارديبهشت سال جاري نيز شاهد 
رونمايي از ويرايش نسخه دوم سند راهبردي صنعتي 
بوديم. از اين رو، به نظر مي رسد پس از گذشت سال ها 
از عدم اجرايي ش��دن سند توس��عه صنعتي بار ديگر 
شاهد تدوين سند ديگري در اين حوزه باشيم؛ سندي 
كه مش��خص نيست به چه سرنوش��تي دچار خواهد 
شد. البته مديركل دفتر سياست گذاري و برنامه ريزي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره ابلاغ اين س��ند 
راهبردي به »تعادل« مي گويد: اين س��ند در راستاي 
همان برنامه سند توسعه استراتژي است كه در زمان 
محمدرضا نعمت زاده تهيه و ويرايش شده بود. به گفته 
محس��ن اتابكي تا ۴ ماه ديگر نسخه نهايي و بازنگري 
شده اين سند در دسترس فعالان تشكلي قرار خواهد 
گرفت. اگرچه برخي كارشناس��ان بر اي��ن باورند كه 
تدوين اس��تراتژي توسعه صنعتي يك ضرورت است؛ 
چراكه يك اس��تراتژي براي كل كشور و نشان دهنده 
وضعيت اقتصاد ايران اس��ت، اما در عين حال، تدوين 
چندباره سند توسعه صنعتي بدون اينكه ابزار لازم را 
براي اجرا در اختيار داش��ته باشد، نه تنها راه به جايي 
نخواهد ب��رد بلكه در نهايت با ص��رف هزينه و زمان 
صرف ش��ده، به دست نوش��ته يي تبديل خواهد ش��د 
كه پس از مدتي بايد بايگاني ش��ود. از اين رو ضرورت 
دارد، س��كاندار جديد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با بهره گيري از نظرات بخش خصوصي، تش��كل هاي 
تخصصي و با تامل بيشتري در اين زمينه گام بردارد. 

 ماجراي تدوين سند راهبردي صنعت؟ 
نزديك به دو دهه است كه از الزام اجراي سند راهبردي 
توس��عه صنعتي در كشور مي گذرد، اما اين سند همچنان 
ي��ا در حال ويرايش اس��ت يا در حال ابلاغ. س��ندي كه با 
هزينه هاي زي��ادي مورد بازنگري ق��رار مي گيرد اما هيچ 
اراده يي در بين متوليان امر ب��راي اجراي آن وجود ندارد. 
حال كه س��كان وزارت صنعت، معدن و تجارت به محمد 
شريعتمداري واگذار شده، او خبر از تكميل و احياي سند 
استراتژي توسعه صنعتي داده است. اگر نگاهي به تدوين و 
نحوه اجراي سند توسعه صنعتي در كشور بيندازيم، متوجه 

مي شويم از زماني كه برنامه توسعه صنعتي توسط اساتيد 
دانش��گاهي تدوين تا برنامه توسعه صنعتي در دولت دهم 
كه در سال 9۲ رونمايي شد و آخرين بار هم كه تحت نام 
س��ند راهبردي صنعت، معدن در س��ال 9۴ رونمايي و در 
اسفند 9۵ هم اصلاح شد، بيش از ۲۰ سال مي گذرد، اين 
در شرايطي است كه هيچ يك از آنها راه به جايي نبرده و 

مدام دستخوش تغييرات شدند. 
ح��ال با توجه به اينكه وزير صنع��ت، معدن و تجارت 
نيز در ماموريت جديد قصد دارد تا با تدوين و ابلاغ س��ند 
توسعه صنعتي، گام مثبتي را در اين زمينه بردارد؛ ذكر اين 
پرس��ش ضروري است كه اساسا هدف از تدوين يك سند 
توس��عه صنعتي چيست؟ آيا قصد ما اين است كه صنعت 
و به تبع آن اقتصاد كش��ور را در ريل رش��د و توسعه قرار 
دهيم يا اهداف ديگ��ري را در اين زمينه دنبال مي كنيم؟ 
ت��ا زماني كه هدف و ابزارهاي رس��يدن به هدف توس��عه 
صنعتي مش��خص نباشد، راه به جايي نخواهيم برد و تنها 
سير باطلي را طي خواهيم كرد كه در اين سال ها پيموديم، 
چرا كه تجربه تهيه سند استراتژي توسعه صنعتي در ايران 
نشان مي دهد، س��ند راهبردي صنعت كه توسط مسعود 
نيلي استراتژيست اقتصادي در سال ۱379 تنظيم و نتايج 
آن در مرداد سال ۱38۲ تحت عنوان »مطالعات استراتژي 
توس��عه صنعتي« منتش��ر ش��د، با روي كار آمدن دولت 
محمود احمدي نژاد با دلايلي مانند غرب گرايي و عدم اتكا 
به توان داخلي به بايگاني س��پرده شد.  از آن سو در دولت 
نهم و دهم »برنامه راهبردي صنعت، معدن و تجارت« كه 
چيزي نزديك به 8 سال طول كشيد نهايت در سال ۱39۲ 
رونمايي شد. البته اين برنامه راهبردي مورد انتقاد مجري 
تدوين نخس��تين اس��تراتژي صنعتي قرار گرفت. مسعود 
نيلي گفته بود كه »آنچه در س��ند اخير نوشته شده را در 
حقيقت نمي توانم هويتي برايش تعريف كنم. حالا چه به 
لح��اظ پارادايم و متدول��وژي و چه از نظر حد تفصيل« به 
گفته او، س��ند راهبردي كه در اين دولت تهيه ش��ده بود، 
برنامه استراتژيك وزارت صنعت است نه استراتژي توسعه 
صنعتي. از ديگر انتقاداتي كه به اين سند وارد شد، اين بود 
كه بايد تمركزمان را روي الزامات و ملزومات مي گذاشتيم 

چون ابزار و امكان اجراي آن را نداريم. 

 سومين سند توسعه صنعتي 
از سوي ديگر با كنار گذاشته شدن سند تدويني دولت 
دهم، تدوين يك س��ند براي توسعه صنعت براي سومين 
ب��ار در وزارت صنعت، معدن و تجارت دولت يازدهم كليد 
خورد. در تيرماه سال 9۴ معاون اول رييس جمهور از »سند 
راهبردي وزارت صنعت، مع��دن و تجارت« رونمايي كرد. 

اسحاق جهانگيري در مورد نسخه جديد اين سند گفته بود 
كه در اين سند راهبردي، ضمن بررسي وضعيت موجود و 
روند شاخص هاي مهم اقتصادي ايران و جهان به وضعيت 
و روند ايران از منظر شاخص هاي بين المللي پرداخته شده 
اس��ت. البته اين س��ند نيز مورد انتقاد فعالان اقتصادي و 
صاحب نظران نيز قرار گرفت، به طوري كه متوليان صنعتي 
كش��ور تلاش كردند با رفع اشكالاتي كه از طرف منتقدان 
مطرح شده بود، نسخه دوم سند راهبردي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت را تدوين كنند. بررس��ي تغييرات به عمل 
آمده در اين س��ند نسبت به نس��خه اوليه آن كه در سال 
9۴ رونمايي ش��د، حاكي از اين اس��ت كه در روند توسعه 
صنعت��ي ۱۱ صنع��ت به عنوان پيش��ران اصل��ي انتخاب 
شده است. در نس��خه اوليه صنايع استراتژيك »خودرو«، 
»فولاد«، »نساجي و پوشاك«، »سيمان«، »تاير و تيوب«، 
»لوازم خانگي«، »كاشي و سراميك« انتخاب شده بود كه 
در نس��خه دوم »مس«، »صنايع سلولزي )صنعت چوب و 
كاغذ( «، »صنايع غذايي و آشاميدني« و »صنايع دريايي« 
نيز به آنها اضافه ش��ده اس��ت. اين در حالي بود كه گفته 
شد، برنامه هاي راهبردي ساير صنايع منتخب در چارچوب 
به  كار گرفته ش��ده در حال تدوين است كه پس از نهايي 
ش��دن منتشر خواهد شد. در ويرايش آخر سند استراتژي 
توسعه صنعتي علاوه بر بررسي وضعيت موجود، چشم انداز 
توليد اين صنايع تا افق ۱۴۰۴ نيز اعلام و با بررس��ي روند 
ش��اخص هاي مهم اقتصادي اي��ران و جهان وضعيت روند 

ايران از منظر شاخص هاي بين المللي نيز بررسي شد.

 سند چهارم در راه است؟ 
حال با توجه به اينكه هنوز كمتر از 6 ماه از رونمايي 
نس��خه دوم ويرايش شده سند راهبردي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مي گذرد، اين بار س��كاندار جديد صنعت 
نيز تصميم دارد از سند راهبردي ديگري در حوزه صنعت 
رونمايي كند. وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه 
آمايش س��رزميني و انطباق آن با آمايش صنعتي كشور 
در اولويت وزارت صنعت اس��ت و سند راهبردي توسعه 
صنعت در كشور نهايي و ابلاغ مي شود، گفته است: نكته 
دوم تعادل بين عرضه و تقاضاست كه در دستور كار قرار 
دارد و بايد با سياست هاي تعريف شده تعادل بين عرضه 

و تقاضا ايجاد شود تا توليد ثبات پيدا كند. 
در همي��ن رابط��ه مديركل دفتر سياس��ت گذاري و 
برنامه ري��زي وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره ابلاغ 
اين س��ند راهبردي به »تعادل« مي گويد: اين س��ند در 
راس��تاي همان برنامه سند توسعه اس��تراتژي است كه 
در زمان محمدرضا نعمت زاده تهيه ش��د. محسن اتابكي 

در ادام��ه توضيح مي دهد: يك��ي از برنامه هاي وزارتخانه 
ويرايش اين س��ند است كه ما هر سال بنا به شرايط روز 
صنايع س��ند مورد نظر را مورد ويرايش قرار مي دهيم و 
آن را با ش��رايط روز تطبيق مي دهي��م. وي مي افزايد: با 
كارگروهي كه در اين زمينه تشكيل داده ايم، اميدواريم تا 
۴ ماه ديگر بتوانيم نسخه نهايي و بازنگري شده اين سند 

را در دسترس فعالان تشكلي قرار دهيم. 

 منتقدان چه مي گويند؟
با وجود چنين اظهاراتي آنچه در اين بين بايد مدنظر 
متوليان امر قرار گيرد، اين است كه تا زماني كه برنامه ها 
توس��ط بخش دولتي تدوين و تنظيم ش��ود راه به جايي 
نخواهيم برد. در واقع به گفته فعالان اقتصادي، هر دولتي 
كه بر س��ر كار مي آيد، به زعم خود يك برنامه راهبردي به 
رشته تحرير درمي آورد كه دولت بعد آن را نقض مي كند. 
اين رويه  همچنان ادامه دارد، در حالي كه اين يك تجربه 

شكست خورده است. 
از اي��ن رو ب��ه گفته منتقدان در ش��رايط فعلي، دولت 
نبايد به دنبال تدوين استراتژي توسعه صنعتي باشد؛ بلكه 
مهم تر از همه تدوين اجراي برنامه هاست. از سوي ديگر از 
ديگر انتقاداتي كه به نحوه تدوين استراتژي توسعه صنعتي 
مي شود اين است كه كه دولت ها و متوليان صنعتي كشور، 
هيچ گاه نظ��رات بخش خصوص��ي را در اين زمينه جويا 
نمي ش��وند. اما شايد مهم ترين پرسش��ي كه در اين بين 
قابل طرح باشد، اين است كه چرا با وجود سند راهبردي 
و ان��واع برنامه هاي حمايتي، اما صنعت كش��ور همچنان 
دچار ضعف و بحران اس��ت؟ آيا سند استراتژيك صنعتي 
كه قرار اس��ت از سوي سكاندار جديد اين وزارتخانه ابلاغ 
ش��ود، مي تواند درد صنعت كشور را التيام ببخشد يا اين 
سند به مثابه ديگر اس��ناد راهبردي بايگاني خواهد شد؟ 
از اين رو، بهتر اس��ت كه وزير صنعت، معدن و تجارت با 

بهره گيري از فعالان بخش خصوصي و با تامل بيش��تري 
اقدام به ابلاغ اين سند صنعتي كند كه قابليت اجرا داشته 
باشد. محمد شريعتمداري همچنين در بخش ديگري از 
س��خنان خود به ثبات نرخ س��ود بانكي نيز اشاره كرد و 
گفت: ثبات س��ود بانكي مي تواند منج��ر به تقويت حوزه 
توليد ش��ود. به گفته او، اعمال تعرفه هاي موثر و مديريت 
واردات كه طي س��ال هاي گذشته به جهت سياست هاي 
تج��ارت جهاني مدنظ��ر قرار نگرفته، باي��د مجدد به طور 
ويژه در دس��تور كار قرار بگيرد. شريعتمداري با تاكيد بر 
اينكه نمي توانيم، اجازه دهيم كالاهاي بي رويه وارد شود و 
تولي��د داخلي را نابود كند، بيان كرد: بايد مديريت موثر و 
تعرفه هاي موثر را احيا و با استحكام بيشتري انجام شود، 
م��ا اي��ن كار را انجام مي دهيم و در اي��ن زمينه و به  ويژه 
صادرات كالاهاي داخلي نيازمند حمايت مجلس شوراي 
اسلامي هس��تيم. به  مشوق هاي صادراتي نياز داريم و كه 
به  صورت هدفمند با ص��ادرات و مراكز توليدي صادراتي 
حمايت شوند. وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه 
سازمان صنايع كوچك يكي از فعاليت هاي محوري ماست 
و بازس��ازي و نوسازي صنعت در دس��تور كار قرار دارد و 
صنايع كوچك در اين زمينه نيز در نظر گرفته ش��ده اند، 
گفت: حمايت و ايجاد نواحي صنعتي از برنامه هاي جديد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اس��ت شركت هاي ايدرو و 
ايميدرو مسووليت پيدا كردند تا براي ايجاد صنعت در همه 
مناطق كش��ور به ويژه در مناطق محروم س��رمايه گذاري 
كنند. وي در پايان با اش��اره به اينكه اين دو شركت بايد 
با جذب منابع داخلي و خارجي گام هاي موثري در جهت 
س��رمايه گذاري صنعتي در مناطق محروم بردارند، يادآور 
شد: در ارتباط با قاچاق كالا، نيازمند ساماندهي مجدد در 
مرزها از قبيل پيله وري، كول بري، ملواني، ته لنجي و غيره 
هستيم. او در عين حال توسعه صادرات را نيازمند حمايت 

جدي مجلس شوراي اسلامي دانسته است. 

شاتا    
مديركل دفتر صنايع فل��زي و لوازم خانگي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر قابل احيا بودن دو 
برند ارج و آزمايش، روند احياي كارخانه ارج را به سبب 
روش��ن بودن وضعيت مالكيت حقوقي آن آس��ان تر از 
كارخانه آزمايش دانست و گفت: با توجه به دولتي بودن 
شركت ارج، فرآيندهاي قانوني واگذاري آن بايد سپري 
ش��ود. همچنين وزارت صنعت، معدن و تجارت براي 
احياي آزمايش دو پيش��نهاد كاربردي ارائه داد. عباس 
هاشمي »ارج و آزمايش« را دو واحد بزرگ صنعت لوازم 
خانگي كشور كه نيازمند جراحي كامل هستند، توصيف 
كرد و افزود: اين دو واحد صنعتي را پس از انقلاب ملي 
اعلام كردند و مدتي تحت نظارت سازمان صنايع ملي 
ايران بودند اما در سال هاي نزديك به 73و 7۴ با منحل 
شدن سازمان صنايع ملي ايران به بخش هاي خصولتي 
و شبه دولتي واگذار شدند. وي با اشاره به اينكه كارخانه 
ارج از سال 7۴ كه تحت مديريت گروه توسعه ملي بود 
مورد بازسازي و نوسازي)renovation( قرار نگرفت، 
تصريح كرد: طبيعي است كه اين واحد توليدي پس از 
39س��ال غيرقابل رقابت خواهد شد. هاشمي با تاكيد 
ب��ر اين موضوع كه عمده س��هامدار ارج درحال حاضر 
گروه توسعه ملي وابسته به بانك ملي ايران است، گفت: 
گروه توسعه ملي دنبال واگذاري ارج است و نظر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ني��ز واگذاري اين كارخانه به 

يك واحد توليدي يا واگذاري آن به سرمايه گذاري است 
كه مي خواهد توليد را در اين كارخانه ادامه دهد تا اين 

برند ملي از بين نرود. 
او همكاري ه��اي بانك ملي اي��ران در اين زمينه را 
خوب ارزيابي كرد و ادامه داد: با توجه به اينكه شركت 
ارج دولتي محس��وب مي ش��ود، فرآينده��اي قانوني 
واگذاري آن بايد س��پري ش��ود و سازمان بازرسي كل 
كش��ور بر اين فرآيند نظ��ارت كام��ل دارد كه تاخير 
احتمالي به وجود آمده به سبب زمانبر بودن انجام اين 
فرآيندهاست. هاشمي سياست وزارت صنعت، معدن و 
تجارت را ادامه توليد برند ارج با تكيه بر تكنولوژي روز 
دانست و افزود: احياي كارخانه ارج آسان تر و كوتاه تر از 
كارخانه آزمايش به شمار مي رود؛ زيرا وضعيت مالكيت 
حقوقي آن روش��ن اس��ت و فرآيند واگذاري به مراتب 
شفاف تر، ساده تر و بدون مانعي دارد. همچنين وزارت 
صنعت، معدن و تجارت كه استراتژي صنعتي را دنبال 
مي كند بايد در اين راس��تا از يكي از بهترين برندهاي 
كش��ور حمايت كند. وي در ادامه مجموعه آزمايش را 
شامل كارخانه هاي آزمايش تهران و آزمايش مرودشت 
معرفي كرد و گفت: آزمايش تهران حدود ۱۱۵ميليارد 
تومان و آزمايش مرودش��ت ۲۴ميلي��ارد تومان بدهي 
دارند و بدهي مجموعه آزمايش نزديك به ۱۴۰ميليارد 
تومان اس��ت. همچنين عمده طلب��كار اين مجموعه 
بانك هاي ملت و رفاه كارگران هس��تند كه نس��بت به 

ترهين اين كارخانه ها اقدام كردند. هاشمي با اشاره به 
برگزاري جلسات و ارسال مكاتبات فراوان با مسوولان 
بانك ملت درخصوص وضعي��ت آزمايش بيان كرد: با 
توجه ب��ه خصوصي بودن مالكيت آزمايش پيش��نهاد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اين است كه بانك ملت 
آن را تملك كند سپس براي خريد اين واحد توليدي 

دنبال متقاضي خريد بخش خصوصي بگرديم. 
او احتم��ال عدم وجود متقاض��ي خريد را از دلايل 
بان��ك ملت ب��راي تاخير در اين كار برش��مرد و افزود: 
البته آزمايش مرودش��ت به ج��ز بانك ملت طلبكاران 
ديگري ازجمله سازمان تامين اجتماعي، سازمان امور 
مالياتي كشور و ش��هرداري را نيز دارد. از سوي ديگر، 
كارخانه آزمايش مرودش��ت مختصات ي��ك كارخانه 
را به معناي واقعي كلمه ندارد و بيش��تر ماش��ين آلات 
آن فرس��وده و متعلق به چند دهه پيش اس��ت. البته 
با ت��لاش وزارت صنعت، معدن و تجارت و تامين مواد 
اوليه، مالكان فعلي در كارخانه مرودشت بخاري گازي، 
يخچال فريزر و كولر آبي را توليد كردند اما به دليل عدم 
وجود تكنول��وژي روز مجبور به فروش اين محصولات 
زير قيمت شدند. هاش��مي آزمايش را مانند ارج قابل 
احيا دانس��ت و تصريح كرد: هم اكنون محصولات برند 
آزمايش با برون س��پاري توسط توليدكنندگان داخلي 
تولي��د و خدمات پس از ف��روش اين محصولات نيز با 

تكنولوژي روز ارائه مي شود. 

شروط احياي »آزمايش و ارج«
ايسنا    

و  مديرعام��ل س��ازمان صناي��ع كوچ��ك 
ش��هرك هاي صنعتي ايران خواستار حمايت از 
شهرك هاي صنعتي و تخصيص اعتبارات بيشتر 
ش��د و گفت: تنها ۱۴درصد تخصيص هاي ملي 
داش��تيم كه اميدواريم با حماي��ت نمايندگان 

مجلس اعتبارات بيشتري تخصيص يابد. 
 يزداني با اش��اره به پاي��ش طرح  هاي بالاي

۵۱ درصد پيش��رفت فيزيكي از وجود ۱3هزار 
طرح با اش��تغال ۴۴۴هزار نفر در كش��ور خبر 
داد و تصري��ح ك��رد: در اس��تان ف��ارس ني��ز 
درحال حاض��ر بيش از ۲97ط��رح صنعتي با 
پيش��رفت فيزيك��ي ب��الاي ۵۰ درص��د وجود 
دارد كه اميدواري��م با حضور مديرعامل جديد 
ش��هرك هاي صنعتي در استان فارس تا پايان 
س��ال جاري بخش زيادي از اي��ن طرح ها كه 
اش��تغال نزديك 9هزار نفري را به همراه دارد 

به نتيجه برسد. 
او ب��ا بيان اينك��ه برنامه هاي ش��هرك هاي 
صنعت��ي در راس��تاي اقتص��اد مقاومتي دنبال 
مي ش��ود، اضافه ك��رد: معتقديم ام��روز توليد 
اش��تغال نيازمند همت جمعي و وجدان كاري 
اس��ت و توس��عه با همگرايي و همراه ش��دن با 
هم امكان پذير است. يزداني به موضوع پرداخت 

تس��هيلات رونق توليد به صنعتگران اشاره كرد 
و اف��زود: تا امروز بي��ش از ۲۵هزار و6۵3 بنگاه 
براي گرفتن تس��هيلات طرح رون��ق توليد كه 
3۰هزارميليارد تومان اعتبار براي آن پيش بيني 

شده در سامانه بهين ياب ثبت نام كرده اند. 
يزدان��ي اظه��ار ك��رد: قب��ول داري��م نرخ 
تس��هيلات ۱8درص��د اس��ت ام��ا ب��ا همين 
تسهيلات در س��ال قبل ۱86بنگاه كوچك كه 
راكد بوده اند در ش��هرك هاي صنعتي در حوزه 

صادرات فعال شدند.
وي تصريح كرد: در 6 ماهه نخس��ت س��ال 
جاري بيش از ۱۲۰درصد رشد واگذاري زمين 
و بيش از ۲۰درصد رشد در زمينه تعداد انعقاد 

قراردادها در شهرك هاي صنعتي داشته ايم.
يزدان��ي ب��ا بي��ان اينك��ه در زمين��ه ايجاد 
ش��هرك هاي صنعتي به دنبال تخصصي كردن 
آن هس��تيم، اضافه كرد: در اي��ن زمينه اخيرا 
دولت ۴ش��هرك تخصصي به تصويب رسانده و 

در استان هاي مختلف كشور فعال مي شود. 
وي با اشاره به اينكه در كل كشور 8۴ هزار 
و 9۵6واحد صنعت��ي داراي پروانه بهره برداري 
فعال اس��ت، گف��ت: درحال حاض��ر 7۰هزار و 
۵۲۱ قرارداد با س��رمايه گذاران در شهرك ها و 

نواحي صنعتي كشور منعقد شده است. 

ضرورت حمايت از شهرك هاي صنعتي
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15 نفت و انرژي
 لزوم ورود نيجريه و ليبي

به طرح كاهش توليد 
گروه انرژي| بيژن زنگنه وزير نفت ايران گفته اس��ت 
كه نيجريه و ليبي نيز بايد به طرح كاهش توليد بپيوندند. 
روز گذشته شبكه اطلاع رساني نفت و انرژي نوشت كه وزير 
نفت، ميزان تعهد اعضاي اوپك به توافق اين سازمان را در 
مجموع قابل قبول دانست و گفت: نتيجه تصميم هاي اوپك 
در بازار نفت قابل مش��اهده اس��ت. بيژن زنگنه در حاشيه 
نخس��تين روز نمايشگاه ايران پلاست در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: سياست جمهوري اسلامي ايران هميشه اقتدار 
س��ازمان كش��ورهاي صادركننده نفت )اوپ��ك( و كمك 
به اين س��ازمان براي ثبات بازار ب��ه نفع توليد كنندگان و 

مصرف كنندگان است. 
وي با بيان اينكه نتيج��ه تصميم هاي اوپك هم اكنون 
در بازار نفت قابل مشاهده است، تصريح كرد: ميزان تعهد 
اوپ��ك در مجموع قابل قبول بوده؛ گرچ��ه بايد اصلاحاتي 
صورت گيرد. اعضاي اوپك در نشس��ت عادي ۱۷۱ وزيران 
نفت و انرژي كش��ورهاي عضو اين س��ازمان در ۳۰ نوامبر 
۲۰۱۶ )۱۰ آذرم��اه ۹۵( تصمي��م گرفتند توليد خود را به 
سطح ۳۲ ميليون و ۵۰۰ هزار بشكه در روز برسانند و اين 
به معناي كاس��تن روزانه يك ميليون و ۲۰۰هزار بشكه از 
توليد اس��ت. ۱۰ روز پس از نشس��ت وزيران نفت و انرژي 
اوپك، توليدكنندگان عضو اوپك و غيراوپك در وين گردهم 
آمدند و بر س��ر كاهش حدود ۶۰۰ هزار بشكه يي از سوي 
كشورهاي غيرعضو اوپك نيز توافق كردند، روسيه با تعهد 
كاهش روزانه ۳۰۰ هزار بشكه يي، بزرگ ترين توليد كننده 
غيرعضو اوپك است. وزير نفت درباره اينكه چه اصلاحاتي 
بايد در توافق اوپك صورت گيرد نيز پاسخ داد: نخست تعهد 
۱۰۰درصد همه اعضا به توافق كاهش عرضه اين س��ازمان 
مبن��ي بر كاهش تولي��د و ديگري توجه ب��ه ميزان توليد 
نيجريه و ليبي است. زنگنه تاكيد كرد: ايران از هر تصميمي 
براي همراهي ب��ا اوپك و در چارچوب منافع ملي حمايت 
خواهد كرد. توافق كشورهاي عضو و غيرعضو اوپك از ژانويه 
۲۰۱۷ اجرايي ش��د و در نشست ۱۷۲ اين سازمان، وزيران 
نفت و انرژي اوپك بار ديگر تصميم گرفتند توافق اوپك تا 
مارس ۲۰۱۸ تمديد شود و پس از آن كشورهاي غيرعضو 
اوپك در نشس��تي مش��ترك با اعضاي اين سازمان دوباره 
متعهد به مشاركت در برنامه جهاني كاهش عرضه شدند. 

سرمايه گذاري مشترك ايران و 
عراق در دو ميدان نفتي 

فارس| جابراللعيبي وزير نفت عراق اعلام كرده است؛ 
عراق به زودي با ايران قرارداد سرمايه گذاري مشترك براي 
دو ميدان نفتي امضا مي كند اما با اين حال هيچ اسمي از 

اين ميادين و حجم سرمايه گذاري مشترك نبرده است. 
ايران و عراق حدود ۲۵ميدان مشترك دارند كه تاكنون 
توسعه پيدا نكرده است، اوايل سال جاري يك مقام مسوول 
در ش��ركت نفت مناطق مركزي اع��لام كرده بود يك تيم 
كارشناس��ي براي مذاكره با عراقي ها براي س��رمايه گذاري 
مشترك در ميادين آبان، پايدار غرب، نفت  شهر و دهلران 
تشكيل شده است. البته بايد گفت اين تيم مذاكره حدود 
س��ه يا چهار س��ال پيش فعال بود اما زماني كه عراق وارد 
جنگ شد عملا كار اين تيم كارشناسي مختل شد. ظاهرا 
هدف از تشكيل تيم كارشناسي اين بوده است كه دو كشور 
اطلاعات خود را در اختيار يكديگر قرار دهند و بر اس��اس 
ميزان سهمي كه از ميادين مشترك دارند، برداشت كنند. 

هدف گذاري افزايش ظرفيت 
مجتمع هاي آبرساني 

پ�اون| مدير دفتر تجهيز منابع مالي و مش��اركت هاي 
غيردولتي آبفاي كش��ور با اش��اره به اينكه طي س��ه سال 
اخير جمعا ۲۲ه��زار ميليارد ريال قرارداد تاسيس��ات آب 
ش��يرين كن جذب ش��ده اس��ت، گفت: در تلاشيم امسال 
بتوانيم ظرفيت اين مجتمع ها را به ۵۰۰هزار مترمكعب در 
شبانه روز برسانيم. سيدحميدرضا كشفي به وضعيت توسعه 
طرح هاي آب شيرين كن اشاره كرد و افزود: طي چند سال 
اخير براي رفع مشكلات تامين آب جنوب كشور و به ويژه 
جزاير خليج فارس كه از نقاط استراتژيك كشور به حساب 
مي آيند، اجراي طرح هاي آب شيرين كن با سرمايه گذاري 
بخش خصوصي در دستور كار وزارت نيرو  قرار گرفته است. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: هم اكنون در تمام ش��هرهاي نوار 
جنوبي كشور نيز تاسيسات آب شيرين كن نصب و بهره برداري 
ش��ده يا در حال ساخت است. كش��في با اشاره به اينكه طي 
سه سال اخير جمعا ۲۲ هزار ميليارد ريال قرارداد تاسيسات 
آب شيرين كن جذب شده است، تصريح كرد: تاكنون قرارداد 
خري��د تضمين��ي 4۰۰ه��زار مترمكعب آب اين تاسيس��ات 
نيز منعقد ش��ده كه در تلاشيم امس��ال بتوانيم ظرفيت اين 

مجتمع ها را به ۵۰۰هزار مترمكعب در شبانه روز برسانيم. 

تريبون وزير

كوتاه از دنياي انرژي

»تعادل« آثار رفراندوم اقليم كردستان عراق بر جغرافياي بين المللي نفت را بررسي مي كند

شيشه عمر نفتي كردها در دستان تركيه

مدير امور بين الملل شركت ملي نفت ايران در سنگاپور تشريح كرد 

پيش بيني كاهش صادرات نفت و ميعانات ايران
رويترز|

ترجمه| مهدي نيكوئي|
ايران به دنبال آن اس��ت تا ميزان صادرات نفت خام و 
ميعانات گازي خود را براي بقيه س��ال ۲۰۱۷ هم حفظ 
كند؛ با وجود اين، تعميرات و نگهداري هاي اخير،  كاهش 
ذخيره هاي تجاري نفت و افزايش عطش داخلي منجر به 
محدود شدن محموله هاي ارسالي ايران به خارج از مرزها 
مي ش��ود. اين موضوع را يكي از مقام هاي ارش��د شركت 

ملي نفت ايران در روز دوشنبه عنوان كرد. 
سعيد خوشرو مدير امور بين الملل شركت ملي نفت 
اي��ران، در ي��ك كنفرانس صنعت )نفت( در س��نگاپور، 
همچنين گفت: ايران براس��اس برنامه هاي تعيين شده، 
بايد صادرات خود را به ۲.۶ ميليون بش��كه در روز نفت 
خ��ام و ميعان��ات گازي براي بقيه روزهاي س��ال جاري 

ميلادي برساند. 
وي بحث نگهداري و تعميرات را به دليل »مشكلات 
فني« در پارس جنوبي دانس��ت كه انتظ��ار مي رود يك 

تا دو ماه به طول بينجامد. در چنين ش��رايطي احتمالا 
صادرات نفت خام كشور حدود ۲.۱ تا ۲.۳ ميليون بشكه 
در روز تا انتهاي سال، تثبيت خواهد شد. ايران، سومين 

توليدكننده بزرگ نفت اوپك است. 
خوش��رو توضيح داد: »ما حجم زيادي ذخاير تجاري 
ميعانات گازي داشتيم كه يا در خشكي يا روي شناورها 
انبار ش��ده بود. با وجود اين، تم��ام اين ذخاير تجاري به 
اتمام رس��يده است. ما همچنين مجبور هستيم به دليل 
)ميزان( تقاضاي داخلي از حجم صادرات خود بكاهيم.«

به گفته خوشرو، شركت ملي نفت ايران به خريداران 
آسيايي خود اطلاع داده كه ممكن است صادرات ميعانات 
گازي خ��ود در ماه اكتبر را به دليل تعميرات و نگهداري 

پارس جنوبي كاهش دهد. 
تا ۳ ماهه دوم س��ال ۲۰۱۷، انبارهاي نفتي دريايي و 
خشكي ايران به اتمام رسيد كه ناشي از رفع تحريم هاي 
بين المللي از ژانويه ۲۰۱۶ و روند صعودي صادرات از آن 
زمان )تاكنون( بوده است. ايران همچنين در حال افزايش 

ظرفيت توليد خود از ۳ دستگاه جدا كننده )اسپليتر( در 
پالايشگاه ستاره خليج فارس در بندرعباس است. هر كدام 
از اين جداكننده ها كه معيانات گازي را به سوخت هايي 
مانند نفتا، بنزين و گازوييل تجزيه مي كند، ظرفيتي برابر 

با ۱۲۰ هزار بشكه در روز دارند. 
خوشرو اظهار كرد كه ممكن است واردات بنزين در 
نيمه دوم سال ۲۰۱۸ و در پي روي مدار آمدن جداكننده 

دوم پالايشگاه ستاره خليج فارس، متوقف شود. 
ايران، س��ال ها زير تحريم هايي تاب آورده كه مانع از 
سرمايه گذاري كافي در بخش نفت شده اند. اين تحريم ها 
در پي توافقي كه س��ال ۲۰۱۵ ش��كل گرفت، برداشته 
ش��دند اما تحريم هاي جديدي در ماه جولاي به وسيله 
دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا، به ايران تحميل شد؛ 
ش��خصي كه در دوران رقابت ه��اي انتخاباتي اش، توافق 
هسته يي مذاكره شده به وسيله باراك اوباما را »بدترين 

توافق ممكن« ناميده بود. 
مدير امور بين الملل شركت ملي نفت ايران، اثرگذاري 

تحريم هاي يك جانبه امريكا بر صادرات تهران به اروپا را 
مردود دانس��ت و گفت: »ايران به زندگي تحت ش��رايط 
تحريم ع��ادت كرده اس��ت. اينها ايران را سرس��خت تر 
كرده اند. اين تحريم ها چيزي نيستند كه ايران نگران شان 
باش��د.« وي همچنين اضافه كرد كه ش��ركت ملي نفت 
ايران قصد دارد صادرات خود به اروپا را در سطح ميانگين 

۳۰ تا 4۰درصدي از كل صادرات خود حفظ كند. 
خوشرو از سوال درباره تهديدهاي هند براي كاهش 
واردات نف��ت خام از ايران هم بي تفاوت رد ش��د و گفت: 

واردات به هند در س��طح ميانگين 4۰۰ هزار بش��كه يي 
در روز، نگه داش��ته شده است. وي ادامه داد: »مشتريان 
ديگري به ما نزديك شده و نفت خام بيشتري خواسته اند. 

بنابراين نگراني از اين بابت نداريم.«
هند برنامه داشت تا واردات نفت خام خود از ايران را 
در سال مالي جاري )سال ۹۶( به ۳۶۹ هزار بشكه برساند 
كه يك چهارم كمتر از س��ال گذشته است. اين تصميم، 
در پي آن بود كه ايران، حق توس��عه ميدان گازي بزرگ 

»فرزاد B« را به كنسرسيوم هندي واگذار نكرد. 

گروه انرژي| حميد مظفر|
سرانجام ۲۵سپتامبر از راه رسيد و رفراندوم استقلال 
كردستان با وجود تمام مخالفت ها از جانب دولت مركزي 
عراق، كش��ورهاي غربي، ش��وراي امنيت س��ازمان ملل 
متحد و همس��ايگان اقليم يعني اي��ران و تركيه برگزار 
ش��د. مخالفان با اين رفراندوم چه آنهايي كه از اس��اس 
با برگ��زاري آن مخالفن��د و چه آنهايي ك��ه زمانبندي 
برگزاري آن را مناس��ب نمي دانند، معتقدند كه برگزاري 
اين همه پرسي منجر به بي ثباتي بيشتر در عراق و منطقه 

آشو ب زده خاورميانه خواهد شد. 
اما حكومت اقليم كردس��تان عراق از خواس��ته خود 
پا پس نكش��يد و ديروز صندوق ه��اي راي براي دريافت 
نظر كردهاي عراق چيده شد. رفراندوم علاوه بر ۳ استان 
اربيل، س��ليمانيه و دهوك كه به طور رسمي جزو قلمرو 
حكومت اقليم محسوب مي شوند بلكه در مناطق تحت 
اختلاف با حكومت مرك��زي عراق همچون كركوك نيز 
برگزار مي ش��ود. )گزارش كامل مربوط به رفراندوم اقليم 
كردستان عراق را مي توانيد در صفحه ۷ روزنامه بخوانيد.( 
كرك��وك را مي توان فصل مش��ترك تمام اختلافات 
حكومت مركزي عراق با كردس��تان و نگراني هاي بغداد 
در رابطه با اس��تقلال كردها دانست. منطقه يي نفت خيز 
كه از س��ال ۲۰۱4 و با بي اعتنايي ارت��ش عراق در برابر 
حملات داعش آن، ميزبان نيرو هاي نظامي پيش��مرگ 
كردس��تان شده اس��ت. به گزارش »تعادل« و به نقل از 
فايننش��ال تايمز، كركوك ظرفيت توليد روزانه 4۰۰هزار 
بش��كه نفت را داراست كه تقريبا معادل ۱۰درصد از كل 
توليد نفت عراق محس��وب مي ش��ود. بنابراين حكومت 
مرك��زي عراق نگ��ران اين اس��ت كه با از دس��ت دادن 
كرك��وك و ميدان ه��اي نفتي آن پس از اعلام رس��مي 
اس��تقلال و الحاق اين استان به كشور جديد كردستان، 
جايگاه خود در اوپك به عنوان دومين توليدكننده بزرگ 

نفت را به ايران واگذار كند. 
حكومت اقليم كردستان اعلام كرده است كه ذخاير 
نفت اين منطقه حدود 4۵ميليارد بشكه معادل يك سوم 
مجموع ذخاير عراق اس��ت. در ح��ال حاضر توليد نفت 
كردس��تان عراق در س��طح ۶۵۰هزار بشكه در روز است 
كه تقريبا ۵۵۰هزار بشكه آن روزانه از طريق خطوط لوله 
انتقال نفت به تركي��ه و پايانه هاي نفتي مديترانه صادر 

شده و به دست مشتريان اروپايي اربيل مي رسد. 
تركيه كشوري است كه در هفته هاي اخير شديدترين 
مخالفت ها را با برگزاري اين همه پرس��ي اعلام داش��ته  
اس��ت. بنابراين روي كاغذ انتظ��ار مي رود كه با توجه به 
اختلاف نظر تركيه و كردها و احتمال دو پاره  شدن عراق 
به عنوان دومين توليدكننده اوپك، بازار نفت حساسيت 
زيادي را به موضوع رفراندوم كردس��تان نش��ان دهد. اما 
واقعيت امر چيز ديگري است و بازار روز گذشته بي اعتنا 

به اين رفراندوم به كار خود ادامه داد. 
در تشريح علت اين واكنش بايد به اين موضوع توجه 
كرد كه نگراني بازار نفت از وقايع كردستان، از ۲بعد قابل 
بررسي است. بعد نخست نفس استقلال و عملياتي شدن 
آن اس��ت. درست اس��ت كه روز گذشته رفراندوم برگزار 
شد و احتمالا زماني كه نتايج اعلام شود، با درصد بالايي 

راي »آري« ب��ه جدايي از حكوم��ت مركزي عراق ثبت 
خواهد ش��د، اما كردستان بلافاصله از عراق جدا نخواهد 
ش��د. اين نكته يي است كه مسعود بارزاني، رييس اقليم 
كردس��تان در نشس��ت خبري روز يك شنبه خود اعلام 
كرد. وي در اين باره گفت: »همه پرس��ي گام نخست در 
نقشه راه استقلال و جدايي از عراق است و مردم مشخص 
مي كنند كه كجا مي خواهن��د، زندگي كنند. پس از آن 
مرحله طولاني اي را آغاز خواهيم كرد. اين همه پرس��ي 
براي ترسيم مرزهاي كردستان نيست. پس از همه پرسي 
مذاكراتي با بغداد ظرف يك يا دو سال خواهيم داشت و 
اگر ببينيم كه اين مذاكرات ثمربخش اس��ت آن را ادامه 

مي دهيم.«
در اي��ن رابطه، آلان  مهتدي تحليلگر كرد بازار انرژي 
در يادداش��تي كه در فايننشال تايمز منتشر شده است، 
عنوان مي كند: »اعلام استقلال كردستان بدون حمايت 
و به رسميت شناخته ش��دن اين كشور از سوي جامعه 

بين المللي در آينده نزديك امكان پذير نخواهد بود.«
بعد دوم نگراني بازار از همه پرسي استقلال كردستان 
مي تواند ناش��ي از ايجاد موج جدي��دي از درگيري هاي 
نظامي در منطقه نفت خيز خاورميانه و اختلال در مبادي 
عرضه نفت باش��د. همس��ايگان كردس��تان عراق يعني 
ايران و تركيه در آس��تانه برگزاري اين همه پرسي اقدام 
ب��ه برگزاري مانور نظامي در مرزه��اي خود با اين اقليم 
كرده اند و عده يي ممكن است مانورهايي از اين دست را 
نشانه يي براي بروز درگيري هاي نظامي بدانند. به گزارش 
»تعادل« و به نقل از فايننشال تايمز، آلان مهتدي وقوع 
درگي��ري نظامي را ني��ز دور از ذهن مي پندارد و معتقد 
است: »با وجود مخالفت ها و تهديدهاي نظامي، به علت 

نقش حياتي كردها در مبارزه با داعش و حضور گسترده 
ائتلاف ضد داعش در اقليم و نيز برقراري خطوط دفاعي 
آماده خصوصا در كركوك، وقوع يك جنگ تمام عيار كه 
زيرساخت هاي نفتي را تهديد كند بعيد به نظر مي رسد.«

روز گذش��ته حيدر العبادي نخست وزير عراق از تمام 
كشورهاي خارجي درخواست كرد از انجام معاملات نفتي 
با اقليم كردستان س��رباز زنند. به نظر مي رسد مخاطب 
اصلي العبادي در شرايط فعلي تركيه باشد. همان طور كه 
اعلام شد نزديك به ۸۵درصد توليد نفت كردستان عراق 
از طريق تركيه به اروپا صادر مي ش��ود. پيش تر مقامات 
اقليم مذاكراتي را نيز با تهران براي س��وآپ نفت داشتند 
كه به نتيجه مشخصي نرس��يد. بنابراين تركيه در حال 
حاضر به عنوان شاهرگ حياتي درآمد كردهاي عراق به 
حساب مي آيد و همگان در انتظار واكنش مقامات ترك 

به اين درخواست العبادي هستند. 
ترك ها باي��د در رابطه با نفت كردس��تان عراق بين 
دو گزينه تصميم گيري كنند. گزينه اول باز نگهداش��تن 
خط��وط لول��ه و ادامه انتق��ال نفت كردس��تان عراق به 
مديترانه اس��ت. انتخابي كه منجر ب��ه تقويت كردهاي 
عراق خواهد شد و مي تواند در ادامه كردهاي تركيه را نيز 
تحريك كند. گزينه دوم بستن خطوط لوله انتقال نفت و 
چشم پوشي از درآمدهايي است كه اين كشور از معامله با 
كردستان عراق به دست مي آورد. آلان  مهتدي در رابطه 
با تصميم احتمالي تركي��ه مي گويد: »با وجود زبان تند 
و تهديدات تركيه، اين كش��ور كوچك ترين تمايلي براي 
بستن خطوط لوله انتقال نفت و ايجاد اختلال در جريان 
نفت از اقليم كردس��تان به س��مت بازارهاي بين المللي 
نشان نداده است. تركيه از درآمدهاي تعرفه يي اين خط 

لوله و نيز جايگاه خود به عنوان كريدور صادرات نفت از 
خاورميانه و روسيه بهره هاي زيادي مي برد.«

اگر تركيه خطوط لوله انتقال نفت خام كردس��تان را 
نبن��دد، حكومت مركزي عراق گزينه ه��اي زيادي براي 
توق��ف صادرات نف��ت اقليم نخواهد داش��ت. مگر اينكه 
بخواهد از طريق اقدامات حقوقي، جلو حركت تانكرهاي 
حامل نفت خام كردستان را بگيرد، كاري كه پيش تر نيز 
سابقه انجام آن را داشته است و البته توفيق چنداني نيز 
در اين زمينه كسب نكرده است. به گزارش »تعادل« و به 
نقل از رويترز، در نوامبر سال ۲۰۱۵ حكومت خودمختار 
كردس��تان عراق اعلام كرد كه براي نخستين بار توانسته 
است به صورت پنهاني صادرات نفت را خود انجام دهد و 

باز هم به اين كار خود ادامه خواهد داد. 
در آن زمان آشتي هورامي، وزير منابع طبيعي اقليم 
اعلام كرده بود كه كردس��تان براي مخفي نگهداش��تن 
ف��روش خ��ود از ديد حكومت مركزي ع��راق، نفت خام 
خود را به اس��راييل مي برده و از آنجا به صورت مستقيم 
توسط نفتكش هايي به سواحل مالت در درياي مديترانه 
حمل مي كرده است. حكومت اقليم ابايي از اعلام فروش 
مخفيانه نفت خود در آن زمان نداش��ت و اعلام كرد كه 
اراده آنها به فروش مس��تقل نفت ناشي از تصميم دولت 
مركزي عراق در رابطه با بودجه اين اقليم در س��ال هاي 
۲۰۱4 و ۲۰۱۵ بوده اس��ت. كردهاي عراق در آن س��ال 
اعلام كردند كه براي پرداخ��ت هزينه هاي جاري خود، 
حمايت از يك ميليون آواره فراري از سوريه و تامين مالي 
نيروهاي نظامي پيش��مرگ براي مبارزه با داعش، سهم 

بيشتري از ۱۷درصد بودجه كل عراق را نيازمند است. 
به گزارش »تعادل« و به نقل از فايننش��ال تايمز، در 

حال حاضر نفت اقليم كردس��تان توس��ط شركت هايي 
همچ��ون ويتول، ترافيگورا، پتراك��و و گلنكور به فروش 
مي رس��د و حكومت اقليم به واس��طه اين كمپاني هاي 
تجارت نفت توانس��ته است، مش��تريان زيادي در اقصي 
نقاط جهان به دست آورد. اين در حالي است كه حكومت 
مركزي عراق، بارها اين كمپاني ها را تهديد كرده است كه 
در صورت انجام معاملات نفتي با كردها، آنها را در ليست 

سياه قرار خواهد داد. 
همچني��ن كمپاني هاي توليدكنن��ده نفت نيز تا 
بدين ج��اي كار موض��ع منفي نس��بت به اس��تقلال 
كردس��تان اتخاذ نكرده اند. البته فعاليت شركت هاي 
بين المللي در كردس��تان در س��ال هاي اخير كاهش 
داشته اس��ت كه علت اصلي آن ترس از ريسك هاي 
ژئوپليتيكي و بي ثباتي هاي ناشي از حضور گروه هاي 
تروريس��تي بوده است. اما اكنون خبرهايي از آغاز به 
كار مجدد توليد نفت توسط غول هاي جهاني در اين 
منطقه به گوش مي رسد. به گزارش  فايننشال تايمز، 
هفته گذش��ته و در اوج التهابات ناش��ي از برگزاري 
رفراندوم، ش��ركت امريكايي ش��ورون اعلام كرد كه 
عملي��ات حفاري خود در اقليم كردس��تان را پس از 
۲س��ال از سر گرفته اس��ت. همچنين در هفته هاي 
اخي��ر، حكوم��ت اقليم كردس��تان به ش��ركت هاي 
بين الملل��ي فعال در اقلي��م اطمينان خاطر داد كه به 
دنبال راه  حل هاي��ي براي بازپرداخت بدهي ۳ميليارد 
دلاري خود يا تغيير س��اختار آن است. در اوايل سال 
جاري نيز ش��ركت دولتي روس��نفت روسيه چندين 
تفاهمنام��ه با حكومت اقليم ش��امل اعطاي وام يك 
ميليارد دلاري امضا كرده اس��ت. پشتوانه اعطاي اين 
وام، فروش نفت خام اقليم اس��ت. بازپرداخت اين وام 
همين حالا نيز آغاز ش��ده است و روسنفت چندين 
محموله نفت خام كردستان را در آلمان تحويل گرفته 
اس��ت. روس��نفت همچنين توافق كرده است كه در 
زيرساخت هاي نفت و گاز كردستان نيز سرمايه گذاري 
كرده و ظرفيت توليد اين كشور را از سطح ۷۰۰هزار 
بشكه در روز فعلي به يك ميليون بشكه در پايان سال 
۲۰۱۷ برساند. همچنين قرار است، روسنفت روسيه 
و ش��ركت نفت كردس��تان عراق )KAR( يك خط 
لوله انتقال گاز با ظرفيت صادرات سالانه ۳۰ميليارد 
مترمكعب گاز طبيعي به تركيه احداث كنند. انتظار 
مي رود ك��ه اين خط لوله تا پايان ۲۰۱۹ س��اخته و 
تكميل شود و در سال ۲۰۲۰ نخستين صادرات گاز 
كردس��تان عراق به تركيه آغاز ش��ود. گازي كه قرار 
است با كمك روسنفت از كردستان عراق صادر شود 
معادل ۶درصد كل تقاضاي گاز اروپا به حساب مي آيد. 
با توجه به اين ش��رايط، آلان مهتدي معتقد اس��ت 
كه ريس��ك تلاش تركيه براي ممانعت از صادرات نفت 
كردستان و بستن راه هاي درآمدي اين اقليم پايين است. 
چنين شرايطي سبب شده كه خيال بازار نفت نيز از 
رفراندوم كردستان عراق فعلا آسوده باشد و هر نتيجه يي 
در رفراندوم كردس��تان ثبت شود، نگراني از باب اختلال 
عرض��ه قابل توجه در نفت خام كردس��تان عراق به دل 

فعالان بازار راه پيدا نخواهد كرد. 

آگهي مناقصه عمومي يک مرحله اي 
 خريد، نصب )بازسازي اتاق هاي عمل( مركز آموزشي درماني امام علي)ع( 

بوسيله ديوارهاي ماژولار و كف پوشي دانشگاه علوم پزشكي كرمانشاه 
دانش��گاه علوم پزش��كي و خدمات بهداشتي درماني كرمانشاه در نظر دارد نسبت به خريد نصب )بازسازي اتاق هاي عمل( مركز آموزشي درماني 
امام علي)ع( خود بوس��يله ديوارهاي ماژولار و كف پوش از طريق مناقصه عمومي )يك مرحله اي( اقدام نمايد. لذا از كليه ش��ركت ها و موسس��ات 
واجد شرايط دعوت مي شود از تاريخ نشر اين آگهي لغايت پايان وقت اداري روز شنبه به تاريخ ۹۶/۷/۱۵ بابت خريد اسناد مناقصه با ارائه فيش 
واريزي به مبلغ ۲۰۰/۰۰۰ريال به حس��اب ش��ماره ۲۱۷۸4۲۳۷۰۵۰۰۸ بانك ملي بنام درآمد غير بهداش��تي و درماني دانشگاه علوم پزشكي و 
خدمات بهداشتي درماني كرمانشاه به نشاني كرمانشاه بلوار شهيد بهشتي، ساختمان شماره يك دانشگاه علوم پزشكي، طبقه اول، اداره تداركات 
)تلفن: ۱۶۱ ۳۸۳۷۵-۰۸۳( و يا تهران خيابان انقلاب، چهارراه وليعصر، ضلع ش��رقي پارك دانش��جو، خيابان استاد شهريار، پلاك ۳۱ طبقه اول، 

دفتر نمايندگي دانشگاه علوم پزشكي كرمانشاه ) تلفن:۶۶۷۱۸۱4۱( مراجعه نمايند. 
۱( س��پرده ش��ركت در مناقصه 4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ري��ال )چهارصد و پنجاه ميليون ريال( به صورت ضمانتنام��ه معتبر بانكي و يا واريز نقدي وجه 
مذكور به حس��اب ش��ماره ۲۰۰۷ ۰۱۰4۱۷۳۷۰ بانك صادرات شعبه مدرس ) كرمانش��اه( بنام دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني 

كرمانشاه مي باشد. 
۲( آخرين مهلت تحويل پيشنهادات توسط شركت كنندگان در مناقصه تا ساعت ۱۵ روز شنبه تاريخ ۹۶/۷/۲۹ مي باشد. 
۳( محل تحويل پيشنهادات كرمانشاه، بلوار شهيد بهشتي، ساختمان شماره يك، طبقه سوم، دبيرخانه محرمانه مي باشد.

4( هزينه چاپ آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
۵( تاريخ بازگش��ايي پيش��نهادات واصله روز يكشنبه تاريخ ۹۶/۷/۳۰ ساعت ۸:۳۰ صبح در محل كرمانشاه، بلوار شهيد بهشتي، ساختمان شماره 

يك دانشگاه علوم پزشكي، طبقه اول، دفتر مديريت پشتيباني و امور رفاهي مي باشد.

روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني كرمانشاه

گاه علوم پزشکي  دانش

 

شتي درماني کرمانشاه و خدمات بهدا
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»مشيري«پيونديبينشعرنووكهنبود
ش��عرهاي فريدون مش��یري حاصل تجربیات شخصي اوست كه توانسته آنها را به يك اثر ادبي تبديل كند. تبديل تجربیات 
عیني به شعر، راز ماندگاري شعرهاي فريدون مشیري است كه البته در كنار اينها نگاه شاعرانه و نگرش خاص او مانند پرهیز از 
انتخاب واژگان به  دور از پیچیدگي و به  دور از ارائه هاي خاقاني وار در شعرهايش قابل توجه است. جواد كلیدري، راز ماندگاري 
مشیري را در بي طرف بودن او مي داند؛ اينكه به هیچ طرف دعوا نمي رفت و در نتیجه از قافله شعر نو جامعه ادبي عقب نماند 
بلكه توانست بین اين دو پیوند و آشتي برقرار كند. به  گفته او، شعر ما از گذشته تا امروز تجربه ها و سبك هاي متفاوتي داشته 

است و از دوره نیما به بعد خیلي چیزها تجربه شده، خیلي از چیزها كم يا اضافه شده است. 
كلیدري با بیان  اينكه مشیري در دوره  شعر نو ظهور كرده بود، گفت: در اين دوره تازه سروصداهاي بین شعر نو و كلاسیك 
ش��روع و جدال بین ش��عر نو و كهن ش��عله ور شده بود و مشیري در آن دعواها طرف هیچ كدام را نگرفت بلكه در شعرش بین 

شعر نو و كلاسیك پیوند ايجاد كرد و ما امروزه مي بینیم كه آثار وي در دو زمینه كلاسیك و نو وجود دارد. 

چهرهروز

نگاهيبهارزشصادراتگوسفندوبززندهدركشورهايجهان

دامافريقاييدركشورهايهمسايه
گروهگوناگونصادرات دام زنده علاوه 
بر آنكه منجر به ارزآوري و اشتغال زايي 
مي ش��ود، تولید در صنعت دامپروري را 

نیز به  همراه دارد. 
بس��یاري از كشورها، گوس��فند و بز زنده را به 
كش��ورهاي ديگر صادر مي كنند اما طبق آمارهاي 
به دس��ت آمده، تولید و مصرف دام در كشورهاي 
خاورمیان��ه، بالاتر از س��اير مناطق بوده اما درحال 
حاضر در بس��یاري از كش��ورهاي ديگر به  ويژه در 

افريقا نیز درحال افزايش است. 
براس��اس تازه ترين گزارش هاي به دست آمده، 
درآمد س��ودان از صادرات گوس��فند و بز بیش از 
561 میلی��ون دلار برآورد ش��ده اس��ت. صادرات 
دام در اين كش��ور پ��س از تولید نف��ت، بالاترين 
می��زان درآمد اين كش��ور بر مبن��اي ارز خارجي 
است. بیش��ترين میزان دام هاي زنده اين كشور به 
كش��ورهاي خاورمیانه است. هر چند كه تولید دام 
در عربس��تان درحال افزايش اس��ت اما به  ويژه در 
ايام حج، صادرات دام گوس��فند و بز به اين كشور 
رش��د قاب��ل  توجه��ي دارد. طب��ق گزارش هاي به 
دس��ت آمده، عربستان سعودي يكي از بزرگ ترين 
واردكنندگان دام زنده از سودان محسوب مي شود 
و سودان نیز علاوه بر دام زنده، درصد قابل  توجهي 
از محص��ولات دام��ي خود را به اين كش��ور صادر 
مي كن��د؛ موضوعي ك��ه منجر ب��ه افزايش قیمت 
دام زنده در س��ودان نس��بت به كش��ورهاي ديگر 
شده اس��ت. سومالي نیز با ارزش صادراتي بیش از 
370میلیون دلار به عنوان دومین صادركننده دام 

زنده در جهان معرفي مي شود. 
اين كش��ور س��الانه، گوس��فند و بز بسیاري به 
كش��ورهاي حوزه خلیج فارس به ويژه عربس��تان، 
يمن، كويت، امارات، عم��ان و قطر صادر مي كند. 
س��ومالي براي افزاي��ش ص��ادرات دام زنده توجه 
بس��یاري به تهیه علوفه مناس��ب و واكسیناسیون 
دارد. حت��ي در س��ال هاي اخیر كیفی��ت بازارهاي 
محلي گوشت و فرآورده هاي دامي در اين كشور رو 
به افزايش است. اردن نیز سالانه بیش از 6 میلیون 
راس گوسفند و بز را به كشورهاي خاورمیانه صادر 
مي كن��د. در اردن، دام ه��اي مختلف در ش��رايط 
مناس��بي رشد كرده و پس از آن در بازار و مناطق 

م��رزي به  ف��روش مي رس��ند. هر چن��د كه طبق 
گزارش هاي به دس��ت آمده، بخش قابل  توجهي از 
دام هاي صادراتي اين كش��ور در ماشین هاي ويژه 
حمل ونقل از بین مي روند اما اردن، سومین كشور 
صادركننده دام زنده در جهان ش��ناخته مي شود. 
طبق آخرين آمار به دس��ت آمده، ارزش صادرات 
اين كشور بیش از 200میلیون دلار در سال اعلام 
شده اس��ت. همانطور كه گفته ش��د، صادرات دام 
زنده از كشورهاي افريقايي در سال هاي اخیر رشد 
قابل  توجهي داشته و كشورهاي افريقايي به عنوان 
3كش��ور اول صادركننده گوس��فند و بز ش��ناخته 

مي شوند. 
بعد از اين كش��ورها اس��ترالیا، چهارمین رتبه 
را در ص��ادرات دام زن��ده به خ��ود اختصاص داده 
است. اين كشور علاوه بر اينكه يكي از بزرگ ترين 
صادركنن��دگان گوش��ت گاو در جهان ش��ناخته 
مي ش��ود، ارزش صادرات دام زنده در اين كش��ور 
س��الانه حدود 193میلیون دلار برآورد شده است. 
از آنجا كه اس��ترالیا به صادرات دام و فرآورده هاي 
دامي خود به اندونزي بسیار وابسته است با محدود 
شدن واردات از طرف اين كشور بسیار لطمه ديد. 
طب��ق گزارش هاي به دس��ت آمده در س��ال هاي 
2012و 2013 اندون��زي واردات دام خ��ود را از 
اس��ترالیا محدود كرد و در سال 2014 استرالیا با 
لغ��و اين محدوديت، ص��ادرات دام زنده خود را تا 

25درصد افزايش داد. 

روماني و اس��پانیا نیز با ارزش صادراتي بیش از 
100میلی��ون دلار به ترتیب پنجمین و شش��مین 
كشورهاي صادر كننده دام زنده در جهان شناخته 
مي ش��وند. ارزش صادرات گوس��فند و ب��ز زنده از 
اتیوپي نی��ز بیش از 85 میلیون دلار اعلام ش��ده 
اس��ت. اين كش��ور فقیر كه در بس��یاري اوقات با 
مش��كلاتي چون قحطي و خشكسالي روبه روست، 
ت��لاش مي كند تا با تامین دام و فرآورده هاي دامي 
بسیاري از كشورهاي اسلامي، بخشي از بحران هاي 

مالي خود را برطرف كند. 
در اين رتبه بندي، ايران هش��تمین كش��ور در 
صادرات گوس��فند و ب��ز زنده در جهان ش��ناخته 
مي ش��ود. اين درحالي اس��ت ك��ه در زمینه تولید 
و صادرات پش��م و فرآورده هاي دامي، رتبه پنجم 
را در جه��ان به خود اختصاص داده اس��ت. طبق 
آخرين آمارهاي به دست آمده، ارزش صادرات دام 
زنده از اين كش��ور بی��ش از 76میلیون دلار اعلام 
ش��ده اس��ت. بس��یاري از گزارش ها نیز از افزايش 

تولید گوسفند و بز در ايران خبر مي دهد. 
فرانس��ه، مجارستان، هلند و عمان نیز با ارزش 
صادراتي كمتر از 50 میلی��ون دلار به ترتیب در 
رتبه هاي بعدي كش��ورهاي صادركننده دام زنده 

قرار گرفته اند. 
اي��ن درحالي اس��ت همانطور كه گفته ش��د، 
عم��ان يكي از بزرگ ترين كش��ورهاي واردكننده 

دام زنده از سودان و سومالي شناخته مي شود. 

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

رمانبيلكلينتونسريالميشود
نخس��تین رم��ان »بی��ل كلینت��ون« 
ك��ه  امري��كا(  س��ابق  )ريیس جمه��وري 
هنوز منتش��ر نشده اس��ت، مورد اقتباس 

تلويزيوني قرار خواهد گرفت. 
ب��ه گ��زارش رويترز، رم��ان هیجاني و 
تعلیقي »ريیس جمهور گم ش��ده اس��ت« 

كه توس��ط »بیل كلینتون« ريیس جمهوري س��ابق امريكا و با همكاري »جیمز 
پترسون« نويسنده كتاب هاي پرفروش و مطرح نوشته شده در حالي تا يك سال 
آينده منتشر نخواهد شد از هم اكنون مورد توجه سینما و تلويزيون قرار گرفته 
است و شبكه تلويزيوني »شوتايم« نیز اعلام كرده به زودي سريالي را با اقتباس 
از اي��ن رمان كلید خواهد زد.  به گزارش ايس��نا، »كلینتون« از زمان خروج از 
كاخ سفید در سال 2001 تاكنون سه كتاب نوشته است، اما اين نخستین باري 
اس��ت كه وي دست به نگارش يك رمان برده و يكي از آثار او قرار است تبديل 

به سريال تلويزيوني شود. 
هنوز اطلاعات زيادي درباره جزئیات رمان »ريیس جمهور گم ش��ده است« 
فاش نش��ده است اما به گفته »كلینتون« اين رمان درباره ناپديد شدن ناگهاني 
ريیس جمهور امريكاس��ت و حاوي اطلاعات داخلي از كاخ س��فید است كه تنها 
ي��ك ريیس جمه��ور از آنها خب��ر دارد! اين رمان قرار اس��ت از ژوئن 2018 در 
امريكا منتش��ر شود.  »كلینتون« در بیانیه يي اعلام كرد: از نگارش اين كتاب و 
همكاري با »پترسون« واقعا لذت بردم و بي صبرانه منتظرم شبكه »شوتايم« به 

شخصیت هاي اين رمان در قالب يك سريال جان ببخشد. 
پی��ش از اين نی��ز خبرهايي از علاقه  چند چهره مط��رح هالیوودي از جمله 
»استیون اسپیلبرگ«، »جورج كلوني« و »جي. جي آبرام« براي ساخت اقتباس 

سینمايي از رمان »ريیس جمهور گم شده است« منتشر شده بود. 
در ح��ال حاضر رقابت بس��یار زي��ادي در هالیوود و در می��ان كمپاني هاي 
فیلمس��ازي و تهیه كنندگان براي به دس��ت آوردن حق اقتباس سینمايي اين 
فیلم وجود دارد و از اين رمان به عنوان يكي از مهم ترين آثار ادبي س��ال آينده 

نام برده مي شود. 

بويافيوندرخانهشاپورساساني
 بلاد شاپور، يادگاري به جامانده از اردشیر 
بابكان، ش��هري تاريخي و نم��ادي از فرهنگ 
معماري اصیل ايراني- اس��لامي است كه در 
كنار ش��هر دهدشت در اس��تان كهگیلويه و 
بويراحمد قرار دارد. اين شهر توسط شاپور اول 
ساس��اني فرزند اردشیر اول بنا نهاده شد و در 

اواخر دوره صفويه، بازس��ازي و به عنوان يكي از بزرگ ترين آثار دوره صفوي ش��ناخته 
ش��د. در سندي كه از عصر شاه عباس صفوي در سال 1086 هجري- قمري، نام اين 
شهر قريه الدشت بوده كه در زمان حكومت سلجوقیان به اوج رونق خود رسیده است. 
اين ش��هر حدود 2000خانه، مس��جد، حمام و كاروانسرا داشت كه بسیاري از اين آثار 
هن��وز برجاي مانده اس��ت. بلاد ش��اپور در اواخر دوره صفوي��ه و در زمان هرج و مرج 
دوره زنديه غارت و ويران ش��د. طبق آخرين اخبار به دس��ت آمده، به نظر مي رس��د 
اين ش��هر 1500ساله، پس از تخريب ها و هرج ومرج هايي كه از سر گذرانده، اكنون با 
معضل جديدي مواجه است. به گزارش ايسنا، اين شهر در حال حاضر محل گردهمايي 
معتادان شده است كه با گذري به اين منطقه تاريخي به راحتي مي توان شاهد معتادان 
پرخطري بود كه يا آنجا خواب هس��تند يا مش��غول اس��تعمال مواد مخدر. مكاني كه 
مي توانس��ت با جذب گردش��گران داخلي و خارجي، صنعت توريسم اين شهر را رونق 
بخشد و به افزايش سطح درآمد مردم كمك كند، اكنون به مكاني امن و بي خطر براي 
معتادان پرخطر و نقطه يي هراس انگیز براي شهرونداني تبديل شده كه شايد آرزو كنند 

هرگز اين میراث كهن و نشان تمدن را نداشتند. 
ش��كرالله علیزاده، مدير پايگاه میراث فرهنگي ش��هر تاريخي دهدشت يكي از 
عوامل اصلي تخريب دهدشت قديم را مهاجرت روستايیان به شهر دانست و گفت: 
به دلیل اينكه روس��تايیان توان مالي نداشتند با حاشیه نشیني در كنار اين بافت، 
تخري��ب آن افزايش پیدا كرد. علیزاده افزود: تا زماني كه يك مالك در بافت وجود 
داش��ته باش��د، توان انجام هیچ كاري وجود ندارد. او میزان اعتبار براي تملك اين 
خانه ها را 30 میلیارد تومان دانس��ت و بیان كرد: منابع شهرس��تان محدود است و 
آن قدر محرومیت اس��تان كهگیلويه و بويراحمد زياد است كه اولويت ها به جاهاي 

ديگر اختصاص مي يابد.

تاريخنگاري

از نان تا رضاخان 
اواخر تابس��تان 1304، به علت كمبود گندم و آرد، 
میزان دريافت آرد نانوايي هاي تهران از س��همیه معین 
شده كاهش يافت و تهیه نان در شهر با سختي روبه رو 
ش��د. وضعیت اقتصادي كشور نیز در اين ماه ها آشفته 
بود و ادامه اين مش��كل، باعث نارضايتي مردم از دولت 
ش��د. همزمان با گس��ترش دايره نارضايتي هاي مردم، 
ماموران نظمیه نیز با تحريك احساسات مردم و ايجاد 
ناامني كوشیدند كه مانع از بازگشت احمدشاه به كشور 
شوند. احمدشاه نیز كه در اروپا به سر مي برد با مشاهده 
اين اوضاع، از بازگشت به ايران منصرف شد. نخستین 
روزهاي مهر 1304، جمعیت زي��ادي از زنان و مردان 
معت��رض به من��ازل علما رفتن��د و در روز چهارم مهر 
جمعیتي حدود 20 هزار نفر به سمت مجلس حركت 
كردند و در مقابل مجلس به نمايندگان انتقاد كردند. در 
اين حال، رضاخان سردار سپه، دستور تیراندازي داد كه 
تعدادي كشته و مجروح شدند و حكومت نظامي اعلام 
شد. در اين فرصت حكومت نظامي، رضاخان مخالفان 
خود را به بهانه بازداشت عاملان بلواي نان دستگیر كرد 
و آرامش را به تهران بازگرداند. در واقع س��ردار س��په 

با آش��وب آفريني نس��بت به تامین نان، هم مجلس را 
مرعوب كرد، هم قدرت خود را نشان داد و هم موجب 
تنفر و بدبیني مردم را نسبت به نمايندگان فراهم كرد. 
اي��ن جنبش ها در اواخر مهرماه ب��ه نهضتي ضدقاجار 
تبديل شد و رضاخان كه خودش را فعال مايشاء و همه 
كاره ايران مي دانست در تصمیم خود بر انقراض قاجار 

و ايجاد سلسله پهلوي راسخ تر شد تا اينكه يك ماه بعد 
در نهم آبان 1304 به آرزوي ديرينه خود يعني كسب 

قدرت مطلق رسید. 
در واق��ع اعتراضات براي كمبود ن��ان و ارزاق در 
تهران، يكي از زمینه هاي به قدرت رسیدن رضاخان 

و تاسیس حكومت 53 ساله خاندان پهلوي شد. 

بازارهنر

حاشيه

رونماييازفرشهايقاجاري

سرنوشتنامعلوم»رستاخيز«

ذبححاشيهسازدرمدرسه

تع��دادي از فرش ه��اي باغي نفیس 
دوره قاجار براي نخستین  بار در عمارت 
چادرخان��ه كاخ گلس��تان ب��ه نمايش 

گذاشته شده اند. 
مدي��ر مجموعه فرهنگ��ي- تاريخي 
كاخ گلس��تان با اعلام اي��ن خبر گفت: 
فرش يك��ي از عالي ترين جلوه هاي هنر 
اي��ران و بهترين تجس��م باغ اس��ت به 

طوري  كه در ايران مفهومي نمادين از بهش��ت است 
و هندس��ه يي ويژه بود ك��ه در آن نهرها، گیاهان و 
كوشك ها به روش هاي گوناگوني تقسیم شده است. 
او افزود: شناس��ايي مفهوم هندس��ه در باغ و فرش 
ايراني و چگونگي اس��تفاده از اين مفهوم براي ايجاد 
پیون��د در تركیب بندي آن، يكي از مهم ترين اهداف 
فرش بافي است و داراي معاني عمیق بوده كه غناي 

يكي باعث تاثیر بر ديگري شده است. 
به گزارش ايسنا، مسعود نصرتي اظهار كرد: فرش 
و ب��اغ ايران دو هنر كهن هس��تند ك��ه با هم پیوند 
دارن��د، نقش هاي��ي مانند گل و م��رغ در فرش هاي 
ايراني باعث ش��ده تا اين هنر از طبیعت باغ س��ازي 

بهره مند ش��ود. او از برپايي نخس��تین 
نمايش��گاه فرش هاي باغي قاجاري كاخ 
گلس��تان خبر داد و افزود: كاخ گلستان 
گنجینه ي��ي از فرش ه��اي باغي نفیس 
بوده كه در اين نمايش��گاه 9تخته فرش 
ب��ا 7 تخت��ه قالیچه و 2 تخت��ه قالي با 
طرح ه��اي درختي، محراب��ي، گلداني، 
لچك ترنج و ظل الس��لطاني از شهرهاي 
اراك، فراهان، مش��هد، اصفهان و كاشان به نمايش 
گذاشته شده است. قدمت اين فرش ها به اواخر دوره 

قاجار مي رسد. 
مدي��ر كاخ گلس��تان افزود: جن��س اين فرش ها 
از ابريش��م، پش��م و پنبه بوده و بافنده آن مشخص 
نیس��ت، تنها يك فرش كه متعلق به ش��هر مش��هد 
اس��ت، نام بافنده آن روي كتیبه فرش به نام اخوي 
مشخص شده است. درحال حاضر 340 تخته فرش 
و قالیچ��ه در گنجینه كاخ گلس��تان وجود دارد كه 
قرار اس��ت در زمان هاي مختلف به نمايش گذاشته 
شود. اين نمايشگاه تا پايان مهر و از ساعت 9 تا 16 

امكان پذير است. 

آخري��ن  درب��اره   ارش��اد  وزي��ر 
سرنوشت»رستاخیز« فیلمي درباره  قیام 
عاش��ورا به  گونه يي اظهارنظر مي كند كه 
تلويحا اش��اره دارد بر اينكه در ايران اين 

فیلم اكران نخواهد داشت. 
به گزارش ايسنا، سیدعباس صالحي، 
وزير ارش��اد 3 مه��ر ماه درب��اره  آخرين 
فیلم»رستاخیز« گفت: سازمان  وضعیت 

س��ینمايي گفت وگويي با تهیه كننده فیلم داشته و به 
جمع بندي رس��یده اند. الان هم مثل هر قراردادي كه 

امضا مي كنند بر آن مبنا عمل مي كنند. 
او در حاشیه  نشست رسانه يي خود به اصرار اهالي 
رس��انه با توجه به مناسبت ماه محرم درباره  سرنوشت 
»رستاخیز« با بیان اين مطلب ادامه داد: در واقع آنچه 
اتفاق مي افتد براس��اس اين گفت وگو میان س��ازمان 
سینمايي و تهیه كننده در ماه هاي اخیر دولت يازدهم 

است و اين قرارداد درحال اجراست. 
او افزود: به عنوان مش��اركتي كه از قبل داش��تند، 
مبلغ��ي به تهیه كننده فیلم پرداخت ش��ده و الان هم 
نمايش خارجي اش را انجام مي دهند ولي براي نمايش 
داخلي هنوز اقدامي انجام نمي شود با اين حال تفصیل 

ماجرا را سازمان سینمايي ارائه خواهد كرد. 
چندي قبل تر هم روابط عمومي بنیاد س��ینمايي 
فارابي در اطلاعیه  درباره فیلم»رستاخیز« توضیحاتي 
داد ك��ه در بخش هايي از آن آمده اس��ت:»حمايت از 
فیلم سینمايي رس��تاخیز و آثاري از اين دست كه به 
مضمون ارزش��مند و ماندگار قیام عاش��ورا مي پردازند 
جزو سیاست هاي سازمان سینمايي و نهادهايي چون 
بنیاد س��ینمايي فارابي اس��ت.  در فرآيند تولید فیلم 

سینمايي»رستاخیز« كه در دهه 80 و در 
بخش خصوصي آغاز شد، بنیاد سینمايي 
فارابي طي توافقنامه يي در سال 1385 با 
تهیه كننده فیلم متعهد به مش��اركت در 
تولید اين فیلم بود كه متاس��فانه در آن 
س��ال و سال هاي پس از آن به درستي به 

مفاد اين قرارداد عمل نشد. 
تهیه كننده فیلم سینمايي»رستاخیز« 
در ارديبهش��ت ماه در پي بروز برخي ش��ايعه ها اعلام 
كرد: هیات حكمیت درحال بررسي و تعیین وضعیت 
اين فیلم سینمايي است و پرداخت 1/5میلیارد تومان 

خسارت به صاحبان اين اثر واقعیت ندارد. 
اين فیلم نس��خه هايي با دوبله به زبان هاي مختلف 
ازجمله دوبله هاي عربي و فرانس��ه همراه با زيرنويس 
انگلیس��ي دارد و 7 بازيگر جهان عرب ازجمله جمال 
س��لیمان و رضوان عقیلي از س��وريه، داوود حسین از 
كوي��ت، جواد الش��كرچي از عراق و ف��ادي ابراهیم از 
لبنان حضور دارند. اس��تفان واربك، آهنگساز پیش تر 
اسُ��كار گرفته اي��ن فیلم، موسیقي»رس��تاخیز« را به 
همراه اركستر سمفونیك بلژيك ساخته است و جرمي 
پرايز، دن جانسون و ريچارد كانوي از صداگذاران فیلم 
هستند. مراحل فني فیلم رستاخیز در استوديو مولینر 
لندن كار ش��ده اس��ت. تدوين اين فیلم را طريق انوار 
انجام داده كه وي نیز نامزد اس��كار 2010 براي فیلم 

»سخنراني پادشاه« بود. 
فیلم »رستاخیز« درباره  قیام عاشورا 3سال گذشته 
پس از يك روز نمايش در پي اعتراضات غیررسمي در 
پي نمايش چهره  حضرت ابوالفضل)ع( به دستور وزير 

ارشاد وقت اكرانش متوقف شد.

اول مهر و همزمان با بازگشايي مدارس تصاوير ذبح 
گوسفند در آغاز سال تحصیلي يك مدرسه در استان 
قزوين در فضاي مجازي منتش��ر ش��د ك��ه انتقادات 
زيادي به دنبال داش��ت.  بعد از انتش��ار اين فیلم در 
شبكه هاي اجتماعي و واكنش كاربران فضاي مجازي، 
جامعه دامپزش��كان ايران نیز به اين موضوع واكنش 
نش��ان داد و در نامه يي به وزي��ر آموزش و پرورش با 
طرح اين مطلب كه انتش��ار ذبح و قرباني كردن دام 
به مناسبت ش��روع سال تحصیلي در فضاي مجازي، 
نش��ان دهنده انجام نادرست س��نتي پسنديده است، 
تاكید كرد: اين رفتار اش��تباه جدا از ترويج خشونت 
و اشاعه فرهنگ حیوان آزاري و ناديده گرفتن حقوق 
حیوانات در میان كودكان و نوجوانان، مي تواند منشأ 
خطراتي جدي براي بهداشت جسمي و سلامت رواني 
جامعه به خصوص كودكان باشد.  ذبح دام در محیط 

مدرسه و محل بازي كودكان مي تواند باعث آلودگي 
محیط ش��ود به صورتي كه گاهي اثرات آن تا سال ها 
باقي مي ماند. متاس��فانه اخبار حاكي از آن است كه 
چنین اتفاقاتي در سطح كشور به صورت وسیع تكرار 
ش��ده و اگر قرباني كردن دام به ش��یوه غیربهداشتي 
موجب بیمار ش��دن حتي يك فرد ش��ود، مسوولیت 
آن ب��ر عهده حضرتعال��ي و مدي��ران زحمتكش آن 
وزارتخانه اس��ت.  آموزش و پ��رورش قزوين هم بعد 
از اين حواش��ي، توضیحاتي در كانال تلگرامي وزارت 
آموزش و پرورش منتشر كرد و نوشت كه اين مدرسه 
از مدارس خیرس��از بوده كه با توجه به اتمام ساخت 
مدرس��ه، خیر و پیمانكار اين پروژه شخصا تصمیم به 
قرباني كردن داشته است. شايان ذكر است؛ تذكرات 
لازم ب��راي جلوگیري از اينگون��ه اقدامات در فضاي 

آموزشي داده شده است. 

پيروزيتلخمركل
فايننشالتايمز:

آنگلا مركل با پیروزي 
در انتخابات  آلمان خبرساز 
شد. اين روزنامه در صفحه 
ب��ه چالش هاي  اول خود 
براي  م��ركل  پی��ش روي 
تش��كیل دول��ت پرداخته 
است. به گزارش فايننشال 
تايمز، مركل با صدرنشین 
شدن در اين انتخابات بايد 

با يكي از احزاب ائتلاف كند. از مهم ترين نتايج اين 
انتخاب��ات، قدرت گرفتن راس��ت افراطي »آلترنتیو 
براي آلمان« اس��ت. طبق آمار به دس��ت آمده، اين 
اولین حضور حزب راس��ت افراط��ي از پايان جنگ 
جهاني در پارلمان اس��ت. در انتخابات آلمان، حزب 
»سوسیال دموكرات« به رهبری »مارتین شولتز« با 
كسب 20درصد آرا در جايگاه دوم قرار گرفته است. 
رس��انه های آلمانی با توجه به ورود حزب افراطی به 
پارلمان و ريزش شديد آراي حزب مركل نسبت به 
دوره قبل موفقیت او در نوزدهمین انتخابات پارلمانی 

را تلخ ترين پیروزی برای مركل ارزيابی كردند.

نيويوركتايمز:
اين روزنامه در صفحه 
اول خود با انتشار عكسي 
از همه پرس��ي اس��تقلال 
كردستان نوشت؛ تهديدها 
علیه همه پرسي كردستان 
يادآور آزارهاي قبلي علیه 
آنهاس��ت. ديروز كردهای 
ب��رای ش��ركت در  عراق 
اس��تقلال  همه پرس��ی 

اقلیم كردس��تان به پای صندوق ه��ای رای رفتند. 
طب��ق گزارش اين روزنامه، همه پرس��ي اس��تقلال 
كردس��تان عراق در ش��رايطي برگزار شد كه علاوه 
بر مخالفت هاي داخلي در عراق و همس��ايگان اين 
كشور، ش��وراي امنیت سازمان ملل نیز با برگزاري 
آن مخالفت كرده بودند. با توجه به اين مخالفت ها، 
نیچ��روان بارزاني هدف از برگزاري همه پرس��ي را 
دس��ت  يافتن به اس��تقلال از راه مس��المت آمیز و 
دموكراتیك اع��لام كرد. همچنی��ن او تهديدهاي 
حیدرالعبادي را علیه اين همه پرسي، يادآور اقدامات 
صدام علیه كردها خواند. پیش از اين، حیدرالعبادي 
نخست وزير عراق اين كشور را متعلق به تمام مردم 
عراق معرفي كرد و گفت: همه پرسی اقلیم كردستان 
مخالف قانون اساس��ی و اقدامی برای تقسیم عراق 
اس��ت و ما تدابیر لازم را برای مقابله با آن و حفظ 

وحدت عراق اتخاذ می كنیم. 

واشنگتنپست:
در  روزنام��ه  اي��ن 
صفح��ه اول خ��ود خبري 
از هش��دار ب��اراك اوباما به 
مال��ك فیس بوك منتش��ر 
ك��رده اس��ت. به گ��زارش 
ب��اراك  واشنگتن پس��ت، 
ريیس جمه��وري  اوبام��ا 
س��ابق آمريكا در آس��تانه 
تحلی��ف دونال��د  مراس��م 

ترامپ به م��ارك زاكربرگ مالك فیس بوك هش��دار 
داده بود تا تاثیر اخبار جعلی در اين ش��بكه احتماعی 
را جدی بگی��رد. اكنون دلیل مطرح ش��دن اين خبر 
گمانه زني هايي از ايجاد صفحات جعلي در فیس بوك 
توسط هكرهاي مرتبط با سرويس مخفي ارتش روسیه 
اس��ت. به گزارش اين روزنامه، باراك اوباما در حاشیه 
اجلاس همكاري اقتصادي آسیا-اقیانوسیه با توجه به 
انتخابات آلمان، هش��دار داده بود كه اگر اقدامي علیه 
اخب��ار جعلي صورت نگیرد، وضعیت در انتخابات آتي 
بدتر خواهد شد. فیس بوك اكنون به دلیل اتهاماتی كه 
در خصوص نقش در انتخابات رياست جمهوری 2016 
میلادی علیه آن مطرح شده، زير نظر نهادهای امنیتی 
قرار دارد. زاكربرگ و س��اير مقام های ارشد فیس بوك 
ق��ول داده اند تا در روند تحقیق��ات مربوط به دخالت 
روسیه در انتخابات رياست جمهوری آمريكا، همكاری 

كامل و شفافی را با مقام های قضايی داشته باشند.

كيوسك


